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Αθήνα, σήµερα στις 6 Απριλίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
11.16’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 5-4-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΓ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 5
Απριλίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Σύ-
σταση εταιρειών µέσω των Υπηρεσιών Μιας Στάσης (Υ.Μ.Σ.) και
τήρηση του Γενικού Εµπορικού Μητρώου (Γ.Ε.ΜΗ.) - Ενσωµά-
τωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1151 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 για την
τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132, όσον αφορά τη
χρήση ψηφιακών εργαλείων και διαδικασιών στον τοµέα του εται-
ρικού δικαίου (L 186) και λοιπές επείγουσες διατάξεις».)

Εν αναµονή του Υπουργού που θα έρθει, για να µη χάνουµε
χρόνο, συνεννοήθηκα µε τους συναδέλφους από την Αντιπολί-
τευση και µπορούµε να ξεκινήσουµε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Και µε τη Συµπολίτευση, κύριε
Πρόεδρε, δεν βλάπτει καµµία φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θεωρώ δεδοµένο ότι
θα πείτε «ναι», να µην καθυστερούµε. Έχουµε κάνει µια χρονο-
µέτρηση και θα µας πάρει γύρω στις επτά ώρες. Οπότε µη χά-
νουµε ώρα.

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα:
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστασίας του
Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών,
Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, Τουρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
οι Υπουργοί Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµι-
κών και Εσωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυ-
πουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν την 5-4-2022
σχέδιο νόµου: «Δουλειές Ξανά: Αναδιοργάνωση Δηµόσιας Υπη-
ρεσίας Απασχόλησης και ψηφιοποίηση των υπηρεσιών της, ανα-
βάθµιση δεξιοτήτων εργατικού δυναµικού και διάγνωσης των
αναγκών εργασίας και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια επιτροπή.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΔ’

Τετάρτη 6 Απριλίου 2022



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση επί της Εκθέσεως της Διακοµµατικής Κοινοβουλευ-
τικής Επιτροπής «για την ανάπτυξη της Θράκης», σύµφωνα µε
το άρθρο 45 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, κατό-
πιν προτάσεως του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, σύµ-
φωνα µε την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 1934/30-3-2022 επιστολή
προς την Ειδική Γραµµατεία της Βουλής.

Η συζήτηση θα διεξαχθεί µε ανάλογη εφαρµογή του άρθρου
137 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µε τη
διαδικασία της γενικευµένης συζήτησης επερώτησης. Η διαδικα-
σία θα αρχίσει µε έναν πρώτο κύκλο που θα απαρτίζεται από έξι
κατά προτεραιότητα οµιλητές, στον οποίο θα εκπροσωπηθούν
ισαρίθµως οι έξι Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε χρόνο οµιλίας για
τον καθέναν δεκαπέντε λεπτά, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας.
Οι επόµενοι τρεις κύκλοι οµιλητών θα διαµορφωθούν κατά ανά-
λογη εκπροσώπηση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και των Ανε-
ξάρτητων Βουλευτών. Ως εκ τούτου κάθε κύκλος θα έχει πέντε
οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ και έναν
από κάθε επόµενη Κοινοβουλευτική Οµάδα. Στον πρώτο από
τους τρεις κατ’ αναλογία κύκλους θα ενταχθεί και ένας Ανεξάρ-
τητος Βουλευτής, εφόσον επιθυµεί να µιλήσει, ακόµη και αν δεν
ήταν µέλος της επιτροπής. Ο χρόνος οµιλίας θα είναι πέντε
λεπτά για τον καθένα, χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. 

Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν ήδη υποβάλει κατάλογο
µε οµιλητές και η αρµόδια υπηρεσία έχει καταρτίσει έναν ενιαίο
κατάλογο, στον οποίο οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης θα εναλ-
λάσσονται µε τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης για να τηρηθεί
η κατ’ αναλογία της δύναµης των Κοινοβουλευτικών Οµάδων εκ-
προσώπηση. 

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων και των Υπουργών εφόσον επιθυµούν, είναι αυτός που προ-
βλέπεται από το άρθρο 97 του Κανονισµού της Βουλής. Οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα µιλήσουν µέχρι δώδεκα λεπτά
ο καθένας για µία φορά. Εάν όµως προηγηθεί οµιλία Προέδρου
Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο αναπληρωτής του θα λάβει τον
λόγο για έξι λεπτά.

Συµφωνείτε επί αυτής της βασικής αρχής διαδικασίας; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως. 
Τον λόγο έχει η Βουλευτής Χανίων της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Δηµοκρατίας και Πρόεδρος της Επιτροπής, κ. Θε-
οδώρα Μπακογιάννη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι, καλη-

µέρα.
Σήµερα έχω ιδιαίτερη χαρά να ανοίγω τη συζήτηση στην Ολο-

µέλεια της Βουλής για το πόρισµα της Διακοµµατικής Επιτροπής
για την ανάπτυξη της Θράκης. Διπλή χαρά αν µου επιτρέπετε,
διότι η Θράκη είναι στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος της Βου-
λής των Ελλήνων. 

Η επιτροπή αντιµετώπισε τους είκοσι µήνες εργασιών της ιδι-
αίτερες προκλήσεις τόσο προς την επίτευξη του στόχου για
κοινή έκθεση όσο και για την εύρυθµη λειτουργία της. Όµως η
υποµονή και η επιµονή όλων των συναδέλφων και των υπηρεσιών
της Βουλής, µας βοήθησαν στις εργασίες µας και δικαίωσαν τις
προσπάθειες και το όραµά µας για τη Θράκη. Και για τον λόγο
αυτόν, θέλω να τους ευχαριστήσω θερµά. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την εισήγησή µου ανατρέχοντας
στον Ιούλιο του 2020, όταν ο Πρωθυπουργός µε επιστολή του
ζήτησε τη δηµιουργία της διακοµµατικής επιτροπής. Μόλις εί-
χαµε βιώσει την ασύµµετρη επίθεση στα σύνορα του Έβρου από
την Τουρκία και βρισκόµαστε λίγους µήνες µετά το ξέσπασµα
της παγκόσµιας πανδηµίας που θα άλλαζε άρδην τη ζωή µας.

Υπήρξαν µερικοί που θεώρησαν τότε τη δηµιουργία της επι-
τροπής περιττή, υπερβολική. Άλλοι θεώρησαν ότι ταράζει τις
ισορροπίες, κάποιοι ίσως θα προτιµούσαν να µην ολοκληρώσει

το έργο της. Φθάνοντας όµως στο σήµερα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, φθάνοντας στην Ευρώπη του 2022 όπου ο επεκτατικός
αναθεωρητισµός έχει πλέον πάρει τα όπλα και έχει εισβάλει σε
µια κυρίαρχη χώρα της Ευρώπης, όπου η µία κρίση διαδέχεται
την άλλη, δεν χωράει αµφιβολία. Η πρωτοβουλία του Κυριάκου
Μητσοτάκη ήρθε στην κατάλληλη στιγµή. Δεν περίσσευε, δεν
ήταν αχρείαστη ή µάταια. Ήταν και είναι αποτέλεσµα στρατηγι-
κής σκέψης και εθνικής πολιτικής.

Η Θράκη γεωγραφικά αποτελεί σηµείο αιχµής της Ελλάδας
και της Ευρώπης. Αποτελεί διαχρονικό σύνορο και γέφυρα µε-
ταξύ Ευρώπης και Ασίας. Ταυτόχρονα όµως και ακριβώς λόγω
γεωγραφικής θέσης, εµφανίζει κοινωνικές, πολιτισµικές και οικο-
νοµικές ιδιαιτερότητες, που αν για κάποιους είναι µόνο πρό-
κληση, για τη χώρα µας είναι ευκαιρία και όφελος. Και είναι
όφελος για την Ευρώπη ολόκληρη γιατί σε δύσκολες περιόδους
η Θράκη παρέµεινε παράδειγµα κοινωνικής συνοχής και συνύ-
παρξης, χωρίς εξάρσεις και χωρίς ακραία φαινόµενα. 

Στόχος µας λοιπόν, ήταν και είναι να αναγνωριστεί και να αξιο-
ποιηθεί ο χαρακτήρας της ακριτικής περιοχής και να προχωρή-
σουµε στην εκπόνηση σύγχρονων και υλοποιήσιµων πολιτικών
για την ενίσχυση και τη θωράκισή της, να γίνει η Θράκη ένας και-
νοτόµος, πολυπολιτισµικός και σύγχρονος πόλος και παράλληλα
ένα ισχυρό γεωστρατηγικό άκρο της Ευρώπης. Ο Πρωθυπουρ-
γός επέλεξε αυτό να το πράξουµε µαζί, διακοµµατικά, υπερκοµ-
µατικά. Προς αυτήν την κατεύθυνση κινηθήκαµε όλους αυτούς
τους µήνες.

Η έκθεση πορίσµατος -που είναι αυτή και νοµίζω ότι την έχετε
λάβει όλοι οι συνάδελφοι- έχει δηµοσιευτεί και περιλαµβάνει τις
προτάσεις της Πλειοψηφίας που υπερψηφίστηκαν, τον στρατη-
γικό αναπτυξιακό σχεδιασµό ανατολικής Μακεδονίας  και Θρά-
κης και περιλαµβάνει ακόµα τρία κείµενα της Μειοψηφίας που
κατατέθηκαν στην τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής. 

Ο στρατηγικός σχεδιασµός για την ανάπτυξη της ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, χωρίζεται σε πέντε άξονες δράσης, οι
οποίοι παρουσιάζονται και  αναλύονται όπως ακριβώς προσλαµ-
βάνονται, ως αλληλεπιδρώµενοι σχηµατίζοντας ένα ενιαίο οικο-
σύστηµα δράσης που διατρέχει όλη τη λειτουργία και τις
ανάγκες της κοινωνίας.

Θέλω να πω ότι έγινε σηµαντική προσπάθεια για να καταλή-
ξουµε σε ένα κοινό κείµενο. Συστάθηκε οµάδα εµπειρογνωµόνων
για να συµβάλει στη σύνταξη ενός κοινού προσχεδίου. Όµως,
παρά τον έναν και πλέον χρόνο, δεν κατάφεραν να παρουσιά-
σουν ένα κοινό κείµενο.

Έτσι, ξεκινώντας τον Σεπτέµβριο του 2021 και για τους τρεις
τελευταίους µήνες των εργασιών µας, πήρα την πρωτοβουλία
και παρουσίασα ένα προσχέδιο πορίσµατος του Προεδρείου της
επιτροπής βασισµένο στις προτάσεις και στα κείµενα όλων των
εµπειρογνωµόνων, συµπεριλαµβανοµένων του ΣΥΡΙΖΑ και του
Κινήµατος Αλλαγής και βέβαια τις προτάσεις των φορέων και
των συλλόγων της περιοχής που είχαν κατατεθεί στην επιτροπή. 

Το προσχέδιο του στρατηγικού αναπτυξιακού σχεδιασµού ήταν
ένα κείµενο µελετηµένο και ρεαλιστικό. Ήταν ένα κείµενο που δεν
ανέτρεχε στο παρελθόν για επιβεβαίωση ή για παραταξιακή ανα-
γνώριση. Ήταν ένα προσχέδιο µε ευρεία αποδοχή, που δεν είχε
κοµµατική, αλλά εθνική ταυτότητα. Δυστυχώς, και πάλι δεν συµ-
φωνήσαµε, καθώς οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης δεν επιθυ-
µούσαν ένα κοινό ενιαίο κείµενο. Ασκήθηκε, µάλιστα, κριτική και
αποτέλεσε αντιπολιτευτική δικαιολογία µη στήριξης πως το πόρι-
σµα δεν έχει διακριτές ενότητες, δηλαδή µία για τα αναπτυξιακά
και µία για τα θεσµικά. Διότι αν ήταν έτσι, είπαν, ότι θα µπορού-
σαµε να το κόψουµε και να το ράψουµε και οι µεν, δηλαδή ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να ψηφίσει τα θεσµικά και οι δε, δηλαδή το Κίνηµα Αλλαγής,
να στηρίξει τα αναπτυξιακά. Αυτό ίσως έδινε την εντύπωση µιας
πλασµατικής συµφωνίας, αλλά θα ακύρωνε όλη την ουσία του και
έτσι δεν έγινε αποδεκτό από τη Νέα Δηµοκρατία.

Και δεν έγινε αποδεκτό, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι δεν νοεί-
ται βιώσιµη ανάπτυξη µε διαχωρισµούς. Τον 21ο αιώνα δεν λογί-
ζεται να συζητάµε σε πολιτικό και νοµοπαρασκευαστικό επίπεδο
την ανάπτυξη ως µια αυστηρά οικονοµική πολιτική, αποκοµµένη
από τον πολιτισµό, την κοινωνία, την εργασία, την παιδεία. Η ανά-
πτυξη δεν µετριέται µόνο σε αριθµούς. Αν θέλουµε πραγµατική
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βιώσιµη ανάπτυξη, επενδύουµε στους ανθρώπους και στις κοι-
νωνίες αγκαλιάζοντας, αναδεικνύοντας και επενδύοντας στη δια-
φορετικότητα και στη δυναµική τους. Και αυτό οµολογώ ότι θα
περίµενα από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να το επικροτή-
σουν και όχι να το κατακρίνουν. 

Ο αναπτυξιακός σχεδιασµός που πρεσβεύει το πόρισµα της
Νέας Δηµοκρατίας είναι ενιαίος και αδιαίρετος και αυτή είναι η
ουσία του. Ανάπτυξη και ευηµερία σηµαίνει επενδύσεις στις υπο-
δοµές, στην ενέργεια, στον τουρισµό. Σηµαίνει στήριξη και εκ-
συγχρονισµό του πρωτογενή, δευτερογενή και τριτογενή τοµέα.
Σηµαίνει να επενδύσουµε στους ανθρώπους, στην παιδεία, στην
εκπαίδευση, εξασφαλίζοντας καλύτερη ποιότητα και προσφορά
υπηρεσιών. Σηµαίνει ενδυνάµωση των ευπαθών και ευάλωτων
οµάδων, των µειονοτήτων, των γυναικών, των ανθρώπων που η
διαφορετικότητά τους αποτελεί δύναµη για εκείνους και για την
κοινωνία µας.

Ανάπτυξη βιώσιµη και ισχυρή σηµαίνει ανάδειξη του πολιτι-
σµού, της πολυµορφίας και της πολυχρωµίας. Σηµαίνει τέλος ότι
µπορούν οι νέοι και οι επόµενες γενιές να σταθούν στα πόδια
τους γερά ως Έλληνες και ως Ευρωπαίοι πολίτες. Αυτή είναι η
φιλοσοφία της Νέας Δηµοκρατίας και αυτή η προσέγγιση του
πορίσµατος είναι αυτή που έχετε σήµερα στα χέρια σας. Αναλύει
κατευθύνσεις και προτάσεις σε ένα ενιαίο οικοσύστηµα δράσης.

Αυτές τις υποδοµές και την ενέργεια, τη στήριξη της παραγω-
γής και της επιχειρηµατικότητας, την αντιµετώπιση του δηµογρα-
φικού στην παροχή ψηφιακών εργαλείων και γνώσεων από την
παιδεία και την εκπαίδευση, µέχρι την αγορά εργασίας, την κοι-
νωνία και τον πολιτισµό, ολόκληρο το φάσµα της οικονοµικής και
κοινωνικής ανθρώπινης δραστηριότητας, τοποθετείται στο επί-
κεντρο του στρατηγικού σχεδιασµού.

Ο στρατηγικός αναπτυξιακός σχεδιασµός ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης θα αποτελεί πλέον σηµείο αναφοράς για την
περιοχή, για τον σχεδιασµό της πολιτικής για τις επόµενες δε-
καετίες, για όλη την περιοχή, όπως το λέει ο τίτλος του.

Θέλω να σταθώ εδώ διότι και αυτό αποτέλεσε σηµείο παρά-
λογης κριτικής του ΣΥΡΙΖΑ. Από τη µια γίναµε αποδέκτες έντονης
κριτικής ότι κακώς αναφερόµαστε στην ανατολική Μακεδονία και
Θράκη ως σύνολο, καθώς δεν ήταν αυτό το mandate της επιτρο-
πής. Την ίδια στιγµή, όµως, µας κατηγορήσετε ότι δεν κάναµε
αρκετά για την ανατολική Μακεδονία και πως επικεντρώναµε
µόνο στη Θράκη. Η ειρωνεία βέβαια παραµένει και θα µείνει στην
ιστορία, γιατί τα κείµενα παραµένουν, καθώς το κείµενο-πρόταση
που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ λίγες ώρες µετά την έναρξη της τελευ-
ταίας συνεδρίασης αναφέρεται στη Θράκη και µόνον, χωρίς καµ-
µία αναφορά στη Δράµα και στην Καβάλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να το ξεκαθαρίσω, λοιπόν, για τελευταία φορά. Από την

πρώτη κιόλας συνεδρίαση της επιτροπής δήλωσα ότι η διακοµ-
µατική δεν έχει στόχο να δηµιουργήσει δοµική ανισότητα και ανι-
σορροπία εντός της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης. Η Θράκη αποτελεί αναπόσπαστο µέρος της περιφέ-
ρειας και συνεπώς οποιαδήποτε πολιτική πρόταση πρέπει να τη
λάβει υπ’ όψιν της. Άλλωστε, για τον λόγο αυτόν εντάχθηκαν
στην επιτροπή οι Βουλευτές Δράµας και Καβάλας και οι οποίοι
ήταν και ενεργά µέλη της επιτροπής.

Συνεπώς, ελπίζω, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να µην φέρετε
ξανά, αυτή τη φορά στο επίπεδο της Ολοµέλειας, τέτοια επιχει-
ρήµατα που µεταξύ των άλλων δεν τιµούν και τη δουλειά που
έκαναν οι Βουλευτές των περιοχών αυτών σε όποιο κόµµα και αν
ανήκουν.

Θα κλείσω, αγαπητοί συνάδελφοι, λέγοντας πως ένας ακόµη
λόγος ικανοποίησης όλων των µελών της επιτροπής είναι η
άµεση αξιοποίηση του υλικού της διακοµµατικής επιτροπής, γιατί
παρά τις φρούδες ελπίδες κάποιων ότι το πόρισµα θα µείνει στο
συρτάρι, κάτι τέτοιο δεν έγινε και οι προφητείες έµειναν κενές. 

Έξι µήνες µετά την ψήφισή του έχουν ήδη προχωρήσει σηµαν-
τικά ζητήµατα από όλα τα Υπουργεία στη χάραξη της πολιτικής
τους. Λαµβάνουν υπ’ όψιν τα συµπεράσµατα του πορίσµατος. Το
Υπουργείο Ανάπτυξης για παράδειγµα στο πρόσφατο σχέδιο
νόµου που ψηφίστηκε υιοθέτησε την πρόταση του πορίσµατος
και έτσι µεσαίες επιχειρήσεις που θα προχωρούν σε επενδύσεις

στους τρεις νοµούς της Θράκης θα µπορούν να λάβουν µέσω
του αναπτυξιακού νόµου, όχι µόνο ενίσχυση φορολογικής απαλ-
λαγής που ισχύει για όλη την επικράτεια, αλλά και επιχορήγηση.

Ακόµα µια σηµαντική εκκρεµότητα για την οποία δουλέψαµε
σκληρά κατά τη διάρκεια της επιτροπής ήταν το θέµα ρύθµισης
του 12%. Από τον περασµένο Νοέµβριο δουλεύουµε µε τα αρ-
µόδια Υπουργεία για τη δηµιουργία ενός µηχανισµού επίλυσης
και συµψηφισµού, έχοντας ήδη δροµολογήσει το κλείσιµο φακέ-
λων και την εκκρεµότητα εκατοµµυρίων. Πλέον υπάρχει πλήρης
συντονισµός των αρµόδιων αρχών και θεσµοθετήθηκε ο σχετικός
µηχανισµός που θα επιτρέπει στις οφειλές του κράτους να συµ-
ψηφιστούν µε τις φορολογικές, ασφαλιστικές και άλλες οφειλές
των επιχειρήσεων και να µπει τέλος στην εκκρεµότητα που τόσο
ταλαιπωρούσε τις επιχειρήσεις.

Νοµίζω, και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, κανείς δεν
µπορεί να αρνηθεί ότι έγινε σηµαντική δουλειά από όλα τα µέλη
της επιτροπής.

Επιτρέψτε µου, όµως, να ευχαριστήσω θερµά τους δύο επικε-
φαλής των οµάδων εργασίας, τον κ. Θόδωρο Ρουσόπουλο για
όλη τη δουλειά που έγινε για τα θεσµικά… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…τον κ. Δηµήτρη Καιρίδη, για όλη τη δουλειά που έγινε από

την οµάδα του για τα αναπτυξιακά…
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

…τον προσωπικό µου επιστηµονικό συνεργάτη τον Γιώργο τον
Πλεύρη, ο οποίος είναι η ψυχή αυτού του πορίσµατος…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…τον κ. Κατρούγκαλο, τον κ. Λοβέρδο και τον κ. Παπανδρέου,

µε τους οποίους περάσαµε πάρα πολλές ώρες µαζί προσπαθών-
τας να βρούµε τις καλύτερες λύσεις, τις καλύτερες σκέψεις, τις
καλύτερες ιδέες για να βάλουµε σε αυτό το πόρισµα. 

(Χειροκροτήµατα)
Βλέπω εδώ τον κ. Συρίγο, οπότε δεν χρειάζεται να τα πω εγώ,

γιατί θα τα πει ο ίδιος, όλα αυτά τα οποία το Υπουργείο Παιδείας
έχει σκοπό να κάνει και για την αναβάθµιση του Δηµοκρίτειου και
για τα νέα σχολεία στη Θράκη. 

Θέλω να ευχαριστήσω τον Αλέκο Κοντό και την οµάδα του για
όλη τη δουλειά η οποία έγινε για τον πρωτογενή τοµέα. Να ευ-
χαριστήσω ιδιαίτερα τους συναδέλφους της Θράκης, ξεκινώντας
από τον κ. Στυλιανίδη, τον Ιλχάν, που βλέπω εδώ µπροστά µου,
οι οποίοι µε πολύ µεγάλο πάθος συµµετείχαν σε όλη αυτήν την
προσπάθεια για αυτό το πόρισµα.

(Χειροκροτήµατα)
Και τέλος, να πω µία και µόνο κουβέντα: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η υπόθεση της Θράκης δεν είναι υπόθεση ενός κόµ-
µατος, δεν είναι υπόθεση ενός όποιου προεκλογικού χρόνου, δεν
είναι υπόθεση την οποία θα ξεχάσει η Βουλή των Ελλήνων. Η
Θράκη µάς ενώνει, διότι τις ίδιες ευαισθησίες έχουµε όλοι και
είναι σκόπιµο, για τα πολλά χρόνια που έρχονται, που αυτό το
πόρισµα θα αποτελεί τον µπούσουλα για τις πολιτικές της όποιας
κυβέρνησης έρθει στην Ελλάδα, αυτό το πόρισµα να είναι µια
βάση για να ξέρουνε πώς θα κινηθεί. 

Γιατί εγώ -και σήµερα ακόµα- πιστεύω ότι καταθέτοντας όλοι
τις απόψεις και τις σκέψεις τους για τη Θράκη, θα µπορέσουµε
να δούµε στο τέλος της ηµέρας τη Θράκη όπως την επιθυµούµε
και αν δουλέψουµε, έστω και σήµερα, όλοι µαζί, κερδισµένοι θα
είναι η δηµοκρατία και οι πολίτες της Θράκης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα προχωράµε -κι
ελπίζω ότι έχουµε συνδεθεί- µε τον κ. Γιώργο Κατρούγκαλο, ο
οποίος θα µας µιλήσει µέσω WEBEX από την Ουκρανία. 

Αγαπητέ Γιώργο, κατ’ αρχάς ελπίζουµε όλοι να είσαι καλά.
Έχεις τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Πρό-
εδρε. Πράγµατι, είµαι στην Ουκρανία, µαζί µε το Προεδρείο της
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης,
όπου σε λίγο πρόκειται να έχουµε συνάντηση µε τον Πρόεδρο
της ουκρανικής Βουλής και τους συναδέλφους εκεί. Να πω ότι
αυτός, ενδεχοµένως, να µην ήταν λόγος αναβολής για τη σηµε-
ρινή συνεδρίαση, σήµερα όµως έχουµε γενική απεργία στην Ελ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΔ’ - 6 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 11307



λάδα. Ζητήσαµε από τον Πρόεδρο της Βουλής αναβολή, γιατί
θεωρούµε ότι κάτι τέτοιο…(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδε-
σης µέσω WEBEX)

Στο πόρισµα τώρα, είναι αλήθεια ότι καταβλήθηκαν προσπά-
θειες από το Προεδρείο -και θέλω να πιστώσω και προσωπικά
την Πρόεδρο γι’ αυτό- για να υπάρξουν συναινέσεις, ιδιαίτερα
εκεί που µπορούσαν να υπάρξουν για εθνικούς λόγους, που είναι
τα θέµατα τα θεσµικά που αφορούν τη µουσουλµανική µειονό-
τητα. Δυστυχώς, όµως, η εξέλιξη της συζήτησης έδειξε δύο
πράγµατα που χαρακτηρίζουν συνολικά το κόµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας και την πολιτική του:

Πρώτον, για έµφαση στην επικοινωνία και όχι στην ουσία…(δεν
ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης µέσω WEBEX)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βρίσκεται εν κινήσει
ο κ. Κατρούγκαλος και γι’ αυτό τώρα χάθηκε το σήµα τελείως.
Ας περιµένουµε πέντε λεπτά, αλλιώς θα πάµε στον κ. Λοβέρδο
και ο ΣΥΡΙΖΑ θα αποφασίσει αν θα συνεχίσει µε τον κ. Κατρούγ-
καλο ή θα µας δώσει αντικαταστάτη του -που εγώ ξέρω ότι έχει
οριστεί ουσιαστικά, αλλά να γίνει και τυπικά- που θα µιλήσει αµέ-
σως µετά τον κ. Λοβέρδο. 

Ας επικοινωνήσει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον κ. Κατρούγκαλο για να του
πει ότι πρέπει κάπου να σταµατήσει, εάν αυτό είναι εφικτό και θα
ξαναγίνει προσπάθεια σύνδεσης µαζί του. Αλλά µέχρι τότε, για
να µη χάνουµε χρόνο, καλώ στο Βήµα τον εισηγητή από το Κί-
νηµα Αλλαγής, τον κ. Ανδρέα Λοβέρδο.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καληµέρα σας. 
Θα κάνω την τοποθέτησή µου στην Ολοµέλεια του Σώµατος,

που δεν θα είναι σε τίποτα διαφορετική µε όλα όσα υποστήριξα
ως µέλος της Διακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής των Ελλή-
νων για την Ανάπτυξη της Θράκης. Συνοψίζω όσα επί πολλές συ-
νεδριάσεις ανέφερα και όσα ανέφερα στις συνεδριάσεις του
Προεδρείου, που η κ. Μπακογιάννη οργάνωνε -και θέλω να τη
συγχαρώ από την καρδιά µου για τον τρόπο µε τον οποίο οργά-
νωσε τις εργασίες της Διακοµµατικής Επιτροπής και για τον
χρόνο που έδωσε στο εγχείρηµά της. 

Δουλέψαµε πάρα πολύ -η κ. Μπακογιάννη δούλεψε περισσό-
τερο από όλους εµάς τους υπόλοιπους- αλλά δεν κατέστη δυνα-
τόν να συµφωνήσουµε. Πίστευα από την αρχή των εργασιών
αυτής της επιτροπής -και πιστεύω ακόµη- πως δεν υπήρχε λόγος
για τη συγκρότησή της, παρ’ ότι πολλά θέµατα στη Θράκη, όπως
και σε πολλές άλλες περιοχές της πατρίδας µας, είναι ανοιχτά.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ξεκινήσω µε
έναν προσωπικό τόνο. Ουχί τυχαίως έγινα µέλος αυτής της επι-
τροπής, διότι είµαι συνδεδεµένος µε αυτή την περιοχή της πα-
τρίδας µας από τη δεκαετία του 1990, οπότε και ήµουν µέλος
της προσωρινής διοικούσας του Τµήµατος Κοινωνικής Διοίκησης
του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης. Τότε και για τις ανάγ-
κες της λειτουργίας µου µέσα στο πανεπιστήµιο -παρά το γεγο-
νός ότι από πρώτη άποψη κάποιος µπορεί να πει ότι αυτά που
θα σας πω δεν είχαν σχέση µε το ακαδηµαϊκό µου αντικείµενο-
φρόντισα να ενηµερωθώ για την περιοχή στην οποία βρισκόµουν.
Δύο ήταν τα κείµενα της ενηµέρωσης και για µένα ως πανεπιστη-
µιακό καθηγητή, όπως είναι και για κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλ-
ληνα που ενδιαφέρεται να µάθει για τη Θράκη.

Το πρώτο κείµενο ήταν η µελέτη της Ακαδηµίας Αθηνών. Εξαι-
ρετικά χρήσιµη για την εποχή εκείνη, και το δεύτερο, η ολιγοσέ-
λιδη έκθεση της διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής των
Ελλήνων. Αυτά ήταν τα δύο βασικά κείµενα για τότε. Όποιος τα
διάβαζε και µετά ενδιαφερόταν να ρωτά, καταλάβαινε για ποιο
θέµα, τότε, συζητούσε η Εθνική Αντιπροσωπεία µε τη διακοµµα-
τική της επιτροπή. 

Πέρασαν χρόνια από τότε. Πέρασαν τριάντα περίπου χρόνια.
Η εµπειρία που συσσωρεύτηκε άλλαξε κάπως τα πράγµατα κατά
µέσο όρο. Άλλα τα άλλαξε πολύ, αλλά τα άλλαξε λιγότερο. Με-
σολάβησαν πολλές επιλογές των ελληνικών κυβερνήσεων και
είµαι υπερήφανος να πω ότι οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και οι
Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ έκαναν τις κορυφαίες αλλαγές σε ό,τι
αφορά τη διαφορετική πια αναγκαία πολιτική της χώρας απέ-
ναντι σε µια ειδική περιφέρειά της, αλλά και µετά, στη συνέχεια

και ηγέτες Πρωθυπουργοί και άλλων κοµµάτων που κυβέρνησαν
τον τόπο -δεν χρειάζονται τσιγκουνιές εδώ- και από την άλλη
πλευρά, οι κοινωνικοί όροι έχουν µεταβληθεί.

Θυµάµαι, όταν ήµουν Υφυπουργός Εξωτερικών αρµόδιος για
τις διεθνείς οικονοµικές σχέσεις τον συνάδελφό µου στα νοµικά
Ευριπίδη Στυλιανίδη να µου εισηγείται το συµβούλιο των αντι-
στοίχων µε µένα Υπουργών -Υφυπουργός στην Ελλάδα αρµό-
διος, αλλά πολλοί συνάδελφοί µου ήταν Υπουργοί στις χώρες
τους- το άτυπο επί Ελληνικής Προεδρίας Συµβούλιο Υπουργών
Εξωτερικών για την Αναπτυξιακή Συνεργασία να το οργανώσω
στην Αλεξανδρούπολη, πράγµα το οποίο και έκανα.

Η εικόνα της Θράκης του 2003 µε την εικόνα του 1990 ήταν
πολύ διαφορετική. Είχαν πολλά πράγµατα αλλάξει, είχε µεσολα-
βήσει προσπάθεια στα αναπτυξιακά θέµατα, στα θέµατα της
ισορροπίας του πληθυσµού, του λαού της περιοχής, τις ειδικές
θρησκευτικές µειονότητες και η οικονοµική ζωή είχε επιβάλει
τους ρυθµούς της. Εννοώ ότι όλα πήγαιναν άψογα; Προφανώς
και όχι.

Όµως όλα πήγαιναν καλύτερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές.
Είµαι υπερήφανος να ανήκω σε ένα κόµµα οι κυβερνήσεις του
οποίου είχαν συµβάλει καίρια και καθοριστικά σε αυτό.

Όταν συγκροτήθηκε, λοιπόν, εν σωτηρίω έτει 2020 η διακοµ-
µατική επιτροπή, είχε δύο ενδεχόµενα µπροστά της για να εργα-
στεί. Ενδεχόµενο ένα: Να µην είναι µόνο για τη Θράκη, να
επεκτείνει την αρµοδιότητά της και στην Καβάλα και στη Δράµα,
δηλαδή να είναι η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης, κάτι που υποστήριξε το κόµµα µας και που ήταν απόλυτα
σωστό, ως αποδείχθηκε και µε το σκεπτικό ότι από τις δεκατρείς
περιφέρειες της χώρας σκύβει η Εθνική Αντιπροσωπεία ειδικά
εκεί, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι οι άλλες περιφέρειες της χώρας
δεν έχουν επίσης µεγάλες ανάγκες. Θα µπορούσε να είναι µια
δεύτερη προτεραιότητα της Εθνικής Αντιπροσωπείας η Ήπειρος.
Θα µπορούσε, λέω.

Ενδεχόµενο ένα, λοιπόν, ήταν να επεκτείνουµε την αρµοδιό-
τητά µας. Δεν επιτρεπόταν αυτό από την απόφαση της Ολοµέ-
λειας. Άρα, το ξεκίνηµα ήταν κακό από την αρχή. Ενδεχόµενο
δύο ήταν να προσπαθήσουµε να διεισδύσουµε ειδικότερα στα
αναπτυξιακά θέµατα και στα θεσµικά θέµατα. Έγινε επιλογή της
δευτέρας εκδοχής.

Αφού, όµως, µπήκαµε εκεί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε
αυτή τη δεύτερη εκδοχή, αποκλείοντας από το κέντρο βάρους
µας τις δύο άλλες περιφερειακές ενότητες, τους παλαιούς Νο-
µούς Καβάλας και Δράµας, έπρεπε να αναζητήσουµε το σηµείο
µας, για τι ακριβώς θα µιλήσουµε. Διότι είχαµε προβλήµατα εξ
αντικειµένου.

Σε ό,τι αφορά τα οικοδοµικά και τα αναπτυξιακά, υπάρχει πια
µια περιφέρεια µε ένα πολυσχιδέστατο αναπτυξιακό πρόγραµµα,
το οποίο ο περιφερειάρχης µάς το ανέπτυξε στην επιτροπή, αλλά
και το εγκεκριµένο το 2018 χωροταξικό της περιοχής, που απο-
τέλεσε νόµο της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Με αναπτυξιακό και χωροταξικό τι θα λέγαµε εµείς περισσό-
τερο; Κινδυνεύαµε να µιλήσουµε γενικά περί ανάπτυξης, της
οποίας είµαστε και όλοι φίλοι ή να επαναλάβουµε πράγµατα γνω-
στά, πράγµατα γνωστά σε όσους ασχολούνται µε την περιφερει-
ακή αυτοδιοίκηση, µε την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και µε την
πολιτική εκπροσώπηση Ροδόπης, Ξάνθης και Έβρου.

Εδώ προσπαθήσαµε να βοηθήσουµε. Οι δικοί µας εκπρόσωποι
και ο κ. Πετρίδης και ο κ. Τριανταφυλλίδης, οι άνθρωποι δηλαδή
από τον χώρο της αυτοδιοίκησης, αλλά και της γενικότερης µε-
λέτης για τη Θράκη συνέβαλαν τα µάλα. Προσπάθησαν να πουν
κάτι που δεν έχει ειπωθεί. Το είπαν οι άνθρωποι και η κ. Μπακο-
γιάννη, φυσικά, δεν τα απέκλεισε αυτά, τα ενσωµάτωσε, αλλά
χάναµε το σηµείο µας. Χάναµε το σηµείο µας, γιατί προσθέταµε
ευγενείς προθέσεις, προσθέταµε σχεδιασµούς, προσθέταµε σκέ-
ψεις. Δεν λέγαµε κάτι άλλο, δεν λέγαµε κάτι που να αξίζει να πε-
ριβληθεί µε το κύρος της απόφασης της Ολοµέλειας του
Σώµατος.

Πάντως, αυτό το φιλότιµο κείµενο εµείς το στηρίζουµε και
όπως είπε και ο συνάδελφός µου, µέλος της επιτροπής και Βου-
λευτής Ροδόπης, ο φίλος µου Ιλχάν, εµείς θα το ψηφίζαµε, κύριε
Πρόεδρε, εάν ήταν ένα ξεχωριστό κοµµάτι. Μας δηµιουργούσε
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πρόβληµα το θεσµικό τµήµα των εργασιών της επιτροπής και του
πορίσµατος, το οποίο ενσωµατώθηκε στο σώµα της έκθεσης και
εµάς αυτό µας δηµιουργούσε προβλήµατα. Γιατί;

Μας δηµιουργούσε προβλήµατα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
διότι, εάν τα δείτε, εάν αποµονώσετε από το κείµενο τα σηµεία
που αφορούν θεσµικά θέµατα, θα ήταν σαν να αποδέχεται η
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι, όταν µιλάει για θεσµικά θέµατα που
αφορούν στη Θράκη, αυτά σχετίζονται µε τη µειονότητα. Δεν
υπάρχουν αλλά.

Γι’ αυτό ήταν ωραία η λύση να πάµε και στην ανατολική Μακε-
δονία και Θράκη, δηλαδή να πάµε και στην Καβάλα και στη
Δράµα. Κάνει η Βουλή των Ελλήνων έκθεση για τα µειονοτικά της
Θράκης; Προβοκάρει τον εαυτό της, δηλαδή;

Βλέπετε ότι και η συνάντηση Μητσοτάκη - Ερντογάν ήταν µια
συνάντηση σε εξαιρετικό κλίµα. Έλεγα, όµως, από την ίδια µέρα:
Πόσες φορές έχει υπάρξει τέτοιο εξαιρετικό κλίµα στις συναν-
τήσεις ηγετών των δύο χωρών; Αναφερόµουν από τον Κωνσταν-
τίνο Καραµανλή που συνάντησε τον Ετζεβίτ και έφτανα µέχρι τον
κ. Τσίπρα. Μάλιστα, στη συνάντηση Σηµίτη - Ερντογάν -του Ερν-
τογάν των πρώτων ηµερών- ανέφερα και τη δήλωση του Γιώργου
Παπανδρέου, ότι είναι µια ιστορική συνάντηση.

Καµµία δεν υπήρξε ιστορική. Έτσι πιστεύαµε κάθε φορά, ότι
κάτι αλλάζει. Την άλλη µέρα η τουρκική πλευρά ήταν ίδια. Όπως
και τώρα, πριν αλέκτορα φωνήσαι, άρχισαν πάλι να µιλούν για τη
Θράκη οι της τουρκικής πλευράς και ειδικά, ο Υπουργός των
Εξωτερικών. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι απορρίπτουµε την
ανάγκη αυτών των συναντήσεων. Αντιθέτως, ήταν πολύ καλό που
υπήρξε αυτή και έστω και για λόγους Ουκρανίας, σταµάτησε για
ένα χρονικό διάστηµα η ανταλλαγή εχθρικών δηλώσεων.

Μάλιστα, έλεγα ότι αυτό το καλό κλίµα, εάν σπάσει, δεν πρέπει
να σπάσει πρώτα από εµάς. Εδώ το έχω πει αυτό προ λίγων ηµε-
ρών.

Άρα, λοιπόν, δεν ξεχνώ ότι το καλό αυτό κλίµα κατά και µετά
τη συνάντηση Μητσοτάκη - Ερντογάν το έσπασαν πρώτοι µιλών-
τας για τη Θράκη οι της τουρκικής πλευράς. 

Θα κάναµε εµείς ένα θεσµικό κείµενο προσανατολισµένο εκεί;
Γιατί; Έχουµε Κυβέρνηση και έχουµε και Βουλή. Η Κυβέρνηση
παίρνει µέτρα. Ευτυχώς οι κυβερνήσεις πήραν µέτρα. Εµείς ψη-
φίσαµε τις προτάσεις του κ. Γαβρόγλου προ ολίγων ετών, που
ήταν η συνέχεια των πολιτικών που διαµορφώναµε εµείς στο
Υπουργείο Παιδείας µε εµένα Υπουργό Παιδείας και τον Γιώργο
Καλαντζή Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου, που διατηρήθηκε
και επί των ηµερών σας και είναι και σήµερα Γενικός Γραµµατέας
του Υπουργείου. Αυτή την προσπάθεια του τότε Υπουργού, του
κ. Γαβρόγλου, τη στηρίξαµε. 

Όταν µια κυβέρνηση παίρνει µια πρωτοβουλία υπέρ των πολι-
τών της πατρίδας µας και ειδικά στα ευαίσθητα θέµατα των δι-
καιωµάτων, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, είναι στο πλευρό του
έχοντος τη νοµοθετική πρωτοβουλία, ποτέ απέναντι. 

Άρα, λοιπόν, το να κάνεις στα καλά του καθουµένου ένα ξεκί-
νηµα για µια συζήτηση που προκαλεί δυσαρµονίες δεν είναι
σωστό, λέµε εµείς. Ας πάει η Υπουργός Παιδείας, ο Υπουργός
Οικονοµικών, ο Υπουργός Ανάπτυξης, που µάλιστα έλεγε: «Χά-
σατε, διότι έχουν γίνει τα προγράµµατα της Κυβέρνησης για τα
αναπτυξιακά κοµµάτια που αφορούν τη Θράκη. Αργήσατε». Όχι
ότι άργησε η Διακοµµατική Επιτροπή, αλλά ότι η Κυβέρνηση είχε
τις προτεραιότητές της. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταλήξαµε στην άποψη
την οποία εξέφρασα εγώ λακωνικότατα µε µια δήλωσή µου, την
οποία και θέλω να αναγνώσω, για να τα έχουµε όλα καθαρά στο
µυαλό µας. Είναι θέµατα για τα οποία πρέπει να πηγαίνουµε όλοι
µαζί. Δεν είναι θέµατα για τα οποία γίνονται ψηφοφορίες, χωράνε
µειοψηφίες και πλειοψηφίες. Αλλά ο καθένας έχει την άποψή
του. 

Είπα λοιπόν: «Έχουµε συµβάλει ενεργά καθ’ όλη τη διάρκεια
της επιτροπής και έχουµε συµβάλει καθοριστικά στο κοµµάτι των
αναπτυξιακών, µε το οποίο και σε γενικές γραµµές συµφω-
νούµε…» -κύριε συνάδελφε, το έχετε πει και σε συνεντεύξεις σας
στη Θράκη αυτό- «…Το γεγονός ωστόσο πως µέσα στον αναπτυ-
ξιακό συµπεριλαµβάνονται κατά τµήµατα και θέµατα που αφο-
ρούν τη θεσµική πλευρά του όλου θέµατος, µε το οποίο διαφω-

νούµε και στη λογική και ως προς τις διατυπώσεις, µας υποχρε-
ώνει να καταψηφίσουµε την έκθεση συνολικά». 

Αυτό στην επιτροπή, µια επιτροπή που συγκροτήθηκε και µε
τη δική µας υπογραφή για να λύσει προβλήµατα και όχι για να
δηµιουργήσει άλλα. Αυτή είναι η στάση µας. Η Ολοµέλεια δεν
ψηφίζει βέβαια, αλλά η Ολοµέλεια ακούγεται. 

Είµαστε, λοιπόν, θετικοί σε ένα τµήµα της έκθεσης που µιλάει
για τα αναπτυξιακά προβλήµατα. Γιατί να ήµασταν αρνητικοί;
Μακάρι κάτι από αυτά οι κυβερνήσεις να εφαρµόσουν. Αλλά
µέχρι εκεί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Εµείς θέλουµε να λύ-
νουµε προβλήµατα και όχι να γεννάµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κάνουµε µία προ-
σπάθεια να συνδεθούµε ξανά µε τον κ. Κατρούγκαλο. 

Κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ

κύριε Πρόεδρε, και πρώτα-πρώτα επειδή συνεχίζετε την προσπά-
θεια. Δεν είναι εύκολη η επικοινωνία από την εµπόλεµη ζώνη. Εάν
δεν τα καταφέρουµε, θα πάρει τον λόγο, µε την άδειά σας, η κ.
Γκαρά. 

Μίλησα πριν σχετικά µε την έµφαση στην επικοινωνία και όχι
στην ουσία εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. Ο κ. Λοβέρδος
που προηγήθηκε ανέφερε γιατί το αρχικό λάθος της πλειοψη-
φίας να µην συµπεριλάβει και την ανατολική Μακεδονία στο αν-
τικείµενο της µελέτης της επιτροπής µας επιχειρήθηκε να
καλυφθεί αργότερα απλώς µε την προσθήκη στον τίτλο στο πό-
ρισµα της Νέας Δηµοκρατίας και της ανατολικής Μακεδονίας.
Αυτό είναι ξεκάθαρα µια προσπάθεια εµβαλωµατικής λύσης του
αρχικού λάθους. Η επιτροπή µας δεν ασχολήθηκε συστηµατικά
µε την ανατολική Μακεδονία, ούτε οι πραγµατογνώµονές µας
είχαν αυτό το αντικείµενο, ούτε οι επαφές που έγιναν από το
Προεδρείο ήταν στους νοµούς αυτούς.

Εµείς δεν µπορούσαµε να ακολουθήσουµε εποµένως τη Νέα
Δηµοκρατία σε έναν ουσιαστικά εµπαιγµό και των κατοίκων...
(δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης στο WEBEX). 

Κακά τα ψέµατα, δεν ελπίζαµε ποτέ ότι θα µπορέσουµε να
έχουµε συµφωνίες, γιατί ξεκινάµε από πολύ σηµαντικές ιδεολο-
γικές και πολιτικές διαφορές. Αλλά, φάνηκε ακόµα και στον
τοµέα τον θεσµικό, αυτό που αφορούσε δηλαδή τη µειονότητα. 

Εκεί υπήρξαν συγκλίσεις. Το Προεδρείο, µε τη συστηµατική
δουλειά και των εµπειρογνωµόνων, είχε καταλήξει, µε συµφωνία
όλων µας, σε ένα αρχικό κείµενο, το οποίο ήτανε προωθηµένο,
αλλά ανταποκρινόταν και στον ευρωπαϊκό νοµικό πολιτισµό και
στις ανάγκες που πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Γιατί, κακά τα ψέ-
µατα, -και εδώ είναι µια από τις σηµαντικές ελλείψεις του πορί-
σµατος- δεν µπορούµε να τα εµφανίζουµε όλα ρόδινα ή ιδανικά.
Υπήρχαν συγκεκριµένες αστοχίες πολιτικής, πολύ σηµαντικά
λάθη µέχρι και τη δεκαετία του 1990, που δεν αντιµετώπισαν µε
τον τρόπο που έπρεπε τη µουσουλµανική µειονότητα. Αντιµετω-
πίζοντάς την ως όλο ουσιαστικά εξώθησαν τους Ποµάκους σε
έναν αδικαιολόγητο εκτουρκισµό. Πολλά άλλα λάθη που αφο-
ρούσαν τον τρόπο µε τον οποίο συµµετείχε η κοινότητα στη ζωή
της υπόλοιπης τοπικής κοινωνίας είχαν σηµαντικά προβλήµατα
από πλευράς δηµοκρατίας και κράτους δικαίου. 

Φτάσαµε, λοιπόν, σε µια συµφωνία, µετά τα θετικά βήµατα τα
οποία είχαν γίνει, παίρνοντας υπ’ όψιν και τα θετικά µέτρα που η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε λάβει. Για παράδειγµα, την κατάρ-
γηση της υποχρεωτικότητας της σαρίας. Εκεί, λοιπόν, φάνηκαν
τα όρια της Νέας Δηµοκρατίας. Σε αυτά τα οποία αναφέραµε,
για παράδειγµα, για την ανάγκη να γίνεται σεβαστή η …(δεν
ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης στο WEBEX) …έγιναν αντικεί-
µενο να κατηγορηθώ από εφηµερίδα της παράταξης ως «δού-
ρειος ίππος της Τουρκίας». Αυτά σώθηκαν ευτυχώς στο πόρισµα
της Πλειοψηφίας. 

Άλλες πιο προωθηµένες θέσεις, όπως για τον στρατηγικό
στόχο της οριστικής µελλοντικής κατάργησης της σαρίας, δεν
βρήκαν τη θέση που έπρεπε. Εκεί, λοιπόν, ήταν το µεγάλο στοί-
χηµα της επιτροπής µας και δυστυχώς εκεί δεν µπόρεσε να αν-
ταποκριθεί στις προκλήσεις η Πλειοψηφία της Νέας
Δηµοκρατίας. 
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Επειδή βρισκόµαστε και σε ένα σηµείο επικαιρότητας µε την
ανάγκη αντικατάστασης του µουφτή, θα πω ότι τουλάχιστον θα
πρέπει να είναι αντικείµενο συµφωνίας -αυτή η σύγκλιση που
προέκυψε στο Προεδρείο- ο επόµενος µουφτής να προκύψει
από µια διαδικασία διαβούλευσης µε τη µειονότητα, ούτως ώστε
να µπορέσει να έχει την ευρύτερη δυνατή αποδοχή της. 

Γι’ αυτόν το λόγο προτείναµε -αυτό αντανακλάται σε έναν
βαθµό και στο πόρισµα της Πλειοψηφίας- τη σύσταση ενός ει-
σηγητικού συµβουλίου, το οποίο θα έχει την αποδοχή της µει-
ονότητας… (δεν ακούστηκε λόγω κακής σύνδεσης στο WEBEX). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η σύνδεση µε τον κ.
Κατρούγακλο διακόπηκε. 

Νοµίζω ότι έτσι αδικείται και ο κ. Κατρούγκαλος και η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί και όταν µιλάει λίγα ακούµε. 

Κύριε Κατρούγκαλε, αν µας ακούτε, δεν υπάρχει δυνατότητα
εµείς να σας ακούσουµε. Θα πάρει τον λόγο στη θέση σας η κ.
Γκαρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλή δουλειά εκεί µε

τους άλλους συναδέλφους. Εύχοµαι να γυρίσετε πίσω όλοι καλά. 
Τον λόγο θα πάρει η κ. Γκαρά στη θέση του κ. Κατρούγκαλου. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Με αυτή την εξέλιξη θα µου επιτρέψετε να αναφέρω και κά-

ποια γενικά πράγµατα για τη διαδικασία της επιτροπής και κά-
ποια τοπικά ως Βουλευτής και του Έβρου, αφού µιλάµε και για
τη Θράκη. 

Προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε συζήτηση που
αφορά σε ζητήµατα της Θράκης για εµάς είναι πολύτιµη, αλλά
είναι και επιβεβληµένη.

Ιδιαίτερα στη σηµερινή δύσκολη συγκυρία και µε τις εξελίξεις
που υπάρχουν στην παγκόσµια κοινότητα, αλλά και µε την ακρί-
βεια, µε τον πληθωρισµό να ανεβαίνει, την αισχροκέρδεια που
κάνει πάρτι και όλη αυτή την κατάσταση να σαρώνει οικονοµικά
νοικοκυριά, επιχειρήσεις και εργαζόµενους εδώ και πάρα πολ-
λούς µήνες, αλλά και µε τον πόλεµο στην Ουκρανία που έρχεται
να επιδεινώσει την κατάσταση αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι µία τέ-
τοια συζήτηση είναι επίκαιρη.

Ωστόσο σε όλη αυτή την κατάσταση παρατηρούµε -και το βιώ-
νουµε στη Θράκη- ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι
απούσα από τις πραγµατικές ανάγκες των πολιτών και δεν µπο-
ρεί να απαντήσει στα αιτήµατα και στα προβλήµατά τους, οπότε
αυτή η συζήτηση όχι µόνο είναι επίκαιρη –θα το ξαναπώ- είναι
και αναγκαία όχι µόνο για τα άµεσα µέτρα στήριξης της κοινω-
νίας τα οποία πρέπει να λάβει η Κυβέρνηση, αλλά και για την αλ-
λαγή του παραγωγικού µοντέλου, για την κατάρτιση ενός
στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης της περιοχής το οποίο θα θω-
ρακίζει και την οικονοµία και την εργασία. Και είναι µία συζήτηση
αναγκαία, αφού οι παγκόσµιες εξελίξεις επιτάσσουν να αναδειχ-
θεί η περιοχή ως ένας πυλώνας σταθερότητας και συνανάπτυξης
και της κοινωνίας αλλά και συνανάπτυξης µε τις υπόλοιπες γει-
τονικές χώρες.

Κατά τη διάρκεια της συζήτησής µας στην επιτροπή από την
πλευρά µας υπήρξε εργασία, υπήρξε διάθεση, υπήρξε και ευρεία
συναίνεση σε συγκεκριµένα ζητήµατα, όπου αυτό ήταν δυνατόν,
κυρίως στα ζητήµατα τα οποία ονοµάσαµε «θεσµικές παρεµβά-
σεις». Και η αλήθεια είναι ότι έγινε πολύ µεγάλος και ευρύς διά-
λογος πάνω σε αυτά τα ζητήµατα.

Ωστόσο, από την πλευρά µας δεν θα ήταν σε καµµία περί-
πτωση δυνατό να συναινέσουµε σε λογικές, όπως η ιδιωτικοποί-
ηση των λιµανιών, η πώληση δηµόσιων δοµών και υπηρεσιών, η
υποβάθµιση δηµόσιων υποδοµών, όπως και η λογική της εξόρυ-
ξης χρυσού, που για µας όχι µόνο είναι αντιπεριβαλλοντικό
µέτρο, αλλά είναι και αντιαναπτυξιακό. Γνωρίζετε, άλλωστε, όλοι
και όλες ότι για την αξιοποίηση των λιµένων εµείς είχαµε νοµο-
θετήσει το µοντέλο των υποπαραχωρήσεων, τα λιµάνια δηλαδή
µένουν υπό δηµόσιο έλεγχο και συνεργάζονται µε ιδιώτες, ένα
µοντέλο το οποίο ισχύει στο 90% περίπου της παγκόσµιας λιµε-
νικής βιοµηχανίας.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι, να σας ενηµερώσω ότι οι επιπτώ-
σεις από την εγκληµατική αυτή απόφαση της Νέας Δηµοκρατίας
να ξεπουλήσει το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης ήδη έχουν αρχί-

σει να γίνονται αισθητές στην τοπική µας κοινωνία µε την πρώτη
φάση, την άρνηση να παραχωρηθεί η δυτική χερσαία ζώνη της
πόλης στην τοπική κοινωνία. Ουσιαστικά µε την ιδιωτικοποίηση
το παραλιακό µέτωπο της πόλης της Αλεξανδρούπολης περνάει
άµεσα στα χέρια ενός ιδιώτη.

Γι’ αυτό, προβλέποντας αυτή την εξέλιξη, γνωρίζοντας αυτή
την εξέλιξη, στο πόρισµα το οποίο κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ στη δια-
κοµµατική επιτροπή έχουµε γράψει ρητώς και εγκαίρως ότι η δυ-
τική χερσαία ζώνη της Αλεξανδρούπολης πρέπει να αποδοθεί
στην τοπική κοινωνία, προκειµένου να αναπτυχθούν δραστηριό-
τητες που θα αφήσουν σαφές αναπτυξιακό αποτύπωµα στην
πόλη και στην ευρύτερη περιοχή.

Και αναρωτιέµαι σε αυτό το σηµείο ποια είναι η άποψη των το-
πικών Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, διότι µέχρι στιγµής δεν
έχουν πάρει τουλάχιστον θέση για αυτό το ζήτηµα, αν και τους
έχει ζητηθεί από τους τοπικούς φορείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την έναρξη των διαδικα-
σιών και τη σύσταση της επιτροπής µας είχαµε επισηµάνει πως
η περιφέρειά µας πρέπει να αντιµετωπιστεί ως αδιαίρετο σύνολο
των πέντε νοµών, τόσο σε ό,τι αφορά τον αναπτυξιακό σχεδια-
σµό όσο κυρίως και στην αξιοποίηση των χρηµατοδοτικών εργα-
λείων, διότι ο σχεδιασµός γίνεται ενιαία και πάρα πολλά
χρηµατοδοτικά εργαλεία βρίσκονται στα χέρια της Περιφέρειας
Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης.

Η Νέα Δηµοκρατία, δυστυχώς, επέλεξε το πόρισµα να αφορά
µόνο στη Θράκη και µόνο στο τελικό κείµενο είδαµε λεκτικές
αναφορές στην ανατολική Μακεδονία, χωρίς, όµως, να έχει γίνει
διαβούλευση ή ουσιαστική επεξεργασία για τα ζητήµατα που
απασχολούν στην ανατολική Μακεδονία και αυτό, οι λεκτικές ου-
σιαστικά αναφορές έγιναν κυρίως για επικοινωνιακούς λόγους
ως ένα επικοινωνιακό τέχνασµα, προκειµένου να µειωθούν οι αν-
τιδράσεις από τις περιοχές Δράµας και Καβάλας.

Επίσης, είχαµε συµφωνήσει στην επιτροπή να έχουµε και δύο
διαφορετικά κείµενα σε ό,τι αφορά τα αναπτυξιακά ζητήµατα και
τα θεσµικά -αναφέρθηκε και ο κ. Κατρούγκαλος σε αυτό- ωστόσο
αποδείχθηκε στη συνέχεια πως οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας θέλησαν να ενοποιήσουν ουσιαστικά το κείµενο και απέφυ-
γαν να πάρουν µία ξεκάθαρη θέση ή να συγκρουστούν µε
δογµατικές λογικές του παρελθόντος.

Την περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι,
σε ό,τι αφορά κυρίως στα ζητήµατα που απασχολούν τη µειονό-
τητα στη Θράκη, προχωρήσαµε σε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις,
όπως είναι η προαιρετικότητα της σαρία µε στόχο την πλήρη κα-
τάργησή της σε δεύτερο βήµα, αλλά και σε παρεµβάσεις που
αφορούν στη µειονοτική εκπαίδευση, στην ενίσχυση, την ανα-
βάθµιση του δηµόσιου σχολείου, στην αντιµετώπιση της σχολι-
κής διαρροής και σε δηµογραφικά ζητήµατα.

Αυτές οι προοδευτικές πολιτικές, οι δηµοκρατικές παρεµβά-
σεις, κατά την άποψή µας, οφείλουν να συνεχιστούν και στο πλαί-
σιο αυτό εκτιµούµε ότι θα πρέπει να θεσπιστεί µία νέα διαδικασία
ανάδειξης µουφτήδων που θα βασίζεται σε ένα εισηγητικό συµ-
βούλιο θρησκευτικών λειτουργών και τη λήψη της τελικής από-
φασης, µετά και την εισήγηση που θα έχει συµβουλευτικό
χαρακτήρα, θα τη λαµβάνει ο Υπουργός Παιδείας. Προφανώς
είναι αναγκαίο οι νέοι µουφτήδες να έχουν και τη συναίνεση και
την ευρεία αποδοχή της µουσουλµανικής µειονότητας της πε-
ριοχής µας.

Η αλήθεια είναι ότι στη σύσταση των πορισµάτων σηµαντική
ήταν και η συµβολή των επιστηµόνων µας και των εµπειρογνω-
µόνων που συνέβαλαν και συµµετείχαν στις εργασίες της επιτρο-
πής. Προφανώς, τους χρωστάµε τις ευχαριστίες µας.

Με όλο τον σεβασµό, κυρία Μπακογιάννη, θεωρώ παράλειψη
ότι στο πόρισµα δεν καταγράφηκαν ονοµαστικά οι επιστήµονες
και οι εµπειρογνώµονες οι οποίοι συνέβαλαν και βοήθησαν στη
σύσταση του τελικού πορίσµατος. Νοµίζω ότι µπορεί να γίνει µία
διόρθωση ως προς σε αυτό και να τους αποδώσουµε τιµή και ευ-
γνωµοσύνη για τη συµβολή τους στις εργασίες µας.

Αυτές είναι οι επισηµάνσεις οι οποίες αφορούν στη διαδικασία
κυρίως. Ωστόσο, για µας το µεγαλύτερο πρόβληµα έγκειται στο
περιεχόµενο του πορίσµατος που κατατέθηκε από τη Νέα Δηµο-
κρατία, καθώς είναι ένα πόρισµα που δεν προχωρά σε κανέναν
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απολογισµό για τα λάθη και τις λανθασµένες πολιτικές του πα-
ρελθόντος. Δεν εξετάζεται γιατί έχει φτάσει η Θράκη σήµερα να
είναι µία από τις λιγότερο ανεπτυγµένες περιοχές της χώρας µε
αρκετά υψηλά ποσοστά ανεργίας. Δεν έχει εξεταστεί ποιες πο-
λιτικές ήταν λανθασµένες σε ό,τι αφορά τις επιδοτήσεις στους
αναπτυξιακούς νόµους, γιατί φτάσαµε στα κουφάρια στις βιοµη-
χανικές µας περιοχές και γιατί ακόµη και σήµερα έχουµε πολύ
υψηλά ποσοστά µετανάστευσης και η περιοχή µας ερηµώνει.

Το πόρισµα της Πλειοψηφίας αποτελεί µία συρραφή προτά-
σεων, µία λίστα έργων που θυµίζει περισσότερο τεχνικό πρό-
γραµµα παρά ένα ολιστικό µοντέλο ανάπτυξης και αλλαγή του
παραγωγικού µοντέλου, χωρίς ένα στρατηγικό πλαίσιο, χωρίς
χρονοδιάγραµµα, χωρίς συγκεκριµένες στοχεύσεις και δεσµεύ-
σεις. Είναι ένα κείµενο που επαναλαµβάνει αποτυχηµένες πολι-
τικές του παρελθόντος -τις επιπτώσεις και τα αποτελέσµατα τα
έχουµε δει, τα βιώνουµε και σήµερα- ένα κείµενο που διαιωνίζει
αντί να αµβλύνει τις ανισότητες, όχι µόνο τις κοινωνικές αλλά και
τις ενδοπεριφερειακές. Ουσιαστικά είναι και ένα κείµενο στο
οποίο αναφέρεται και το οποίο επικαλείται ότι θα αξιοποιηθεί το
Ταµείο Ανάπτυξης για συγκεκριµένα έργα, ωστόσο δεν αναφέ-
ρεται κανένα έργο στο οποίο µπορούµε να αξιοποιήσουµε το Τα-
µείο Ανάπτυξης και να αφορά στην περιοχή της Θράκης.

Ουσιαστικά είναι ένα άλλο ευχολόγιο που αµφιβάλλουµε αν
θα υλοποιηθεί, έτσι όπως έχει συσταθεί, διότι εδώ και τρία χρόνια
που έχουµε στη διακυβέρνηση της χώρας τη Νέα Δηµοκρατία,
δυστυχώς, έχουν εφαρµοστεί καταστροφικές πολιτικές για τη
Θράκη.

Έκλεισαν περιφερειακά ιατρεία και δοµές υγείας, έκλεισαν δη-
µόσιες υπηρεσίες.

Οδηγείτε σε κλείσιµο πανεπιστηµιακά τµήµατα λόγω της
εφαρµογής της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Δροµολογείτε -
πολύ πρόσφατη εξέλιξη- τη µεταφορά του Τµήµατος Νοσηλευ-
τικής από το Διδυµότειχο στην Αλεξανδρούπολη -απόφαση που
θα φέρει µεγάλο πλήγµα στην ακριτική περιοχή και έχει αντιδρά-
σει και η τοπική κοινωνία- και αυτό συµβαίνει παρά τις υποσχέ-
σεις και τις υποκριτικές δεσµεύσεις των Υπουργών της Νέας
Δηµοκρατίας, διότι στην πράξη δεν έχουµε δει να διασφαλίζεται
η λειτουργία του Τµήµατος Νοσηλευτικής στο Διδυµότειχο.

Έχουν παγώσει όλα τα δροµολογηµένα και χρηµατοδοτού-
µενα έργα υποδοµής, ενώ ήδη η Θράκη εδώ και τρία χρόνια βρί-
σκεται χωρίς σιδηρόδροµο, χωρίς τρένα. Η ακρίβεια, δυστυχώς,
οδηγεί τους συµπολίτες µας στις γειτονικές χώρες για να προ-
µηθευτούν φτηνά καύσιµα και τρόφιµα. Επιχειρήσεις κλείνουν η
µία µετά την άλλη. Οι αγρότες βρίσκονται σε απόγνωση και ανα-
ρωτιούνται αν θα µπουν και πώς θα µπουν στα χωράφια τους να
καλλιεργήσουν και οι νέοι, κυρίως οι νέοι, οι επιστήµονες, οι ερ-
γαζόµενοι µεταναστεύουν στο εξωτερικό.

Δυστυχώς, η πραγµατικότητα και οι πολιτικές διαψεύδουν τις
προθέσεις οι οποίες έχουν καταγραφεί στο συγκεκριµένο πόρι-
σµα που έχει καταθέσει η πλειοψηφούσα παράταξη. Από την
άλλη πλευρά, ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε στη διακοµµατική επιτροπή τη
δική του πρόταση, τονίζοντας πως το πρώτο βήµα είναι ένα ολι-
στικό στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της Θράκης, ένα σχέδιο στο
οποίο το ανθρώπινο δυναµικό αποτελεί τον βασικό παράγοντα
της αναπτυξιακής διαδικασίας, ενώ είναι αναγκαίο να αξιοποι-
ηθούν µε αιρεσιµότητα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που αφο-
ρούν σε δράσεις για την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης. 

Η πρόταση για την ανάπτυξη πρέπει να υπηρετεί τέσσερις
στρατηγικούς στόχους. Πρώτον, να µετατραπεί η Θράκη σε ικα-
νοποιητικό προορισµό για κατοίκηση µε παρεµβάσεις στις δοµές
υγείας, δοµές παιδείας, δοµές πολιτισµού και ψυχαγωγίας. Πα-
ρεµβάσεις για τη δηµογραφική ανασυγκρότηση, όπως προγράµ-
µατα επιδότησης για απόκτηση πρώτης κατοικίας σε
αποµακρυσµένες περιοχές όπως ο βόρειος Έβρος και άλλες συ-
νοριακές περιοχές. Παρεµβάσεις για την εξάλειψη της φτώχειας,
την ενίσχυση της υπαίθρου, τον εκσυγχρονισµό δικτύων και υπο-
δοµών. Εδώ ο κατάλογος είναι πολύ µεγάλος για τις παρεµβά-
σεις και δεν χρειάζεται να τις αναλύσω.

Ο δεύτερος στρατηγικός στόχος, τον οποίο έχουµε θέσει στο
πόρισµά του ΣΥΡΙΖΑ, είναι να βελτιωθεί η ελκυστικότητα της

Θράκης ως τόπος επιχειρηµατικής δραστηριότητας µε τη µετά-
βαση σε ένα νέο παράδειγµα οικονοµικής ανάπτυξης, προφα-
νώς, µε τα αναγκαία κίνητρα και όχηµα την οικονοµία της
γνώσης, την έξυπνη εξειδίκευση, την κυκλική οικονοµία, τη µε-
ταποίηση, τη γεωργία και τη µετατροπή της διασυνοριακότητας
και της διαπολιτισµικότητας σε συγκριτικό πλεονέκτηµα της πε-
ριοχής. 

Παράλληλα, προκρίναµε και τέσσερις εµβληµατικές παρεµβά-
σεις για την περιοχή µας, τη δηµιουργία τεχνολογικού campus
στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, τη δηµιουργία οργανι-
σµού ανάπτυξης και ενίσχυσης της συνεργασίας της νοτιοανα-
τολικής Ευρώπης µε έδρα τη Θράκη, την πιλοτική εφαρµογή
δοµής στήριξης µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων της περιοχής,
δράση η οποία έχει νοµοθετηθεί εν µέρει από τον ΣΥΡΙΖΑ και κα-
λούµε την Κυβέρνηση να την εφαρµόσει και να την επεκτείνει,
την ενίσχυση των υποδοµών ώστε να αντιµετωπιστεί µεταξύ
άλλων το µεγάλο µεταφορικό, παραγωγικό και ενεργειακό κό-
στος στην περιοχή. 

Και ειδικά για τον Έβρο -αν µου επιτρέπετε διότι είµαι και Βου-
λευτής της περιοχής-, κοµβικός για την ανάπτυξη ολόκληρης της
περιοχής είναι ο ρόλος του λιµένα Αλεξανδρούπολης, καθώς
απαιτείται η αναβάθµιση του εµπορικού του χαρακτήρα και των
υποδοµών, αλλά και η ένταξή του στους µεγάλους άξονες µετα-
φοράς και στα διευρωπαϊκά δίκτυα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ γνωρίζετε όλοι και όλες ότι έχει ταχθεί ξεκάθαρα
απέναντι στην ιδιωτικοποίηση του λιµανιού -θεωρούµε ότι πρέπει
να βρίσκεται υπό δηµόσιο έλεγχο-, αλλά και στην πλήρη στρατι-
κοποίησή του. Διότι ανάπτυξη, ειδικά σε αυτή τη συγκυρία, δεν
προσδίδουν ούτε οι στρατιωτικές βάσεις ούτε ένα περίκλειστο
λιµάνι, αλλά η αξιοποίηση των εµπορικών δυνατοτήτων και η
σχέση της πόλης µε το λιµάνι που µπορεί να δώσει µια τεράστια
αναπτυξιακή και εργασιακή ώθηση και αναβάθµιση στην ευρύ-
τερη περιοχή. 

Τέλος, είναι πάρα πολύ σηµαντικό, και το επαναλαµβάνω, και
το λιµάνι, αλλά και η περιοχή της Θράκης να παίξει έναν ρόλο
πυλώνα σταθερότητας και συνεργασίας, έναν πυλώνα ανάπτυ-
ξης και συνεννόησης της ευρύτερης περιοχής. Επιπλέον, η πε-
ριοχή της Θράκης θα πρέπει να γίνει πιλότος για τη συνολική
αναβάθµιση των ψηφιακών υποδοµών στη χώρα, ενώ θα πρέπει
να διατηρηθούν και για τα επόµενα χρόνια οι πολιτικές, οι προ-
οδευτικές πολιτικές που χάραξε ο ΣΥΡΙΖΑ για την αναβάθµιση
της Θράκης σε διαµετακοµιστικό και ενεργειακό κόµβο, κάτι το
οποίο επικαιροποιείται, είναι αναγκαίο µε τις εξελίξεις που συµ-
βαίνουν στην ευρύτερη περιοχή. 

Και, προφανώς, δεν νοείται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα να µιλάµε για την ανάπτυξη της Θράκης και να µην υπάρχει
µια ρητή δέσµευση για τη στήριξη του πρωτογενή τοµέα µέσω
προγραµµάτων ψηφιακής γεωργίας και αναβάθµισης των σύγ-
χρονων υποδοµών ή για την επιτάχυνση των αναδασµών και την
ανόρθωση της κτηνοτροφίας, όπως επίσης και η δηµιουργία
νέων πανεπιστηµιακών τµηµάτων σε συνοριακές περιοχές, όπως
και η ίδρυση διετών τεχνολογικών τµηµάτων σε συνεργασία µε
τα πανεπιστήµιά µας, αλλά και µε τους παραγωγικούς φορείς,
έτσι ώστε να εξειδικεύονται οι νέοι άνθρωποι και να καλύπτονται
και οι παραγωγικές ανάγκες της περιοχής µε εξειδικευµένο προ-
σωπικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και τέλος -και κλείνω- το brand name «Θράκη» θα πρέπει όχι
µόνο να αξιοποιηθεί, αλλά να ενισχυθεί, να κατοχυρωθεί και θα
πρέπει να το µετασχηµατίσουµε σε συγκριτικό µας πλεονέκτηµα
σε µια σειρά από δράσεις και προϊόντα. 

Για να γίνουν, όµως, όλα αυτά χρειάζεται ένα συγκεκριµένο
προοδευτικό σχέδιο, ένα µετρήσιµο σχέδιο µε χρόνους, µε χρο-
νοδιάγραµµα, µε συγκεκριµένους στόχους που θα εντάσσονται
σε ένα ευρύτερο πλαίσιο που θα αξιοποιεί τις δυνατότητες και
τις δυνάµεις που έχει η περιοχή της Θράκης, της Ανατολικής Μα-
κεδονίας. Και ξαναλέω ότι µπορούµε να παίξουµε έναν πολύ ση-
µαντικό ρόλο και στην περιοχή των Βαλκανίων, αλλά και στην
περιοχή της Νοτιοανατολικής Μεσογείου. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ και για την ανοχή στον χρόνο. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κ. Ιωάννης
Δελής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, 6 του Απρίλη σήµερα, µέρα πανελλαδικής

πανεργατικής απεργίας και από τούτο εδώ το Βήµα της Βουλής
χαιρετίζουµε τους χιλιάδες απεργούς σε όλη τη χώρα. Χαιρετί-
ζουµε τους χιλιάδες διαδηλωτές που κατακλύζουν το Σύνταγµα
και τις πλατείες όλων των πόλεων. Χαιρετίζουµε τον αγώνα του
λαού µας ενάντια στην ακρίβεια, ενάντια στην εµπλοκή της
χώρας µας στον πόλεµο. Αυτός ο αγώνας, αυτός είναι ο µόνος
δρόµος για να ανθίσει η ελπίδα στον τόπο µας. 

Τώρα αν ο λαός της Θράκης παραµερίσει τη γνωστή άποψη,
ότι τάχα τα οξυµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι άνθρω-
ποι εκεί οφείλονται σε µια ιδιαίτερη στρέβλωση του µοντέλου
ανάπτυξης και σε µια διαχρονική έλλειψη προσοχής για την ακρι-
τική αυτή περιοχή, αν δεν πιστέψει ότι η κατάσταση αυτή µπορεί
τάχα να αλλάξει άρδην µε στοχευµένες και έξυπνες δήθεν πα-
ρεµβάσεις από την πλευρά του κράτους και µε την επιστράτευση
-όπως λένε- όλων σε έναν κοινό στόχο, αν δει δηλαδή, τα πορί-
σµατα των κοµµάτων για τη Θράκη έτσι όπως είναι πραγµατικά
και όχι όπως παρουσιάζονται επικοινωνιακά, τότε ασφαλώς και
θα διαπιστώσει ότι σε αυτά τα πορίσµατα αποτυπώνεται µε σα-
φήνεια ο δρόµος ανάπτυξης τον οποίον επιλέγουν οι πολιτικές
δυνάµεις και για την ανάπτυξη της Θράκης. 

Έχουν άραγε όλα τα κόµµατα την ίδια αφετηρία στη συζήτηση
που γίνεται για την ανάπτυξη της Θράκης; Όχι. Αφετηρία για το
ΚΚΕ, θεµελιακή του βάση ήταν και είναι πάντα το δικαίωµα του
λαού της περιοχής να ζει ειρηνικά χωρίς φτώχεια, χωρίς ανεργία,
χωρίς κοινωνικές διακρίσεις, χωρίς το ρατσιστικό µίσος, χωρίς
την επικίνδυνη εµπλοκή στα νατοϊκά σχέδια, χωρίς αυτό τον συ-
νεχόµενο κίνδυνο των θερµών επεισοδίων ή µιας πολεµικής σύρ-
ραξης και µε κατοχυρωµένα εννοείται τα δικαιώµατά του στη
δουλειά, την υγεία, την παιδεία, τον πολιτισµό, τον αθλητισµό,
όλα αυτά που περιέχονται δηλαδή, στο πόρισµα που κατέθεσε
το ΚΚΕ για τη Θράκη. 

Για τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα, όµως, η αφετηρία είναι άλλη
και η βασική στόχευση διαφορετική. Στα πορίσµατά τους προτε-
ραιότητα έναντι των λαϊκών αναγκών έχει η εξυπηρέτηση των
στόχων και των σχεδίων των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων,
η υλοποίηση των γεωπολιτικών τους επιδιώξεων ή -όπως συνη-
θίζουν να τα λένε- η ανάπτυξη -η καπιταλιστική εννοείται- και η
γεωστρατηγική αναβάθµιση. 

Θα µου πείτε, βέβαια, ότι η καπιταλιστική ανάπτυξη στη Θράκη
υπήρξε και στο παρελθόν και µε κίνητρα µάλιστα, πλουσιοπά-
ροχα. 

Παρά τα κίνητρα, όµως, που δόθηκαν –και µιλάµε για επιδο-
τήσεις εκατοµµυρίων ευρώ, µέσα από αναπτυξιακούς νόµους,
µέσα από φοροαπαλλαγές και τόσα άλλα- δεκάδες ήταν οι επι-
χειρήσεις που έµειναν «κουφάρια» ή µετεγκαταστάθηκαν σε γει-
τονικές βαλκανικές χώρες. Συνεταιριστικές δε επιχειρήσεις,
εµβληµατικές, όπως η βιοµηχανία ζάχαρης της Ξάνθης, η
«ΣΕΒΑΘ» έκλεισαν, µε αποτέλεσµα εκατοντάδες χαµένες θέσεις
εργασίας. Ή κάποιες από αυτές πουλήθηκαν και στο µεγάλο κε-
φάλαιο, όπως η «Βιοµηχανία Φωσφορικών Λιπασµάτων» και η
«ΣΕΚΑΠ». 

Είναι αλήθεια, βέβαια, ότι στον γενικότερο σχεδιασµό της ελ-
ληνικής αστικής τάξης η Θράκη καλείται να παίξει, λόγω και της
γεωγραφικής της θέσης, έναν αυξηµένο ρόλο. Πρόκειται για τη
µετατροπή της περιοχής σε ενεργειακό, διαµετακοµιστικό, αλλά
και στρατιωτικό κόµβο. Και αυτή είναι όλη η ουσία του αστικού
σχεδιασµού για τη Θράκη. 

Είναι άραγε τυχαίο ότι αυτό το κρατικό κυβερνητικό ενδιαφέ-
ρον ενεργοποιείται τώρα, τώρα που εκδηλώνεται το έντονο εν-
διαφέρον των Ηνωµένων Πολιτειών για την περιοχή ως ενός
χώρου-βάσης για τον ανταγωνισµό τους µε τη Ρωσία; Εδώ και
καιρό, και ακόµα περισσότερο τις τελευταίες µέρες µετά από τη
ρωσική εισβολή και την ιµπεριαλιστική σύγκρουση στην Ουκρα-
νία, στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης γιγάντια αµερικανικά οχη-
µαταγωγά πλοία ξεφορτώνουν στρατιωτικά ελικόπτερα,

τεθωρακισµένα και άλλα στρατιωτικά οχήµατα, τα οποία στη συ-
νέχεια προωθούνται στη θέρµη γραµµή του ανατολικού µετώ-
που, όπου µαίνεται αυτή τη στιγµή ο ιµπεριαλιστικός πόλεµος
στην Ουκρανία. 

Βλέπετε, µπορεί για τους κατοίκους της περιοχής τρένο να
µην υπάρχει, αλλά για τους αµερικανο-νατοϊκούς τα τρένα πε-
ρισσεύουν. Όµως, ο λαός του Έβρου, που αγωνίζεται, ξέρει και
µπορεί και τα σταµατάει αυτά τα τρένα, όπως χθες στην Αλεξαν-
δρούπολη, ενώ δεν είναι λίγοι και οι σιδηροδροµικοί που αρνούν-
ται να υπηρετήσουν τους επικίνδυνους αµερικανο-νατοϊκούς
σχεδιασµούς. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το κόµµα µας, συµµετέχοντας
µε ειλικρίνεια, και παρεµβαίνοντας µε καθαρές θέσεις και στη
διακοµµατική επιτροπή για τη Θράκη και καταθέτοντας το δικό
του πόρισµα, συµβάλει -και µε τον τρόπο αυτό- στην ανάδειξη
του διαφορετικού δρόµου ανάπτυξης, που συµφέρει την εργα-
τική τάξη και τον λαό της περιοχής και συνολικότερα της χώρας. 

Εδώ, βέβαια, πρέπει να πούµε ότι ένα µέρος του αστικού σχε-
διασµού για την περιοχή της Θράκης έχει ήδη υλοποιηθεί, κατ’
αρχάς στον ενεργειακό σχεδιασµό, απ’ όπου, όµως, και εξάγον-
ται και σηµαντικά συµπεράσµατα. Για δείτε, ενώ από τη Θράκη
περνάνε δύο, παρακαλώ ,αγωγοί φυσικού αερίου - µερικές
φορές κυριολεκτικά δίπλα από τα σπίτια των κατοίκων- αυτή η
περιοχή, η Θράκη, παραµένει πρωταθλήτρια στην ενεργειακή
φτώχεια. Ο λαός της περιοχής ακόµη δεν έχει πρόσβαση στο φυ-
σικό αέριο. Θα περάσει δε αρκετός καιρός ακόµη µέχρι να ολο-
κληρωθεί η κατασκευή του εµπορικού δικτύου του φυσικού
αερίου για οικιακή και βιοµηχανική χρήση, η οποία θα καλύπτει,
µάλιστα, τα µεγάλα αστικά κέντρα της περιοχής και όχι όλη την
περιοχή. 

Αυτή η εξέλιξη, πέρα από την τεράστια καθυστέρηση, που
είναι οδυνηρή λόγω και των µεγάλων αναγκών για θέρµανση των
λαϊκών νοικοκυριών στη Θράκη, δεν σηµαίνει ότι θα βελτιώσει,
όταν συµβεί, και την κατάσταση για τον λαό της περιοχής αν δεν
συνοδευτεί και από πολύ συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία προτεί-
νει το κόµµα µας. 

Ποια είναι αυτά; Η κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης, ένα µέτρο το οποίο είναι εξαιρετικά επίκαιρο και δεν αφορά
µόνο στη Θράκη, αλλά όλη την Ελλάδα πια και πρέπει τώρα να
γίνει, και η κάλυψη φυσικά του κόστους σύνδεσης, αλλά και του
σχετικού εξοπλισµού από το κράτος. Διότι διαφορετικά, όπως
καταλαβαίνετε, το κόστος εγκατάστασης είναι απαγορευτικό και
για τους ανέργους, αλλά και για τους εργαζόµενους µε χαµηλό
εισόδηµα. 

Ο λαός, όµως, της περιοχής θα συνεχίσει δυστυχώς, να υπο-
φέρει από την ενεργειακή φτώχεια, παρά το ότι προχωρά και η
κατασκευή του IGB, παρά το ότι το LNG µπαίνει στην τελική ευ-
θεία και παρά το ότι σχεδιάζεται η µετατροπή του Πρίνου σε υπό-
γεια αποθήκη φυσικού αερίου. 

Πρόκειται, φυσικά, για σχεδιασµούς που εξυπηρετούν την αύ-
ξηση της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών κολοσσών, αλλά και
κουµπώνουν ταυτόχρονα µε τις στρατηγικές επιδιώξεις των Ηνω-
µένων Πολιτειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απεξάρ-
τηση από το ρωσικό φυσικό αέριο, σχεδιασµοί βεβαίως, οι οποίοι
µετά από τη ρωσική εισβολή επιταχύνονται.

Ανάλογα είναι και τα επενδυτικά σχέδια για την κατασκευή
σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας µε καύσιµο το φυ-
σικό αέριο και για τα υδροηλεκτρικά εργοστάσια που λειτουρ-
γούν ήδη ή αυτά που σχεδιάζονται, αφού όλα αυτά δεν γίνονται
για την κάλυψη των αναγκών του λαού σε φθηνό ηλεκτρικό
ρεύµα, αλλά προορίζονται για την εξαγωγή του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος µέσω της ηλεκτρικής διασύνδεσης µε τη Βουλγαρία και
άλλες χώρες. Αντίστοιχα, και µε τις ΑΠΕ επιδιώκεται να δοθεί η
κερδοφόρα εκείνη διέξοδος των τεράστιων υπερσυσσωρευµέ-
νων κεφαλαίων που έχουν συγκεντρώσει τα µονοπώλια της ενέρ-
γειας και άλλων κλάδων. 

Συνεπώς, οι λεγόµενες πράσινες -τροµάρα τους- επενδύσεις,
η εκµετάλλευση του πετρελαίου του Πρίνου από την «ΕΝΕΡΓΕΙ-
ΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ», η οποία απολύει και βγάζει σε διαθεσιµότητα
όλους τους εργαζοµένους της, της γεωθερµίας στον Έβρο, την
Ξάνθη, την Καβάλα, ο στόχος να γίνει η Κοµοτηνή ενεργειακό
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κέντρο µετά από την ολοκλήρωσή της απολιγνιτοποίησης στη
Δυτική Μακεδονία, τα υδροηλεκτρικά στη Δράµα, οι αγωγοί φυ-
σικού αερίου, µε λίγα λόγια όλα, µα όλα τα σχέδια της αστικής
τάξης για τον κλάδο της ενέργειας στην περιοχή δεν υλοποιούν-
ται µε γνώµονα τις λαϊκές ανάγκες, αλλά τις κερδοφόρες επεν-
δύσεις των οµίλων. 

Το αφήγηµα για τις χιλιάδες θέσεις εργασίας που θα δηµιουρ-
γούσε, δήθεν, ο ΤΑΠ στην περιοχή έχει ήδη καταρρεύσει, αφού
πλέον στη φάση της λειτουργίας του απασχολείται ελάχιστο
προσωπικό, ενώ το αιολικό πάρκο που βρίσκεται στη φάση της
αδειοδότησης στον Λειβαδίτη στην Ξάνθη, σε µια περιοχή ιδιαί-
τερου, εξαιρετικού φυσικού κάλλους, χαρακτηρισµένη και
«NATURA», αποδεικνύει τελικά πόση αξία έχουν όλες αυτές οι
«περιβαλλοντικές ευαισθησίες» του κράτους και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ο αγώνας των κατοίκων ενάντια σε αυτά τα αιολικά
πάρκα είναι δίκαιος και το ΚΚΕ δηλώνει και από αυτό το Βήµα
ότι τον στηρίζει. 

Τέλος -και έχει σηµασία αυτό-, η ιµπεριαλιστική σύγκρουση
που εξελίσσεται σε άγριο πόλεµο στην Ουκρανία διαψεύδει, µε
τον πιο τραγικό, µάλιστα, τρόπο για τους λαούς, όλους όσοι θε-
ωρούν τους ενεργειακούς αγωγούς ως παράγοντες, τάχα, ασφά-
λειας και ειρήνης. Το ακριβώς αντίθετο συµβαίνει. 

Το ΚΚΕ θεωρεί ότι µόνο ένας κρατικός φορέας ενέργειας στο
πλαίσιο της εργατικής εξουσίας θα µπορεί να αξιοποιεί κοινωνι-
κοποιώντας όλες τις πηγές ενέργειας τον λιγνίτη, τα υδροηλε-
κτρικά, την αιολική, την ηλιακή, τα πάντα, βασισµένος σε ένα
κεντρικό σχέδιο, που θα παίρνει υπ’ όψιν του όλες τις προϋπο-
θέσεις και µε σεβασµό βεβαίως, στο περιβάλλον και την υγεία
του λαού και των εργαζοµένων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για την ανάγκη να βελτιωθεί το
οδικό, το σιδηροδροµικό δίκτυο στην περιοχή, για την ανάγκη να
κατασκευαστούν σύγχρονα, ασφαλή σχολεία, παιδικοί σταθµοί,
αντιπληµµυρικά έργα, µιλάνε λίγο-πολύ όλα τα κόµµατα στα πο-
ρίσµατά τους και βέβαια, ότι η περιοχή της Θράκης είναι εξαιρε-
τικά πλούσια σε ορυκτό πλούτο δεν το αµφισβητεί κανένας. 

Ποια, όµως, είναι εδώ η βασική διαφορά του ΚΚΕ από όλους
τους υπόλοιπους; Κανένα άλλο κόµµα, εκτός από το ΚΚΕ, δεν µι-
λάει για την κατάργηση των διοδίων και της λεγόµενης «ανταπο-
δοτικότητας». Κανένα άλλο κόµµα δεν λέει ότι ο λαός πληρώνει
για όλα αυτά τα έργα και µια, και δυο, και τρεις φορές, και συνέ-
χεια. Κανένας άλλος δεν εξηγεί γιατί άραγε όλα αυτά τα έργα
δεν έχουν γίνει µέχρι σήµερα, παρ’ όλο που αποτελούν βασικές
ανάγκες του λαού αυτής της περιοχής. 

Και δεν το κάνουν, γιατί τότε θα πρέπει να παραδεχτούν ότι
όποιο έργο γίνεται πρέπει να συµφωνεί µε εκείνη τη λογική του
κόστους-οφέλους και να εξυπηρετεί βεβαίως, το όποιο έργο,
κατά προτεραιότητα όχι τις λαϊκές ανάγκες, αλλά την κερδοφο-
ρία των µονοπωλιακών οµίλων, κι όλα αυτά την ώρα που ο λαός
πληρώνει το 95% των φόρων και µόνο το 5% οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι, ενώ και η αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου, που είναι
λαϊκή περιουσία ασφαλώς, δεν γίνεται προς το συµφέρον του,
αλλά δίνεται βορά στα επιχειρηµατικά συµφέροντα, τα οποία
µπροστά στο κέρδος τίποτα δεν υπολογίζουν, ούτε δικαιώµατα
εργατικά ούτε περιβάλλον. Να γιατί χρειάζεται να µεγαλώσει η
διεκδίκηση του λαού για όλα αυτά που αναλυτικά µπαίνουν και
στο πόρισµα που καταθέσαµε ως ΚΚΕ.

Αξίζει, βέβαια, να σταθούµε λίγο περισσότερο στο ζήτηµα της
διαχείρισης των υδάτινων πόρων, ζήτηµα που έχει και έναν ιδιαί-
τερα επείγοντα χαρακτήρα για την περιοχή. Πρόκειται για τον
σχεδιασµό και την υλοποίηση όλων των αναγκαίων εγγειοβελτιω-
τικών, αντιπληµµυρικών έργων υποδοµής, τα οποία θα προλαµ-
βάνουν κατ’ αρχάς και βεβαίως µετά θα αντιµετωπίζουν την
εµφάνιση των πληµµυρών, οι οποίες πληµµύρες είναι και συχνό-
τατες στην περιοχή. Χρειάζεται άµεση, ειδική παρέµβαση για τον
οικισµό του Απαλού στον Δήµο Αλεξανδρούπολης καθώς και στις
γύρω περιοχές, οι οποίες αντιµετωπίζουν οξυµένα προβλήµατα
και χάνονται µέχρι και ζωές. 

Στην πρόταση, βεβαίως, του κόµµατός µας όλα ξεκινούν από
τη συγκρότηση του κρατικού ενιαίου φορέα της διαχείρισης των
υδάτων, ο οποίος θα υλοποιεί µια ολοκληρωµένη πολιτική δια-
χείρισης του νερού µε γνώµονα τη λαϊκή ευηµερία, αξιοποιώντας

και τα αποτελέσµατα της επιστηµονικής έρευνας, αλλά και τα
αποτελέσµατα της διασυνοριακής συνεργασίας. 

Υπάρχει, όµως, ένα ακόµη ζήτηµα το οποίο είναι καθοριστικό
για την περιοχή. Πρόκειται για την ταχύτατη µετατροπή της Αλε-
ξανδρούπολης και γενικότερα της Θράκης, όπως είναι για παρά-
δειγµα το Πετροχώρι της Ξάνθης, σε µεγάλο στρατιωτικό κόµβο
και σε µια απέραντη αµερικανο-νατοϊκή βάση. «Σούδα του
βορρά» αποκαλούν πια την Αλεξανδρούπολη οι Αµερικανοί. Αυτή
τη µετατροπή την επιτάσσουν, όµως, οι επιδιώξεις και οι φιλο-
δοξίες της ελληνικής αστικής τάξης και όχι η ασφάλεια του λαού
και της περιοχής. Μονάχα που έτσι εµπλέκεται η χώρα µας και
ειδικά η Θράκη, ακόµα περισσότερο στους ιµπεριαλιστικούς αν-
ταγωνισµούς. Σε αυτούς τους ανταγωνισµούς εντάσσονται και
οι εξελίξεις στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης και η µετατροπή
του, βεβαίως, σε µια αµερικανο-νατοϊκή βάση. 

Έτσι, όµως, η Θράκη και ο λαός της δεν µετατρέπονται µο-
νάχα σε ορµητήρια των αµερικανο-νατοϊκών επιδιώξεων, αλλά
ταυτόχρονα µετατρέπονται και σε στόχο των αντιπάλων τους.
Αναδεικνύεται, λοιπόν, σήµερα, ολοφάνερα πια, το πόσο επιτα-
κτικό είναι για τον λαό µας το αίτηµα για καµµιά συµµετοχή, για
καµµιά εµπλοκή της χώρας µας στα σχέδια και τους ανταγωνι-
σµούς των ιµπεριαλιστών, για την αποδέσµευση από το ΝΑΤΟ
και την Ευρωπαϊκή Ένωση µε την εργατική, βεβαίως, εξουσία.
Μόνο σε αυτό το πλαίσιο της λαϊκής εξουσίας µπορεί η χώρα
µας να οικοδοµήσει αµοιβαία επωφελείς σχέσεις µε όλους τους
λαούς της περιοχής, αλλά και γενικότερα. 

Είναι σηµαντικός, ξέρετε, αυτός ο αγώνας ενάντια στους ιµ-
περιαλιστικούς πολέµους και τη λεηλασία του πλούτου των φτω-
χών χωρών, γιατί αυτοί οι πόλεµοι είναι που δηµιουργούν τα
κύµατα των ξεριζωµένων προσφύγων και µεταναστών. Ο λαός
εκεί πάνω στη Θράκη έχει εκφράσει πάρα πολλές φορές την αλ-
ληλεγγύη του στους πρόσφυγες και τους µετανάστες και δεν
πρόκειται να επιτρέψει να ριζώσει το ζιζάνιο του ρατσισµού και
της ξενοφοβίας, που έντεχνα καλλιεργείται από το σύστηµα, για
να κρύβονται οι πραγµατικοί υπαίτιοι των ξεριζωµών. 

Γι’ αυτό και τα λαϊκά στρώµατα της περιοχής χρειάζεται µε τον
οργανωµένο τους, βεβαίως, αγώνα να πρωτοστατήσουν για να
µεταφερθούν οι πρόσφυγες, οι µετανάστες σε αξιοπρεπείς ανοι-
χτούς χώρους φιλοξενίας στην ενδοχώρα, που θα λειτουργούν,
όµως, µε κρατική ευθύνη, χωρίς ΜΚΟ, µε το απαραίτητο προσω-
πικό, πλήρη δικαιώµατα, θα χορηγείται άσυλο σε όλους τους αν-
θρώπους για τις χώρες που πραγµατικά θέλουν να πάνε, ενάντια
σε αυτόν τον απαράδεκτο Κανονισµό του Δουβλίνου. 

Κλείνοντας, δυο λόγια για τα προβλήµατα τα οποία αντιµετω-
πίζει η µειονότητα. Το κόµµα µας έχει ως βασικό άξονα της δρά-
σης του τη σφυρηλάτηση πρώτα απ’ όλα της ταξικής ενότητας
της εργατικής τάξης, τη συµµαχία της µε τα λαϊκά στρώµατα,
την υπεράσπιση των συµφερόντων τους, των δικαιωµάτων της
νεολαίας. Το ΚΚΕ έχει ως άξονα στη δράση του τα οξυµένα κοινά
προβλήµατα του λαού της περιοχής. Παλεύει για να µπορούν οι
εργαζόµενοι της µειονότητας, όλοι οι εργαζόµενοι, να αναπτύ-
ξουν την ιδιαίτερη πολιτιστική τους ταυτότητα χωρίς αποκλει-
σµούς, για να αποτελέσει αυτή η ιδιαίτερη ταυτότητα γέφυρα
φιλίας και ενότητας και όχι ένα πεδίο αστικών αντιπαραθέσεων.
Και εν τέλει η εργατική εξουσία είναι εκείνη που θα εξαλείψει
αυτή την πηγή της βαρβαρότητας και της φτώχειας του λαού,
που δεν είναι άλλη βέβαια, από την καπιταλιστική ιδιοκτησία στα
µέσα της παραγωγής. Αυτή θα δώσει και εκείνη τη νέου τύπου
εξουσία και οργάνωση και το δίκαιο εκείνο βεβαίως, που θα εκ-
φράζει τα εργατικά λαϊκά συµφέροντα άσχετα και πέρα από θρη-
σκευτικές και οποιεσδήποτε άλλες διαφορές. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καθαρίστε το Βήµα

στο οποίο καλείται ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας
από την Ελληνική Λύση. Μετά θα µιλήσει η κ. Σοφία Σακοράφα.
Θα ακολουθήσει η οµιλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΚΚΕ κ. Κουτσούµπα και µπαίνουµε στον κατάλογο.
Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι όποτε το θελήσουν θα µιλή-
σουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε
Πρόεδρε.
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Κυρία Πρόεδρε της διακοµµατικής Θράκης, κυρία Μπακο-
γιάννη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για τη Θράκη,
αυτή την ευαίσθητη, ταλαιπωρηµένη περιοχή εδώ και δεκαετίες,
για ευνόητους λόγους αντιλαµβάνεται κάποιος τη σηµασία της.
Είναι το σταυροδρόµι, είναι, αν θέλετε, ο συνδετικός κρίκος ανα-
τολής και δύσης. 

Είναι µια περιοχή αδικηµένη από τη δεκαετία του 1980 και του
1990, µε πάρα πολλά υψηλά κίνητρα τότε, εκείνη την εποχή, µε
τον αναπτυξιακό νόµο, αλλά και µόνο κάποιος να δει τους αριθ-
µούς θα απογοητευθεί. Το 1984 από τις είκοσι τρεις επιδοτού-
µενες επιχειρήσεις λειτουργούν µόνο οι δεκαοκτώ. Στα τέλη της
δεκαετίας του 1990 από τις ενενήντα δύο οι εβδοµήντα δύο. Το
2000, αν δείτε τα στατιστικά, µιλούν ότι από τις εκατόν τέσσερις
επιχειρήσεις λειτουργούσαν µόνο οι πενήντα έξι. Φτάσαµε να λει-
τουργούν οι είκοσι στις εκατό. Εδώ, λοιπόν, οι αριθµοί λένε την
αλήθεια, δυστυχώς. Ερηµώνει η Θράκη. Αν δει κάποιος τη ΒΙΠΕ
της Κοµοτηνής, που έχω φίλους και έχω συζητήσει εκεί, είναι
πραγµατικά σεληνιακό τοπίο, κρανίου τόπος. Γιατί γίνεται αυτό;
Διότι αυτά τα κίνητρα που δόθηκαν ήταν καιροσκοπικά, ήταν
βραχυπρόθεσµα, δεν είχαν ένα βάθος χρόνου, να δώσουν πραγ-
µατικά ζωή στο επιχειρείν στη Θράκη. 

Εµείς, ως Ελληνική Λύση, σας κάνουµε συγκεκριµένες προτά-
σεις για την ανάπτυξη της Θράκης. Δεν κάνουµε ούτε εκθέσεις
ιδεών ούτε µιλάµε γενικά και αόριστα. 

Κυρία Μπακογιάννη, τεκµαιρόµεθα για αυτό για να εξηγή-
σουµε για το τι διαφωνούµε και πώς διαφωνούµε. Κατ’ αρχάς
όταν µιλάµε για ανάπτυξη στη Θράκη ο στόχος έχει έναν χαρα-
κτήρα διφυή, είναι η εθνική ανάκαµψη, το εθνικό πρόβληµα που
αντιµετωπίζουµε στη Θράκη, ας µην κρυβόµαστε, από τη Συν-
θήκη του Νεϊγύ, της Λοζάνης -πείτε το όπως θέλετε- και το επι-
χειρηµατικό, που πρέπει να δώσουµε οντότητα, ζωντάνια,
προοπτική. 

Θα ξεκινήσω λίγο µε την αναπτυξιακή τροχιά που προτείνουµε
ως Ελληνική Λύση. Κατ’ αρχάς όταν µιλάµε σήµερα για αγροτικό
µοντέλο στη Θράκη πρέπει να γίνει ένας καταµερισµός παραθα-
λάσσιας, πεδινής, ηµιορεινής και ορεινής Θράκης, γιατί τα έχει
όλα και ο Νοµός Ξάνθης και ο Νοµός Ροδόπης και ο Νοµός
Έβρου και θα πάµε και στους άλλους δύο Νοµούς, Καβάλας και
Δράµας, διότι το µοντέλο είναι ενιαίο διοικητικά. 

Στην έκθεση µιλάτε για συνεργασία µε το Δηµοκρίτειο Πανε-
πιστήµιο. Ναι µεν το θέλουµε, γιατί πιστεύουµε στην Ελληνική
Λύση ότι ο πρωτογενής τοµέας στη Θράκη µπορεί µέσα από κά-
ποιες ουσιαστικές εδαφολογικές και κλιµατολογικές µελέτες -
επίσης να δηµιουργηθούν νέες σχολές γεωργικού χαρακτήρα
και κτηνοτροφικού χαρακτήρα- να δώσει κίνητρα και εχέγγυα σε
αγρότες ως ηλικίας σαράντα ενός ετών, αλλά µε ζώνες φορολο-
γικού χαρακτήρα. Ας µην κρυβόµαστε, κύριοι, πρέπει να πάµε σε
φορολογικά κίνητρα στη Θράκη για να µείνει ο κόσµος στον τόπο
του και κυρίως οι νέοι άνθρωποι. 

Άρα, λοιπόν, εκεί έχεις µια Θράκη που προσφέρεται εδαφολο-
γικά, για παράδειγµα για αρώνια, για µύρτιλα, για κράνα, για
φραγκοστάφυλα, δηλαδή ποιοτικά χαρακτηριστικά προϊόντων,
και δηµιουργείς ένα θρακιώτικο brand name µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. 

Υπάρχει, επίσης, µια άλλη πρόταση, που την επικροτούµε ως
Ελληνική Λύση, για να γίνει µια αµυντική βιοµηχανία στη Θράκη.
Τώρα θα µου πείτε ονειροβατώ. Εδώ µία είχε και την κλείσαµε.
Αυτό θα σήµαινε πολλά, διότι υπάρχει πρόταση από το 2017. Εκεί
τα εµποροβιοµηχανικά επιµελητήρια, ο επιχειρηµατικός κόσµος
το έχει προτείνει για να δηµιουργηθούν τέτοιου είδους εργοστά-
σια.

Πού είναι η µεγάλη χαρτοβιοµηχανία «ELINA», πού είναι η
«DIANA»; Θέλω να µιλήσουµε µε ονόµατα. 

Πήραµε αναπτυξιακά κίνητρα, βιοτεχνίες να κάνουν ρούχα για
τον Ελληνικό Στρατό, εγκαταλελειµµένα τα κτήρια στην περιοχή,
διότι ο Στρατός παίρνει ρούχα από την Κίνα! Τι το συζητάµε
τώρα; Και σεντόνια παίρνει δεν ξέρω από που.

Έγιναν, επίσης, κάποιες βιοτεχνίες ακόµα και για να παράξουν
κάποια φάρµακα και έκλεισαν και αυτές. Τις πταίει; Όλες, εάν
δείτε, έχουν πάει Σόφια, έχουν πάει γενικότερα στη Βουλγαρία,
πάρα πολλές επιχειρήσεις. Σας δώσαµε νωρίτερα νούµερα. 

Θα µιλήσω γι’ αυτό που πρέπει να γίνει µε το Δηµοκρίτειο Πα-
νεπιστήµιο. Κατ’ αρχάς υπάρχει µία Σχολή Δασοπονίας στην
Ορεστιάδα όπου ενθυµούµαι τον καθηγητή πανεπιστηµίου, τον
κ. Παπαχρήστου, να µου λέει σε τηλεοπτική εκποµπή από τη δε-
καετία ακόµη του 1990 προς 2000 για τους δασικούς χάρτες
στην Ελλάδα. Από εκεί ξεκίνησε, από τη Σχολή Δασοπονίας στην
Ορεστιάδα και σήµερα υπάρχει εκεί Σχολή Νοσηλευτικής η
οποία υπολειτουργεί. Για τέτοια ανάπτυξη µιλάµε στη Θράκη;

Ξεκινάει το δάσος της Δαδιάς και κάνει -µέσω του προγράµ-
µατος «INTERREG»- µε το Χάρκοβο της Βουλγαρίας ένα πρό-
γραµµα –µπράβο τους- και έχουν βάλει µετά από την πυρκαγιά
του 2010 θερµικές κάµερες που είναι συνδεδεµένες µε τα τερ-
µατικά της Πυροσβεστικής στο Διδυµότειχο. Πόσο κόστισε;
Μόνο 463.000 ευρώ. Αυτά είναι παραδείγµατα προς µίµηση. 

Υπάρχει «COCO-MAT» στην Ξάνθη σήµερα που ο άνθρωπος
κάνει έναν αγώνα και κάνει εξαγωγές σε όλο τον κόσµο και
µπράβο του. Είναι πίσω από το κτήριο-φάντασµα της «ΣΕΚΑΠ». 

Υπάρχει ένας Βοζανάκης, κτηνοτρόφος –διαβάζω- και µπράβο
του, υπάρχει η µπύρα «Βεργίνα» και µπράβο της, που θέλουν να
µείνουν οι άνθρωποι στην περιοχή, αλλά πρέπει να αλλάξει όλο
το πλάνο.

Τα δύο νησιά µας: Σαµοθράκη στη Θράκη, Θάσος στην Ανα-
τολική Μακεδονία, στον Νοµό Καβάλας γεωγραφικά. Σε αυτά
πρέπει να δώσουµε ξέχωρα κίνητρα για τουριστική και αναπτυ-
ξιακή προβολή, να εκµεταλλευτούµε αυτό που δίνει και η Μάλτα.
Μέσα από µία σύσκεψη που έγινε για τα νησιά της Ευρώπης να
πούµε να εφαρµοσθεί, επιτέλους, η νησιωτική ρήτρα. 

Δεν µπορεί σήµερα να µιλάµε για µία Σαµοθράκη η οποία δεν
είχε προβλήτα να δέσει το καράβι και δεν µπορούσαν να µετακι-
νηθούν οι τουρίστες, ένα νησί των Καβειρίων µυστηρίων. Έχει
µία ιδιαιτερότητα η Σαµοθράκη. Ή η πανέµορφη Θάσος να έχει
ακτοπλοϊκά προβλήµατα;

Δώσατε γη και ύδωρ στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης. Και για
το υγροποιηµένο αέριο θα πάρουν µετοχές οι Βούλγαροι, θα πά-
ρουν οι Σκοπιανοί, θα πάρουν οι Σέρβοι. Ωραία µέχρι εδώ. 

Το λιµάνι της Κεραµωτής, το λιµάνι της Νέας Καρβάλης της
Καβάλας πρέπει να αναβαθµιστούν. Είχαµε –έχω περάσει από
εκεί ως εργαζόµενος πριν από πολλά χρόνια- τη µεγαλύτερη βιο-
µηχανία φωσφορικών λιπασµάτων στη Νέα Καρβάλη. Πού πήγε
αυτή; Γιατί ναυάγησε το όλο business plan της «Βιοµηχανίας Φω-
σφορικών Λιπασµάτων»;

Κατ’ αρχάς έπρεπε να κληθούν στη διακοµµατική επιτροπή,
κυρία Μπακογιάννη, όλοι εκείνοι οι επιχειρηµατίες που πραγµα-
τικά έδωσαν τον δικό τους αγώνα και έβαλαν λουκέτο. Γιατί η πα-
ροιµία τι λέει; «Αν στο πω θα το ξεχάσεις, αν σου το δείξω, ίσως
και το θυµηθείς, αλλά αν το βιώσεις, δεν το ξεχνάς ποτέ». Έχουν,
λοιπόν, τα δικά τους βιώµατα και έπρεπε να κληθούν οι ίδιοι στην
επιτροπή για να µας πουν γιατί ναυάγησαν οι επιχειρήσεις τους.
Ήταν αρκετές βιοµηχανίες και βιοτεχνίες στην περιοχή. 

Μιλάµε για ΓΕΜΗ. Θα έπρεπε να υπάρχει µία άλλη συνεργασία
µε τα εµποροβιοµηχανικά επιµελητήρια της Θράκης. Μπορεί να
έγιναν επισκέψεις επιδερµικές, εθιµοτυπικού χαρακτήρα. Δεν
µπορεί σήµερα τα επιµελητήρια ανά την Ελλάδα -αλλά µιλάµε
για συγκεκριµένο γεωγραφικό διαµέρισµα, Θράκη και Ανατολική
Μακεδονία και είναι ενιαίο κοµµάτι και ο καθένας αυτό το κατα-
λαβαίνει- να έχουν µόνο έναν γνωµοδοτικό, συµβουλευτικό χα-
ρακτήρα. Όχι. Να γίνουν επιστηµονικές οµάδες σε συνεργασία
µε το Υπουργείο, να µελετήσουν σε βάθος τα ιδιαίτερα χαρακτη-
ριστικά των επιχειρήσεων για να πάµε σε απτά, στοχοποιηµένα
αποτελέσµατα, όχι γενικά και αόριστα. 

Αυτά δεν είναι λάθη της παρούσης επιτροπής, είναι λάθη του
παρελθόντος. Αλλά, δυστυχώς, «το µέλλον είναι το παρελθόν
που έρχεται από άλλη πόρτα», έλεγε κάποτε ο Πίνδαρος και έχει
δίκιο. Αυτό τα εµπεριέχει όλα. Μην επαναλάβουµε λάθη του πα-
ρελθόντος. 

Άρα, λοιπόν, τα επιµελητήρια έπρεπε να παίξουν έναν πιο ου-
σιαστικό ρόλο για την ανάπτυξη της Θράκης. Διότι θα γίνουν
προτάσεις για µικρά, βιοτεχνικά πάρκα και για ευέλικτους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς. Σάπες, Φέρες, Διδυµότειχο, Ορεστιάδα,
Τοξότες. Υπάρχουν πάρα πολλές ευκαιρίες για αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς. 
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Πάµε τώρα σε ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα. Αφορά στους Έλλη-
νες Ποντίους στη Θράκη. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση το καταθέσαµε ως επίκαιρη ερώτηση
και ο Υπουργός –ο κ. Βεσυρόπουλος, εάν θυµάµαι- είχε πει ότι
θα πάµε σε εξωδικαστικό συµβιβασµό και αύξηση δόσεων. Όχι,
κύριοι. Οι άνθρωποι ήρθαν από τη δεκαετία του 1990 και φυλάνε
Θερµοπύλες µε Ορθοδοξία και Ελληνισµό, γιατί είναι πολλή η
προπαγάνδα τα τελευταία χρόνια που γίνεται στη Θράκη και το
καταλαβαίνετε. Έχω βρεθεί σε χίλια-µύρια ρεπορτάζ εκεί. Το ίδιο
το κράτος θα έµπαινε ως κρατική αρωγή στην αποπληρωµή δα-
νείων. Μη θαρρείτε ότι είναι βίλες. Είναι σε πρόβληµα αυτή τη
στιγµή περίπου τετρακόσιες οικογένειες στην περιοχή της Θρά-
κης που τους παίρνουν τα σπίτια, διότι δεν τους ενηµέρωσαν,
ήταν ανενηµέρωτοι τελείως για τη διαδικασία που πρέπει να ακο-
λουθήσουν. Αν χάσουν, λοιπόν, την πρώτη τους κατοικία –και µε
το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» που κόπτεστε για την πρώτη κατοικία και
ό,τι αυτό ελλοχεύει σε κίνδυνο- θα βρεθούν στον δρόµο, διότι
δεν έχουν χρήµατα, λόγω της ανεργίας, να πληρώσουν δικηγο-
ρικά γραφεία, αλλά εδώ πρέπει το κράτος να εφαρµόσει την υπό-
σχεσή του. Να µπει κρατική αρωγή. 

Προσέξτε. Υπήρχε στη Θράκη ένα Εθνικό Ταµείο Υποδοχής
Ελλήνων Ποντίων. Αυτό έκλεισε, δεν υπάρχει. Άρα, λοιπόν, για
την περιουσία της Ανατολικής Μακεδονίας και της Θράκης πρέ-
πει να γίνει καταγραφή για την περιουσία αυτού του εθνικού τα-
µείου και να περιέλθει στον δεύτερο βαθµό της αυτοδιοίκησης. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σήµερα υπάρχουν άνθρωποι που ενοικίαζαν
σπίτια στους Έλληνες του Πόντου εκεί και δεν έχουν πληρωθεί
για τα ενοίκια, εφόσον οι άνθρωποι δεν είχαν πού την κεφαλή
κλίναι. Έτσι, λοιπόν, θα µπορούν να δοθούν και τα νοίκια που
οφείλονται σε αυτούς τους ιδιοκτήτες, εάν πραγµατικά γίνει αυτή
η καταγραφή από το πρώην εθνικό ταµείο υποδοχής. 

Όταν µιλάµε για επενδυτικά κίνητρα –για να τα λέµε όλα-, η
τουρκική Τράπεζα ZIRAAT, η οποία ιδρύθηκε το 1863 και είναι
από τις µεγαλύτερες τράπεζες στην Τουρκία, ήρθε τότε το 2008
ξανά µε δραστηριοποίηση στην Ελλάδα. Είναι από τις µεγαλύτε-
ρες τράπεζες, δραστηριοποιείται µε χίλια επτακόσια καταστή-
µατα σε δεκαοκτώ χώρες ανά τον κόσµο. Όµως, η ZIRAAT που
έχει καταστήµατα στην Αθήνα, στην Ξάνθη, στην Κοµοτηνή και
στη Ρόδο –σας λέει κάτι αυτό γεωγραφικά;- έδινε δάνεια χαµη-
λότοκα έως και άτοκα µε εγγύηση τι; Τη γη των κατοίκων. Άρα,
πολλά χωράφια έχουν περιέλθει στα περιουσιακά στοιχεία της
ZIRAAT. 

Αντίστοιχες, λοιπόν, δικές µας τράπεζες δεν κάνουν το ίδιο
επενδυτικό πρόγραµµα στη Θράκη. Γιατί; Δεν µπορούν να πιε-
στούν οι συστηµικές τράπεζες;

Τι είναι η ZIRAAT; Είναι όπως ήταν η δική µας πρώην Αγροτική
Τράπεζα που την κλείσατε και εξαγοράστηκε από την Πειραιώς.
Οι Τούρκοι, όµως, έχουν αντίστοιχη αγροτική τράπεζα, τη ZI-
RAAT. 

Πάµε στα πιο βαριά θέµατα. Καλό το Βαγιαζήτ τζαµί στο Διδυ-
µότειχο, υπήρχε η πυρκαγιά πριν από κάποια χρόνια. Καθείς το
αντιλαµβάνεται. Πολιτισµική και πολιτιστική κληρονοµιά είναι.
Ωραία. 

Μας διαβεβαιώνει η κυρία Μπακογιάννη, αλλά εµείς στην Ελ-
ληνική Λύση δεν είδαµε ορθή τουριστική προβολή για τα ορθό-
δοξα µοναστήρια για να προσελκύσει τον θρησκευτικό τουρισµό
στη Θράκη. 

Και αν θέλετε, επειδή οι δυνατότητες είναι µεγάλες, θα πάµε
στο Υπουργείο Τουρισµού, στον κ. Κικίλια, για να ζητήσουµε να
γίνουν διαφηµιστικά σποτ, να γίνει ένα οργανόγραµµα για το πως
θα προβάλλονται τα αρχαιοελληνικά µνηµεία στη Θράκη µας. Δη-
λαδή, τύµβος Καστά-Αµφίπολη. Πάµε στους Φιλίππους. Αρχαίο
θέατρο Κρηνίδες. Αρχαίο θέατρο λιµένας της Θάσου –η πρω-
τεύουσα, δηλαδή, του νησιού η Θάσος-, Άβδηρα, η πατρίδα του
Δηµόκριτου, ιερός ναός σε Σαµοθράκη, Καβείρια µυστήρια.
Δείτε τι τουριστικό πλάνο γίνεται από τα αρχαιοελληνικά µνηµεία.
Έτσι πρέπει να τα προβάλουµε.

Σήµερα, όταν διοικητικά είναι Ανατολική Μακεδονία και Θράκη,
δεν µπορείς να ξεχωρίζεις τους δύο Νοµούς Καβάλας και Δρά-
µας. Ναι µεν τους έχετε εντάξει, αλλά να το κάνετε ισόποσα,
γιατί θα δηµιουργηθούν πολίτες δύο διαφορετικών ταχυτήτων

και κατηγοριών, κύριοι, και αυτό είναι ό,τι χειρότερο. Όχι πλη-
βείους και πατρικίους. Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, αλλιώς
αλλάξτε το διοικητικό µοντέλο, εάν δεν το θέλετε. 

Πάµε λίγο τώρα σε αυτό που λέµε «εθνικά ζητήµατα». Κατ’
αρχάς, µιλάτε για ένα φόρουµ διαχείρισης υδάτων µε τη γείτονα
Τουρκία για τον ποταµό Έβρο. Επικίνδυνο! Πρώτον, η Τουρκία
δεν είναι χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πώς θα πάµε σε δια-
χείριση υδάτων ενός ποταµού που ναι µεν είναι το φυσικό σύ-
νορο, αλλά αυτό πρέπει να µας προβληµατίσει στον τρόπο
διαχείρισης κονδυλίων και στον τρόπο που η Τουρκία θα εκµε-
ταλλευτεί ευρωπαϊκά προγράµµατα και ελληνικό έδαφος κατ’
αυτόν τον τρόπο;

Εµείς πάντα στην Ελληνική Λύση, κατά τα πρότυπα άλλων ευ-
ρωπαϊκών κρατών, µιλάµε για δηµιουργία πολιτοφυλακής στη
Θράκη και ό,τι αυτό συνεπάγεται, µε πεδία που µπορούν να κά-
νουν σκοποβολή, µε κάποια κτήρια που δόξα τω θεώ έχουµε
πάρα πολλά. Να δηµιουργηθεί επιτέλους, βρε αδερφέ, πολιτο-
φυλακή στη Θράκη. Πού να την κάνουµε δηλαδή, στη Μύκονο;
Στη Θράκη πρέπει να την κάνουµε.

Και πάµε τώρα στο πολύ σοβαρό θέµα της τουρκικής γλώσσας
στα σχολεία. Εµείς λέµε στην Ελληνική Λύση: Ίδρυση ποµακικού
µουσείου στην Ξάνθη, ποµακική  γλώσσα και λεξικό στα σχολεία.
Γιατί; Γιατί δηλαδή, οι Ποµάκοι να µην γνωρίζουν την ιστορία
τους; Γιατί οι άνθρωποι αυτοί να µην πάρουν απαντήσεις γιατί
σταυρώνουν το ψωµί πριν το φάνε, γιατί έχουν εικόνες του Άη
Γιώργη στα σπίτια, γιατί ξεµατιάζουν τα παιδιά; Δεν πρέπει να
µάθουν την ιστορία; Ακούστε να δείτε, οι επόµενες γενεές στη
Θράκη αν µάθουν πραγµατικά την ιστορία, την αξία της φυλής
τους και τις ρίζες τους, να ξέρετε ότι το επίπεδο εκεί θα αλλάξει.
Δεν θα έχουµε προπαγάνδες. Φταίει η Ελλάδα; Φταίει και η Ελ-
λάδα, εννοείται. Τα λάθη της δεκαετίας του ‘50 και του ‘60 µε τις
απαγορευµένες περιοχές πληρώνουµε, που δεν τους αφήναµε
να πάρουν διπλώµατα, που δεν τους αφήναµε να χτίσουν και-
νούργια σπίτια. Αυτά πληρώνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπούµπα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω.
Την ύστατη ώρα, ποµακική γλώσσα και ανάδειξη της ιστορίας

των Αγριάνων στη Θράκη κύριοι, να τελειώνει αυτή η ιστορία.
Και κλείνω µε τον σιδηρόδροµο. Θα µπορούσα να µιλάω πάρα

πολλές ώρες για τον σιδηρόδροµο που είναι σε µεσαιωνική κα-
τάσταση. Από τις 8-12-2001 µε αριθµό πρωτοκόλλου Φ121, Σταϊ-
κούρας - Καραµανλής, κοινό ανακοινωθέν. Ποιος σιδηρόδροµος,
ρε παιδιά; Έχει γίνει διαχωρισµός. Μιλάµε για δίκτυο υπό κατα-
σκευή από τη Θεσσαλονίκη µέχρι το Ορµένιο. Μιλάµε για προ-
σωρινή αναστολή λειτουργίας, πού; Νέα Ζίχνη, που είναι ο νοµός
µου, Σερρών - Αµφίπολη, που δεν υπάρχει καν δίκτυο. Το έχουν
ξηλώσει. Ο ανάδοχος µόνο για τις µελέτες θέλει 200 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Προσέξτε, για να αποπερατωθεί το έργο χρειάζονται
2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ωραία! Αλλά κάντε έναν σιδηρόδροµο,
διότι η γραµµή Νέας Καρβάλης -Τοξότες -εγώ θέλω να µιλάω µε
στοιχεία- τριάντα ενός χιλιοµέτρων καθυστερεί, ρε παιδιά, πάνω
από δεκαπέντε, είκοσι χρόνια και λίγα είπα. Για τριάντα ένα χι-
λιόµετρα σε πεδινή έκταση! Και µιλάτε για σιδηρόδροµο χωρίς
να υπάρχει αναλυτικό πλάνο σε ένα κατηργηµένο σιδηρόδροµο;
Εγώ δεν ξέρω που ανήκουν. Διαβάζω περιφερειακούς συµβού-
λους που το βιώνουν το πρόβληµα στην περιοχή.

Επίσης, χθες έγινε κάτι τραγικό επάνω, να τα βλέπει ο κ. Πλεύ-
ρης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπούµπα, δεν
µπορώ να σας αφήσω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω σε ένα δευτερό-
λεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, µε
ακούτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κλείστε, όµως.

Δεν µπορώ να σας αφήσω άλλο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Στην Κοµοτηνή υπάρχουν δύο

διαγνωστικά κέντρα. Για ευνόητους λόγους δεν θα πω ποιο από
τα δύο. Με παραπεµπτικό 35 ευρώ για µαγνητική, κάτοικος της
Κοµοτηνής πλήρωσε 80 ευρώ. Έχω τις αποδείξεις, θα τις προ-
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σκοµίσω. Στην Ξάνθη πληρώνουν κανονικά, ενώ είχε παραπεµ-
πτικό.

Αναπτύξτε την ιχθυοκαλλιέργεια επιτέλους στο Πόρτο Λάγος,
διότι η ιχθυοκαλλιέργεια θα αποτελέσει την τροφή παγκοσµίως
στο 70%, όπως λένε οι µελέτες.

Θράκη, επιτέλους, µε κίνητρα σοβαρά, µε εθνική αξιοπρέπεια
για τους Θρακιώτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η
κ. Σοφία Σακοράφα από το ΜέΡΑ25.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πολλά σηµεία για τις
διαρθρωτικές παρεµβάσεις όπου υπάρχει κοινή προσέγγιση ή
ακόµα και σύµπτωση ανάµεσα στις προτάσεις µας και εκείνες
των άλλων κοµµάτων. Δεν έχει νόηµα να αναφερθώ σε αυτά
τώρα. Θα σταθώ κυρίως στις διαφορές µας.

Ήδη από την πρώτη συνεδρίαση της διακοµµατικής επιτροπής
στις 28 Ιουλίου του 2020 είχα αναφέρει ότι «όταν µιλάµε για ανά-
πτυξη, µιλάµε για βιώσιµη ανάπτυξη. Ίσως θα έπρεπε για λόγους
ουσιαστικούς να προσθέσουµε για τη βιώσιµη ανάπτυξη της
Θράκης». Είναι ενδεικτικό της όλης νοοτροπίας των κοµµάτων
στη Βουλή ότι αυτή η πρόταση δεν υποστηρίχθηκε και δεν υιο-
θετήθηκε. Προτάθηκαν κυρίως από την κυρία Πρόεδρο διαδικα-
στικά κωλύµατα.

Εµείς πιστεύουµε ότι εάν υπήρχε πραγµατική βούληση και συ-
ναίνεση και από τα υπόλοιπα κόµµατα βέβαια, θα µπορούσε να
υπάρξει αυτή η αλλαγή. Δεν πρόκειται για απλή φραστική αλ-
λαγή στον τίτλο. Θα σηµατοδοτούσε διαφορετική ουσία για το
ίδιο το έργο της επιτροπής. Δυστυχώς, όλοι γνωρίζουµε ότι η
µνηµονιακή πραγµατικότητα και οι ασφυκτικές δεσµεύσεις των
δανειστών έχουν επιβάλει ένα πλαίσιο που σχεδόν απαγορεύει
µια στοιχειώδη πολιτική βιώσιµης ανάπτυξης στην Ελλάδα. Γι’
αυτό, για µια πολιτική βιώσιµης ανάπτυξης και όταν ειδικά µιλάµε
για την Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, χρειάζεται ισχυρή βού-
ληση, στέρεους σχεδιασµούς, συγκεκριµένη στοχοθεσία, αλλά
και εντατική προσπάθεια. 

Χωρίς πλήρη γνώση και ανάλυση των δεδοµένων, χωρίς επα-
νακαθορισµό προτεραιοτήτων και κριτηρίων, χωρίς σχεδιασµό,
επενδύσεις ιδιωτικές, αλλά κυρίως δηµόσιες, αλλά και χωρίς
στοχοπροσήλωση, δεν πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να έχουµε ουσιαστικά αποτελέσµατα.

Σταθήκαµε από την αρχή στη χρήση του όρου «θρησκευτικές
µειονότητες» σεβόµενοι απόλυτα το άρθρο 45 της Συνθήκης της
Λωζάνης. Θυµίζω ότι στο επίσηµο κείµενο της συνθήκης στα ελ-
ληνικά, όπως αυτό ισχύει στην έννοµη τάξη µας, ο όρος αναφέ-
ρεται στον πληθυντικό και όχι στον ενικό, όπως αναγράφεται στο
αγγλικό και το γαλλικό κείµενο. Στην τελευταία συνεδρίαση της
επιτροπής διάβασα και κατέθεσα το κείµενο του συγκεκριµένου
άρθρου. Θα επαναλάβω, λοιπόν, το αυθεντικό κείµενο στην κα-
θαρεύουσα: «Τα αναγνωρισθέντα διά των διατάξεων του παρόν-
τος τµήµατος δικαιώµατα εις τας εν Τουρκία µη µουσουλµανικάς
µειονότητας, αναγνωρίζονται επίσης υπό της Ελλάδος εις τας εν
τω εδάφει αυτής ευρισκοµένας µουσουλµανικάς µειονότητας».
Γενική και θεµελιώδης αρχή µας σε όλα τα ζητήµατα -και πόσο
µάλλον για τη Θράκη- είναι ότι υπάρχει απαράβατη υποχρέωση
σεβασµού της πλειονότητας, αλλά και όλων των µειονοτήτων.

Θα θυµίσω κάτι ακόµα. Πριν τη σύσταση της διακοµµατικής
επιτροπής µας τον Γενάρη του 2020, είχε γίνει η πρώτη ενηµέ-
ρωση της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων από τον Έλληνα
Επίτροπο για την προώθηση του ευρωπαϊκού τρόπου ζωής. Τότε
είχα ρωτήσει για τα µέτρα που σκέπτεται να λάβει η επιτροπή
για την προστασία τέτοιων κοινοτήτων. Ενδεικτικά είχα αναφέρει
τότε την Ποµακική. Βέβαια δεν έλαβα καµµία απάντηση, ούτε σε
εκείνη τη συνεδρίαση ούτε σε καµµία άλλη, φυσικά. Όµως, ξέ-
ρετε αυτά τα ζητήµατα δεν παραγράφονται, δεν γλιτώνεις από
αυτά. Θα είναι πάντα µπροστά µας, ιδίως όσο η ελληνική πολιτεία
και η Ευρωπαϊκή Ένωση υποτίθεται ότι προωθούν τον πολυδια-
φηµισµένο ευρωπαϊκό τρόπο ζωής. Γιατί χωρίς τη διαφορετικό-

τητα αυτός θα είναι µόνο ένας κενός λόγος. Καθόλου ασυνή-
θιστο, θα µου πείτε, για τη σύγχρονη πολιτική πραγµατικότητα.

Ο πληθυσµός της Θράκης ανήκει σε διαφορετικές θρησκείες
και δόγµατα, µιλά διαφορετικές γλώσσες και έχει ποικιλία ιδιαί-
τερων παραδόσεων. Μάλιστα, τις τελευταίες δεκαετίες έχει προ-
στεθεί µε την εγκατάστασή της και µια ακόµα νέα κοινότητα,
αυτή των παλιννοστούντων οµογενών. Δυστυχώς, στη Θράκη κυ-
ριαρχούν ακόµα στις σχέσεις των ανθρώπων και των κοινοτήτων
η δυσπιστία, αλλά και ο φόβος κι αυτό εξαιτίας κυρίως της κα-
ταλυτικής και διαρκούς επίδρασης εξωγενών παραγόντων, αλλά
και εξαιτίας των ανερµάτιστων πολιτικών και των διαχρονικών
επιλογών µας ως προς τη διαχείριση των ιδιαιτεροτήτων της πε-
ριοχής. 

Σε κάθε περίπτωση, σε σχέση µε τις µειονότητες αυτές. οφεί-
λουµε να λαµβάνουµε πάντα υπ’ όψιν τη διαφορετικότητα της
κάθε κοινότητας ως προς τη γλώσσα της, το θρησκευτικό της
δόγµα και την ιδιαίτερη πολιτιστική της παράδοση και συγκρό-
τηση. Κυρίως, οφείλουµε να δηµιουργούµε σταθερές, βιώσιµες
συνθήκες για να αναπτυχθούν µαζί όλοι οι πληθυσµοί που τους
έλαχε να ζουν και να συνυπάρχουν στην περιοχή της Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης. Όλοι οι πληθυσµοί, οι τουρκογενείς, οι
Ροµά, οι Ποµάκοι, οι Σουνίτες, οι Αλεβίτες, οι παλιννοστούντες
οµογενείς, οι εναποµείναντες Εβραίοι, οι Αρµένιοι και φυσικά η
ελληνική πλειονότητα.

Σε αυτήν την κατεύθυνση το κύριο βάρος θα πρέπει να δοθεί
κατ’ αρχάς στην εκπαίδευση. Η βασική υποχρέωση είναι η αντι-
µετώπιση του αναλφαβητισµού. Εδώ χρειάζεται η συνδροµή του
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, αλλά και της εξειδικευµένης πανεπι-
στηµιακής κοινότητας για την υλικοτεχνική υποδοµή και το διδα-
κτικό προσωπικό. Αυτονόητα τα προγράµµατα αντιµετώπισης
του αναλφαβητισµού θα αφορούν οπωσδήποτε και τουλάχιστον
και στα ελληνικά και στα τουρκικά. 

Είναι απαραίτητο να εξασφαλιστεί η διαρκής παρουσία των
παιδιών στα σχολεία για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση. Είναι γνωστό πως ειδικά στις κοινότητες των Ροµά
είναι ιδιαίτερα οξυµένο το πρόβληµα της αποσπασµατικής εκπαί-
δευσης. Απαιτείται να συσταθούν, λοιπόν, σχολεία τόσο για την
ελληνόφωνη µειονότητα όσο και για την τουρκόφωνη µειονό-
τητα. 

Και πέρα από αυτό, επειδή κάποια πράγµατα µάλλον δεν έγι-
ναν κατανοητά θα επαναλάβω. Ειδικά για την ποµακική γλώσσα
και τα Ροµανί µε τη συνεργασία του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου
και της εξειδικευµένης πανεπιστηµιακής κοινότητας να γίνει εφι-
κτό κάποια µαθήµατα, όπως παραδείγµατος χάριν η γυµναστική
ή και η αριθµητική, αλλά και σχολικές δραστηριότητες, όπως εν-
δεικτικά οι θεατρικές παραστάσεις να γίνονται στη γλώσσα της
κάθε µειονότητας. Έχουµε την υποχρέωση και µέσα στην εκπαι-
δευτική διαδικασία, µέσα δηλαδή στα σχολεία, να παρέχουµε
στις µειονότητες τη δυνατότητα να βιώνουν τη γλωσσική τους
διαφορετικότητα και παράδοση.

Εδώ θα ήθελα να κάνω µια παρένθεση. Επιτέλους, η ελληνική
πολιτεία έχει την υποχρέωση να ξεπεράσει τη φοβική και συµ-
πληρωµατική αντιµετώπιση απέναντι στις γλώσσες και τον ιδιαί-
τερο πολιτισµό των κοινοτήτων µας. Δεν απειλείται από αυτά η
εθνική οµοψυχία και η υπόσταση του έθνους ούτε από τα βλά-
χικα -βλάχα είµαι- ούτε από τα αρβανίτικα ούτε από τα σλαβο-
µακεδονικά και κανείς δεν δικαιούται να είναι υπερήφανος για το
ιστορικό του ελληνικού κράτους σε αυτόν τον τοµέα. Εδώ κλείνω
την παρένθεση.

Στη Θράκη πρέπει πάντα να εξασφαλίζεται η δυνατότητα µι-
κτού σχολικού πληθυσµού. Δεν µπορούµε να παραβλέπουµε ότι
αρκετές υποθέσεις στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων έχουν αναδείξει ότι ο σχολικός διαχωρισµός των παι-
διών Ροµά συνιστά παράνοµη διάκριση. Υπάρχουν εδώ
ενδιαφέρουσες προτάσεις από το Δροσερό της Θράκης, τις
οποίες και θα καταθέσω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Επίσης, απαιτείται επιπλέον εκπαιδευτικό προσωπικό στην
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Είναι κρίσιµο να
εξασφαλιστεί και η δυνατότητα ενισχυτικής διδασκαλίας τόσο
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µετά το πέρας των µαθηµάτων όσο και κατά τη θερινή περίοδο.
Είναι κρίσιµο για να βελτιωθεί η κατάρτιση των µαθητών της Ανα-
τολικής Μακεδονίας και Θράκης και να υπάρξουν καλύτερα απο-
τελέσµατα στις πανελλήνιες εξετάσεις. 

Ακόµα, κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις για το Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο τόσο γενικά όσο και ειδικά για τη συµµετοχή του
στη σύσταση παρατηρητηρίων ποιότητας προϊόντων του πρωτο-
γενούς τοµέα. Πιστεύουµε ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντική και θα
άξιζε µεγαλύτερη προσοχή τουλάχιστον µία συγκεκριµένη πρό-
τασή µας. Για να διαχυθεί η γνώση για βιώσιµη ανάπτυξη του
πρωτογενούς τοµέα στην περιοχή προτείναµε να συσταθεί εδώ
αγροτοκτηνοτροφική σχολή στα πρότυπα της Αµερικανικής Γε-
ωργικής Σχολής Θεσσαλονίκης και της Γαλακτοκοµικής Σχολής
των Ιωαννίνων. Προτείναµε να λειτουργήσει αυτή σε δύο τµή-
µατα, ένα στην ελληνική και ένα στην τουρκική γλώσσα µε δυνα-
τότητες επιµόρφωσης και ολιγοήµερα σεµινάρια. Τα
εκπαιδευτικά προγράµµατα να στοχεύουν τόσο σε εναλλακτικές
όσο και σε παραδοσιακές καλλιέργειες και προϊόντα της περιο-
χής για τη γεωργία, την κτηνοτροφία, τη µελισσοκοµία και τη ση-
ροτροφία.

Τέλος, προτείναµε τη σύσταση και λειτουργία θερινών τµηµά-
των στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης για οµογενείς της
διασποράς.

Όσα προτείναµε για την εκπαίδευση διαφέρουν ριζικά από
εκείνα των προτάσεων της Πλειοψηφίας. Είναι λογικό αφού
έχουµε διαφορετικές αφετηρίες, αλλά ουσιαστικά και διαφορε-
τική στόχευση. 

Το ίδιο ισχύει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και για την ενέρ-
γεια τόσο γενικά όσο και ειδικότερα. Αναφέροµαι ιδίως στην
απλή και εντελώς συµπληρωµατική εξέταση των δυνατοτήτων
για τη γεωθερµία και τη βιοµάζα. Ενδεικτικά, για να γίνει πιο κα-
τανοητή η διαφορετική προσέγγιση σας διαβάζω από τη σελίδα
29 του πορίσµατος της Πλειοψηφίας όπου γίνεται αναφορά στη
στρατηγική προοπτική της Θράκης για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και συγκεκριµένα για αιολικά πάρκα και ηλιακά πάνελ.
Μετά από αυτά γράφεται: «Ταυτόχρονα, δεδοµένου του ορυκτού
πλούτου της περιοχής µπορούν να εξεταστούν και άλλες µορφές
ενέργειας, όπως η γεωθερµία, η αιολική ενέργεια, η βιοµάζα, το
βιοαέριο παράλληλα µε την αξιοποίηση του φυσικού αερίου για
οικιακή και επαγγελµατική χρήση». 

Συγκριτικά, εµείς αναφέρουµε στη σελίδα 216 του πορίσµα-
τος: «Είναι απαραίτητο να διατεθούν οι απαραίτητοι πόροι, ώστε
το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης σε συνεργασία µε τη Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας µέσω χρηµατοδοτού-
µενων ερευνών σε βάθος πενταετίας να εκπονήσει προγράµµατα
στο αντικείµενο των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και ιδιαίτερα
της γεωθερµίας, βιοµάζας, περιβαλλοντικά φιλικών χρήσεων ζε-
όλιθου, όπως και της παραγωγής και διακίνησης υδρογόνου χρη-
σιµοποιώντας σε µέγιστο βαθµό εγχώριους πόρους». 

Εδώ νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διαφορές είναι
προφανείς. Προτείνουµε το υδρογόνο να αποτελέσει τη ραχο-
κοκαλιά της πράσινης µετάβασης.

Το έχουµε πει πολλές φορές, όποια µεσογειακή χώρα δηµι-
ουργήσει πρώτη µια µεγάλη µονάδα παραγωγής υδρογόνου και
ανάλογο δίκτυο διανοµής του θα αποκτήσει σηµαντικό συγκρι-
τικό αναπτυξιακό πλεονέκτηµα. Στόχος είναι µε βάση και το λι-
µάνι της Αλεξανδρούπολης να αναδειχθεί η περιοχή στο πρώτο
και κύριο Μεσογειακό Κέντρο Παραγωγής και Διακίνησης Υδρο-
γόνου και µε χρήση ανανεώσιµης ηλεκτρικής ενέργειας που θα
παράγεται σε πλωτές φάρµες ανεµογεννητριών στις ανοιχτές
θάλασσες εκτός ψαρότοπων και εκτός του οπτικού πεδίου των
νησιωτών. 

Ειδικά µε αυτά που βλέπουµε στην Αλεξανδρούπολη, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται ολοφάνερο το χάσµα που µας χω-
ρίζει. Για την Αλεξανδρούπολη αξίζει να θυµηθούµε κάτι ακόµα.
Η Νέα Δηµοκρατία πανηγύριζε για την απόφαση της κυβέρνησης
Καραµανλή να συνδέσει ενεργειακά την ακριτική µας πόλη µε το
φυσικό αέριο της Ρωσίας στο πλαίσιο µιας πολυδιάστατης εξω-
τερικής πολιτικής, όπως έλεγε τότε. Δεκαπέντε χρόνια µετά, για
το ίδιο κόµµα η ίδια πόλη, αποτελεί και πάλι ενεργειακό κόµβο
πάλι για το φυσικό αέριο, αλλά αυτή τη φορά, όµως, από τις

Ηνωµένες Πολιτείες. Το µόνο που παραµένει σταθερό είναι η εµ-
µονή στο φυσικό αέριο.

Και για να αποδίδουµε τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και για να
µην είµαστε άδικοι πρέπει να πούµε ότι καθοριστική συµβολή
στην σταδιακή πρόσδεση της Αλεξανδρούπολης µε τα συµφέ-
ροντα των Ηνωµένων Πολιτειών είχαν µε την κυβερνητική τους
συµµετοχή και συνέργεια πέρα από τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ και το ΛΑΟΣ και το Ποτάµι, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ξε-
χνάµε, επίσης, ότι όλα αυτά τα κόµµατα υποστήριζαν και υπο-
στηρίζουν ότι άσκησαν και θέλουν πολυδιάστατη εξωτερική
πολιτική. Αυτή, όµως, µοιάζει περισσότερο µε έναν πολύ στενό
µονόδροµο.

Εν τω µεταξύ αναπτύσσεται και πάλι η γνωστή φιλολογία της
υποτέλειας ότι δήθεν µε την ένταξη της Αλεξανδρούπολης στους
νατοϊκούς σχεδιασµούς εξασφαλίζεται η προστασία των εθνικών
µας συµφερόντων απέναντι στην τουρκική επιθετικότητα. Θα θυ-
µίσω µόνο τη σχετική αναφορά του Γραµµατέα του ΜέΡΑ25
Γιάνη Βαρουφάκη εδώ στη Βουλή που µίλησε για την Κύπρο. 

Κακά τα ψέµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σήµερα αµε-
ρικανοκρατούµενη Αλεξανδρούπολη είναι το ίδιο αποτρεπτική
για την Τουρκία όσο ήταν και οι βρετανικές βάσεις του Ακρωτη-
ρίου και της Δεκέλειας στην Κύπρο το 1974, δηλαδή µηδενική.
Η εκµετάλλευση της Αλεξανδρούπολης για τα στρατιωτικά σχέ-
δια των Ηνωµένων Πολιτειών θέτει σε κίνδυνο την ειρήνη και την
ασφάλεια στην ευρύτερη περιοχή των Βαλκανίων ή πιο σωστά
τουλάχιστον σε αυτή. Ηλίου φαεινότερο, όπως έλεγαν παλιά: «η
διαµόρφωση στρατιωτικών ζωνών περιορισµένης έως και ανύ-
παρκτης εθνικής κυριαρχίας θέτει σε κίνδυνο τη συνοχή του κρά-
τους και την ίδια την εθνική και λαϊκή κυριαρχία». 

Ανάλογες είναι οι επιφυλάξεις µας και για τις δήθεν αναπτυ-
ξιακές ζώνες ιδιαίτερου καθεστώτος. Πρόκειται για σχεδιασµό
που θέλει να επιβάλει τη διάρρηξη του όποιου ιστού εργασιακών
σχέσεων έχει αποµείνει και οδηγεί αναπόφευκτα σε εργασιακό
µεσαίωνα. Όπως και στο στρατιωτικό πεδίο δηµιουργούνται και
εδώ ζώνες περιορισµένης κυριαρχίας όπου τα εργασιακά δικαιώ-
µατα τίθενται στο περιθώριο και στην αδράνεια. 

Αναρωτιέµαι αν πρέπει να µας εκπλήσσει η µεθοδικότητα µε
την οποία δηµιουργείτε ζώνες περιορισµένης άσκησης εθνικής
και λαϊκής κυριαρχίας και αναστολής του δικαίου. Μέσα στο ίδιο
πλαίσιο πολιτικών επιλογών οι κυβερνήσεις προχωρούν µε θαυ-
µαστή συνέπεια σε ιδιωτικοποιήσεις σηµαντικών υποδοµών,
όπως ενδεικτικά λιµάνια και αεροδρόµια έναντι ελάχιστου αντι-
τίµου, ελαχίστου ακόµα και µόνο σε σχέση µε το κόστος κατα-
σκευής τους. Και όχι µόνο αυτό. Επιδιώκεται παράλληλα η
συγκοινωνιακή διασύνδεση τους χωρίς καµµία απολύτως επιβά-
ρυνση ή συµµετοχή εκείνων που θα επωφεληθούν δραστικά και
θα δουν τις ισχνές επενδύσεις τους να εκτοξεύονται µε δωρεάν
υπεραποδόσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Θράκη αποτελεί σηµαντική
γέφυρα ανάµεσα στην Τουρκία και την Ελλάδα. Τουλάχιστον από
πλευράς οδικών και σιδηροδροµικών συνδέσεων η λειτουργία
της είναι όχι µόνο πολύτιµη αλλά και ουσιαστικά αναντικατά-
στατη για το διεθνές εµπόριο και την οικονοµία της Τουρκίας. Ας
αναλογιστούµε, λοιπόν, πόσο αποφασιστικά επιβλήθηκε και ολο-
κληρώθηκε η κατασκευή της Εγνατίας Οδού, παρά τις τεχνικές
δυσκολίες αλλά και τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις. Ειδικά οι πε-
ριβαλλοντικές επιπτώσεις δεν έπαιξαν κανένα ρόλο ούτε για τους
δήθεν οικολογικά υπερευαίσθητους εταίρους µας που συµµετεί-
χαν µάλιστα σε µεγάλο µέρος της χρηµατοδότησης. Γιατί άραγε
το έκαναν αυτό; Θα µου επιτρέψετε να πω αρκεί η σύγκριση της
αποτελεσµατικής υπέρβασης κάθε δυσκολίας σε σχέση παρα-
δείγµατος χάριν µε την κατασκευή του αυτοκινητόδροµου Αθή-
νας - Θεσσαλονίκης που είχε αρχίσει πριν δεκαετίες και ακόµη,
θα µου επιτρέψετε επίσης να πω, δεν έχει ολοκληρωθεί.

Έχω λοιπόν, την αίσθηση ότι οι πολιτικές µας ηγεσίες δεν
έχουν συνειδητοποιήσει την τεράστια σηµασία που έχει η Εγνα-
τία για την Τουρκία και για συγκεκριµένα κράτη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αναµφίβολα, η σιδηροδροµική Εγνατία θα συµβάλει
τόσο στην αποφόρτιση του αντίστοιχου οδικού άξονα όσο και σε
αποτελεσµατικότερους ελέγχους. Για τον λόγο αυτό αρκούµαι
να πω µόνο ένα. Η σιδηροδροµική Εγνατία δεν πρέπει να περάσει
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στα χέρια ιδιωτών -και ο νοών νοείτω- επ’ ουδενί, κύριοι συνά-
δελφοι. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι πρέπει να σταλεί έκθεση της επι-
τροπής µας σε όλους όσους µας προσέγγισαν µε σκέψεις, προ-
βληµατισµούς και προτάσεις, ώστε να µπορέσουµε να την
επαναξιολογήσουµε στη βάση ενδεχόµενων παρατηρήσεων.
Χωρίς ανατροφοδότηση κανένα σύστηµα δεν µπορεί να λειτουρ-
γήσει σωστά.

Και τελειώνω µε µια ειδική παρατήρηση για τη θρησκευτική
κοινότητα των Αλεβιτών. Θεωρώ ότι είναι θετικό ότι θα έχουν
πλέον έναν ευκτήριο οίκο για να µην υποχρεώνονται να καταφεύ-
γουν σε ιδιωτικούς χώρους. Είναι οίκος που χτίστηκε µε δικές
τους δωρεές. Η επίσηµη αναγνώρισή τους από την ελληνική πο-
λιτεία ήταν και αυτονόητη και επιβεβληµένη. Είναι µια κοινότητα
αριθµητικά µικρή, ίσως και γι’ αυτό να ήταν και παραµεληµένη.
Αξίζει, λοιπόν, να συνδιαλλαγούµε µαζί της και να τους ακού-
σουµε µε προσοχή. Αξίζει επίσης να υπάρξει κάθε συνδροµή της
πολιτείας για την προστασία της ιδιαιτερότητας της. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-

κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Σακοράφα.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος και Γενικός Γραµµατέας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, ο κ. Δηµήτρης Κουτσούµ-
πας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, θέλουµε και από αυτό το Βήµα να χαιρετί-
σουµε τη µεγάλη συµµετοχή των εργαζοµένων στη σηµερινή πα-
νελλαδική απεργία που οργάνωσαν δεκάδες εργατικά σωµατεία
και οµοσπονδίες, ενάντια στην ακρίβεια και στην εµπλοκή της
Ελλάδας στον πόλεµο. Να χαιρετίσουµε τους χιλιάδες εργαζό-
µενους που διαδήλωσαν σε όλη τη χώρα για συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας, για αυξήσεις στους µισθούς, για µειώσεις και
πλαφόν στις τιµές του ρεύµατος. 

Θα µπορούσε να είναι σύµπτωση, αλλά δεν είναι. Την ίδια ώρα
που χιλιάδες λαού, σε όλες τις µεγάλες πόλεις απεργούν και δια-
δηλώνουν και για να σταµατήσει η εµπλοκή της Ελλάδας στον
πόλεµο, στη Βουλή διενεργείται µια συζήτηση για την ανάπτυξη
µιας περιοχής, όπως είναι η Θράκη, η οποία εκτός των άλλων,
αποτελεί και σήµα κατατεθέν της ελληνικής συµµετοχής και εµ-
πλοκής σε αυτόν τον πόλεµο. Διότι, αν υπάρχει στην Ελλάδα µια
περιοχή η οποία αποκαλύπτει το µέγεθος αυτής της συµµετοχής
και εµπλοκής στον πόλεµο στην Ουκρανία, αυτή είναι η Θράκη
και πιο συγκεκριµένα η Αλεξανδρούπολη, το λιµάνι της οποίας
αποτελεί πλέον µια νέα νατοϊκή βάση, η Σούδα του Βορρά όπως
αποκαλείται, χωρίς αυτό να σηµαίνει πως η Σούδα στην Κρήτη,
το Στεφανοβίκειο στο Βόλο, άλλες στρατιωτικές υποδοµές του
ΝΑΤΟ και των ΗΠΑ στη χώρα µας βρίσκονται έξω από το κάδρο
της ελληνικής εµπλοκής. Το αντίθετο. Δυστυχώς, ολόκληρη η
χώρα έχει µετατραπεί σε ορµητήριο πολέµου. Αν ξεχωρίζει η
Αλεξανδρούπολη, είναι γιατί το λιµάνι αλλά και το αεροδρόµιο
της χρησιµοποιούνται συστηµατικά για τη µεταφορά αµερικανο-
νατοϊκών στρατιωτικών δυνάµεων και εξοπλισµού µε προορισµό
τη συνοριακή γραµµή της Ουκρανίας, όπως συνέβη µε την
άσκηση «Defender-Europe 2021», όπως και µε άλλες στρατιωτι-
κές ασκήσεις πριν.

Σε αυτό το λιµάνι τα τελευταία χρόνια έχει πραγµατοποιηθεί
µια γιγαντιαία απόβαση αµερικανικών δυνάµεων µε χιλιάδες
στρατιώτες, αξιωµατικούς, µε µεταφορά οπλισµού, ελικοπτέρων,
αρµάτων µάχης µε προορισµό την Ανατολική Ευρώπη. Σε αυτό
το λιµάνι έχουν καταπλεύσει εννέα φορές νατοϊκά πλοία κάθε
λογής. Ανάµεσά τους ένα βρετανικό, ένα αµερικανικό, ενώ ανα-
µένονται και άλλα. Και µαζί µε το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης
στην υπηρεσία και τη διάθεση του ΝΑΤΟ έχετε βάλει και άλλες
υποδοµές της περιοχής, όπως διάφορα στρατόπεδα, το στρατό-

πεδο Γιαννούλη, το στρατόπεδο και το πεδίο βολής στο Πετρο-
χώρι της Ξάνθης, οδικούς άξονες, το σιδηροδροµικό δίκτυο, το
οποίο ακόµα και αυτή τη στιγµή που µιλάµε αξιοποιείται για µε-
ταφορά νατοϊκού στρατιωτικού υλικού. 

Θυµάστε τι απαντούσατε µερικούς µήνες πριν; Πριν την ει-
σβολή της Ρωσίας µε την απόβαση των αµερικανικών δυνάµεων
που από το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης έφευγαν για την πρώτη
γραµµή της αντιπαράθεσης µε τη Ρωσία; Λέγατε ότι αυτά που
γίνονται στην Αλεξανδρούπολη ασφαλώς και δεν έχουν επιθετικό
προσανατολισµό εναντίον κανενός και ότι αυτά που ακούγονται
είναι αστειότητες. Αστειότητες ήταν βλέπετε για την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας η προετοιµασία του πολέµου στην Ου-
κρανία. Και όµως η Αλεξανδρούπολη ως κόµβος µεταφοράς
στρατιωτικών δυνάµεων των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ προς την Ανα-
τολική Ευρώπη στη συνοριακή γραµµή µε την Ρωσία αποκαλύ-
πτει πως το εύφλεκτο υλικό για τον πόλεµο στην Ουκρανία είχε
συγκεντρωθεί, συγκεντρωνόταν, πολύ πριν την απαράδεκτη ει-
σβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία. Από την πρώτη στιγµή είπε
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας πως ο λαός της Ουκρανίας
για πάνω από µια δεκαετία έχει γίνει σάκος του µποξ ανάµεσα
σε Ρωσία, ΝΑΤΟ, ΗΠΑ, Ευρωπαϊκή Ένωση. Και σε αυτό, βέβαια,
οι ελληνικές κυβερνήσεις, όπως και η σηµερινή της Νέας Δηµο-
κρατίας είχαν ρόλο σηµαιοφόρου, όχι µόνο γιατί στηρίζατε µε
χέρια και πόδια κάθε απόφαση που έπαιρνε το ΝΑΤΟ για τη
στρατιωτική περικύκλωση της Ρωσίας, αλλά και γιατί την υλοποι-
ούσατε κιόλας µε τη διάθεση υποδοµών της δικής µας χώρας. 

Και για να µη σας αδικούµε, µεγάλο µερίδιο ευθύνης έχει και
ο ΣΥΡΙΖΑ που παζάρεψε και, τελικά, συµφώνησε στο πλαίσιο της
στρατηγικής συµφωνίας µε τις ΗΠΑ τη δηµιουργία νέων στρα-
τιωτικών βάσεων όπως αυτή της Αλεξανδρούπολης. Ό,τι και να
κάνετε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, όσα αντιπολιτευτικά τραγούδια και αν
τραγουδήσετε οι ευθύνες σας δεν ξεπλένονται. Την ιδρυτική
πράξη αυτής της νατοϊκής µπαρουταποθήκης την υπογράψατε
εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και αν αύριο όλοι µαζί, Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΚΙΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ,
ένας του ΜέΡΑ25 βρεθείτε πλάι, πλάι σε αυτά εδώ τα έδρανα για
να χειροκροτήσετε τον Ζελένσκι, είναι µόνο και µόνο γιατί στη-
ρίζετε το στρατόπεδο των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ που στηρίζει τον
Ζελένσκι, γιατί όλοι σας ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι θα χειροκρο-
τήσετε τον πρόεδρο µιας αντιδραστικής κυβέρνησης, που ευθύ-
νεται και αυτή όπως η Ρωσία για το δράµα του λαού της
Ουκρανίας. Θα χειροκροτήσετε τον εκπρόσωπο µιας κυβέρνη-
σης η οποία εδώ και χρόνια έχει στηρίξει, έχει ενσωµατώσει στις
δοµές του κράτους της, του στρατού, της αστυνοµίας ναζιστικές,
φασιστικές, εγκληµατικές οργανώσεις, έχει απαγορεύσει έντεκα
κόµµατα της αντιπολίτευσης, διώκει και φυλακίζει κοµµουνιστές,
έχει θέσει εκτός νόµου το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ουκρανίας, κα-
ταπατά τα δικαιώµατα των µειονοτήτων που ζουν στην Ουκρανία,
ανάµεσά τους και η ελληνική, µια κυβέρνηση που θεωρεί ανεπι-
θύµητα πρόσωπα στην Ουκρανία στελέχη του ΚΚΕ, όπως τον Αν-
τιπρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, τον Γιώργο Λαµπρούλη,
γιατί εξέφρασαν την αλληλεγγύη τους πριν λίγα χρόνια στο λαό
της Ουκρανίας και στους διωκόµενους εκεί κοµµουνιστές και άλ-
λους αγωνιστές.

Κυρίες και κύριοι αν σήµερα η Βουλή συζητάει τα πορίσµατα
µιας επιτροπής της Βουλής για την ανάπτυξη της Θράκης δεν
είναι γιατί πιστεύουµε ότι σας έπιασε ο πόνος για τα προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι
επαγγελµατίες, οι αγρότες, τα νέα παιδιά στην ακριτική αυτή πε-
ριοχή.

Είναι γιατί σ’ αυτή την περιοχή, η οποία συγκεντρώνει το ανα-
βαθµισµένο ενδιαφέρον του αµερικάνικου παράγοντα, καθρεφτί-
ζονται οι στόχοι της άρχουσας τάξης, η οποία επιδιώκει, βέβαια,
τη γεωπολιτική της αναβάθµιση, συµµετέχοντας ενεργά σε στρα-
τιωτικούς και πολιτικούς σχεδιασµούς άλλων. Αυτούς τους στό-
χους έχετε πάρει επ’ ώµου και εσείς της Νέας Δηµοκρατίας, που
κυβερνάτε, και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος Αλλαγής που
κυβερνήσατε. 

Γύρω από αυτούς τους στόχους θέλετε να αποσπάσετε και τη
στήριξη του λαού της περιοχής. Σύµφωνα, λοιπόν, µ’ αυτούς
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τους στόχους ολόκληρη η Περιφέρεια της Ανατολικής Μακεδο-
νίας - Θράκης µετατρέπεται ολοένα και περισσότερο σε στρα-
τιωτικό, ενεργειακό και διαµετακοµιστικό κόµβο. 

Όµως, το κρίσιµο ερώτηµα είναι τι έχει να κερδίσει ο λαός της
περιοχής από τη µετατροπή της Θράκης, ολόκληρης της περι-
φέρειας, σε τέτοιο στρατιωτικό κόµβο. Ή ακόµα τι έχει κερδίσει
ως τώρα. Γιατί αυτού του τύπου η ανάπτυξη προωθείται εδώ και
χρόνια. Ας ψάξει κανείς να βρει την απάντηση και στον πόλεµο
στην Ουκρανία ή καλύτερα στις προειδοποιήσεις των Ρώσων που
καθιστούν την Αλεξανδρούπολη στόχο αντιποίνων για τη συµ-
βολή της στη µεταφορά νατοϊκών στρατευµάτων. 

Σας θυµίζουµε ότι ο πόλεµος δεν είναι και πολύ µακριά. Η Αλε-
ξανδρούπολη απέχει περίπου χίλια χιλιόµετρα από την Οδησσό.
Τι έχουν να κερδίσουν οι εργαζόµενοι, οι βιοπαλαιστές, οι επαγ-
γελµατίες, οι αγρότες της Θράκης από την µετατροπή αυτής της
περιοχής επιπλέον σε ενεργειακό κόµβο; Μπορούν οι ίδιοι να
απαντήσουν. Δυο αγωγοί φυσικού αερίου, ένας σε λειτουργία
και ένας υπό κατασκευή, περνάνε από τη Θράκη. Όµως, ο λαός
της εξακολουθεί να ζει σε συνθήκες ενεργειακής φτώχειας, µε
ολόκληρη την περιοχή να κρατά τα πρωτεία στον τοµέα αυτό.
Ακόµα περιµένουν οι λαϊκές οικογένειες να αποκτήσουν πρό-
σβαση στο φυσικό αέριο. 

Ακόµα και αν ξεκινήσει η κατασκευή εµπορικού δικτύου φυσι-
κού αερίου για βιοµηχανική οικιακή χρήση, για να καλύψει σε
πρώτη φάση τα µεγάλα αστικά κέντρα της περιοχής, που µε
βάση τα δικά σας λεγόµενα θα καλύψει µόλις πενήντα χιλιάδες
επαγγελµατίες, νοικοκυριά, αυτό δεν σηµαίνει ότι θα βελτιωθεί
η κατάσταση συνολικά για τον λαό της περιοχής. Γιατί πολύ απλά
το κόστος της ενέργειας έχει εκτοξευθεί και κανείς δεν µπορεί
να έχει πρόσβαση σ’ αυτή αν δεν συνοδευτεί από συγκεκριµένα
µέτρα που θέτει ως στόχους πάλης το ΚΚΕ, όπως είναι η κατάρ-
γηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης, όπως είναι η κάλυψη του
κόστους σύνδεσης αλλά και του σχετικού εξοπλισµού από το
κράτος. 

Το κόστος εγκατάστασης είναι απαγορευτικό για τους ανέρ-
γους και για τους εργαζόµενους µε χαµηλό εισόδηµα. Και µη µας
πείτε πάλι για τις χιλιάδες θέσεις εργασίας που δηµιούργησε
στην περιοχή η κατασκευή των αγωγών, γιατί ξέρετε πολύ καλά
πως οι εργαζόµενοι κατά τη διάρκεια κατασκευής του αγωγού,
εκτός του ότι δούλευαν µε εξαντλητικά ωράρια, η πλειοψηφία
τους ήταν µε µισθούς πολύ κάτω των αναγκών τους, ενώ πλέον
αυτό που έρχεται ως αποτέλεσµα στη φάση λειτουργίας απα-
σχολείται πολύ ελάχιστο προσωπικό. 

Ούτε να σκεφθείτε πάλι να µας θυµίσετε για παράδειγµα ότι ο
ΤΑΠ, ο αγωγός αυτός, δήθεν αποτελεί στην ουσία µια συνεργα-
σία της Τουρκίας µε την Ελλάδα και συµβάλλει τα µέγιστα στα
περί ειρήνης και συνεργασίας των δυο χωρών. Γιατί εσείς είσα-
στε που προπαγανδίζατε ότι δήθεν όπου υπάρχει αγωγός δεν γί-
νεται και πόλεµος. Σας διαψεύδει, βέβαια, όχι µόνο η
επιθετικότητα της Τουρκίας, η οποία ούτε µια στιγµή δεν έχει εγ-
καταλείψει ούτε πρόκειται να εγκαταλείψει τις απαράδεκτες
απαιτήσεις της, αλλά σας διαψεύδει και η ίδια η πραγµατικότητα
από τις τραγικές εξελίξεις στην Ουκρανία, µια χώρα µε πάρα
πολλούς αγωγούς. 

Βέβαια ο πόλεµος στην Ουκρανία επιτάχυνε σχεδιασµούς που
προϋπήρχαν και δεν είναι άλλοι αυτοί από τη στρατηγική της
πράσινης µετάβασης πρώτα στο όνοµα της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος µε την απολιγνιτοποίηση στη δυτική Μακεδονία,
τώρα στο όνοµα της απεξάρτησης από το ρώσικο φυσικό αέριο
που πληρώνει και θα συνεχίσει να πληρώνει ακριβά και πάλι ο ελ-
ληνικός λαός.

Τα σχέδια εναλλακτικής τροφοδοσίας, όπως είναι το υγροποι-
ηµένο και πανάκριβο αµερικάνικο φυσικό αέριο, το LNG, µε τους
Έλληνες εφοπλιστές, βέβαια, να πρωταγωνιστούν στη µεταφορά
του και να ετοιµάζονται για χρυσές µπίζνες, έρχονται και κουµ-
πώνουν οι επενδύσεις που επιταχύνονται για το υγροποιηµένο
φυσικό αέριο στην Αλεξανδρούπολη µε τον Πρωθυπουργό της
χώρας µάλιστα να εξαγγέλλει πρόσφατα και δεύτερο σταθµό
πλωτού τερµατικού σταθµού υγροποιηµένου φυσικού αερίου.

Επίσης, η µετατροπή του εξαντληµένου κοιτάσµατος της νό-
τιας Καβάλας στον Πρίνο σε υπόγεια αποθήκη φυσικού αερίου,

η οποία επανεντάχθηκε στα έργα κοινού ενδιαφέροντος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση φυ-
σικά από τις τσέπες των λαών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
οπωσδήποτε του λαού της Ελλάδας.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: ... (δεν ακούστηκε)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Αυτό ήθελα να πω. Μη βιάζεστε, κυρία Μπακογιάννη. Πολύ
ωραίο θα ήταν αλλά σε άλλες συνθήκες, όταν δεν θα πλήρωνε ο
λαός, πολύ απλά, για να σας εξηγήσω τι εννοώ, αν δεν το κατα-
λάβατε. Όµως, είστε πανέξυπνη και έµπειρη και το καταλάβατε
πολύ καλά.

Και ενώ όλα αυτά τρέχουν, τρέχουν ταυτόχρονα και άλλοι σχε-
διασµοί γύρω από την παραγωγή ενέργειας, σχεδιασµοί οι οποίοι
στόχο έχουν να δώσουν κερδοφόρα διέξοδο στα τεράστια υπερ-
συσσωρευµένα κεφάλαια που έχουν συγκεντρώσει µονοπώλια
της ενέργειας ή άλλων κλάδων. Τι έχει να κερδίσει ο λαός ολό-
κληρης της Περιφέρειας της Θράκης από τη µετατροπή της πε-
ριοχής σε διαµετακοµιστικό κόµβο; Παρά τους σχεδιασµούς, η
περιοχή αντιµετωπίζει πολύ σοβαρά προβλήµατα στο οδικό δί-
κτυο, η σιδηροδροµική σύνδεση πολλές φορές δεν λειτουργεί,
γενικά η συγκοινωνία για τους εργαζόµενους και τον λαό είναι
και ακριβή και µε σοβαρές αδυναµίες. Προφανώς στα σχέδιά
σας είναι η παραχώρηση της Εγνατίας Οδού σε ιδιώτη µε περαι-
τέρω αύξηση των διοδίων και εποµένως του κόστους που θα κλη-
θεί να ξαναπληρώσει ο ίδιος ο λαός της περιοχής.

Αντίστοιχα, βέβαια, είναι τα προβλήµατα που υπάρχουν και
στις θαλάσσιες µεταφορές στη Θάσο και στη Σαµοθράκη. Κι
όµως αυτή η περιοχή, που συγκεντρώνει το αστικό ενδιαφέρον,
είναι µια περιοχή που επιβεβαιώνει αυτό που πολλές φορές έχει
τονίσει το ΚΚΕ ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα µε τεράστιες παρα-
γωγικές δυνατότητες λόγω του ότι διαθέτει ακριβώς σηµαντικό
ορυκτό πλούτο. Είναι διαφορετικό, βέβαια, ο πλούτος αυτός να
αξιοποιείται προς όφελος των κοινωνικών αναγκών στο πλαίσιο
µιας άλλης κοινωνικής και οικονοµικής οργάνωσης, µε αυτό τον
προσανατολισµό δηλαδή, και άλλο βέβαια να υποτάσσεται στην
κερδοφορία ολίγων οµίλων. Για παράδειγµα η Περιφέρεια της
Θράκης είναι πλούσια σε µεταλλικά ορυκτά, όχι µόνο σε χρυσό,
στον οποίο επικεντρώνεται η δηµόσια συζήτηση, αλλά και σε άρ-
γυρο, χαλκό, ψευδάργυρο, µόλυβδο, αντιµόνιο. 

Η δική σας Κυβέρνηση µιλάει για τις «σπάνιες γαίες» της Θρά-
κης και ειδικά για τα κοιτάσµατα λιθίου στην περιοχή. Ταυτό-
χρονα, η ευρύτερη περιοχή Δράµας – Καβάλας - Θάσου αποτελεί
ένα από τα σπουδαιότερα κέντρα παραγωγής µαρµάρου της
χώρας όπου λειτουργούν δεκάδες λατοµεία µαρµάρου. Αξιό-
λογα κοιτάσµατα βιοµηχανικών ορυκτών, όπως του ζεόλιθου,
έχουν εντοπιστεί όχι µόνο στα Πετρωτά, αλλά και σε άλλες θέ-
σεις των Νοµών Έβρου και Ροδόπης, στον Πεντάλοφο, στη Λευ-
κίµµη, στις Φέρες, στο Σκάλωµα.

Στην επικαιρότητα βρίσκεται και το περιβόητο επενδυτικό σχέ-
διο εξόρυξης του χρυσού. Για το συγκεκριµένο σχέδιο έχει γίνει
πάρα πολλή συζήτηση σχετικά µε τις συνέπειες στο περιβάλλον,
στην τοπική οικονοµία, στη δηµόσια υγεία. Όµως, ακόµα και αν
δεν υπήρχαν αυτές οι συνέπειες, το σχέδιο της «ELDORADO
GOLD» ισοδυναµεί µε κλοπή ενός ιδιαίτερα πολύτιµου και µη
ανανεώσιµου πόρου στρατηγικής σηµασίας ο οποίος µπορεί να
αξιοποιηθεί, έστω µελλοντικά, προς όφελος της λαϊκής ευηµε-
ρίας µε τις κατάλληλες φυσικά κοινωνικές και πολιτικές προϋπο-
θέσεις.

Το ΚΚΕ δηλώνει κατηγορηµατικά ότι θα βρεθεί αποφασιστικά
αντιµέτωπο, αντίθετο, µε όποιον επιχειρεί να λεηλατήσει το
χρυσό της χώρας µας. Τι, πραγµατικά, έχουν παραπέρα να κερ-
δίσουν οι εργάτες που δουλεύουν στα µεγάλα εργοστάσια της
ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης από τη µετατροπή της περιο-
χής σε ένα τέτοιο στρατιωτικό ενεργειακό κόµβο, όπως είναι το
σχέδιό σας; 

Μπορούν οι ίδιοι οι εργάτες της περιοχής, βεβαίως, να απαν-
τήσουν καλύτερα και από εµάς, που έχουν χορτάσει και από µε-
γάλους στόχους και από µεγάλα οράµατα. Τα ίδια τους λέγατε,
δυστυχώς, όταν µπουκώνατε επιχειρηµατικούς οµίλους µε επι-
δοτήσεις εκατοµµυρίων ευρώ µέσω αναπτυξιακών έργων και
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νόµων, φυσικά, µε φοροαπαλλαγές και άλλα τέτοια προνόµια.
Αλλά παρ’ όλα αυτά δεκάδες επιχειρήσεις έκλεισαν, τελικά ή µε-
τεγκαταστάθηκαν σε βαλκανικές χώρες. 

Η εκδήλωση της οικονοµικής καπιταλιστικής κρίσης, από την
οποία δεν µπορεί, βέβαια, να απαλλαγεί το σύστηµα που υπηρε-
τείτε, επιτάχυνε το κλείσιµο πολλών επιχειρήσεων, οδηγώντας
στην ανεργία χιλιάδες εργαζόµενους, ενώ οι νέες επενδύσεις για
να εξασφαλίσουν την κερδοφορία τους βασίστηκαν στην ένταση
της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων της περιοχής, αξιοποιών-
τας όλο το αντεργατικό νοµοθετικό πλαίσιο που θεσπίσατε όλες
οι κυβερνήσεις, από την κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων
µε µισθούς 600 ευρώ, τις ατοµικές συµβάσεις εργασίας, τον κα-
τώτατο µισθό, µέχρι την ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέ-
σεων και άλλα.

Και η κατάσταση ολοένα και χειροτερεύει. Κυριαρχούν στα ερ-
γασιακά οι εργολαβίες, οι κατώτατοι µισθοί, οι ατοµικές συµβά-
σεις, η τροµοκρατία, η παρεµπόδιση συνδικαλιστικής δράσης. 

Τι έχουν να κερδίσουν οι βιοπαλαιστές αγρότες, οι κτηνοτρό-
φοι για παράδειγµα της περιοχής, οι οποίοι προσπαθούν να επι-
βιώσουν παλεύοντας µε το υψηλό κόστος παραγωγής, τις
χαµηλές τιµές των αγροτικών προϊόντων, σε συνδυασµό, βέβαια,
µε τις υψηλές τιµές των εφοδίων, του πετρελαίου, τις αθρόες ει-
σαγωγές οµοειδών προϊόντων, των προβληµάτων διάθεσης της
παραγωγής στην αγορά και άλλα, ενώ οι περισσότεροι από αυ-
τούς -όπως οι καπνοπαραγωγοί- περιµένουν ακόµα τις πενιχρές
αποζηµιώσεις για την καταστροφή της παραγωγής τους το 2018,
ενώ µε µεγάλη καθυστέρηση δίνονται οι κουτσουρεµένες απο-
ζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ στους παραγωγούς που βλέπουν την
παραγωγή τους να καταστρέφεται από καιρικά φαινόµενα, όπως
χαλάζι, πληµµύρες, κ.λπ. .

Για να µην αναφερθούµε σε άλλους κρίσιµους τοµείς, όπως η
υγεία, όπου οι υπάρχουσες δηµόσιες δοµές στη Θράκη, νοσο-
κοµεία, κέντρα υγείας, περιφερειακά ιατρεία, αδυνατούν να κα-
λύψουν τις αυξανόµενες ανάγκες του πληθυσµού σε δωρεάν και
σύγχρονες υπηρεσίες υγείας, λόγω της υποχρηµατοδότησης και
της υποστελέχωσης τους σε ιατρικό, νοσηλευτικό, λοιπό προσω-
πικό, αλλά και των µεγάλων ελλείψεων τους σε εξοπλισµό. 

Σας θυµίζουµε ότι η Θράκη κατέχει ένα τραγικό ρεκόρ, αυτό
της µεγαλύτερης πανελλαδικά ποσοστιαίας αύξησης θανάτων
το 2020 – συν 13,85% ήταν σε σχέση µε το 2019- το οποίο υπο-
γραµµίζει µε τον πιο τραγικό τρόπο αυτές τις σοβαρές ελλείψεις.
Το ίδιο τραγική είναι και η κατάσταση στον τοµέα της παιδείας,
όπου η Θράκη -και ειδικότερα σε περιοχές της Κοµοτηνής και
της Ξάνθης- αναδεικνύεται σε πρωταθλήτρια της σχολικής διαρ-
ροής στη χώρα.

Το γεγονός αυτό καταδεικνύει µε τον πιο εµφατικό τρόπο τη
µεγάλη απόσταση που χωρίζει τις ανάγκες του λαού της περιο-
χής σε εκπαίδευση από την υπάρχουσα απαράδεκτη κατάσταση
της εκπαίδευσης στη Θράκη. Είναι χαρακτηριστικό το γεγονός
ότι και στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης τα τελευταία χρό-
νια παρατηρείται όλο και πιο συχνά το φαινόµενο φοιτητές λαϊ-
κών οικογενειών να µην παρακολουθούν τις σπουδές τους, να
ζητούν µετεγγραφές και πολλές φορές να οδηγούνται στην εγ-
κατάλειψη των σπουδών τους. 

Δεν θα µπορούσαµε, ολοκληρώνοντας αυτή την παρέµβαση
για τη Θράκη, να µην αναφερθούµε στη µουσουλµανική µειονό-
τητα, όχι µόνο γιατί εµείς όταν αναφερόµαστε στα προβλήµατα
της εργατικής λαϊκής οικογένειας στη χώρα αναφερόµαστε και
στα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η µουσουλµανική
µειονότητα, αλλά γιατί ξέρουµε πολύ καλά πως οι µειονότητες
εργαλειοποιούνται για να προχωρήσουν επικίνδυνα ιµπεριαλι-
στικά σχέδια. Και αυτό το είδαµε πολλές φορές στο παρελθόν
και το βλέπουµε, άλλωστε και τώρα στον πόλεµο στην Ουκρανία
µε τη Ρωσία. 

Οι εργαζόµενοι της µειονότητας αλλά και της πλειονότητας,
έχουν την πείρα και µπορούν να δουν ποιος είναι µαζί τους, ποιος
είναι απέναντί τους, ποιος εχθρός της ζωής και των δικαιωµάτων
τους. Γι’ αυτό ακριβώς τους λέµε ότι, πρέπει να γυρίσουν την
πλάτη στα κόµµατα που στόχο έχουν να διαιρούν τους εργαζό-
µενους, να τους δηλητηριάζουν µε το φαρµάκι της έχθρας, τη
στιγµή που στην περιοχή µας οι µειονότητες µπορούν και πρέπει

να αποτελούν µόνο γέφυρα φιλίας, συνεργασίας, ανάµεσα στους
λαούς όλων των γειτονικών κρατών. 

Να γυρίσουν την πλάτη σε όλους όσοι στο όνοµα της φιλίας
και της αλληλεγγύης εµπλέκουν και τον ελληνικό λαό στους επι-
κίνδυνους σχεδιασµούς των ιµπεριαλιστών. 

Να γυρίσουν την πλάτη σε διάφορες αστικές και εθνικιστικές
δυνάµεις, οι οποίες προσπαθούν υπαρκτά ζητήµατα της µειονό-
τητας -όπως αυτά, για παράδειγµα, που αφορούν στην εκλογή
µουφτή, στην εκπαίδευση, στα βακούφια και άλλα- να τα εντά-
ξουν στις ενδοαστικές, ενδοϊµπεριαλιστικές αντιθέσεις της Ελ-
λάδας και της Τουρκίας άλλων ισχυρών καπιταλιστικών κρατών,
δηλητηριάζοντας τη συνείδηση των εργαζοµένων της µειονότη-
τας. 

Να γυρίσουν την πλάτη σε όσους συνειδητά προσπαθούν να
αποκόψουν τους εργαζόµενους, τους άνεργους, από το εργα-
τικό συνδικαλιστικό κίνηµα της χώρας, από τα ταξικά συνδικάτα,
άλλες αγωνιστικές συσπειρώσεις, από τις λαϊκές επιτροπές, από
την αλληλεγγύη που πρέπει να υπάρχει ανάµεσα σε εργαζόµε-
νους, ανεξάρτητα από θρησκεία ή από εθνικότητα. Όλοι οι ερ-
γάτες βράζουν στο ίδιο καζάνι, αυτό της καπιταλιστικής
εκµετάλλευσης, έχουν τον ίδιο αντίπαλο, το µεγάλο κεφάλαιο,
τις συµµαχίες του στο ΝΑΤΟ, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τις κυ-
βερνήσεις τους. 

Τέλος, µπορείτε να βάλετε στην ανάπτυξή σας όσα κοσµητικά
επίθετα θέλετε, να την πείτε δίκαιη, βιώσιµη, ανάπτυξη για όλους
και όλες, όµως αυτή δεν παύει να είναι καπιταλιστική, δηλαδή σε
βάρος των δικαιωµάτων των εργαζοµένων για να κερδίζουν µια
χούφτα εκµεταλλευτές.

Το πόρισµα που καταθέτουν οι Βουλευτές του ΚΚΕ αξίζει –πι-
στεύουµε- να διαβαστεί από τους εργαζόµενους της Θράκης, όχι
µόνο γιατί κινείται σε αντίθετη διαµετρικά κατεύθυνση από τα
δικά σας, πανοµοιότυπα σχεδόν, πορίσµατα, αλλά και γιατί απο-
τυπώνει την ολοκληρωµένη πρόταση του ΚΚΕ, η οποία έχει ως
κριτήριό της τη λαϊκή ευηµερία, την προκοπή και όχι τα κέρδη
κάποιων λίγων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουτσούµπα.
Μέχρι να τακτοποιηθεί το Βήµα, προκειµένου να πάρει τον

λόγο ο επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Κατρίνης, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς
το Σώµα. 

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βου-
λευτή. 

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγε-
ται µέσα σε συνθήκες εντεινόµενης οικονοµικής, αλλά και κοινω-
νικής κρίσης. Οι αντοχές των πολιτών εξαντλούνται και αυτό
επιβεβαιώνεται καθηµερινά και, βεβαίως, είναι και ο λόγος για τη
σηµερινή µαζική συµµετοχή εργαζοµένων και πολιτών στην
απεργιακή κινητοποίηση. 

Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να συνεχίσει να προσποιείται ότι
αυτή η κρίση δεν υπάρχει. Η αντίδραση των πολιτών και η από-
γνωση είναι πλέον ορατές και η πολιτική καλείται, επιτέλους, να
δώσει λύσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να προσεγγίσουµε
το ζήτηµα της Θράκης µε όρους ευθύνης και σοβαρής εθνικής
στρατηγικής. Δεν είµαι, όµως, βέβαιος ότι αυτό συµβαίνει ή ότι
συνέβη κατά τη διάρκεια των εργασιών αυτής της διακοµµατικής
επιτροπής. Χωρίς να προσωποποιούµε ευθύνες, οφείλουµε να
δούµε τους λόγους που, αντί να οδηγηθούµε σε ένα οµόφωνο
πόρισµα, καταλήξαµε τελικά στην κατάθεση πορίσµατος που
υπογράφεται µόνο από την πλευρά της Κυβέρνησης και ξεχωρι-
στών πορισµάτων από άλλα κόµµατα. Και χωρίς να παραβλέ-
πουµε τις ουσιαστικές και θετικές προτάσεις που κατατέθηκαν,
οφείλουµε να πούµε ότι, σε σχέση µε το 1990, όταν τότε είχε συ-
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σταθεί για πρώτη φορά µια άλλη διακοµµατική επιτροπή για τη
Θράκη και τα νησιά του Αιγαίου, ως χώρα και ως πολιτικό σύ-
στηµα, αλλά και ως Κοινοβούλιο, δεν κάναµε βήµατα προς τα εµ-
πρός.

Το 1992, το πόρισµα της τότε επιτροπής Τσουδερού ήταν οµό-
φωνο. Στη νέα αυτή διακοµµατική επιτροπή, που συστάθηκε το
2020, το πόρισµα δεν είναι οµόφωνο ούτε είναι κοινή η στόχευση
ή η στρατηγική αντίληψη, µε µοναδική εξαίρεση ζητήµατα που
αφορούν αναπτυξιακούς άξονες. Κι αυτό µάλιστα σε µια συγκυ-
ρία που, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα όσα είχαν προηγηθεί, επι-
βαλλόταν η συναίνεση, σε µια συγκυρία που ήταν απαραίτητη η
συνειδητοποίηση και η διαµόρφωση µιας συγκροτηµένης στρα-
τηγικής σε µια περιφέρεια της χώρας µε ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά, µια περιφέρεια που µεταξύ άλλων αντιµετωπίζει και το
υπαρκτό πρόβληµα εργαλειοποίησης της θρησκευτικής µειονό-
τητας µε την Τουρκία ως τµήµα της αναθεωρητικής στρατηγικής
των γειτόνων µας.

Κάθε κόµµα έχει τη δική του ανάγνωση και ερµηνεία, σχετικά
µε την αδυναµία συγκρότησης µιας ενιαίας στρατηγικής και αν-
τίληψης σε ό,τι αφορά το πόρισµα της Διακοµµατικής Επιτροπής
για τη Θράκη και την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης και είναι σίγουρα αντιπαραγωγικό να εγκλωβίσουµε τη
συζήτηση σε αυτές τις ερµηνείες. Διότι η δική µας αντίληψη είναι
εντελώς διαφορετική και ελπίζω τώρα να αντιλαµβάνονται τόσο
η Κυβέρνηση όσο και ο κύριος Πρωθυπουργός πού οδηγεί η αν-
τίληψη η οποία αποκλείει κάθε έννοια συναίνεσης και διαλόγου
για τα κρίσιµα και µεγάλα εθνικά θέµατα. Μια αντίληψη που οδη-
γεί στην απαξίωση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών, µια αν-
τίληψη σύµφωνα µε την οποία ο Πρωθυπουργός ασκεί µόνος του
την εξωτερική πολιτική, αποφασίζει µόνος του και όλοι οι άλλοι
περισσεύουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέρθηκα πριν στο πόρισµα
της επιτροπής του 1992, το οποίο ήταν οµόφωνο και θα ήθελα
να καταθέσω στα Πρακτικά το συγκεκριµένο πόρισµα για έναν
και µόνο λόγο: Για να µπορούν να κρίνουν όλοι οι συνάδελφοι
ποιες από τις πρόνοιες ή τις προτάσεις αυτού του σχεδίου πήραν
τη µορφή εφαρµοσµένων πολιτικών, δηλαδή ποιες από αυτές
υλοποιήθηκαν στην πράξη.

(Στο σηµείο αυτό ο επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν πόρισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Το πόρισµα της επιτροπής το 1990 µιλούσε για µεγάλα έργα
υποδοµής στην περιοχή. Μιλούσε για τα αναγκαία και µεγάλα
αρδευτικά έργα, όπως το φράγµα Ιάσµου, που αποτελεί ζήτηµα
ζωτικής σηµασίας για την αγροτική παραγωγή, αλλά και την οι-
κονοµία της περιοχής. Μιλούσε για την εφαρµογή µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ στην περιοχή της Θράκης, όπως ίσχυε για τα
νησιά του Αιγαίου. Μιλούσε για κίνητρα και αναπτυξιακές πολιτι-
κές. Υπήρχαν, επίσης, αναφορές σε µέτρα αντιµετώπισης του
δηµογραφικού προβλήµατος στην περιοχή.

Έκτοτε, πέρασαν τριάντα ακριβώς χρόνια, αλλά το δηµογρα-
φικό πρόβληµα έχει οξυνθεί. Θα µπορούσα να αναφέρω πολλά
ακόµα από όσα περιλαµβάνονται στο συγκεκριµένο πόρισµα του
1992, για να διαπιστώσουν όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι ο βαθ-
µός υλοποίησης αυτών των προτάσεων είναι απίστευτα, αλλά και
αδικαιολόγητα χαµηλός, για να διαπιστώσουν όλοι ότι το πόρι-
σµα και οι προτάσεις αυτές έµειναν ως επί το πλείστον στα χαρ-
τιά.

Είπα και πριν και θέλω να επαναλάβω ότι δεν είναι στις προθέ-
σεις µου να µηδενίσω καµµία προσπάθεια, ούτε θέλω να µηδε-
νίσω καµµία από τις αρκετά ενδιαφέρουσες αναπτυξιακές
προτάσεις που κατατέθηκαν στο πόρισµα της επιτροπής για τη
Θράκη και συνολικά για την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας
- Θράκης. Όµως, αντιλαµβάνεστε όλοι και ιδιαίτερα η κ. Μπακο-
γιάννη που έχει και τη µεγαλύτερη εµπειρία, ότι όλα θα κριθούν
επί του πεδίου.

Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι έχουµε ήδη τα πρώτα δείγµατα γρα-
φής της κυβερνητικής πολιτικής, που δείχνει να αγνοεί τον ανα-
πτυξιακό χαρακτήρα των προτάσεων. Και αναφέροµαι στον νέο

αναπτυξιακό νόµο, που ψήφισε πριν από λίγο καιρό η Κυβέρνηση
και θεσπίζει µόλις 30% ποσοστό ενίσχυσης για τους Νοµούς Ρο-
δόπης και Ξάνθης, ποσοστό συγκριτικά πολύ χαµηλότερο από
το αναγκαίο, σε µια περιφέρεια που βρίσκεται στις τελευταίες
θέσεις της χώρας στους σχετικούς δείκτες.

Στη Θράκη όπου η ανεργία αυξάνεται από το 2008, στη Θράκη
που έχει πληγεί τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια από την αποβιο-
µηχάνιση και χρειάζεται παραγωγικές µονάδες και επενδύσεις,
ποια κίνητρα αλήθεια έχει κάποιος για να επενδύσει; Με ποιον
τρόπο θα µπορεί να υποστηριχθεί ένα σχέδιο ανάπτυξης δρά-
σεων και παραγωγικών µονάδων που στηρίζονται στην καινοτο-
µία; Σε µια περιοχή που ας µη ξεχνούµε ότι χορηγήθηκαν
επιχειρηµατικά σχέδια ασύµβατα µε την αναπτυξιακή δυναµική
και το παραγωγικό της πρότυπο.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της κατάστασης που επικρατεί
είναι η ΒΙΠΕ Κοµοτηνής, που έφτασε από ενενήντα λειτουργού-
σες µονάδες στα µέσα της δεκαετίας του 1990 και σχεδόν εκατό
το 2000, να διαθέτει σήµερα µόλις δέκα µονάδες µε πλήρη εικο-
σιτετράωρη λειτουργία.

Την ίδια στιγµή, στον Έβρο έχουν κλείσει δύο στις τρεις µετα-
ποιητικές Α.Ε. κατά τη διάρκεια της κρίσης, ενώ σύµφωνα µε τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, η Ξάνθη είναι η φτωχότερη Περιφερειακή
Ενότητα της χώρας. Ανάλογα σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπί-
ζουν και παρατηρούνται και στη Δράµα, αλλά και στην Καβάλα.

Για να αναφερθώ σε ένα άλλο ζήτηµα εξίσου, αν όχι πιο ση-
µαντικό, ποιος είναι ο σχεδιασµός για την ενίσχυση και την ανα-
βάθµιση του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου;

Υπάρχει σχέδιο για την ενίσχυσή του ή οι κυβερνητικές επιλο-
γές θα οδηγήσουν τελικά, κύριε Υπουργέ, στη συρρίκνωσή του;
Μπορεί να αντιληφθεί η Κυβέρνηση την ξεχωριστή, την ιδιαίτερη,
τη µοναδική σηµασία που έχει το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, ως
µοχλός ανάπτυξης της περιοχής, ως αυτόνοµος πόλος έρευνας
και καινοτοµίας για την ενίσχυση της αναπτυξιακής και επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας στην περιοχή;

Και προφανώς, πρέπει να δούµε την ανάπτυξη της Θράκης όχι
µε αµιγώς οικονοµικούς όρους, αλλά και υπό το πρίσµα της επέν-
δυσης στην εκπαίδευση, την καινοτοµία, τις πολιτικές που είναι
φιλικές προς το περιβάλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της
µουσουλµανικής µειονότητας. Η Ελλάδα είναι κοσµικό κράτος,
στην Ελλάδα υπάρχει ανεξιθρησκία και σεβασµός στις θρησκευ-
τικές πεποιθήσεις και ελευθερίες των πολιτών της. Διότι οι µου-
σουλµάνοι στο θρήσκευµα κάτοικοι της Θράκης είναι Έλληνες
πολίτες. Και το µήνυµα προς την Άγκυρα είναι ότι, για εµάς, για
την Ελλάδα, αλλά και σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο, στη Θράκη
υπάρχει µόνο µουσουλµανική µειονότητα που έχει αναγνωριστεί
στη χώρα σύµφωνα µε τη Συνθήκη της Λοζάνης και υπάρχουν
µόνο Έλληνες πολίτες, τους οποίους δεν διαχωρίζουµε σε χρι-
στιανούς και µουσουλµάνους. Χριστιανοί και µουσουλµάνοι στη
Θράκη έχουν τα ίδια δικαιώµατα, χρειάζονται την ίδια στήριξη
από την πολιτεία. Χριστιανοί και µουσουλµάνοι συµβιώνουν αρ-
µονικά για δεκαετίες και αυτό επιβεβαιώνεται από την ακµά-
ζουσα πληθυσµιακά µουσουλµανική µειονότητα, που υπερβαίνει
πλέον τις εκατόν είκοσι χιλιάδες Έλληνες πολίτες στην περιοχή
της Θράκης. Και ας µην κάνουµε, βέβαια, συγκρίσεις µε τον
αριθµό των χριστιανών που έχουν µείνει στην Κωνσταντινούπολη,
στην Ίµβρο και την Τένεδο.

Αυτό που πρέπει να γίνει συνείδηση σε όλους είναι ότι η Ελ-
λάδα είναι µια χώρα στην οποία γίνονται απόλυτα σεβαστές οι
θρησκευτικές πεποιθήσεις και η προσπάθεια εργαλειοποίησης
της θρησκευτικής µειονότητας από την Άγκυρα επιχειρεί να υπο-
νοµεύσει τη σταθερότητα και την ασφάλεια στην περιοχή. Προ-
σπαθεί να εγκλωβίσει τη µουσουλµανική µειονότητα σε αντιλή-
ψεις που εµποδίζουν την πρόοδο και την ευηµερία.

Η πολιτεία, βέβαια, για να µη µένουµε µόνο στις διακηρύξεις,
οφείλει να δώσει έµπρακτα δείγµατα γραφής, να δείξει στους
Έλληνες µουσουλµάνους πολίτες το πραγµατικό και ειλικρινές
ενδιαφέρον της, να τους απαλλάξει από την επιρροή κύκλων που
θέλουν την ένταση και υπονοµεύουν τη δική τους εξέλιξη και
πρόοδο. Και αυτό µπορεί να γίνει µόνο µέσα από την οικονοµική
ανάπτυξη και την παιδεία, µέσα από ένα σύγχρονο θεσµικό πλαί-
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σιο που αναβαθµίζει την εκπαιδευτική διαδικασία στα µειονοτικά
σχολεία για όλα τα παιδιά.

Διότι είναι απαράδεκτο εν έτει 2022 να µην υπάρχει ούτε ένα
δηµόσιο δηµοτικό σχολείο σε ορεινές περιοχές. 

Απαιτούνται νέα προγράµµατα σπουδών, µε διαρκή κατάρτιση
των διδασκόντων σε αυτά, µε τη διασύνδεση των µειονοτικών
σχολείων και της εκπαιδευτικής διαδικασίας µε το Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο Θράκης σε ένα πρωτοποριακό πρόγραµµα, µε
ανάπτυξη του πανεπιστηµίου µέσα από συνεργασία µε το εξω-
τερικό και ειδικά κίνητρα για την ενίσχυση της ερευνητικής δρα-
στηριότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ αναµφίβολα συνδέ-
θηκε µε σηµαντικές τοµές, µε παρεµβάσεις που δηµιούργησαν
συνθήκες ισοτιµίας και απρόσκοπτης ένταξης της µουσουλµανι-
κής µειονότητας στην ελληνική κοινωνία. 

Η ποσόστωση για την είσοδο µουσουλµάνων µαθητών στα πα-
νεπιστήµια άνοιξε τον δρόµο, ώστε τα παιδιά της µειονότητας να
ξεπεράσουν το γλωσσικό φράγµα και να σπουδάσουν στην Ελ-
λάδα. Από το 1995 που ψηφίστηκε επί πρωθυπουργίας Ανδρέα
Παπανδρέου και µε Υπουργό Παιδείας τον Γιώργο Παπανδρέου
εξακολουθεί µέχρι σήµερα να είναι το σηµαντικότερο αλλά και
καταλυτικό µέτρο θετικών δράσεων για την ένταξη στην ελληνική
κοινωνία. 

Το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό που το 1994 κατήργησε, µε Πρωθυ-
πουργό τον Ανδρέα Παπανδρέου και Υπουργό Εθνικής Άµυνας
τον Γεράσιµο Αρσένη, το τελευταίο εσωτερικό σύνορο και άνοιξε
τον δρόµο στους κατοίκους της ορεινής περιοχής ώστε να επι-
κοινωνούν ελεύθερα. 

Το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό που προώθησε το πρόγραµµα εκπαίδευ-
σης µουσουλµανοπαίδων, το πρόγραµµα Φραγκουδάκη - Δρα-
γώνα, που αποτελεί τη µεγαλύτερη παρέµβαση στη µειονοτική
εκπαίδευση. 

Το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό που µε Πρωθυπουργό τον Ανδρέα Πα-
πανδρέου και Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας τον Γεώργιο Γεννη-
µατά ενέταξε τα δάνεια των επιχειρήσεων της Θράκης υπό την
εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, για να διασωθεί η επιχειρηµα-
τικότητα της περιοχής. Και, βεβαίως, επί υπουργίας Ανδρέα Λο-
βέρδου εκσυγχρονίστηκε το θεσµικό πλαίσιο της µειονοτικής
εκπαίδευσης. 

Όλες αυτές οι πολιτικές για τη Θράκη και άλλες πολλές έχουν
τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ. Καιρός είναι τώρα να περάσουµε στο
επόµενο βήµα, να περάσουµε στην επόµενη φάση, να διαµορ-
φώσουµε ένα νέο πρόγραµµα για να θωρακιστεί και να αναβαθ-
µιστεί η εκπαίδευση στα µειονοτικά σχολεία, να αναβαθµιστεί
συνολικά η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας -Θράκης, µε οι-
κονοµική ανάπτυξη και δίκαιη κατανοµή του πλούτου, µε ίσες ευ-
καιρίες για όλους, ανεξάρτητα από το θρήσκευµα. Γιατί πρώτα
και πάνω απ’ όλα, µιλάµε για Έλληνες πολίτες. Με παροχή ειδι-
κών φορολογικών κινήτρων που θα ενισχύσουν την ανταγωνιστι-
κότητα του πρωτογενούς τοµέα και της µεταποίησης αγροτικών
προϊόντων, όπως είναι η θέσπιση µεταφορικού ισοδύναµου. Γιατί
η Θράκη και η περιφέρεια, µε τις άφθονες πλουτοπαραγωγικές
πηγές και την πλεονεκτική γεωγραφική θέση που γειτνιάζει µε
µεγάλες αγορές στα Βαλκάνια, την Τουρκία, αλλά και την Ευρω-
παϊκή Ένωση, πρέπει άµεσα να αναστρέψει την εικόνα µαρα-
σµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην αρχή της
οµιλίας µου, υπάρχουν πεδία στα οποία οφείλουµε να αναζητή-
σουµε κοινό βηµατισµό. Και η Κυβέρνηση της χώρας έχει καθο-
ριστική ευθύνη γι’ αυτό. Οφείλει να εκπέµπει τα σωστά
µηνύµατα. 

Ο κ. Τσίπρας στην πορεία για τη Συµφωνία των Πρεσπών απέ-
φυγε τη σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Προχώ-
ρησε µονοµερώς, κάνοντας ένα σοβαρό λάθος. 

Ο κ. Μητσοτάκης σε τηλεοπτική του συνέντευξη, αλλά και µε
τις πρακτικές του συνέχισε αυτό το λάθος, δηλώνοντας ότι δεν
πιστεύει στο Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών. Και είναι ο ίδιος ο
κ. Μητσοτάκης που το 2015 ζητούσε σύγκληση του Συµβουλίου
Πολιτικών Αρχηγών, όταν στην κυβέρνηση ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Με αυτές τις λογικές, µε αυτές τις πρακτικές και συµπεριφο-
ρές ας µην απορούµε για το γεγονός ότι σε µία διακοµµατική επι-

τροπή που θα έπρεπε να έχει αναζητηθεί κοινός τόπος και πεδίο
συνεννόησης καταλήγουµε σε διαφορετικά πορίσµατα. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, που µετέτρεψε σε πλειοψη-
φικό και κοινωνικό ρεύµα ο Ανδρέας Παπανδρέου, είχε πάντα µια
ευρεία πατριωτική ανάγνωση για τον γεωπολιτικό ρόλο της
χώρας, για τα εθνικά θέµατα, για την περιφερειακή πολιτική σε
κρίσιµες εθνικά και γεωγραφικά περιοχές, όπως είναι η Θράκη,
όπως είναι το Αιγαίο. Και η ανάγκη µιας νέας πατριωτικής ανά-
γνωσης της πραγµατικότητας είναι ισχυρή σήµερα όσο ποτέ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΚΙΝΑΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κατρίνη και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Ξεκινάµε µε τον κατάλογο των οµιλητών Βουλευτών. 
Καλώ στο Βήµα τον κ. Σταύρο Κελέτση Βουλευτή της Νέας

Δηµοκρατίας στον Νοµό Έβρου. Στη συνέχεια θα ακολουθήσει
η κ. Αναγνωστοπούλου και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Σκαν-
δαλίδης. 

Κύριε Κελέτση, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα στο ξεκίνηµα -το

θεωρώ ανθρώπινη αλλά και πολιτική υποχρέωσή µου- να ευχα-
ριστήσω πρώτα απ’ όλα τον Πρωθυπουργό της χώρας για το γε-
γονός ότι πήρε την πρωτοβουλία και κίνησε τη διαδικασία
προκειµένου να συσταθεί η επιτροπή για την ανάπτυξη της Θρά-
κης. Όµως, πρέπει να ευχαριστήσουµε και να συγχαρούµε τόσο
την Πρόεδρο της επιτροπής, την κ. Μπακογιάννη, αλλά και τους
δύο συντονιστές, τον κ. Ρουσόπουλο και τον κ. Καιρίδη, οι οποίοι,
πραγµατικά, εργάστηκαν σκληρά προκειµένου η επιτροπή -µε
πολύ πυκνές συνεδριάσεις αλλά και µε επισκέψεις στην περιοχή
µας- να καταλήξει στο συγκεκριµένο πόρισµα. 

Ποιο είναι το βασικό πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
της περιοχής της Θράκης, αυτό που είναι η γενεσιουργός αιτία
για το θέµα το οποίο συζητάµε; Είναι η απόσταση από τα οικο-
νοµικά και πολιτικά κέντρα και, εξ αυτού του λόγου, η αποµό-
νωση της περιοχής. 

Με το νέο γεωπολιτικό περιβάλλον, όµως, δηµιουργείται µία
νέα πραγµατικότητα και τα µειονεκτήµατα που µέχρι σήµερα εί-
χαµε στην περιοχή µετατρέπονται σε πλεονεκτήµατα. Η διασυ-
νοριακότητα λειτούργησε ιστορικά ως ένα µειονέκτηµα µέχρι
σήµερα. Τώρα, όµως, έχουµε µια νέα πραγµατικότητα. Πρώτα
απ’ όλα, στα βόρεια σύνορά µας η Βουλγαρία και η Ρουµανία
από πρώην χώρες της Ανατολικής Ευρώπης είναι χώρες µε ελεύ-
θερη οικονοµία και ενταγµένες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η στάση της Τουρκίας απέναντι στη χώρα µας, µε τις διεκδι-
κήσεις που κατά καιρούς προβάλλει και όλα αυτά τα ζητήµατα
τα οποία ανακινεί, ασφαλώς δεν βοηθάει στο να µπορούµε να
πούµε µε βεβαιότητα αυτή την ώρα ότι έχουµε και από εκείνη
την πλευρά µια µετατροπή σε ένα πλεονέκτηµα. Όµως, επιδιώ-
κουµε τη βελτίωση των σχέσεων και την ευρωπαϊκή προοπτική
της Τουρκίας, η οποία στην ουσία θα δίνει µια νέα δυνατότητα
ανάπτυξης των οικονοµικών αλλά και άλλων σχέσεων της περιο-
χής µε τη χώρα αυτή. 

Η ιδιαιτερότητα της περιοχής, της συµβίωσης δηλαδή στη
Θράκη δύο διαφορετικών θρησκευτικών κοινοτήτων, δεν αποτε-
λεί, κατά την άποψή µου, µειονέκτηµα. Αντιθέτως, µόνο ως πλε-
ονέκτηµα πρέπει να το δούµε κάτω από τις νέες συνθήκες.
Διέκρινα από κάποιες πλευρές µια φοβικότητα σε ό,τι αφορά τη
συζήτηση του θέµατος αυτού. Κατά την άποψή µου, οι φόβοι
αυτοί δεν είναι δικαιολογηµένοι. 

Πρώτα απ’ όλα, διότι αυτή η συνύπαρξη είναι σήµερα µια
πραγµατικότητα. Εγώ, µάλιστα, θα έλεγα ότι η ειρηνική συνύ-
παρξη είναι µία πραγµατικότητα στην οποία δεν πρέπει να κλεί-
νουµε τα µάτια. 

Δεύτερον, πρέπει να πούµε ότι το ελληνικό κράτος δεν έχει τί-
ποτα να φοβηθεί από µία τέτοια συζήτηση. Αντιθέτως, το ελλη-
νικό κράτος πρέπει να είναι υπερήφανο για τις συνθήκες
ισονοµίας, ισότητας και ισοπολιτείας οι οποίες επικρατούν σή-
µερα στη Θράκη και τη µετατρέπουν σε µία περιοχή υπόδειγµα

11322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πραγµατικά ειρηνικής συµβίωσης στοιχείων µε διαφορετικά θρη-
σκευτικά χαρακτηριστικά.

Έγινε, λοιπόν, σκληρή δουλειά από την πλευρά της επιτροπής
και κατατέθηκε µία ολοκληρωµένη πρόταση που χαρακτηριστικό
της είναι ο ρεαλισµός. 

Ήδη πρέπει να πούµε ότι ορισµένα στοιχεία αυτής της πρότα-
σης έχουν αρχίσει να εφαρµόζονται, όπως αυτά που συµπεριλή-
φθηκαν στον αναπτυξιακό νόµο.

Αυτή η πρόταση αποτελεί, λοιπόν, ένα πραγµατικά νέο πρα-
κτικό εργαλείο µε το οποίο µπορούµε να πορευτούµε στα επό-
µενα χρόνια.

Κατά την άποψή µου, θα πρέπει αυτό το οποίο έγινε µε τον
αναπτυξιακό νόµο να είναι ένα υπόδειγµα, προκειµένου αυτό να
επεκταθεί και στην άσκηση πολιτικής από όλα τα υπόλοιπα
Υπουργεία.

Κατά την άποψή µου, τρία είναι τα µεγάλα αναπτυξιακά κεφά-
λαια που αφορούν τη Θράκη. Το ένα αφορά το θεσµικό πλαίσιο,
δηλαδή αναπτυξιακός νόµος, φορολογικά και άλλα κίνητρα και
µέτρα αντιστάθµισης των αντικινήτρων. Το δεύτερο είναι τα µε-
γάλα έργα υποδοµής, όπως είναι το οδικό, το σιδηροδροµικό δί-
κτυο, τα ενεργειακά δίκτυα, έργα αγροτικής ανάπτυξης, όπως
είναι τα φράγµατα και άλλα αρδευτικά έργα και η αναδασµοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ακόµα ένα λεπτό.
Το τρίτο είναι ότι πρέπει να εκµεταλλευτούµε και να επενδύ-

σουµε στα συγκριτικά πλεονεκτήµατα, στις ιδιαιτερότητες και
µοναδικότητες της περιοχής στοχευµένα. Παραδείγµατος χάριν,
έχουµε τη σηροτροφία στο Σουφλί που είναι κάτι µοναδικό. Μπο-
ρούµε, λοιπόν, να υποβοηθήσουµε ως κράτος, να βοηθήσουµε,
να στηρίξουµε σε νέες βάσεις την παραγωγή, την οικονοµική
δραστηριότητα γύρω από τη σηροτροφία µε εξαγωγικό προσα-
νατολισµό, µε την ενίσχυση της υφαντουργίας, µε τη δηµιουργία
αντίστοιχων σχολών και πολιτιστικών δράσεων. Έχουµε την πα-
ραγωγή ζεόλιθου στο Τρίγωνο. Μιλάµε για τις αναπτυξιακές δυ-
νατότητες του βορείου Έβρου. Να, λοιπόν, µία επένδυση η οποία
είναι έτοιµη και η οποία, δυστυχώς, συναντά στην πράξη σηµαν-
τικές δυσκολίες.

Αυτές τις ιδιαιτερότητες, όπως είναι και το φυσικό περιβάλλον,
το ξεχωριστό φυσικό περιβάλλον, το µοναδικό περιβάλλον που
υπάρχει στο Δέλτα του Έβρου, στο δάσος της Δαδιάς, στη Σα-
µοθράκη, στη Ροδόπη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Όλα αυτά θα πρέπει να τα εκµεταλλευ-
τούµε.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι το κεφάλαιο Θράκη
δεν τελειώνει µε το πόρισµα αυτό. Αντιθέτως, τώρα ξεκινά.
Πολλά πράγµατα µπορούν να πραγµατοποιηθούν, αρκεί να προ-
χωρήσουµε µεθοδικά, στοχευµένα και συντονισµένα. Είναι σί-
γουρο ότι έτσι µπορούν να γίνουν πολλά πράγµατα στη Θράκη
και πολλά πράγµατα να αλλάξουν την εικόνα της Θράκης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κελέτση.

Και τον λόγο τώρα έχει η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου εκ
µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και αµέσως µετά ο
κ. Σκανδαλίδης. Παράκληση θερµή για την τήρηση του χρόνου,
είναι πάρα πολύ µεγάλος ο κατάλογος και είναι και συγκεκριµένη
διαδικασία µε την οποία γίνεται σήµερα αυτή η συζήτηση.

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για πέντε
λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Σε µία µέρα που χιλιάδες κόσµου διαδηλώνουν στον δρόµο
κατά της ακρίβειας εµείς µιλάµε για το πόρισµα της Θράκης και
ανατολικής Μακεδονίας που µπήκε εµβόλιµα, ενώ δεν ήταν από
την αρχή.

Κανονικά, κύριε Πρόεδρε, οι Βουλευτές ως αντιπρόσωποι του
λαού έπρεπε να βρισκόµαστε στον δρόµο να ακούσουµε τι λέει
η κοινωνία σε αυτή την κρίσιµη στιγµή, γιατί θα είχε πολύ µεγάλη
σηµασία και για τη συζήτησή µας για τη Θράκη, µία περιοχή η
οποία παρουσιάζει τα χαµηλότερα ποσοστά ανάπτυξης, τη µι-
κρότερη συνεισφορά στο ΑΕΠ και δηµογραφικό πρόβληµα.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσουµε τους εµπειρογνώµο-
νες που βοήθησαν την επιτροπή και τα πορίσµατα τα οποία δια-
τυπώθηκαν µετά από την επιτροπή και τις συνεδριάσεις της.
Κανονικά θα πρέπει, πριν κατατεθούν τα πορίσµατα, να υπάρ-
χουν και τα ονόµατα των εµπειρογνωµόνων. Είναι το λιγότερο
που πρέπει να κάνει µία επιτροπή σε τέτοιες περιπτώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαφοροποιηθήκαµε ως προς
το τελικό πόρισµα γιατί, πρώτον, σε αυτό το πόρισµα της πλει-
οψηφίας δεν υπάρχει ένας συνολικός στρατηγικός σχεδιασµός.
Είναι άλλο να απαριθµούνται έργα σαν να είναι ένα πρόγραµµα
το οποίο θα υλοποιηθεί κάποτε, και άλλο είναι να υπάρχει ένας
στρατηγικός σχεδιασµός ο οποίος έχει ως στόχο και όραµα την
αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου. Τι έφταιξε και η Θράκη -και
όχι µόνο η Θράκη, αλλά η Θράκη κατ’ εξοχήν- παρουσιάζει αυτή
την εικόνα; Και άρα, τι µπορεί να γίνει, ποιες µετατροπές, ποια
αλλαγή παραδείγµατος πρέπει να γίνει, για να µπορέσουµε να
µιλήσουµε, πραγµατικά, για ένα αναπτυξιακό στρατηγικό σχέδιο;

Σε αυτό το πλαίσιο δεν µπορούµε παρά τα ευχολόγια και τα
ωραία λόγια -και βεβαίως, έχουν αλλάξει πολλά τις τελευταίες
δεκαετίες- σε ένα τέτοιο πόρισµα να µη µιλήσουµε για το τι έγινε
στο παρελθόν, ποιες πολιτικές, οικονοµικές, κοινωνικές οδήγη-
σαν σε έναν βαθµό στην περιθωριοποίηση της Θράκης ή στην
πολύ λιγότερη ανάπτυξή της. Άρα, λοιπόν, πρέπει να µιλήσουµε
για πράγµατα τα οποία πονάνε, για στρεβλές πολιτικές, εθνικι-
στικές πολιτικές, για το 1990. Και εδώ ας θυµηθούµε τον Κων-
σταντίνο Μητσοτάκη, όταν έκανε την τοµή για ισονοµία και
ισοπολιτεία. Έκτοτε, από το 1990, υπήρξαν προωθητικές πολιτι-
κές, υπάρχουν, όµως, πολιτικές που πρέπει να γίνουν ακόµα.

Σε ό,τι αφορά το αναπτυξιακό σχέδιο, µε δύο λόγια, τα είπε η
εισηγήτριά µας. Διότι -προσέξτε!- οι κοινωνικές ανισότητες οξύ-
νονται, όταν έχουµε και µειονοτικά θέµατα. Σε µία νεοφιλελεύ-
θερη πολιτική οι κοινωνικές ανισότητες είναι το κεντρικό. Το
µειονοτικό ζήτηµα τις κοινωνικές ανισότητες τις οξύνει. Πρέπει,
λοιπόν, να τα δούµε και τα δύο ταυτοχρόνως.

Λέµε, λοιπόν, ολική, ολιστική αντιµετώπιση της Θράκης και της
ανατολικής Μακεδονίας µε µέτρα τα οποία είναι απαραίτητα. Δεν
µπορώ να µιλήσω για αυτά.

Θα πω δύο πράγµατα για τα θεσµικά µέτρα. Είµαστε υπερή-
φανοι που το 2015 - 2019 κάναµε πολιτικές που άλλαζαν την όψη
εκ βάθρων του τι είναι η Θράκη. Ακούω πολλές και πολλούς να
µιλάνε για πολυπολιτισµικότητα, διασυνοριακότητα. Πρέπει να
καταλαβαίνουµε τις έννοιες αυτών των λέξεων. Είναι προσόν,
είναι µεγάλο πλεονέκτηµα της Θράκης.

Θα έµπαινα στον πειρασµό, αν είχα χρόνο, να µιλήσω για την
ιστορία αυτής της περιοχής και για την πολυπολιτισµικότητά της,
η οποία δεν εγγράφεται µόνο στα µνηµεία. Από την κλασική, τη
βυζαντινή, την οθωµανική και µετά τη σύγχρονη εποχή δεν εγ-
γράφεται µόνο εκεί, εγγράφεται στον τρόπο ζωής, στη διατροφή.
Ξέρετε τι σήµαινε η επεξεργασία καπνού για τη Θράκη; Μοναδι-
κότητα µε το είδος του καπνού που είχε, κοινωνική συνοχή, συ-
νύπαρξη στο ίδιο το πεδίο της κοινωνικής ζωής. Ξέρετε τι
σήµαινε διασυνοριακότητα; Οι εµπορικές σχέσεις, τα µεγάλα µο-
νοπάτια που άνοιξαν όλοι αυτοί οι άνθρωποι, Έλληνες, ορθόδο-
ξοι ή µουσουλµάνοι στο θρήσκευµα. Όλα αυτά περιθωριοποιή-
θηκαν.

Και τώρα ακούω εδώ διάφορα, ενώ προτάσσεται -και το βλέ-
πουµε µε την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας- η Θράκη ως προ-
πύργιο, η Θράκη ως φρούριο. Δεν βοηθάει αυτό την ανάπτυξη,
δεν βοηθάει την ανάπτυξη µε την ευρεία έννοια, δεν βοηθάει
πάνω από όλα την έλξη νέου κόσµου.

Και µιας και είναι και ο Υφυπουργός, επιτρέψτε µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία

Αναγνωστοπούλου.
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ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μισό λεπτό, συζη-
τάµε για ένα πολύ σοβαρό θέµα µε πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πάρα πολύ σοβαρό
θέµα, αλλά είναι πάρα πολλοί οµιλητές και επειδή είναι σοβαρό,
έγινε και αυτή η διακοµµατική.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλουµε ανθρώ-
πους. Ανάπτυξη χωρίς ανθρώπινο δυναµικό δεν υπάρχει. Έχουµε
ένα πανεπιστήµιο στο οποίο µπορεί να γίνει τεχνολογικό campus
και όλα αυτά.

Τι έχουµε µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Ελάχιστη
βάση εισαγωγής και κλείνουν τα περισσότερα πανεπιστηµιακά
τµήµατα στη Θράκη. Και εκεί που είχαµε κύριε Υφυπουργέ πεν-
τακόσιους φοιτητές στην Ορεστιάδα, σήµερα έχουµε τριάντα.
Ξέρετε τι γίνεται στη γύρω περιοχή εκτός Ελλάδας µε τα πανε-
πιστήµια που ανθούν µε νέο κόσµο; Αν δεν έχεις νέο κόσµο και
δεν τον προσελκύσεις εκεί, δεν µπορείς να κάνεις τίποτα.

Ευχαριστώ και συγγνώµη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Αναγνωστοπούλου. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής ο κ. Κώστας Σκανδαλίδης. Και αµέσως µετά
είναι ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης. Και πιστεύω -δεν ξέρω ακριβώς-
ίσως ακολουθήσει η κ. Χαρά Κεφαλίδου, γιατί απ’ ότι έχω στο
πρόγραµµα θα συνδεθεί µε Webex ο αρµόδιος Αναπληρωτής
Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, ο κ. Παπαθανάσης. Αλλά
εν πάση περιπτώσει, στην πορεία θα δούµε και θα διευκολύνουµε
όσο γίνεται και την παρουσία εδώ των συναδέλφων που υπάρ-
χουν.

Ορίστε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Ο επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας µου θύµισε

σήµερα -και θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από εκεί, γιατί ήµουν
παρών και πρωταγωνίστησα- εκείνη τη διακοµµατική επιτροπή
του 1990 - 92. Υπάρχει µια θεµελιώδης διαφορά. Εκείνη η επι-
τροπή ξεκίνησε σε µια κοινή βάση. Όλα τα κόµµατα είχαν τη διά-
θεση να µπουν σε µια συνεννόηση. Οι Βουλευτές αντιπολίτευσης
-ήµουν Βουλευτής της αντιπολίτευσης, Βουλευτής Δωδεκανή-
σου, ήταν για το Αιγαίο και τη Θράκη- είχαν αποφασιστικό ρόλο
στη δηµιουργία και στη λειτουργία αυτής της επιτροπής µέσα
από τους κοινοβουλευτικούς κανόνες, δηλαδή τις συγκεκριµένες
πλειοψηφίες και µειοψηφίες. Αυτό δεν εµπόδισε βήµα-βήµα να
καταλήξουµε σε ένα πόρισµα µε συγκεκριµένες προτεραιότητες,
µε συγκεκριµένες ιεραρχήσεις, µε συγκεκριµένα µέτρα και µε
συγκεκριµένη στρατηγική για την ανάπτυξη της περιοχής. 

Σήµερα έρχονται πάλι διαφορετικά πορίσµατα. Σας θυµίζω δε
ότι τότε ήταν η εποχή του Ειδικού Δικαστηρίου, η εποχή όπου τα
πολιτικά ήθη ήταν σε έξαρση και µπόρεσαν τα κόµµατα να βρουν
κοινό βηµατισµό για να καταλήξουν σε µια κοινή πρόταση. Αυτό
το λέω γιατί ας σκεφτούµε και την πορεία από τότε µέχρι τώρα
και πώς κινείται η πολιτική ζωή της χώρας, ο πολιτικός διάλογος
και οι διαδικασίες του.

Δεν ισχυρίζοµαι ότι υλοποιήθηκε όλο εκείνο το πρόγραµµα.
Όµως, ήταν ένας µπούσουλας. Έψαχνε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
το 1994 να βρει κάποιους πόρους επιπλέον για τη Θράκη. Και ο
Γεννηµατάς τότε, που ήταν Υπουργός Οικονοµίας, είπε το περι-
βόητο «δύναται να απορροφά πόρους για την ανάπτυξη του πα-
ραγωγικού της ιστού από το τακτικό αποθεµατικό του κράτους».
Και αυτό ίσχυσε από το 1994 µέχρι το 2000. Σήµερα δεν µπορεί
να γίνει αυτό λόγω του ευρώ και των ευρωπαϊκών κανόνων.
Όµως, ήταν µια κυβέρνηση που αξιοποίησε και πόρους οι οποίοι
ήταν κατατεθειµένοι στα ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
µούχλιαζαν, για να θυµηθώ πολλά από τα προβλήµατα και τους
πόρους τότε που ήρθαν για να τα λύσουν από την Ευρώπη. 

Αυτό το είπα γιατί θέλω να πω ότι η σηµερινή πρόταση προ-
φανώς δεν συνιστά αναπτυξιακό πρόγραµµα. Δεν συνιστά όχι
γιατί ευθύνεται η διακοµµατική επιτροπή, αλλά γιατί η ίδια η επι-
τροπή δεν γνωρίζει τις ιεραρχήσεις, τις γενικές κατανοµές των
πόρων, το πλαίσιο ανάπτυξης της περιφέρειας, που προφανώς
αποτελεί καθήκον του κυβερνητικού σχεδιασµού. 

Ακόµη κι έτσι, όµως, θα µπορούσε πριν πάει στα τελικά της
συµπεράσµατα και κάνει τις προτάσεις της προς τους φορείς,
να προηγηθεί η συζήτηση της επιτροπής µε τους φορείς επί
τόπου και µε τα περιφερειακά συµβούλια και µε τα δηµοτικά συµ-
βούλια, προκειµένου να υπάρξει τουλάχιστον µια σύνδεση των
τοπικών επιδιώξεων µε την πρόταση τελικά που θα έκανε η δια-
κοµµατική επιτροπή. Ούτε αυτό έγινε, µια αντίστροφη δηλαδή
πορεία για την επιτροπή. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι όλα έγιναν κατά τη γνώµη µου ανάποδα.
Για αυτό δεν µπόρεσε να καταλήξει σε συµπέρασµα. Γιατί όταν
δεν υπάρχει ο χωρικός και αναπτυξιακός σχεδιασµός στο πλαίσιο
του εθνικού προγράµµατος, δεν είναι δυνατόν να υπάρξει ουσια-
στική συµβολή της διακοµµατικής επιτροπής ώστε να έχει και
ένα πρακτικό αποτέλεσµα. 

Για αυτό πραγµατικά είναι λίγο οξύµωρο -εγώ συµφωνώ µε την
πλειάδα θέσεων που διατυπώνει γιατί είναι η περιγραφή ενός
προγράµµατος που βάζει όλες τις επιδιώξεις και όλες τις θελή-
σεις µέσα του- να λέµε ότι µια άλλη επιτροπή που θα κάνει η
Βουλή θα παρακολουθεί την υλοποίηση του προγράµµατος.
Ποιου προγράµµατος θα παρακολουθεί την υλοποίηση; Όλων
αυτών που παρατίθενται το ένα δίπλα στο άλλο χωρίς να υπάρχει
καµµία ιεράρχηση;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Είπε ο Πρωθυπουργός πριν τις εκλογές ότι έχει ένα έργο για

κάθε µεγάλη περιφέρεια. Μήπως είναι ο σιδηρόδροµος για την
περιοχή µετά την Εγνατία; Να το αποφασίσουµε, να το πει η Κυ-
βέρνηση και να πάει να στηθεί γύρω από αυτό ,όπως στηνόντου-
σαν γύρω από τους µεγάλους δρόµους και τις υποδοµές, η
επόµενη ανάπτυξη της περιοχής και της χώρας. Ως τι είναι η Αλε-
ξανδρούπολη; Ως ένα σηµείο το οποίο ουσιαστικά µαζεύει -και
καλά κάνει- και γίνεται κέντρο και όλα αυτά; Μέσα από ποια δια-
δικασία το κάνει και πώς η τοπική κοινωνία θα διασφαλίσει την
αυτοδύναµη ανάπτυξη απέναντι σε µια αγορά που θα κινείται µε
ληστρικούς όρους στην περιοχή ιδιαίτερα µετά τις επενδύσεις
που θα γίνουν -και καλώς θα γίνουν- αυτή την εποχή; 

Έτσι, λοιπόν, νοµίζω ότι για αυτό από την αρχή η Κυβέρνηση
δεν έβαλε θέµα ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης, γιατί δεν έχει
περιφερειακή αντίληψη της ανάπτυξης. Και νοµίζω ότι αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό. 

Δεν πρέπει, λοιπόν, να µηδενίζουµε τη δουλειά που έγινε, ούτε
να υποβαθµίζουµε τη σηµαντική συµµετοχή των συναδέλφων σε
αυτή τη διαδικασία. Δυστυχώς, εδώ, σήµερα τελειώνει το έργο
της επιτροπής. Είναι ένα καλό κείµενο που τα περιλαµβάνει όλα,
άλλα που δεν µπορεί να εφαρµοστεί αν δεν αλλάξει η σχέση του
δήθεν επιτελικού κράτους µε την πυραµίδα -θα το λέω συνέχεια-
του δηµοκρατικού προγραµµατισµού που κατανέµει πόρους, δια-
δικασίες, ιεραρχήσεις αλλά και αποφάσεις σε όλες τις τοπικές
κοινωνίες και στην περιφέρεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Σκανδαλίδη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ.

Ευριπίδης Στυλιανίδης. 
ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πηγή λαών και χρόνων αποκαλεί ο Κωστής Παλαµάς τη

Θράκη. Και έχει δίκιο, γιατί στην πατρίδα µου οι εποχές δε δια-
δέχονται η µία την άλλη αλλά συνυπάρχουν, αλληλοσυµπληρώ-
νονται, αναβαθµίζοντας τη διαχρονική και διαπολιτισµική της
αξία και τη µεγάλη γεωπολιτική της σηµασία. Με την ανάδειξη
αυτής της αξίας και την κεφαλαιοποίηση της σύγχρονης γεω-
στρατηγικής σηµασίας της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
ασχολήθηκε στην ουσία της αυτή η διακοµµατική κοινοβουλευ-
τική επιτροπή, της οποίας το πόρισµα σήµερα καταθέτουµε στην
Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων. 

Θέλω για αυτούς τους λόγους να ευχαριστήσω από καρδιάς
τον Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη και φυσικά τους αρ-
χηγούς όλων των κοµµάτων για τη δυνατότητα που µας έδωσαν,
ιδιαιτέρως την Πρόεδρό µας την Ντόρα Μπακογιάννη και στο
πρόσωπό της όλους τους συναδέλφους όλων των κοµµάτων για
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την ουσιαστική συµβολή τους και φυσικά τους τοπικούς φορείς,
δηλαδή τους συµπατριώτες µου για τις πολλές και ουσιαστικές
προτάσεις που κατέθεσαν. 

Μέσα από έναν γόνιµο κοινοβουλευτικό διάλογο µε τις αντι-
παραθέσεις του, αλλά και µε τις συνθέσεις του, πιστεύω ότι προ-
έκυψε ένα πλαίσιο εθνικής συνεννόησης και στρατηγικής που
µπορεί να συµβάλει στην ανάδειξη της ακριτικής περιφέρειάς
µας ως πρότυπο ανοιχτής δηµοκρατικής κοινωνίας και ως µον-
τέλο εναλλακτικής οικολογικής ανάπτυξης, που µπορεί να την
καταστήσει ελκυστικό διεθνή επενδυτικό προορισµό. 

Η πρότασή µας αναπτύσσεται πάνω σε πέντε άξονες που
προσδιορίζουν την κατεύθυνση της αναπτυξιακής µας στρατη-
γικής. 

Πρώτος άξονας: Η ανατολική Μακεδονία και Θράκη ως σταυ-
ροδρόµι συνδυασµένων µεταφορών, η ολοκλήρωση και αναβάθ-
µιση της Εγνατίας Οδού, η συµπλήρωσή της µε τους κάθετους
άξονες, η νέα υπό χρηµατοδότηση σιδηροδροµική Εγνατία που
θα συνδέσει το λιµάνι της Καβάλας, τον βόρειο Έβρο και τις βιο-
µηχανικές περιοχές, η αναβάθµιση των διασυνοριακών συνδέ-
σεων όπως αυτή της Νυµφαίας που πρέπει να ανοίξει και για τα
τουριστικά λεωφορεία, η διεθνοποίηση των αεροδροµίων, ο εκ-
συγχρονισµός των λιµανιών, συνδυασµένα µε την πρωτοπόρα
εφαρµογή του 5G, θα ενισχύσουν την εξωστρέφεια της ελληνι-
κής αγοράς και το διασυνοριακό εµπόριο. 

Δεύτερος άξονας: Η Θράκη ως πεδίο συνδυαστικής ανάπτυ-
ξης του πρωτογενούς τοµέα και της µεταποίησης. 

Η επερχόµενη διεθνής επισιτιστική κρίση λόγω του πολέµου
στην Ουκρανία δίνει µια µοναδική ευκαιρία στον θρακιώτικο
κάµπο να αναπτύξει καινοτόµα µοντέλα συµβολαιακής γεωργίας
και κτηνοτροφίας µε τον συντονισµό του µικρού κλήρου από µε-
ταποιητικές επιχειρήσεις τύπου Sege, να εφαρµόσει σύγχρονες
µεθόδους γεωργίας ακριβείας και να αξιοποιήσει τους υπαρ-
κτούς υδάτινους πόρους, όπως µε την ένταξη, χρηµατοδότηση
και υλοποίηση του φράγµατος Ιάσµου στη Ροδόπη. 

Η Θράκη έχει τη δυνατότητα µε τις κατάλληλες κινήσεις από
την πολιτεία να συµβάλει στην πραγµάτωση µιας εθνικής στρα-
τηγικής διατροφικής αυτάρκειας που σε λίγο θα είναι το ζητού-
µενο σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τρίτος άξονας: Εγγυητής ενεργειακής ασφάλειας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Ο νότιος ευρωπαϊκός ενεργειακός διάδροµος που διέρχεται
από τον αγωγό φυσικού αερίου TAP και σε λίγο από τον κάθετο
IGP, συνδυαστικά µε τις δύο νέες πλωτές εξέδρες αεριοποίησης
και αποθήκευσης αερίου στην Αλεξανδρούπολη και την προ-
ώθηση της υποθαλάσσιας αποθήκευσης αερίου στην Καβάλα,
την επέκταση των αιολικών πάρκων, τη δηµιουργία νέων εργο-
στασίων ηλεκτρικής ενέργειας στους δύο µεγάλους νοµούς και
την αξιοποίηση της γεωθερµίας, συµβάλλουν στην πλήρη εφαρ-
µογή της διεθνούς αρχής ενεργειακής ασφάλειας που προβλέπει
τη διαφοροποίηση των µορφών, των πηγών και των δρόµων
ενέργειας, ώστε να µη δηµιουργείται µονοπωλιακή εξάρτηση
από µία αγορά. 

Οι θρακικές υποδοµές σε συνεργασία µε τον έτοιµο και ισχυρό
ελληνικό εφοπλισµό µπορούν να ανοίξουν επάνω από δώδεκα
αγορές προέλευσης της ενέργειας, καθιστώντας την περιοχή
µας εγγυητή ενεργειακής ασφάλειας της Ευρώπης και σε συν-
δυασµό µε τα αναπτυξιακά κίνητρα να την εξελίξουν σε ιδανικό
διεθνή επενδυτικό προορισµό. 

Τέταρτος άξονας: Η Θράκη ως διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο. 
Η επέκταση του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου στους Νοµούς

Καβάλας και Δράµας, η δηµιουργία νέων τµηµάτων εργοθερα-
πείας στην Κοµοτηνή και ψυχολογίας στο Διδυµότειχο, η ενί-
σχυση των Δηµοκρίτειου µε περισσότερους φοιτητές, καθηγητές
και πόρους και η δηµιουργία ερευνητικών ινστιτούτων στη
Θράκη, συνδυασµένα µε την εφαρµογή διεθνοποιηµένων προ-
γραµµάτων στην περιοχή µπορούν να προσελκύσουν περισσό-
τερο φοιτητικό, επιστηµονικό και ερευνητικό προσωπικό,
ενισχύοντας δηµογραφικά και αναπτυξιακά την ακριτική περιφέ-
ρεια και θωρακίζοντάς την πνευµατικά. 

Δεν πρέπει να ξεχνούµε ότι το πανεπιστήµιο υπήρξε και παρα-
µένει η πιο επιτυχηµένη επένδυση που έγινε στη Θράκη, γι’ αυτό

και πρέπει να την εντατικοποιήσουµε, να στηρίξουµε όσο µπο-
ρούµε τον θεσµό και αν χρειαστεί, αυτό να γίνει ακόµη και σε
βάρος των κεντρικών πανεπιστηµίων. 

Πέµπτος άξονας: Η Θράκη ως µοναδικό περιβαλλοντικό πολι-
τιστικό πάρκο, ξεχωριστός τουριστικός προορισµός και πρότυπο
ανοικτής δηµοκρατικής κοινωνίας. 

Η προστασία και η αξιοποίηση των σπάνιων οικοσυστηµάτων
των Δέλτα του Έβρου και Νέστου, η συστάδα λιµνών στην Ρο-
δόπη, ο ορεινός όγκος, η ακτογραµµή του Θρακικού Πελάγους
και τα νησιά του Βορείου Αιγαίου, η ανάδειξη τοπόσηµων, ιστο-
ρικών µνηµείων αρχαίων, βυζαντινών, µουσουλµανικών, αιγυπτια-
κών, εβραϊκών, αρµενικών, η προβολή θρησκευτικών
προσκυνηµάτων, η διαφήµιση εκδηλώσεων και ξεχωριστών το-
πικών προϊόντων µπορούν να καταστήσουν την περιοχή µας ιδι-
αίτερο τουριστικό προορισµό για επισκέπτες από όλον τον
κόσµο, που θα µπορούν να γνωρίσουν και να θαυµάσουν τη δη-
µιουργική και ελεύθερη συµβίωση διαφορετικών θρησκειών,
γλωσσών, εθνοτικών ταυτοτήτων και πολιτισµών. 

Η Θράκη είναι ένα σύγχρονο διεθνές σχολείο δηµοκρατίας και
ανοικτής κοινωνίας, που παρά την κατά καιρούς υπονόµευση που
δέχθηκε από ακραίες πολιτικές κέντρων εντός ή εκτός της
χώρας, άντεξε γιατί το σύνολο των κατοίκων της, χριστιανών και
µουσουλµάνων, υπερασπίζονται µε πάθος το διαπολιτισµικό µον-
τέλο που από µόνοι τους οικοδόµησαν τα προηγούµενα χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπερασµατικά θέλω να το-
νίσω ότι το µεγάλο εθνικό στοίχηµα είναι η δηµογραφική ενί-
σχυση της Θράκης. Όλες οι προτάσεις που συµπεριλαµβάνονται
στην έκθεσή µας εκεί αποσκοπούν, γιατί αυτή η πολιτική µόνο
ταυτίζεται µε τη θωράκιση της πατρίδας και την προστασία των
ευρωπαϊκών συνόρων. 

Η κρίση στην Ουκρανία, παρά την τραγικότητά της, κρύβει
ίσως µέσα της και κάποιες σπάνιες ευκαιρίες. 

Η Θράκη είναι έτοιµη, εάν η πολιτεία βοηθήσει οργανωµένα,
να φιλοξενήσει προσωρινά ή µόνιµα στα χωριά και στις πόλεις
της οµογενείς από την Ταυρίδα που το επιθυµούν ή και Ουκρα-
νούς πρόσφυγες. Έχουµε την εµπειρία από την παλιννόστηση
της δεκαετίας του 1990, έχουµε τις υποδοµές -τα άδεια σπίτια
στα χωριά και στις πόλεις και τα άδεια σχολεία που σε λίγο θα
ξανανάψουν τα φώτα- και πιστεύουµε ότι µπορούµε να προσφέ-
ρουµε και τις θέσεις εργασίας στον πρωτογενή τοµέα, όπου οι
συµπατριώτες µας είναι εξοικειωµένοι. 

Αυτό που χρειάζεται είναι ισχυρή πολιτική βούληση και σχέδιο
και πιστεύω ότι και στα δύο συµβάλλει η έκθεση αυτής της επι-
τροπής που σήµερα καταθέτουµε ενώπιον του Κοινοβουλίου. 

Έλεγε ο Γιώργος Σεφέρης: «Είµαι ο τόπος. Εγώ είµαι ο τόπος.
Ίσως να µην είµαι κανείς. Μπορώ όµως να γίνω αυτό που θέλεις».
Εάν θέλουµε, το µπορούµε όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Στυλιανίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 8
Απριλίου 2022 το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής. )

1. Η µε αριθµό 607/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αδικαιολόγητη επιπρό-
σθετη καθυστέρηση για την έναρξη της λειτουργίας του κατα-
δυτικού πάρκου Τυρού».

2. Η µε αριθµό 596/1-4-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
A’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Οι εργασίες
για τη νέα µαρίνα στον όρµο Βουλιαγµένης επιβαρύνουν το φυ-
σικό περιβάλλον».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής.)
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1. Η µε αριθµό 611/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να
τεθεί επιτέλους πλαφόν στη ρήτρα αναπροσαρµογής των λογα-
ριασµών ηλεκτρικού ρεύµατος αλλά και στα καύσιµα σε συνδυα-
σµό µε τη µείωση των ειδικών φόρων κατανάλωσης».

2. Η µε αριθµό 612/4-4-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Κατάργηση της τηλε-
θέρµανσης Μεγαλόπολης επιφέρει επιβάρυνση του κόστους
θέρµανσης κατά 500%».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3045/8-2-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµ-
που (Χάρη) Μαµουλάκη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η κατάργηση του προγράµµατος
«HELLENIC UNIVERSITIES 2» δηµιουργεί προβλήµατα στο Πα-
νεπιστήµιο Κρήτης».

2. Η µε αριθµό 3499/23-2-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης  του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Κίνδυνος κατάρρευσης των ενεργειακών
εταιρειών και επιπτώσεις στους καταναλωτές και στην αγορά».

3. Η µε αριθµό 3557/145/25-2-2022 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απαιτείται
αναλυτική ενηµέρωση για την περιβαλλοντική παρακολούθηση
που εφαρµόζεται στις σεισµικές έρευνες στο Ιόνιο και τον εκβρα-
σµό ζιφιών στην Κέρκυρα».

Καλώ τώρα στο Βήµα τη Βουλευτή του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Χαρά Κεφαλίδου. Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βρούτσης.

Ορίστε, κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια την έκθεση της διακοµµατικής κοινοβουλευτικής επιτροπής
για την ανάπτυξη της Θράκης.

Αυτό από µόνο του είναι εξαιρετικά προβληµατικό. Ενώ η επι-
τροπή συγκροτήθηκε για τη Θράκη και ενώ η έκθεση αναφέρεται
στη Θράκη, προστέθηκε υποτυπωδώς, σχεδόν εµβόλιµα, ένας
υπότιτλος, «Στρατηγικός αναπτυξιακός σχεδιασµός Ανατολικής
Μακεδονίας - Θράκης» και κάποιες αναφορές για έργα στην ανα-
τολική Μακεδονία, χωρίς καµµία ουσιαστική ανάλυση, αποτυπώ-
νοντας για άλλη µια φορά την αδιαφορία του κράτους. 

Εξαρχής ο αυθαίρετος ακρωτηριασµός της Περιφέρειας Ανα-
τολικής Μακεδονίας - Θράκης, µε παράλειψη της ανατολικής Μα-
κεδονίας από κάθε συζήτηση, από κάθε πρόταση, από κάθε
σχέδιο, πέρα του ότι στερείται οποιαδήποτε λογικής, στερείται
και πολιτικού πολιτισµού και τελικά καταδικάζει τις όποιες καλές
προθέσεις σε πηγή ανισοτήτων και διχασµού των τοπικών κοινω-
νιών, καταφέρνοντας να υποσκάψει τα θεµέλια µιας φαινοµενικά
σοβαρής προσπάθειας και δουλειάς που έγινε κατά τη διάρκεια
των εργασιών αυτής της επιτροπής.

Κυρίες και κύριοι, η εκπόνηση πολιτικών για την αναπτυξιακή
ενίσχυση της περιοχής δεν µπορεί να υλοποιηθεί αποσπασµατικά
αποκόπτοντας, για την ακρίβεια εξαφανίζοντας ανεπίτρεπτα ένα
βασικό αναπόσπαστο κοµµάτι της περιφέρειας και από την άλλη
να διαφηµίζεται ότι η προσέγγιση της ανάγκης για κοινωνική εν-
δυνάµωση και ανάπτυξη έγινε µε όρους υπερκοµµατικούς. Μπο-
ρεί. Όµως, ταυτόχρονα έγινε και µε όρους διχαστικούς για την
ανατολική Μακεδονία - Θράκη. 

Συµφωνούµε όλοι εδώ µέσα -νοµίζω- ότι η Θράκη αποτελεί
εθνικό στόχο. Αλλά µόνο η Θράκη; Υπό αυτή την έννοια το έργο
της επιτροπής, λυπάµαι που το λέω, αλλά δεν στέφθηκε µε την
επιτυχία που θα µπορούσε. Ακόµη, παρά το πολύ καλό κλίµα συ-
νεργασίας των κοµµάτων κατά τη διάρκεια των εργασιών της επι-
τροπής, δεν καταφέραµε να ξεπεράσουµε την παραδοσιακή

κοµµατική τακτική που ενώ υπάρχουν κοινοί τόποι και πολλά ση-
µεία συγκλίσεων, τελικά εστιάζουµε και επικεντρωνόµαστε στις
διαφωνίες. 

Αυτό δείχνουν και τα τέσσερα διαφορετικά πορίσµατα που
υπάρχουν. Είναι τέσσερις διαφορετικές εκθέσεις ιδεών για την
πολυεπίπεδη ανάπτυξη µιας ακρωτηριασµένης περιφέρειας. 

Αυτό -λυπάµαι να το πω- δεν δείχνει ούτε βούληση, ούτε ζήλο,
ούτε όρεξη για ουσιαστικές πρωτοβουλίες της πολιτείας, ώστε
να µπορέσει να θωρακιστεί ένα µεγάλο και εµβληµατικό κοµµάτι
της χώρας µας, όπως είναι η συγκεκριµένη περιφέρεια, η δική
µου περιφέρεια. Αυτό δείχνει άλλη µια επικοινωνιακού χαρα-
κτήρα φούσκα που θα αιωρείται για λίγο µέχρι να ξεφουσκώσει
αθόρυβα στον αέρα της Ξάνθης, της Κοµοτηνής και του Έβρου.

Όσοι δηλώνετε ικανοποιηµένοι από αυτό το αποτέλεσµα µιας
επιτροπής που δούλεψε για ενάµιση και πλέον χρόνο ώστε να
παράξει πέντε, δέκα υλοποιήσιµες προτάσεις να βγει η Περιφέ-
ρεια Ανατολικής Μακεδονίας από την παντελή αφάνεια και πα-
ρακµή και η Θράκη από τα οικονοµικά αδιέξοδα και την ανεργία,
την εκπαιδευτική ανεπάρκεια, ή εξαρχής δεν είχατε καµµία προσ-
δοκία, γνωρίζοντας καλά την µη αποτελεσµατικότητα αυτών των
επιτροπών, οπότε από το τίποτα καλός και ένας κατάλογος διά-
σπαρτων έργων χωρίς στόχευση, χωρίς προτεραιότητες, χωρίς
δεσµεύσεις, ή εξακολουθείτε ακόµη να πιστεύετε στα θαύµατα.

Η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης παραµένει
από τις λιγότερες ανεπτυγµένες περιοχές της χώρας εξαιτίας
της χρονίζουσας αδιαφορίας της ίδιας της πολιτείας. Ακόµη και
αυτή η περιορισµένη ανάπτυξή της, τόσο στον πρωτογενή τοµέα
όσο και στη µεταποίηση αποτελεί έργο άοκνης προσπάθειας και
δουλειάς από τον κόσµο της περιοχής, ένας κόσµος που παλεύει
µόνος του κάτω από τις πιο αντίξοες συνθήκες και συνεχίζει να
επιµένει να προσπαθεί για να κρατήσει την ακριτική περιφέρεια
όρθια και να κινητοποιήσει µια κουφή και µια τυφλή κεντρική
εξουσία ουσιαστικά εγκαταλελειµµένο στην αποµόνωση του.

Και θα σας µιλήσω για τον Νοµό Δράµας. Τι και αν η Δράµα
είναι µια πλούσια σε µάρµαρα περιοχή; Τι και αν στη Δράµα
υπάρχουν κρασιά ονοµαστά; Δύο φορές κινδύνευσε το Τµήµα
Οινολογίας στην περιοχή µας. Τι και αν έχει τη νούµερο ένα εται-
ρεία καινοτοµίας; Καµµία σκέψη για συνέργειες! Τι και αν έχει
µοναδικής οµορφιάς δάση; Το παρθένο δάσος της Ελατιάς και
το δάσος του Φρακτού. Και εδώ κινδύνεψε η σχολή Δασοπονίας.
Τι και αν εµφανίζονται ελάχιστοι επενδυτές κατά καιρούς, οι
οποίοι έχουν ως κίνητρο τη φθηνή αγορά γης, για ΑΠΕ και βιο-
µάζα; Και αυτοί τράκαραν στην αδυναµία της ΔΕΗ να τους πα-
ράσχει ρεύµα. Βλέπετε, έχουµε το προνόµιο να συνοδεύουµε
µόνο µε τη Βουλγαρία και αυτό µας κάνει αόρατους.

Υπάρχει σύνδεση µε την Εγνατία Οδό; Όχι φυσικά. Υπάρχει
πρόβλεψη για τη σιδηροδροµική Εγνατία να περνάει από τον
νοµό µας; Ξανά όχι. Ένα νοσοκοµείο υποστελεχωµένο, µε έναν
αριθµό σε ογκολογικούς ασθενείς που δυστυχώς είναι η θλιβερή
πρωτιά που έχουµε ως νοµός στην περιφέρειά µας.

Σχολείο. Μιλάµε για την εκπαίδευση. Ένα θα σας πω: Σχολείο
στο Κάτω Νευροκόπι. Το ξέρετε όλοι. Εµφανιζόµαστε στις ειδή-
σεις κάθε φορά που έχουµε χαµηλές θερµοκρασίες, δέκα χιλιό-
µετρα από τα ελληνοβουλγαρικά σύνορα. Ονοµάστηκε «εθνικό
έργο». Δέκα χρόνια τώρα δεν µπορεί να ολοκληρωθεί. Ψάχνουµε
να βρούµε ποιος θα είναι ο µειοδότης που θα το αναλάβει. Φυ-
λακές Νικηφόρου. Θέλετε να σας πω; Το 2002, επί υπουργίας
Πετσάλνικου, αναλάβαµε την πρωτοβουλία ότι θα προχωρή-
σουµε στο να χτιστούν φυλακές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Έχουµε 2022 και ακόµη οι

φυλακές δεν έχουν παραδοθεί. Ο κατάλογος είναι µακρύς. Αυτή
είναι η δική µας καθηµερινότητα, µικροπράγµατα ίσως για κά-
ποιους άλλους. Για µας, όµως, είναι η ίδια η ζωή µας.

Για να γίνουν όλα αυτά -θα µου πείτε- χρειάζεται να υπάρχει
και πολιτική βούληση που δυστυχώς εδώ βλέπουµε ότι σε µια πε-
ριφέρεια που το κατά κεφαλήν ΑΕΠ είναι πολύ κάτω από τον
εθνικό µέσο όρο, δεν µπορεί το όποιο σχέδιο ανάπτυξης να είναι
ακρωτηριασµένο και δεν µπορεί να µην περιλαµβάνει ολόκλη-
ρους νοµούς, όπως είναι η Δράµα και η Καβάλα. Για να καλυφθεί
αυτό το έλλειµµα η περιφέρεια πρέπει να τρέξει, πρέπει να ανα-
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πτυχθεί µε ταχύτατους ρυθµούς, για να µπορέσει τελικά να φτά-
σει κάποια στιγµή σε αυτό το περίφηµο αναπτυξιακό άλµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Κεφα-
λίδου, σας παρακαλώ θερµά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Χωρίς υποδοµές, χωρίς ένα
υποτυπωδώς αξιοπρεπές οδικό δίκτυο, χωρίς σιδηροδροµικό δί-
κτυο, ποια ακριβώς ανάπτυξη περιµένουµε;

Και επιτρέψτε µου, κλείνοντας, να πω ότι καλές οι προθέσεις,
αλλά για να είµαστε πραγµατιστές σε αυτή την Αίθουσα, η κατά-
σταση δεν πρόκειται να αλλάξει. Πίσω από τις όµορφες λέξεις,
τις αφηρηµένες προσδοκίες και τις αποκοµµένες παρεµβάσεις
από αυτά τα τέσσερα διαφορετικά πορίσµατα και η δηµιουργία
των όποιων προσδοκιών για κάποια έργα από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης γίνονται χωρίς στρατηγικό σχέδιο, χωρίς ξεκάθαρη στό-
χευση, χωρίς σαφή προτεραιοποίηση, χωρίς δεσµεύσεις και
κυρίως χωρίς τη συµπερίληψη όλων των νοµών της περιφέρειάς
µας.

Περιµέναµε, µπορούσαµε και η επιτροπή είχε την ευκαιρία για
περισσότερα και ουσιαστικότερα και αυτό δυστυχώς είναι το λυ-
πηρό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινή-

µατος Αλλαγής)  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Γιάννης Βρούτσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ο ρόλος του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου δυστυ-
χώς είναι στο να απαντάει και σε πράγµατα τα οποία κρίνει και
βρίσκει ως ανυπόστατα και αναληθή.

Είναι λυπηρό γιατί σήµερα στην Αίθουσα είχαµε την ευκαιρία
να συζητήσουµε για ένα πολύ σηµαντικό πλαίσιο προτάσεων στο
οποίο έπρεπε να συµφωνήσουµε όλοι. Δεν υπήρχε λόγος διαφο-
ροποίησης µεταξύ µας, όπως θα εξηγήσω. Δυστυχώς, όµως,
κρίνω ως προσχηµατικά όλα τα επιχειρήµατα τα οποία ακούστη-
καν για να ειπωθεί ένα τυπικό «όχι» εκ µέρους των κοµµάτων της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε ζητήµατα τα οποία έπρεπε να
µας ενώνουν, όπως θα εξηγήσω παρακάτω και όπως ακριβώς
έπραξε αυτή η διακοµµατική επιτροπή.

Επειδή µας παρακολουθεί ο κόσµος και κυρίως ο κόσµος της
Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και της Θράκης, µε τα
µέχρι τώρα όπως ειπώθηκαν από την Αντιπολίτευση επιχειρή-
µατα µπορεί να πιστεύει κανένας ότι πρόκειται για µια διακοµµα-
τική επιτροπή που σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια συζητούµε για
ένα αόριστο κείµενο, ένα ευχολόγιο στο οποίο έγινε µια προσπά-
θεια µε κοµµατική στόχευση και στρατηγική εκ µέρους της κ.
Μπακογιάννη και των µελών της Κυβέρνησης ή των µελών των
Βουλευτών που ήταν στη διακοµµατική επιτροπή και συµµετείχαν
µε κοµµατικό σχεδιασµό και σκοπιµότητα και ότι δεν υπάρχει κεί-
µενο.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Κρατάω στα χέρια µου το πόρι-
σµα της διακοµµατικής επιτροπής. Είναι 224 σελίδες. Άρα, κα-
ταρρίπτεται ο πρώτος µύθος ότι είναι ένα αόριστο ευχολόγιο
κείµενο, το οποίο γράφτηκε στο γόνατο -όπως περίπου έγινε η
περιγραφή του-, που δεν περιλαµβάνει προτάσεις, οι οποίες θα
έπρεπε να είναι οι προτάσεις της επόµενης ηµέρας για την ανα-
τολική Μακεδονία και τη Θράκη. Σε αυτές τις 224 σελίδες, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι -δεν ξέρω αν µπήκατε στον κόπο να τις
µελετήσετε, όπως θα έπρεπε-, είναι ακριβώς αυτό το οποίο είχε
ως στόχο η διακοµµατική επιτροπή: Να περιγράψει τους άξονες
παρεµβάσεων µέσα από τους οποίους θα επιτελέσει το έργο η
διακοµµατική επιτροπή και θα µπει ως ένα κείµενο βάσης -αυτό
το κείµενο προτάσεων- για το µέλλον της Θράκης και της ανα-
τολικής Μακεδονίας.

Ας βάλουµε, όµως, τα πράγµατα σε µια χρονική σειρά. Πριν
από είκοσι περίπου µήνες, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης πρότεινε προς τον Πρόεδρο της Βουλής, τον Κώστα Τα-
σούλα, να υπάρξει µια διακοµµατική επιτροπή η οποία θα
αναλάβει να φτιάξει ένα κείµενο, βάσει του οποίου θα υπάρξει
µια δέσµη προτάσεων, µε την όποια θα µπορέσουµε να δώσουµε

στη Θράκη την αναπτυξιακή αυτή δυναµική που της αξίζει και
που µπορεί να γίνει.

Εδώ µπαίνει ένα µεγάλο ερώτηµα µε βάση αυτά που άκουσα
και από τον εκπρόσωπο του ΚΙΝΑΛ, ο οποίος τώρα λείπει από
την Αίθουσα. Μπήκε η άποψη ότι δεν έγινε κανένας διάλογος.
Αυτό ειπώθηκε πριν. Είκοσι ολόκληρους µήνες, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι -και το λέω για να το ακούσει περισσότερο ο κό-
σµος- συζητήθηκαν οι συγκεκριµένες προτάσεις, πρώτον µε όλα
τα Υπουργεία, τους Υπουργούς, τους Υφυπουργούς, τους Γενι-
κούς Γραµµατείς, για τη σύσταση αυτής της τελικής πρότασης.
Έγινε συζήτηση µε όλα τα επιµελητήρια και των πέντε νοµών που
αφορά το συγκεκριµένο πόνηµα, ξεχωριστά και εξατοµικευµένα.
Έγινε συζήτηση µε όλους τους θεσµικούς φορείς της περιοχής,
όλων των νοµών ξεχωριστά και της Θράκης και της Περιφέρειας
Ανατολικής Μακεδονίας. Έγινε εξειδικευµένη και εξατοµικευµένη
συζήτηση µε την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας. Έγινε συ-
ζήτηση µε τους δήµους σε κάθε νοµό ξεχωριστά Έβρου, Ροδό-
πης, Ξάνθης, Δράµας, Καβάλας. Έγινε συζήτηση µε
εµπειρογνώµονες που πήραν ως πρωτοβουλία να έρθουν να µι-
λήσουν σε αυτή τη διακοµµατική επιτροπή. 

Και µπαίνει ένα ερώτηµα. Καλό θα ήταν να απαντηθεί και από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης. Με ποιους δεν συνοµίλησε η
διακοµµατική αυτή επιτροπή; Ποιος ήταν ο θεσµικός φορέας, τον
οποίο δεν έλαβε υπ’ όψιν της; 

Γυρίζουµε τα πράγµατα, λοιπόν, και εµείς και λέµε το αντίθετο.
Πέστε µας το όχι πού στηρίζεται πάνω στη βάση ότι δεν συζητή-
θηκε, όπως έπρεπε θεσµικά η διακοµµατική επιτροπή είκοσι ολό-
κληρους µήνες; Με ποιον θεσµικό φορέα δεν συζήτησε; Δεν
υπάρχει απάντηση, γιατί συζήτησε µε όλους τους θεσµικούς φο-
ρείς και της ανατολικής Μακεδονίας και της Θράκης. Άρα, απορ-
ρίπτεται και αυτό το επιχείρηµα. 

Τρίτο επιχείρηµα. Υπάρχει µία σύγχυση που προσπαθείτε
κάπως να δηµιουργήσετε µια γκρίζα εικόνα ότι άλλο Περιφέρεια
Ανατολικής Μακεδονίας, άλλο Θράκη. Η Θράκη είναι αναπόσπα-
στο κοµµάτι της ανατολικής Μακεδονίας. Κάντε ένα τεχνικό δια-
χωρισµό όταν αυτό το κείµενο των 224 σελίδων που λέει ότι δεν
είναι το α και το ω, αλλά είναι η βάση το κείµενο αυτό για να προ-
χωρήσουµε στο µέλλον διαµέσου πολιτικών που θα χαράξουν τα
Υπουργεία λαµβάνοντας αυτή τη δέσµη προτάσεων ως µπού-
σουλα πολιτικό για την ανάπτυξη στρατηγικών για τη Θράκη,
αυτό, λοιπόν, το τµήµα της ανατολικής Μακεδονίας και της Θρά-
κης περιλαµβάνεται µέσα σε αυτό το κείµενο. Άρα και το τρίτο
επιχείρηµα ότι είτε δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η Θράκη αυτόνοµα
είτε Ανατολική Περιφέρεια Μακεδονίας είτε και τα δύο µαζί δεν
υπάρχει. Στο κείµενο αυτό περιλαµβάνεται και είναι άρρηκτα
συνδεδεµένη και η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και οι
Νοµοί Δράµας και Καβάλας, αλλά και οι Νοµοί Έβρου, Ροδόπης
και Ξάνθης. Άρα, δηλαδή, είναι ένα συνεκτικό, ολιστικό κείµενο
παρέµβασης θεσµικής και αναπτυξιακής για την τοπική περιοχή
που όλοι µαζί πιστεύω καλοπροαίρετα θέλουµε να συµβάλλουµε.

Και τι περιλαµβάνει αυτό το κείµενο; Περιλαµβάνει προτάσεις
θεσµικές και οικονοµικές µέσα από τις οποίες θα µπορέσουµε
να ελαττώσουµε αυτά τα υποτιθέµενα συγκριτικά µειονεκτήµατα.
Άκουσα τον Σταυρό τον Κελέτση πριν που κατέβηκε από το
Βήµα, όπως και τον Ευριπίδη τον Στυλιανίδη, τοπικοί Βουλευτές
των περιοχών και περιέγραψαν ως θεσµικά ζητήµατα που είναι
µειονεκτήµατα, παραδείγµατος χάριν τη µεγάλη απόσταση από
τα διοικητικά και οικονοµικά κέντρα -απόλυτα φυσιολογικό- το
ζήτηµα το οποίο αφορά το δηµογραφικό -πολύ σωστό- και τρίτον
την πολυσυνοριακή περιοχή Θράκης και ανατολικής Μακεδονίας
ότι πράγµατι είναι ένα συγκριτικό µειονέκτηµα. Αυτά πρέπει να
γυρίσουµε ανάποδα.

Θέλω εδώ να ανοίξω µία παρένθεση και να πω ότι συµφωνώ
απόλυτα µε την τοποθέτηση του Ευριπίδη του Στυλιανίδη στο
τµήµα για τη δηµογραφική αντιµετώπιση της ανατολικής Μακε-
δονίας και στην έλλειψη ανθρώπινου δυναµικού και πώς µπο-
ρούµε τώρα να αξιοποιήσουµε µε θετικό πρόσηµο τους
ανθρώπους που έρχονται µε προβλήµατα από την Ουκρανία. Η
πρόταση του Ευριπίδη του Στυλιανίδη ως ενός Βουλευτή και
ενός ανθρώπου που ασχολείται µε τα ζητήµατα και ως πρώην
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Υπουργού Εξωτερικών είναι ένα ζήτηµα, το οποίο νοµίζω ότι πρέ-
πει να µας ευαισθητοποιήσει όλους στην κατεύθυνση που το
θέτει. Και νοµίζω ότι η πολιτεία, το Υπουργείο Εξωτερικών και η
διακοµµατική επιτροπή στο µέλλον και η λειτουργία της και τα
Υπουργεία πρέπει να κατευθυνθούν σε αυτή την κατεύθυνση, να
κατευθυνθούν σε αυτή την πορεία της συγκεκριµένης πρότασης. 

Το δεύτερο αφορά ζητήµατα, τα οποία έρχεται να απαντήσει
η διακοµµατική επιτροπή µε στοχευµένες παρεµβάσεις: αιολικά
πάρκα, λιµάνια, αρδευτικά έργα, έργα υποδοµών. Αυτά συγκε-
κριµένα µε ονοµατεπώνυµο περιλαµβάνονται µέσα στην πρό-
ταση τη συγκεκριµένη. 

Και το πιο θετικό, γιατί και ως πρώην Υπουργός Εργασίας το
αντιµετώπισα την περίοδο 2019 - 2020, είναι το εξής ότι κατά τη
διάρκεια λειτουργίας της διακοµµατικής αυτής επιτροπής προ-
σπάθησε διαδραστικά η επιτροπή η συγκεκριµένη µιλώντας µε
τα Υπουργεία να λύσει πριν την κατάθεση της συγκεκριµένης
πρότασης προβλήµατα, τα οποία υπήρχαν. 

Στο Υπουργείο Εργασίας, παραδείγµατος χάριν υπήρχε ένα
πρόβληµα δεκαετιών, ήταν η µισθολογική ενίσχυση της περιοχής
της Θράκης µε 12% στα ηµεροµίσθια και στο µηνιαίο µισθό, το
οποίο µπλόκαρε βάσει της ανταγωνιστικότητας µεταξύ των επι-
χειρήσεων λόγω της Ευρώπης και το οποίο λύθηκε. Ήταν ένα
συσσωρευµένο πρόβληµα ετών στην ανατολική Μακεδονία και
στη Θράκη συγκεκριµένα, το οποίο τώρα πλέον λύθηκε και θα
υπάρξει πλέον λύση οριστική µε συµψηφισµό ασφαλιστικών και
φορολογικών οφειλών. Να, λοιπόν, πώς πιάνει στην πράξη ζητή-
µατα, τα οποία υπάρχουν και αποτελούν παθογένεια ετών. 

Το δεύτερο, το οποίο πάλι ήταν ανακριβής ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος εκ µέρους του ΚΙΝΑΛ. Είπε ότι στον αναπτυξιακό
νόµο, παραδείγµατος χάριν, ο οποίος ψηφίστηκε κάποιους µήνες
πριν, σηµαντικός νόµος για την ανάπτυξη της πατρίδας µας, δεν
λάβαµε υπ’ όψιν την ανατολική Μακεδονία και τη Θράκη. Πολύ
απλά εδώ έγινε συζήτηση. Στον αναπτυξιακό νόµο κατ’ εξοχήν η
Θράκη και Ανατολική Μακεδονία είχαν τα µεγαλύτερα ποσοστά
επιχορηγήσεων. Μίλησε για 20% αν δεν κάνω λάθος ή 30% όταν
στις µικρές επιχειρήσεις στον αναπτυξιακό νόµο προβλέπεται
56% επιχορήγηση, είναι το 80%, το 70%, το µεγαλύτερο στην Ελ-
λάδα. Δηλαδή, ο αναπτυξιακός νόµος που ψηφίστηκε πριν την
ολοκλήρωση της συγκεκριµένης πρότασης έλαβε στο εσωτερικό
του τη διαδικασία τη νοµοθετική για τον αναπτυξιακό νόµο και
έβαλε τα µεγαλύτερα ποσοστά επιχορηγήσεων 56% στη Θράκη
και στην ανατολική Μακεδονία. Και εδώ διαστρεβλώνουµε την
αλήθεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η ελληνική Βουλή
ανεξάρτητα από τις διαφοροποιήσεις των κοµµάτων που για
µένα είναι προσχηµατικοί λόγοι και µικροκοµµατική η προσέγ-
γιση που δεν έπρεπε να υπάρχει σε τέτοια ζητήµατα κορυφαίας
εθνικής σηµασίας, παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση διαµέσου του
Πρωθυπουργού του Κυριάκου Μητσοτάκη πήρε την πρωτοβου-
λία υπέρ της ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης µε τις ιδιαιτερό-
τητες τις συγκεκριµένες και της Θράκης για να υπάρξει αυτή η
διακοµµατική επιτροπή.

Στο τέλος της διαδικασίας αυτό που θα µείνει και το οποίο ανε-
ξάρτητα της στάσης που κρατά η Αντιπολίτευση Μείζονα και
Ελάσσονα είναι ότι θα υπάρχει αυτό το κείµενο. Αυτό το κείµενο
αποτελεί πλέον τον στρατηγικό µπούσουλα και προσανατολισµό
των Υπουργείων για τη Θράκη και την ανατολική Μακεδονία λι-
µάνια, αρδευτικά έργα, υποδοµές, θεσµικές παρεµβάσεις υπέρ
της συγκεκριµένης περιοχής. 

Εύχοµαι και πιστεύω να πιάσει τόπο και στο τέλος αυτής της
διαδικασίας, εννοώ µετά από ένα χρονικό διάστηµα στην αποτί-
µηση του, που προβλέπεται να γίνεται αποτίµηση αυτής της δια-
κοµµατικής πρότασης, να φαίνεται ότι απέδωσε και ο σπόρος
που σήµερα σπέρνουµε µέσα από τις προτάσεις στη διακοµµα-
τική επιτροπή να καρποφορήσει και να γίνει ωφέλιµος εθνικά και
για την ανατολική Μακεδονία και για τη Θράκη και για την πα-
τρίδα µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βρούτση και για τη συνέπεια στο χρόνο.

Τώρα τον λόγο έχει αφού τακτοποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25, ο κ. Βα-
ρουφάκης. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακριτική, στρατηγικής σηµα-
σίας, παρατηµένη, κοµµάτι της ψυχής µας, µέλος του εθνικού
µας σώµατος η Θράκη έχει ανάγκη τη φροντίδα µας. Και είναι
καλό ότι υπήρξε µία διακοµµατική επιτροπή. 

Δυστυχώς από την πρώτη στιγµή εµείς συνειδητοποιήσαµε ότι
δεν θα πάει καλά αυτό το πόρισµα. Είχαµε κάνει µια πρόταση
που κάποιοι θα πουν ότι είναι πρόταση βιτρίνας, αλλά δεν είναι
τόσο βιτρίνας. Είχαµε πει να αναφέρεται στον τίτλο της διακοµ-
µατικής επιτροπής «Βιώσιµη ανάπτυξη της Θράκης» όχι γενικά η
ανάπτυξη και διαβάζοντας το πόρισµα καταλαβαίνουµε γιατί. 

Εάν αυτό είναι το στρατηγικό σχέδιο, όπως είπε ο κ. Βρού-
τσης, δυστυχώς η Θράκη καταδικάζεται σε µόνιµη υπανάπτυξη.
Επιβάλλεται στη Θράκη ένα απαρχαιωµένο µοντέλο αρχών του
20ου αιώνα ούτε καν του τέλους του 20ου αιώνα. Είναι σαν να επεν-
δύουµε σε γραφοµηχανές στην εποχή την ψηφιακή, σαν να επεν-
δύουµε σε ιππικό την εποχή των τανκς. 

Μιλάτε για αναπτυξιακές ζώνες. Καλή ιδέα οι αναπτυξιακές
ζώνες, αλλά πώς τις εννοείτε; Μιλάτε για µειωµένη φορολογία.
Αυτό δεν είναι αναπτυξιακή ζώνη. Αν πιστεύετε ότι η µειωµένη
φορολογία είναι αναπτυξιακή κίνηση, τότε γιατί δεν την εφαρµό-
ζεται σε όλη τη χώρα; Τι δηλαδή θα γίνει; Θα γίνει ένας ανταγω-
νισµός θα κλέψουµε επιχειρήσεις και επενδύσεις από εκεί που η
φορολογία θα είναι υψηλή για να πάει στις αναπτυξιακές ζώνες
που η φορολογία είναι χαµηλή;

Το ΜέΡΑ25 έχουµε καταθέσει εδώ και δύο χρόνια από τη Διε-
θνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα, το
ονοµάζουµε «Πράσινη Βιοµηχανική Επανάσταση», στο οποίο η
Αλεξανδρούπολη και η Θράκη, όλη η Βόρεια Μακεδονία αλλά
ιδίως η Αλεξανδρούπολη, έχουν περίοπτο ρόλο. Είχαµε πει ότι
το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης, η ευρύτερη περιοχή της Θρά-
κης, το βόρειο Αιγαίο θα έπρεπε να είναι ο τόπος στον οποίο
στέλνουµε όσο γίνεται περισσότερα δισεκατοµµύρια του Τα-
µείου Ανάκαµψης, ό,τι χρήµατα µπορούµε να αποταµιεύσουµε
για να επενδύσουµε, έτσι ώστε εκεί να στηθεί η βιοµηχανία του
µέλλοντος, η ενεργειακή βιοµηχανία του µέλλοντος που δεν είναι
άλλο παρά το υδρογόνο, το πράσινο υδρογόνο. Είχαµε µιλήσει
για πλωτές ανεµογεννήτριες, οι οποίες θα κατασκευάζονται, θα
συναρµολογούνται στη βόρεια Ελλάδα, στη Θράκη και θα ανα-
πτύσσονται στο βόρειο Αιγαίο, έτσι ώστε η πλεονάζουσα ηλε-
κτρική ενέργεια να χρησιµοποιείται για την παραγωγή πράσινου
υδρογόνου και η Θράκη να γίνει ο κόµβος της παραγωγής και
διανοµής στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και
της Ευρώπης, του υδρογόνου το οποίο είναι το καθαρό ντίζελ
του µέλλοντος. Πουθενά δεν είδαµε κάτι τέτοιο στο πόρισµα.
Πουθενά. 

Ποια είναι η οικονοµία του µέλλοντος στην οποία θα επενδύ-
σετε τα δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης; Οι αγωγοί φυ-
σικού αερίου, τα τερµατικά LNG; Σε λίγα χρόνια όλα αυτά
σύµφωνα ακόµα και µε τα δικά σας λεγόµενα, θα έχουν τελει-
ώσει. Όπως σήµερα η Πτολεµαΐδα και η Κοζάνη ρηµάζουν λόγω
µιας απολιγνιτοποίησης που έγινε χωρίς σχέδιο, χωρίς πρώτα να
στήσουµε άλλα εργοστάσια παραγωγής νέων µορφών ενέρ-
γειας, πράσινης ενέργειας, έτσι και η Θράκη -όπως η Πτολεµαΐδα
και η Κοζάνη σήµερα, σε λίγα χρόνια, δεν θα περάσει πολύς και-
ρός, και αυτό το πόρισµα για εµάς είναι ανατριχιαστικά ήσσονος
σηµασίας και κατώτερο των ιστορικών περιστάσεων- θα είναι η
γη όπου στη σκιά σκουριασµένων αγωγών και εγκαταλελειµµέ-
νων τερµατικών υγροποιηµένου από το Τέξας φυσικού αερίου
δεν θα φυτρώνει τίποτα. Κυριολεκτικά και µεταφορικά. 

Έχετε δει εσείς ποτέ πραγµατική ανάπτυξη, καλές θέσεις ερ-
γασίας, τεχνολογική πρόοδο να φύεται δίπλα σε αγωγούς φυσι-
κού αερίου; Σε ποια χώρα του κόσµου έχει γίνει αυτό; Δίπλα -για
να µην πω και το άλλο- σε ορµητήριο του αµερικανικού στρατού; 

Μην ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε και σε
καιρό πολέµου στην Ουκρανία, ότι η Αλεξανδρούπολη είναι πιο
κοντά στην Οδησσό από ότι είναι στο Ηράκλειο της Κρήτης. Αυτή
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είναι η στρατηγική της σηµασία. Και µιας και αναφέροµαι στη µε-
τατροπή της Αλεξανδρούπολης σε ορµητήριο του αµερικανικού
στρατού, εγώ θα ήθελα να ρωτήσω -καλή τη πίστει- τους συνα-
δέλφους του ΣΥΡΙΖΑ: Ισχύει αυτό που είπε ο πρέσβης των Ηνω-
µένων Πολιτειών, κ. Τζέφρι Πάιατ στον δηµοσιογράφο του
«ΣΚΑΪ», τον περασµένο Οκτώβριο; Διαβάζω σύµφωνα µε το
«ΣΚΑΪ» τι είπε ο κ. Πάιατ, πρέσβης των Ηνωµένων Πολιτειών, που
παρεµπιπτόντως ήταν πρέσβης των Ηνωµένων Πολιτειών στην
Ουκρανία πριν έρθει στην Ελλάδα το 2016, δεν νοµίζω ότι είναι
τυχαίο αυτό: «Η αναγέννηση των αµυντικών σχέσεων Ελλάδας -
Ηνωµένων Πολιτειών ξεκίνησε πραγµατικά κατά τη διάρκεια της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Τα τέσσερα µέρη που συνεχίζουµε να ανα-
πτύσσουµε ως µέρος της αµυντικής συµφωνίας είναι µέρη που
εντοπίστηκαν από τον ΣΥΡΙΖΑ». 

Αυτό λέει ο κ. Πάιατ. Εγώ ξέρετε τι θα ήθελα; Να το διαψεύ-
σετε. Να βγείτε και να διαψεύσετε τον κ. Πάιατ ότι εσείς του βρή-
κατε την Αλεξανδρούπολη για να τη µετατρέψει σε ορµητήριο
του αµερικανικού στρατού. Θα παρακαλούσα να τον διαψεύσετε
και θα βγούµε και εµείς να τον καταγγείλουµε ότι σας διαβάλλει.
Φοβάµαι ότι δε θα το κάνετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Συνέχισε ο κ. Πάιατ στη συγκεκριµένη συνέντευξη: «Γνωρίζω

επίσης από τις συνοµιλίες µου µε τον Πρόεδρο του κόµµατος κ.
Τσίπρα, µε τον πρώην Υπουργό Εξωτερικών, Γιώργο Κατρούγ-
καλο, ο οποίος θυµάστε ήταν στην προεδρία του πρώτου στρα-
τηγικού διαλόγου Ελλάδας - Ηνωµένων Πολιτειών και άλλων στο
κόµµα, ότι κατανοούν…», ο κ. Τσίπρας και ο κ. Κατρούγκαλος,
«…τη σηµασία της στρατηγικής σχέσης Ελλάδας - Ηνωµένων Πο-
λιτειών και µοιράζονται αυτή τη διεύθυνση». Ο κ. Πάιατ τα είπε
αυτά. Παρακαλώ διαψεύστε τα.

Επανέρχοµαι στο µεγάλο ζητούµενο, που είναι η βιώσιµη ανά-
πτυξη της Θράκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος σοβαρός, υποµονετικός
επενδυτής έρχεται να επενδύσει -όχι να κάνει αρπαχτή, να αγο-
ράσει µερικά κόκκινα δάνεια και να φύγει-, µε προοπτική εικοσα-
ετίας, τριαντακονταετίας, σε σταυροδρόµι απαρχαιωµένων
αγωγών, δίπλα σε πεδίο βολής φτηνό, όπου ασκούνται βρίζοντας
ξένοι φαντάροι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Πείτε µου: Σε ποια µεριά του κόσµου θα δείτε ορµητήριο του

αµερικανικού στρατού πέρα από LNG, φυσικό αέριο και σοβαρή
ανάπτυξη; Εγώ δεν έχω δει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που διαφαίνεται για τη
Θράκη µέσα από αυτό το πόρισµα είναι κάτι θλιβερό, είναι η ανά-
πτυξη της υπανάπτυξης και τελικά και ο θρίαµβος της εθνικής
ανασφάλειας στο όνοµα µιας αποικιοκρατικής αµυντικής συµφω-
νίας που βάζει την Αλεξανδρούπολη στο στόχαστρο µιας προ-
βληµατικής πυρηνικής δύναµης που βρίσκεται, σε όρους
πυραυλικού χρόνου, δεκαπέντε λεπτά από την Αλεξανδρούπολη.
Γιατί κακά τα ψέµατα, δεν ιδρώνει το αυτί του Ερντογάν από την
παρουσία αµερικανικών στρατευµάτων στην Αλεξανδρούπολη,
όπως δεν ίδρωσε και το αυτί του Ετζεβίτ από την παρουσία βρε-
τανικών στρατευµάτων στο Ακρωτήρι της Κύπρου. Ξέρετε πολύ
καλά τι λέω.

Ο πόλεµος στην Ουκρανία απειλεί την Αλεξανδρούπολη, απει-
λεί τη Θράκη, απειλεί την Ελλάδα, απειλεί την Ευρώπη. Εµείς στο
ΜέΡΑ25 είµαστε ξεκάθαροι. Καταδικάσαµε από την πρώτη
στιγµή την εισβολή ενός στυγνού εγκληµατία µε το όνοµα Βλα-
διµίρ Πούτιν. Νοµίζω ότι δε χωράνε υπονοούµενα για τον χαρα-
κτηρισµό που µόλις κατέθεσα στη Βουλή των Ελλήνων για τον κ.
Πούτιν. Το έχω πει πάρα πολλές φορές, δεν είναι η πρώτη φορά.

Η Ελλάδα, όµως, σήµερα πρέπει να πρωτοστατήσει, όχι να
παίζει τον ρόλο της µαζορέτας του κ. Μπάιτεν και του ΝΑΤΟ.
Πρέπει να πρωτοστατήσει για να υπάρξει άµεση κατάπαυση του
πυρός στην Ουκρανία και απόσυρση των ρωσικών δυνάµεων. Σε
αυτό τον πόλεµο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένας λαός
δεν θα κερδίσει, ούτε ο ουκρανικός λαός, ούτε ο ρωσικός λαός,
ούτε ο λαός της Ελλάδας, ούτε κανένας λαός σε καµµία µεριά
του κόσµου, ούτε καν στις Ηνωµένες Πολιτείες. Πολλοί θα κερ-
δίσουν, οι λαοί δεν θα κερδίσουν.

Θεωρώ και το έχουµε πει ως ΜέΡΑ25- ότι κάθε φορά που ένας
λαός δέχεται εισβολή, εµείς είµαστε µε το µέρος του, δεν έχει
σηµασία αν είναι Ουκρανοί, από την Υεµένη ή Παλαιστίνιοι. Όταν
βλέπουµε την ουκρανική αντίσταση να καταφέρνει να σταµατάει
τα ρωσικά στρατεύµατα, εµείς στο ΜέΡΑ25 χειροκροτούµε.
Ήταν µια µεγάλη νίκη για τον ουκρανικό στρατό ότι δεν πήραν
το Κίεβο, ότι δηµιούργησαν τεράστια προβλήµατα στους εισβά-
λοντες Ρώσσους στρατιώτες. Μπράβο στους Ουκρανούς! 

Όµως, τώρα χρειάζεται κεφαλαιοποίηση αυτής της µικρής
νίκης των Ουκρανών. Γιατί δεν είναι µεγάλη νίκη, όταν εκατοντά-
δες χιλιάδες άνθρωποι βρίσκονται στην κατάσταση που βρίσκον-
ται στη Μαριούπολη, στις υπόλοιπες πόλεις και στο Χάρκοβο.
Τώρα χρειάζεται κεφαλαιοποίηση και κεφαλαιοποίηση θα γίνει
µόνο µε µία κατάπαυση του πυρός και µια σοβαρή διαπραγµά-
τευση µεταξύ Δύσης και Μόσχας για µια ανεξάρτητη, ουδέτερη,
δηµοκρατική Ουκρανία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Όταν την πρώτη µέρα του πολέµου, από αυτό το Βήµα είχα µι-

λήσει για µια λύση ανεξάρτητης, ουδέτερης Ουκρανίας, κάποιοι
από εδώ και ο Πρωθυπουργός και άλλοι Υπουργοί σας, µε δια-
κωµώδησαν. Μάλιστα και κάποιοι σύντροφοί σας, συνοδοιπόροι
σας στη Φιλανδία κ.λπ., µε κατηγόρησαν ότι προσπαθώ εγώ να
πω στους Ουκρανούς ότι θα έπρεπε να έχουν µια λύση ουδετε-
ρότητας στο στόχαστρό τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ) 

Ο κ. Ζελένσκι, ο Πρόεδρος της Ουκρανίας, προς τιµήν του κά-
ποιες µέρες µετά βγήκε και το είπε εκείνος ότι µία λύση που κρα-
τάει την Ουκρανία εκτός στρατιωτικών µπλοκ, εκτός του ΝΑΤΟ,
θα ήταν µία αποδεκτή, µία ιδανική περίπτωση για τους Ουκρα-
νούς. Το είπε εκείνος! Εσείς συνεχίζετε να ζητάτε να θυσιάζονται
δεκάδες χιλιάδες άµαχοι στην Ουκρανία, υπέρ του θεωρητικού
δικαιώµατος των Ουκρανών -που ο κ. Ζελένσκι δεν το θέλει- να
γίνουν µέλη του ΝΑΤΟ. 

Ποιος θυσιάζει τους Ουκρανούς αυτή τη στιγµή; Ποιος ενι-
σχύει τον Πούτιν, ο οποίος δεν θέλει τίποτα παραπάνω από τη
συνέχιση αυτού του πολέµου, όπως ακριβώς συνέχισε τον πό-
λεµο στη Συρία ή στην Τσετσενία, για να πάµε και πιο πριν, µέσα
από το σταδιακό ξεκλήρισµα ολόκληρων πόλεων; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε προ ενός διπλού
εγκλήµατος. Ναι, ο Πούτιν είναι εγκληµατίας. Το είπα τρίτη φορά
τώρα, µηνµου πείτε ότι δεν το είπα. Ναι, ο Πούτιν είναι εγκληµα-
τίας, αλλά δεν είναι ο µόνος. 

Ο κ. Μπάιντεν όταν ανοίγει το στόµα του, δεν ξέρω αν θέλει
να πει αυτό που λέει ή του ξεφεύγει, γιατί κάποιες φορές οι δικοί
του έρχονται και τον µαζεύουν. Το ξέρετε αυτό. Είναι µία πολύ
δύσκολη στιγµή για την οµάδα του κ. Μπάιντεν κάθε φορά που
µιλάει ο κ. Μπάιντεν, εκτός αν το διαβάζει. 

Ο κ. Μπάιντεν µίλησε, πρότεινε, υποσχέθηκε ότι ο Πούτιν -λέει-
θα συρθεί σε Διεθνές Δικαστήριο. Θα γίνει δίκη του Πούτιν. Πώς
θα γίνει αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Θα µπει ο ουκρανι-
κός στρατός στη Μόσχα να συλλάβει τον κ. Πούτιν; Δεν το
βλέπω. Οι Αµερικανοί λένε ότι δεν θέλουν Γ’ Παγκόσµιο Πόλεµο
και δεν πρόκειται να εµπλακούν. Ας το ξεπεράσουµε για λίγο
αυτό. Σε ποιο δικαστήριο θα δικαστεί ο κ. Πούτιν; Ξέρετε πολύ
καλά ότι το Διεθνές Δικαστήριο δεν έχει τη συµµετοχή των Ηνω-
µένων Πολιτειών. 

Οι Ηνωµένες Πολιτείες είναι από τις χώρες που δεν το έχουν
αποδεχθεί. Δεν έχουν συµβληθεί στο Διεθνές Δικαστήριο. Πώς
θα πάει ο κ. Μπάιντεν τον κ. Πούτιν σε ένα δικαστήριο του οποίου
την ύπαρξη δεν αποδέχονται οι Ηνωµένες Πολιτείες; Και ξέρουµε
γιατί δεν το αποδέχονται, γιατί έχουν πολλά ράµµατα για τη
γούνα τους. Είναι πολλά τα εγκλήµατα πολέµου των Ηνωµένων
Πολιτειών, από το Βιετνάµ, στο Ιράκ, στο Αφγανιστάν, στη Γιουγ-
κοσλαβία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Ο κ. Μπάιντεν ο ίδιος όταν ήταν Γερουσιαστής δεν έβγαινε στα

κανάλια και ζητούσε τον βοµβαρδισµό της Γιουγκοσλαβίας κόν-
τρα στο Διεθνές Δίκαιο; Ο ίδιος δεν ψήφισε την παράνοµη ει-
σβολή στο Ιράκ κόντρα στο Διεθνές Δίκαιο; Οι Ηνωµένες
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Πολιτείες δεν είναι αυτές που σκότωσαν ένα εκατοµµύριο αν-
θρώπους µε την παράνοµη εισβολή στο Ιράκ. Στο Αφγανιστάν τι
πέτυχαν; Έφυγαν κυνηγηµένοι και άφησαν πίσω τους ανθρώ-
πους που τους είχαν εκθέσει, ιδίως τις γυναίκες, στο µίσος των
δολοφονικών ταλιµπάν. Τους άφησαν έτσι, στην τύχη τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω να δω τον Πούτιν να
δικάζεται σε µια δίκη που θα του στήσουν Ρώσοι δηµοκράτες
αφού τον ρίξουν, γιατί µόνο ο ρωσικός λαός, µόνο οι Ρώσοι δη-
µοκράτες µπορούν να ρίξουν ένα δικτάτορα Ρώσο. 

Κάποιοι και από εξωτερικό, όχι τόσο πολύ εδώ, µου λένε:
«Γιατί λες ότι δεν µπορούν οι Ουκρανοί να κερδίσουν τον πό-
λεµο; Οι Αφγανοί µουτζαχεντίν δεν τον κέρδισαν;». Σωστό είναι
αυτό. Κατάφεραν µετά από δέκα χρόνια αιµατοχυσίας να οδη-
γήσουν τη «Σοβιετική Αρκούδα» στην άλλη µεριά των συνόρων.
Έχετε δει, όµως, το Αφγανιστάν πώς κατέληξε; Θέλετε να κατα-
λήξει η Ουκρανία έτσι; Είναι το Αφγανιστάν µοντέλο για την Ου-
κρανία στο κέντρο της Ευρώπης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγκληµατίας είναι σίγουρα ένας
εισβολέας. Επέλεξε έναν πόλεµο που δεν είχε κανένα λόγο να
τον επιλέξει. Μπορεί να είχε λόγο, αλλά δεν είχε δικαιολογία.
Έγινε κατ’ επιλογή, γι’ αυτό είναι εγκληµατίας. Όµως ακόµα και
αυτός που σήµερα από τη Δύση -είτε λέγεται Μπάιντεν είτε λέ-
γεται Μητσοτάκης είτε δεν ξέρω εγώ τι άλλο λέγεται, ο οποιοσ-
δήποτε- σιγοντάρει τη συνέχιση ενός πολέµου που πρέπει να
σταµατήσει «χθες» για να µην σκοτώνονται άµαχοι, υπέρ µιας
λύσης που θα συµφωνηθεί από τις µεγάλες δυνάµεις, τις Ηνω-
µένες Πολιτείες και τη Ρωσία, µετατρέπει τις ουκρανικές πόλεις
σε Γκρόζνι µαζί µε τον Πούτιν. Αποτρέπει την προοπτική µιας δη-
µοκρατικής Ουκρανίας που ευηµερεί µε την ενίσχυση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Ναι, και µε τη συµµετοχή της στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, που µπορεί να ισχύει χωρίς να ισχύει η συµµετοχή της
στο ΝΑΤΟ. Όποιος δυτικός πολιτικός σιγοντάρει τη συνέχιση
αυτού του πολέµου και υπονοµεύει την ειρηνευτική διαδικασία,
«κουµπώνει» πλήρως µε τον πραγµατικό στόχο της αµερικανικής
πολιτικής. 

Ποιος είναι ο πραγµατικός στόχος της αµερικανικής πολιτικής,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Δεν είναι άλλος από τον στόχο
µιας Ευρώπης φτωχής, αντιδραστικής και εξαρτηµένης. Αυτός
είναι και πόλεµος εναντίον της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν το
έχετε καταλάβει. Νοµίζετε ότι υπάρχει µία αγαστή σύµπλευση
της Ευρώπης µε τις Ηνωµένες Πολιτείες. Έτσι φαίνεται από το
αδύναµο πολιτικό µας προσωπικό. Επί της ουσίας, όµως, είναι
ένας πόλεµος και εναντίον ολόκληρης της Ευρώπης. Θα το πω
άλλη µία φορά: Έχουµε ένα καθεστώς, τις Ηνωµένες Πολιτείες,
που θέλουν την Ευρώπη φτωχότερη, πιο αντιδραστική και πιο
εξαρτηµένη, συνδυάζοντας βέβαια πάντα το τερπνόν µετά του
ωφελίµου. 

Η τεράστια συµφωνία των Ηνωµένων Πολιτειών µε τη Γερµα-
νία και την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση για πανάκριβη αντιοικο-
λογική µεταφορά υγροποιηµένου φυσικού αερίου, το οποίο έχει
εξαχθεί µε έναν τρόπο καταστροφικό για το περιβάλλον του
Τέξας, του Μιζούρι -θα µου πείτε δεν µας νοιάζει εµάς, µας νοι-
άζει, σε ένα πλανήτη ζούµε- καταστρέφοντας τεράστιες εκτάσεις
στις Ηνωµένες Πολιτείες από συγκεκριµένους πετρελαιάδες, θα
υγροποιείται, θα µπαίνει στα πλοία, θα έρχεται στη Γερµανία µε
πολύ µεγαλύτερο κόστος. Το κόστος παραγωγής θα είναι πολύ
µεγαλύτερο και ταυτόχρονα όταν ο κ. Σόλτσς λέει ότι θα πάρει
100 δισεκατοµµύρια ευρώ όπλα, ξέρετε από πού θα τα πάρει.
Δεν θα τα αγοράσει από την Ελλάδα. Από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες θα τα αγοράσει. Συνδυάζουν το τερπνόν µετά του ωφελί-
µου.

Και τι κάνουµε εµείς οι ευρωπαϊστές; Εσείς, δηλαδή. Εµείς εί-
µαστε οι πραγµατικοί ευρωπαϊστές. Εσείς µιλάτε στο όνοµα του
ευρωπαϊσµού, αλλά πηγαίνετε χέρι-χέρι µε τα σχέδια του ευ-
ρωατλαντισµού, που είναι εναντίον των συµφερόντων της Ευρώ-
πης. Διπλό έγκληµα: Πούτιν από τη µια µεριά και Μπάιντεν από
την άλλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται να δούµε µακριά
ούτε στην Ουάσιγκτον στη Μόσχα ούτε καν στην Ουκρανία τον
αντίκτυπο που έχουν όλα αυτά γύρω µας. Όλα τα γεράκια του
πολέµου έχουν βγει παγανιά και χειροκροτούν τον πόλεµο, τη

συνέχιση ενός πολέµου χωρίς τέλος, ενός νέου Αφγανιστάν, την
ώρα που τα λαϊκά εισοδήµατα λεηλατούνται για να χτίζονται
αυτή τη στιγµή που µιλάµε επαύλεις στην Εκάλη. 

Και έρχοµαι στο θέµα της ακρίβειας. Έξω ο κόσµος σας στέλ-
νει ένα µήνυµα. Η µαζική συµµετοχή που είδα, γιατί ήµουνα και
εγώ πριν έξω, σηµατοδοτεί µια αλλαγή του πολιτικού σκηνικού.
Ήρθε η στιγµή να κοιτάξετε και το συµφέρον σας το πολιτικό,
να αφουγκραστείτε αυτό τον κόσµο εκεί έξω, γιατί η ακρίβεια δεν
είναι θεωρητική, είναι καταστροφική για ανθρώπους που µπο-
ρούν να ψηφίζουν και Νέα Δηµοκρατία. Τους χάνετε. Μπορεί να
µην το καταλαβαίνετε εδώ µέσα. Μπορεί να µην το καταλαβαί-
νετε όταν µιλάτε µεταξύ σας στη φούσκα της «Μητσοτάκης
Α.Ε.», αλλά τον κόσµο εκεί έξω τον χάνετε. 

Πρώτον, είναι δυνατόν να περιµένουµε ακόµα πότε ο πολυχρο-
νεµένος κ. Μητσοτάκης θα αποφασίσει να αυξήσει τον κατώτατο
µισθό και πόσο; Αυτό θα έπρεπε να έχει γίνει αυτόµατα, αυτό-
µατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή του κατώτατου µισθού, να µην
είναι θέµα του Πρωθυπουργού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)
Πάµε τώρα στην αισχροκέρδεια, στο ηλεκτρικό ρεύµα. Θα σας

τα πω άλλη µια φορά. Να τα ακούσετε. 
Δεν µου λέτε, κυρίες και κύριοι -είστε κύριοι, κυρία δεν υπάρ-

χει εδώ- της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης, πείτε µου κάτι.
Πώς θα σας φαινόταν η ιδέα να πούµε ότι η Αστυνοµία δεν θα
σταµατάει πλέον τους ληστές µε το σκεπτικό ότι «δεν πειράζει,
θα φορολογηθούν οι ληστές στο τέλος της χρονιάς». Θα σας
άρεσε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)
Αυτή τη στιγµή ο κ. Μυτιληναίος, ο κ. Λάτσης, ο κ. Βαρδινο-

γιάννης, ο κ. Περιστέρης ληστεύουν τον ελληνικό λαό χρεώνον-
τάς τους τη µεγαλύτερη τιµή, σύµφωνα µε το µέγιστο κόστος
παραγωγής, ανεξάρτητα από το πραγµατικό κόστος παραγωγής
που είναι πολύ πιο χαµηλό. 

Η πάταξη της αισχροκέρδειας πρέπει να γίνει στην πηγή, πριν
φτάσει στους λογαριασµούς της ΔΕΗ που δίνουν εγκεφαλικά
στους ανθρώπους µας εκεί έξω. Όχι να έρχεται ο κ. Μητσοτάκης
και να λέει: «Δική µας ήταν η πρόταση. Βεβαίως να φορολογη-
θούν τα υπερκέρδη». Αυτό που έκανε ο κ. Μητσοτάκης εδώ τις
προάλλες ξέρετε τι ήταν, όταν είπε ότι «θα φορολογήσουµε τα
κέρδη της ΔΕΗ»; Έδωσε σινιάλο στους µεγαλολογιστές της
CVC, που είναι τα αφεντικά της ΔΕΗ, να εξαφανίσουν τα κέρδη.
Δεν θα υπάρχουν κέρδη της ΔΕΗ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)
Και µη µου πείτε πώς γίνεται αυτό. Ξέρετε πώς γίνεται;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Να σας

πω, κύριε Χατζηδάκη. Επιτρέψτε µου να σας πω. Οικονοµολόγος
είµαι. Ξέρω πώς γίνονται αυτά. Με τον ίδιο τρόπο που η «AMA-
ZON» είχε 41 δισεκατοµµύρια έσοδα πέρυσι στην Ευρώπη, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση µόνο, ξέρετε πόσο πλήρωσε φόρο; Μηδέν,
γιατί είχε µηδέν κέρδος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)
Πώς το κάνει αυτό; Θα σας πω πώς το κάνει. Θα σας πω για

την «AMAZON» και το ίδιο κάνει αυτή τη στιγµή η CVC µετά το
σινιάλο του Πρωθυπουργού σας µε τη ΔΕΗ. 

Η CVC έχει τριάντα πέντε χιλιάδες µικρές εταιρείες θυγατρι-
κές. Μία από αυτές φτιάχνει έναν τσελεµεντέ για ντοµάτες γεµι-
στές -λέω-, ένα χαρτί, το οποίο το ονοµάζει «IP LICENCE
3572/2012». Αυτό το χαρτί το πουλάει στη ΔΕΗ, που ανήκει στην
CVC και αυτή, για ένα ποσό ίσο µε τα κέρδη της ΔΕΗ. Εξαφανί-
στηκαν τα κέρδη της ΔΕΗ. Είναι κόστος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Θα φορολογηθεί, όµως.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε

Βρούτση, είµαι παλιός σε αυτό το παιχνίδι. Αυτό θα είναι στο
Λουξεµβούργο. Από το Λουξεµβούργο -να σας πω το µονοπάτι;-
αυτό το κέρδος θα πάει σε µια άλλη θυγατρική, θα πουληθεί, θα
αγοράσει ένα άλλο χαρτί από µια άλλη εταιρεία που έχει έδρα
στο Άµστερνταµ. Από εκεί θα πάει στο Δουβλίνο, θα πάει στο
νησί του Μαν,  θα πάει µετά πίσω στο Άµστερνταµ και θα κατα-
λήξει στα νησιά Κέιµαν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)
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Και ξέρετε και το 90% να φορολογήσετε των κερδών, το 90%
του µηδέν είναι ένα τεράστιο µηδέν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)
Οπότε, θέλετε να πατάξουµε την αισχροκέρδεια; Πλαφόν στην

τιµή της χονδρικής ανά µονάδα παραγωγής. Είναι η µόνη λύση.
Εάν δεν το κάνετε αυτό, που δεν το κάνετε, σηµαίνει ένα πράγµα:
Δουλεύετε για αυτούς τους τέσσερις. Είστε «Μητσοτάκης Α.Ε.»
µε αυτούς τους τέσσερις µετόχους. Αυτό είστε. Αποδείξτε ότι
δεν είστε. Εγώ να ζητήσω ταπεινά συγγνώµη κάνοντας αυτό που
σας λέω. 

Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, έχετε µετανιώσει ότι στήσατε αυτό το χρη-
µατιστήριο που αυτοί οι τέσσερις το έχουν µετατρέψει σε ένα
καφενείο και λεηλατούν τους πολλούς; Εγώ δεν έχω πρόβληµα.
Όλοι κάνουµε λάθος. Πείτε: Ήταν λάθος που στήσαµε εκείνο το
χρηµατιστήριο ενέργειας και θα το καταργήσουµε. Το λέτε; Γιατί
αν δεν το πείτε, είστε το ίδιο µε αυτούς. Εσείς φτιάξατε το όπλο,
εσείς κάνετε τα στραβά µάτια, όταν οι τέσσερις ολιγάρχες το
χρησιµοποιούν για να εκβιάζουν τους πολλούς, τους ανθρώπους
εκεί έξω. 

Είστε συνένοχοι, αλλά αυτό που προέχει αυτή τη στιγµή είναι
να σώσουµε ανθρώπους εκεί έξω, που οι περισσότεροι πρέπει
να είναι και Νεοδηµοκράτες. Δεν είναι ΜέΡΑ25. Είµαι σίγουρος
γι’ αυτό. Εµείς σήµερα καταθέσαµε -και παρακαλώ να το λάβετε
σοβαρά υπ’ όψιν, παρά τις αντιδικίες και διαφωνίες µας- µια τρο-
πολογία. Ξέρετε, ο κόσµος εκεί έξω βρίσκεται κυριολεκτικά στα
κάγκελα και µεταφορικά και κυριολεκτικά. Προτείνουµε κάτι
απλό. Δεν είναι ανάγκη να συµφωνήσουµε σε αυτά που σας είπα
µέχρι τώρα, αλλά σε αυτή την τροπολογία µπορείτε να συµφω-
νήσετε. Να περάσουµε ένα µορατόριουµ στις αποσυνδέσεις. Να
µην κοπεί το ρεύµα σε κανένα νοικοκυριό κάτω από ένα συγκε-
κριµένο εισόδηµα για τους επόµενους τρεις µήνες. Τουλάχιστον,
να διατηρήσουµε την κοινωνική συνοχή µέχρι το καλοκαίρι. Δεν
σας λέω κάτι φοβερό.

Δεχτείτε το, κύριε Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί. Δεχτείτε αυτή
την τροπολογία: Μορατόριουµ στις αποσυνδέσεις. Κανένα νοι-
κοκυριό να µην κοπεί το ρεύµα του µέχρι τον Ιούνιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)
Θα µου πείτε ότι θα συσσωρευτούν τα κέρδη, θα συσσωρευ-

θούν οι  λογαριασµοί. Ας συσσωρευτούν. Εσείς δεν λέτε ότι θα
φορολογήσετε τα κέρδη τους; Ας γίνει µια διευθέτηση να αλλη-
λοκουρευτούν τα χρέη των νοικοκυριών, των φτωχών νοικοκυ-
ριών από τη µια µεριά και τα κέρδη της αισχροκέρδειας των
ολιγαρχών από την άλλη. 

Για να µην σας κουράσω άλλο. Έχουµε ένα µοντέλο υποανά-
πτυξης για τη Θράκη. Έχουµε τη συσκότιση του διπλού εγκλή-
µατος του Πούτιν από τη µια µεριά και του Μπάιντεν που
σιγοντάρει τον πόλεµο από την άλλη κόντρα στα συµφέροντα
των Ουκρανών και των Ευρωπαίων. Έχουµε τη συνεχιζόµενη λε-
ηλασία µεταξύ κυνικής εξαπάτησης των θυµάτων της ακρίβειας,
ιδίως µέσα από τους λογαριασµούς της ΔΕΗ. Προσέξτε. Μίλησα
για αυτή την τροπολογία µε ένα µορατόριουµ. Είναι το ελάχιστο
που πρέπει να κάνετε: Να µην κοπεί το ρεύµα σε κανέναν για
τους επόµενους τρεις µήνες. Αν δεν το δεχθείτε, θα έχετε απο-
δείξει ότι απλά δεν σας ενδιαφέρουν οι πιο ευάλωτοι πολίτες που
πλήττονται αυτή τη στιγµή από εκείνους που χτίζουν νέες επαύ-
λεις όχι µόνο στην Εκάλη, στο Μονακό, σε διάφορα νησιά της
Καραϊβικής. Αν δεν το δεχτείτε, µην κακίσετε τους πολίτες που
θα προβούν σε κινήσεις αυτοάµυνας. Εσείς θα φταίτε. Το µορα-
τόριουµ αυτό είναι η τελευταία σας ευκαιρία για τους επόµενους
τρεις µήνες. 

Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βαρουφάκη.

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών και καλούµε τον
κ. Ρουσόπουλο Θεόδωρο από τη Νέα Δηµοκρατία. Υπενθυµίζω
να τηρείται ο χρόνος -θερµή παράκληση- το πεντάλεπτο, γιατί ο
κατάλογος των οµιλητών, όπως είπαµε, είναι µεγάλος. 

Ορίστε, κύριε Ρουσόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Βεβαίως ο καθένας από του Βήµατος τούτου δικαιούται συν-
ταγµατικά και από τον Κανονισµό της Βουλής να οµιλεί για θέ-
µατα τα οποία θέλει, οι Αρχηγοί µπορούν να µιλάνε για τα πάντα.
Εγώ θα κάνω ένα γενικότερο πολιτικό σχόλιο. Άκουσα πολλούς
συναδέλφους να οµιλούν για χίλια δυο άλλα θέµατα τη στιγµή
που µας δόθηκε µια µεγάλη ευκαιρία σήµερα, κλείνοντας σχεδόν
δύο χρόνια δουλειάς γύρω από τη Θράκη, να συζητήσουµε για
ένα ευαίσθητο θέµα, που αφορά την πατρίδα µας. 

Άκουσα ακόµα και συµβουλές από προλαλήσαντες συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης προς τους Ρώσους ή τους Ουκρανούς.
Μου θύµισε εκείνο το αλήστου µνήµης πρωτοσέλιδο εφηµερίδας
του 1904 που έλεγε: «Δεξιότερα Κουροπάτκιν», δίνοντας οδηγίες
στον στρατηγό των Ρώσων Κουροπάτκιν να πάει δεξιότερα και
όχι αριστερότερα για να κερδίσει τον ρώσοιαπωνικό πόλεµο, τον
οποίο και τελικά έχασε. 

Εν πάση περιπτώσει, για να µπω στο θέµα και να µην αντι-
γράψω κι εγώ αυτό το οποίο κρίνω και επικρίνω. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σε µια κοινωνία η συνοχή της κρίνεται από πολλούς
παράγοντες. Οι εσωτερικές ισορροπίες είναι ένας από αυτούς.
Θα ήθελα να σηµειώσω πως η µουσουλµανική µειονότητα στη
Θράκη συνυπάρχει αρµονικά και ειρηνικά µε τη χριστιανική πλει-
οψηφία του τοπικού πληθυσµού εδώ και δεκαετίες. 

Γιατί µιλάω γι’ αυτό το θέµα; Εξηγούµαι. Κάποια συνάδελφος,
αγαπητή, από την Αντιπολίτευση νωρίτερα είπε ότι είχαµε συµ-
φωνήσει να κάνουµε δύο κείµενα. Μπερδεύτηκε. Είχαµε συµφω-
νήσει -και είχα την τιµή να είµαι επικεφαλής µιας υποεπιτροπής
για τα θεσµικά θέµατα γι’ αυτό και θα µιλήσω µόνο για τα θε-
σµικά και ο κ. Καιρίδης για τα οικονοµικά- όχι να κάνουµε δύο
κείµενα, ένα κείµενο θα έβγαινε ενιαίο. 

Για τους Έλληνες πολίτες της Θράκης οι οποίοι έχουν διαφο-
ρετικό θρήσκευµα, λοιπόν, θα µιλήσω για τα θεσµικά µε τα οποία
ασχολήθηκα περισσότερο. Δεν ήταν φυσικά το µόνο θέµα, όπως
είπα, που ασχολήθηκε η υποεπιτροπή µας. Για το οικονοµικό σκέ-
λος είπε ήδη η Ντόρα Μπακογιάννη πολλά, αλλά θα το αναλύσει
ο Δηµήτρης Καιρίδης αµέσως µετά. 

Εγώ θα περιοριστώ σε επιγραµµατικές αναφορές όπως είπα
για τις θεσµικές προτάσεις. Ένα από τα σηµαντικότερα προβλή-
µατα της περιοχής είναι η εκπαιδευτική φτώχεια, η εκπαιδευτική
διαρροή. Αυτή η διαρροή, η σχολική διαρροή, δηλαδή ότι υπάρ-
χουν παιδιά τα οποία δεν πάνε στο σχολείο, είναι ένα πρόβληµα
που το έχουµε και σε άλλα µέρη της Ελλάδος. Εκεί είναι πολύ
αυξηµένο και πρέπει να εστιάσουµε αυτοί που θα αναλάβουν να
εφαρµόσουν όποια από τα στοιχεία της έκθεσης κρίνουν ότι χρει-
άζεται, να εφαρµόσουν µία πολιτική έτσι ώστε να µην έχουµε
αυτή τη διαρροή.

Στην πρότασή µας για τη λειτουργία των µειονοτικών σχολείων
προτείνουµε ενθάρρυνση των ολοήµερων σχολείων, εκσυγχρο-
νισµό του θεσµικού πλαισίου για διδάσκοντες και προγράµµατα,
συγκρότηση µονάδων πρότυπης εκπαίδευσης στους ορεινούς
όγκους Ξάνθης και Κοµοτηνής, δηµιουργία κέντρων δηµιουργι-
κής απασχόλησης για την ενεργότερη συµµετοχή των γυναικών
στην τοπική κοινωνία και την ενίσχυση φυσικά του ρόλου του Δη-
µοκρίτειου Πανεπιστηµίου. Όλα αυτά πιστεύουµε θα προσδώ-
σουν νέα πνοή. 

Ας µην ξεχνάµε πως η εκπαίδευση αποτελεί όχι µονάχα µοχλό
κοινωνικής κινητικότητας, αλλά και αποτέλεσµα ένταξης στην
όποια κοινότητα. Αυτό που θέλουµε να πετύχουµε µέσω της ανα-
βάθµισης των παρεχόµενων εκπαιδευτικών υπηρεσιών στην πε-
ριοχή είναι να µη µένει κανένα παιδί πίσω, να έχουν όλα τις ίδιες
ευκαιρίες, να µην αφήνονται έρµαια της προπαγάνδας εκείνων
που θα επιθυµούσαν ένα χαµηλό επίπεδο παιδείας προκειµένου
να χειραγωγούν εύκολα τους Ευρωπαίους πολίτες. 

Το δεύτερο ζήτηµα που εστιάσαµε σχετίζεται µε τους τίτλους
ιδιοκτησίας. Παρά την ύπαρξη εδώ και αρκετά χρόνια νόµου για
το συγκεκριµένο θέµα, προέκυψε µέσα από συζητήσεις µε ειδι-
κούς πως είναι επιτακτική ανάγκη να λυθούν µια σειρά από τεχνικά
ζητήµατα που αφορούν τίτλους ιδιοκτησίας, συµπεριλαµβανοµέ-
νης και της κοινότητας των παλιννοστούντων. 

Το τρίτο ζήτηµα είναι το θέµα του µουφτή και των διαχειριστι-
κών επιτροπών µουσουλµανικής περιουσίας, θέµατα που σχετί-
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ζονται, βεβαίως, και µε αυτό που µόλις είπα προηγουµένως. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουν όσοι έχουν ασχοληθεί πε-
ρισσότερο πως στον ισλαµικό κόσµο τον προσδιορισµό µουφτή
προτείνουν ουλεµάδες θεολόγοι του ισλάµ προς τον ανώτατο
άρχοντα του κράτους. Την ίδια πρακτική διορισµού µουφτή ακο-
λουθεί και η Ελλάδα πολύ πριν την υπογραφή της Συνθήκης της
Λωζάννης και ανεξάρτητα από το σηµαντικό αυτό διεθνές κεί-
µενο. 

Με παράνοµη αντισυµβατική και διχαστική παρέµβαση η Άγ-
κυρα µαταίως προσπαθεί να εξαναγκάσει την Ελλάδα σε αντιδη-
µοκρατική πάνδηµη εκλογή µουσουλµάνων θρησκευτικών
ηγετών, παραβιάζοντας την καλή πρακτική των µουσουλµανικών
χωρών, αλλά και τις επιθυµίες των µουσουλµάνων συµπολιτών
µας. Η δήθεν δηµοκρατική εκλογή µουφτή που προτείνει η Τουρ-
κία δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα της δηµοκρατικής
λειτουργίας των κοινωνιών µας, διότι, κατά την αδιαµφισβήτητη
γνώση της Ελληνικής Δηµοκρατίας, πάνδηµη εκλογή θρησκευτι-
κού ηγέτη µε κάλπη ή χωρίς κάλπη δεν εφαρµόζεται από καµία
αναγνωρισµένη θρησκεία. 

Οι θρησκευτικοί ηγέτες εκλέγονται από συνόδους ιεραρχίας,
από επισκόπους, από καρδιναλίους, από ουλεµάδες, από ραβί-
νους και όχι από τον θρησκεύοντα λαό. Μόνο το Γ’ Ράιχ επέβαλε
πάνδηµη εκλογή του προκαθήµενου της προτεσταντικής θρη-
σκείας για να ελέγχει µε ναζιστική σκληρότητα τους πιστούς. 

Ο θρησκευτικός ηγέτης έχει την ευθύνη πνευµατικής καθοδή-
γησης των πιστών και δεν επιτρέπεται για την καλή λειτουργία
της δηµοκρατίας να θεωρεί ότι η πνευµατική του ηγεσία συνο-
δεύεται και από εθναρχική λαϊκή εντολή, όπως θα µπορούσε να
ισχυριστεί αν εκλέγεται από το θρησκεύοντα λαό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξς του χρόνου οµι-
λίας το κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε αν έχω την ανοχή σας για ένα λεπτό. Αν όχι,
να σταµατήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Τόσο το Συµβούλιο της Ευρώπης όσο το αµερικανικό Υπουρ-

γείο Εξωτερικών, αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν υιοθετούν
την πρόταση πάνδηµης εκλογής θρησκευτικών ηγετών που τόσο
απελπισµένα επαναφέρει το βαθύ τουρκικό κράτος, επειδή αντι-
λαµβάνονται και αξιολογούν θετικά τον τρόπο µε τον οποίον η
Ελλάδα διορίζει διά του Προέδρου της Δηµοκρατίας, µετά από
πρόταση µουσουλµάνων εκλεκτόρων, τους τρεις µουφτήδες στη
Θράκη.

Κάθε µουφτής ως ιεροδίκης δεν µπορεί να εκλέγεται και προ-
φανώς, όπως προβλέπεται από τις συνταγµατικές διατάξεις, διο-
ρίζεται ως κρατικός λειτουργός. Η µουφτεία αποτελεί µια
δηµόσια αρχή, εξ ου και στο πόρισµα γίνεται αναφορά στα νο-
µοθετικά διατάγµατα τα οποία ρυθµίζουν. Φυσικά, αναγνωρίζεται
πως είναι απαραίτητος ένας εκσυγχρονισµός του νοµοθετικού
πλαισίου, γι’ αυτό και γίνεται συγκεκριµένη πρόταση την οποία
επεξεργάζεται το Υπουργείο Παιδείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι η Θράκη
σήµερα είναι από τις πλέον εξέχουσες περιοχές στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για την ειρηνική συνύπαρξη και συνοχή των κατοίκων της.
Είναι µία περιοχή µε έντονα χρώµατα πολυπολιτισµικού στοι-
χείου που δεν γεννά ακρότητες, αλλά αντίθετα γεφυρώνει τα
όποια πολιτιστικά χάσµατα. 

Αυτό που πράττουµε µε το πόρισµά µας είναι να τονίσουµε τα
όποια κακώς κείµενα και να προτείνουµε λύσεις ώστε η πολιτεία
να µπορέσει να βελτιώσει την καθηµερινή ζωή των πολιτών. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα Της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Νίκος Φίλης από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ακολουθεί ο κ.
Καιρίδης, η κ. Κανέλλη και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης και µετά θα συνεχίσουµε στον κατά-
λογο.

Ελάτε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ εκ

προοιµίου την κατανόησή σας. 

Η συζήτηση για το πόρισµα για την ανάπτυξη της Θράκης γί-
νεται σήµερα µια µέρα µεγάλης κινητοποίησης των εργαζοµένων
κατά της ακρίβειας και κατά του πολέµου, υπέρ της ειρήνης,
κατά της ρωσικής εισβολής, κατά της εµπλοκής της χώρας µας
στον πόλεµο και µάλιστα µέσα από το λιµάνι της Αλεξανδρούπο-
λης. Συµπαραστεκόµαστε σε αυτές τις κινητοποιήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν κατέστη δυνατό να υπάρξει
ενιαίο πόρισµα για δύο λόγους. Πρώτον, διότι υπάρχει µια στρα-
τηγικού χαρακτήρα αντίθεση ανάµεσα στα διάφορα κόµµατα για
το περιεχόµενο της ανάπτυξης συνολικά στη χώρα µας. Και αυτό
προφανώς αντανακλά στη Θράκη. Το πόρισµα της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι ένα γενικόλογο ευχολόγιο, ένας κατάλογος ατά-
κτως ερριµµένων τίτλων, µε έργα χωρίς χρονοδιάγραµµα
εκτέλεσης και εξασφαλισµένους. Έχει προτάσεις επικίνδυνες
όταν µιλάει για µια υποβαθµισµένη ζώνη εργασίας και επενδύ-
σεων στη Θράκη µε µειωµένη φορολογία, που παραπέµπει και
σε µειωµένους µισθούς, σε ανταγωνισµούς εις βάρος άλλων δια-
µερισµάτων της χώρας, υπέρ των επιχειρηµατικών συµφερόντων
που θα επενδύσουν εκεί. 

Ακούσαµε και µια άλλη φαεινή ιδέα εδώ από οµιλητές της
Νέας Δηµοκρατίας. Να φέρουµε -λέει- από την Ουκρανία, από
τη Μαριούπολη τους Έλληνες οι οποίοι επλήγησαν από τον πό-
λεµο και τους εγκαταστήσουµε στη Θράκη. Δηλαδή, να ξεχά-
σουµε τον Ελληνισµό στη Μαύρη Θάλασσα. Ό,τι δεν κατόρθωσε
ο πόλεµος που σήµερα γίνεται, να το κάνουµε εµείς, να φέρουµε
στη Θράκη όλους αυτούς τους ανθρώπους και να επαναλάβουµε
την πικρή εµπειρία µε τους παλιννοστούντες από την πρώην Σο-
βιετική Ένωση το 1990, όπου οι άνθρωποι χωρίς καµµία πρό-
βλεψη από το κράτος και πρόνοια πετάχτηκαν έτσι σε µια
πατρίδα η οποία εµφανίστηκε να είναι µητριά απέναντί τους και
συνασπίστηκαν µε την µουσουλµανική µειονότητα εναντίον του
ελληνικού κράτους. Γνωστά πράγµατα αυτά. Αφήστε, λοιπόν, τις
νέες ιδέες εις βάρος του Ελληνισµού στη Μαύρη Θάλασσα και
εις βάρος της σταθερότητας στη Θράκη. 

Δεύτερον γιατί δεν µπορέσαµε να έχουµε κοινό πόρισµα. Διότι
το πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας δεν δίνει απάντηση στο ερώ-
τηµα: Τι έφταιξε και η Θράκη είναι µια από τις λιγότερο ανεπτυγ-
µένες περιοχές στη χώρα µας και στην Ευρώπη; Καταλαµβάνει
το 6,5% του εδάφους του ελληνικού κράτους. Έχει το 3,4% του
πληθυσµού. Έχει µόνο 2,2% συµµετοχή στο ΑΕΠ. Αυτό σηµαίνει
ότι το µέσο εισόδηµα στη Θράκη ανέρχεται µόλις στο 65% του
µέσου εισοδήµατος στην υπόλοιπη Ελλάδα. Κι αυτό το πόρισµα
της Νέας Δηµοκρατίας το εξαίρει ως ένα παράδειγµα θαυµαστή
συνύπαρξης που πρέπει και οι Ευρωπαίοι να το αντιγράφουν. Τι
έφταιξε και έχουµε µια Θράκη µε µεγάλες ανισότητες οι οποίες
αναδύθηκαν και πρόσφατα µε την πανδηµία, µε τον χαµηλό
αριθµό εµβολιασµών, µε την κατάσταση συστήµατος υγείας στην
περιοχή.

Όµως, και το φαινόµενο της σχολικής διαρροής µαστίζει τη
νεολαία στη Θράκη. Σύµφωνα µε την απογραφή, ο µέσος όρος
των ετών σχολικής φοίτησης σε πολλές περιοχές Ροδόπης και
Ξάνθης είναι τέσσερα µε πέντε χρόνια. Δηλαδή τα παιδιά δεν τε-
λειώνουν ούτε καν το δηµοτικό, όταν η υποχρεωτική εκπαίδευση
στη χώρα µας είναι εννέα  χρόνια. 

Ο αντίστοιχος µέσος όρος χρόνου εκπαίδευσης στην Αττική
είναι δεκατρία χρόνια. Τέσσερα στη Θράκη, δεκατρία στην Ατ-
τική! Τη Θράκη διατρέχουν αγωγοί ενέργειας, αλλά οι κάτοικοι
δεν θερµαίνονται και είναι εγκαταλειµµένοι στην ενεργειακή φτώ-
χεια. Στη Θράκη επιχορηγήθηκαν µε εκατοµµύρια επιχειρήσεις,
αλλά κατέληξαν σε κουφάρια, είτε σε επιχειρήσεις επιτήδειων
κοµµατικών «φίλων» του αµαρτωλού δικοµµατισµού είτε και σε
επιχειρήσεις που µεταφέρθηκαν σε γειτονικές χώρες. 

Τι έφταιξε, λοιπόν, και η Θράκη είναι σε αυτή την κατάσταση;
Είναι φυσικό φαινόµενο; Όχι. Είναι αποτέλεσµα των πολιτικών
που ακολουθήθηκαν επί σειρά ετών µετά τον πόλεµο µέχρι το
1990. Μετά έγιναν κάποια βήµατα, αλλά καρκινοβατούµε και
αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα. Η Θράκη αντιµετωπίστηκε από
τις εκάστοτε κυβερνήσεις ως ένα όχι ισότιµο µέρος της χώρας.
Εκεί επιβίωσε και επιβιώνει και σήµερα το βαθύ κράτος που προ-
σοµοιάζει µε παρακράτος, το βαθύ κράτος που δεν λογοδοτεί
πουθενά. Γιατί, άραγε, πρέπει να υπάρχει υπηρεσία του Υπουρ-
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γείου Εξωτερικών για τη Θράκη; Είναι έδαφος άλλης χώρας; Για
ποιον λόγο έχουµε αυξηµένη λειτουργία της ΕΥΠ στη Θράκη;
Έχουµε εχθρούς ανάµεσα στους Έλληνες πολίτες; Ελπίζω ότι
δεν θα πει κανείς εδώ µέσα ότι η µειονότητα συνιστά εχθρό.
Ωστόσο, δυστυχώς, υπάρχουν κάποιοι που το βλέπουν έτσι.

Το γεγονός ότι η Τουρκία εργαλειοποιεί τα ζητήµατα της µει-
ονότητας δεν πρέπει να µας κάνει να ξεχνάµε ότι η Ελλάδα είναι
µια ευρωπαϊκή δηµοκρατική χώρα. Η αρχή του εθνοτικού αυτο-
προσδιορισµού των Ελλήνων πολιτών της µουσουλµανικής µει-
ονότητας πρέπει να γίνει απερίφραστα σεβαστή, µε βάση τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. 

Ακόµη, πώς θα αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα της υπανάπτυ-
ξης και της υποβάθµισης στη Θράκη αν δεν στηριχτούµε στο αν-
θρώπινο δυναµικό; Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη σε ένα µεγάλο
µέρος όταν οι κάτοικοι είναι εγκαταλειµµένοι στη σχολική διαρ-
ροή και σε αιχµάλωτες αντιδραστικές καταστάσεις, όπως η
Σαρία; Προϋπόθεση για την ανάπτυξη στη Θράκη είναι η εκπαί-
δευση όλων των παιδιών, ιδιαίτερα εκείνων της µειονότητας, για
να ενταχθούν στον κορµό της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Χρειαζόµαστε ενίσχυση των µειονοτικών σχολείων και ταυτο-
χρόνως χρειάζεται ένας σχεδιασµός για να υπάρξει ενίσχυση του
δηµόσιου συµπεριληπτικού και διαπολιτισµικού σχολείου στη
Θράκη, ώστε να αρθεί το κλασικό για τις µειονότητες δίληµµα,
ένταξη ή διατήρηση της ταυτότητας και της γλώσσας;

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να αναφερθώ στις εξαιρετικά θετι-
κές εµπειρίες του προγράµµατος «Εκπαίδευση των µουσουλµά-
νων παίδων» που συνιστά µια συστηµατική παρέµβαση είκοσι
δύο ετών 1997-2019 µε αντικείµενο τη µεταρρύθµιση της εκπαί-
δευσης των παιδιών στις µειονότητες, τη σχολική και κοινωνική
ένταξή τους. Το πρόγραµµα έχει αποτιµηθεί από τον ΟΗΕ και το
Συµβούλιο της Ευρώπης ως καλή πρακτική της Ελλάδας. Χρει-
άζεται άµεσα η προκήρυξη νέου εκπαιδευτικού προγράµµατος.

Δεύτερον, χρειαζόµαστε βοηθό στα µαθήµατα για τα παιδιά
των νηπιαγωγείων και των δηµοτικών που να γνωρίζει τη µητρική
τους γλώσσα. Το πιλοτικό πρόγραµµα, που προέβλεπε τη χρήση
της µητρικής γλώσσας των νηπίων ως γλώσσα στήριξης σε νη-
πιαγωγεία µε αµιγώς µειονοτικό µαθητικό πληθυσµό ήταν µια
πρωτοβουλία µεγάλης παιδαγωγικής και εκπαιδευτικής σηµα-
σίας της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Μετά την αξιολόγησή του, θα πρέ-
πει να διευρυνθεί σε όλους τους αµιγώς µειονοτικούς οικισµούς
µέσω της ταυτόχρονης παρουσίας στην τάξη του νηπιαγωγείου
και του συνεργάτη-γνώστη της µητρικής γλώσσας. Το καθιέρωσε
ο ΣΥΡΙΖΑ, το κατήργησε η Νέα Δηµοκρατία µόλις ανέβηκε και
ελπίζω να το επαναφέρει.

Η ενίσχυση περιλαµβάνει και τις υποδοµές, κτήρια, µεταφορές
που θα δηµιουργήσουν τις κατάλληλες συνθήκες για τη λειτουρ-
γία σύγχρονων πολυθέσιων δηµόσιων σχολείων, δηµοτικών,
καθώς και µέσω της επέκτασης των µειονοτικών σχολείων σε και-
νούργια κτήρια σε συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Πη-
γαίνετε στην Ξάνθη να δείτε πόσες εκατοντάδες παιδιά
σπουδάζουν σε ένα γυµνάσιο ερείπιο!

Προτείνουµε τη δηµιουργία αναβαθµισµένων και συµπεριλη-
πτικών δηµόσιων σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης που να παρέχουν πρότυπη εκπαίδευση και στους
ορεινούς όγκους της Ξάνθης και της Κοµοτηνής µε ευέλικτο
πρόγραµµα σπουδών και µε εισαγωγή της τουρκικής γλώσσας
ως γλώσσας επιλογής. 

Προτείνεται, επίσης, η δηµιουργία και η διαρκής ενίσχυση των
κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης µε την ενθάρρυνση της
συµµετοχής γυναικών από την τοπική κοινωνία που θα επιτύχει
έναν διπλό στόχο: τόσο την ενδυνάµωση της απασχόλησης του
τοπικού πληθυσµού των γυναικών όσο και τη συνεισφορά στην
ευρύτερη εκπαιδευτική αγωγή των παιδιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φίλη, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Άφησα τελευταίο ένα πολύ σηµαντικό θέµα. Πρέπει να καταρ-

γηθεί η Σαρία. Είναι αδιανόητο σε ευρωπαϊκό έδαφος να λειτουρ-
γεί ένας νόµος θεοκρατικός που καθορίζει καταδυναστευτικά τη

ζωή των Ελληνίδων πολιτών µουσουλµανικής θρησκείας. Πρέπει
να καταργηθεί η Σαρία. Έγινε ένα θετικό Βήµα από την Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ για την προαιρετικότητα. Είναι ώρα να καταργηθεί.
Είναι ένα αίτηµα που έχει ωριµάσει σε µεγάλα τµήµατα της µει-
ονότητας. 

Στο θέµα του µουφτή τονίζω ένα πράγµα. Δεν θέλουµε µουφτή
µε δικαιοδοτικές αρµοδιότητες, δεν θέλουµε µουφτή δηµόσιο
κρατικό όργανο, αλλά θέλουµε έναν µουφτή-ηγέτη µιας θρη-
σκευτικής κοινότητας που θα αναδεικνύεται µε προσυµφωνηµέ-
νες διαδικασίες µε τη µειονότητα και όχι το καθεστώς του
δυισµού, τους δύο µουφτήδες, τον άτυπο και τον τυπικό. Δεν
οδηγεί πουθενά αυτό το πράγµα.

Όσον αφορά τα βακούφια -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- θέλω
να πω ότι υπάρχει θέµα εκλογής των διαχειριστικών επιτροπών.
Θα πρέπει να αναδειχθούν από τους πιστούς ψηφοφόρους και
όχι µε δυισµό από το κράτος, ώστε να πάψει πλέον η περιουσία
των βακουφίων να είναι αντικείµενο που έχει να κάνει µε τις συµ-
περιφορές που νέµονται τις περιουσίες της µειονότητας, συµφέ-
ροντα κοινά χριστιανών και µουσουλµάνων, άνοµα συµφέροντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόρισµα που κατέθεσε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία για την ανάπτυξη, τους θεσµούς,
τα δικαιώµατα και την εκπαίδευση στη Θράκη συγκροτεί µια ολο-
κληρωµένη πρόταση, ώστε η Θράκη να γίνει ελκυστική για νέους
κατοίκους, για δουλειές και επιχειρήσεις. Πρόκειται για ένα πλαί-
σιο που αναδεικνύει τη µειονότητα ως συγκριτικό πλεονέκτηµα
για την αξιοποίηση των δυνατοτήτων που παρέχουν η διαπολιτι-
σµικότητα και η διασυνοριακότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φίλη, σας πα-
ρακαλώ! Είναι η τρίτη φορά που σας κάνω παρατήρηση. Έλεος,
δηλαδή! Φτάσατε τα εννέα λεπτά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Προτείνουµε εµβληµατικά έργα, όπως
είναι η βελτίωση των υποδοµών και των κάθετων αξόνων που ενι-
σχύουν τη διασυνοριακότητα µε συνείδηση ότι για να βγει η
Θράκη από τη σηµερινή κατάσταση χρειάζεται όλοι οι κάτοικοί
της να έχουν µερίδιο σε µια αξιοβίωτη ζωή µε δηµοκρατία, ισο-
νοµία και ευηµερία. Τους το χρωστάµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Χρήστος Δερµεντζόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα κι εγώ για λίγο την ανοχή σας, αλλά όχι για όσο
χρόνο πήρε ο προηγούµενος οµιλητής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ενώπιον της
Εθνικής Αντιπροσωπείας το αποτέλεσµα µιας πολύ ενδιαφέρου-
σας και εξαιρετικής πρωτοβουλίας που ελήφθη τον Ιούλιο του
2020 από τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και έλαβε
σάρκα και οστά αµέσως µετά υπό την προεδρία και το άοκνο εν-
διαφέρον της κ. Ντόρας Μπακογιάννη.

Η µέρα σήµερα δεν είναι τυχαία. Το πόρισµα της διακοµµατι-
κής επιτροπής της Θράκης συµβολικά επιλέγεται να συζητηθεί
και να αναλυθεί σήµερα 6 Απριλίου στην Ολοµέλεια της Βουλής.
Η 6η Απριλίου 1914 σηµατοδότησε την απαρχή των συστηµατι-
κών διώξεων σε βάρος του θρακικού Ελληνισµού που ολοκλη-
ρώθηκαν το 1922 µε τον αφανισµό του Ελληνισµού της Μικράς
Ασίας, της Θράκης και του Πόντου. Γι’ αυτό και η ηµεροµηνία
αυτή είναι πολύ σηµαντική για όλους τους Θρακιώτες, αλλά και
για τον προσφυγικό Ελληνισµό γενικότερα. 

Επιτρέψτε µου να τονίσω για ακόµα µία φορά πόσο δίκαιο είναι
το αίτηµα για καθιέρωση της 6ης Απριλίου ως επίσηµης ηµέρας
µνήµης του θρακικού Ελληνισµού. Πρόσφατα συναντήθηκα και
µε τον Πρόεδρο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Θρακικών Σω-
µατείων µεταφέροντας τη στήριξή µου στο αίτηµά τους. 

Έρχοµαι τώρα στα περί της επιτροπής. Οι συνθήκες µέσω των
οποίων κλήθηκε η επιτροπή να παράξει το έργο της δεν ήταν οι
βέλτιστες. Η πανδηµία ανέτρεψε πολλούς από τους αρχικούς
σχεδιασµούς και µπήκε εµπόδιο στην ανάπτυξη ποικίλων δρά-
σεων και πολιτικών. Ωστόσο, µε συστηµατική δουλειά, µε παρα-
γωγή ιδεών και προτάσεων έχουµε σήµερα την ιδιαίτερη χαρά
να παρουσιάζουµε ένα πόρισµα-οδηγό για την ανάκτηση της
Θράκης, µιας περιοχής που χρήζει ιδιαίτερης αντιµετώπισης και
χειρισµού, λόγω της γεωγραφικής της θέσης, λόγω των προκλή-
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σεων που αντιµετωπίζει τα τελευταία χρόνια µε το προσφυγικό
και µεταναστευτικό και κυρίως µε την πίεση που ασκεί η γείτονα
χώρα κάθε φορά που θέλει να προωθήσει τα συµφέροντά της.

Αφήνοντας, λοιπόν, στην άκρη όλα αυτά που µας κρατάνε και
µας κράτησαν πίσω, παρουσιάζουµε σήµερα το αποτέλεσµα
ενός ειλικρινούς διαλόγου, µιας µίξης ιδεών, προτάσεων και δρά-
σεων ενός συγκερασµού συλλογικής δουλειάς και επιµονής. 

Είναι άξιο αναφοράς ότι στη σύγχρονη ιστορία του Κοινοβου-
λίου η εν λόγω διακοµµατική επιτροπή είναι µόλις η τρίτη που
καταφέρνει να εκπληρώσει τον αρχικό της στόχο. Αυτό δεν οφεί-
λεται µόνο στην επιµονή της Προέδρου, αλλά κυρίως στην υπο-
χρέωση και ανάγκη όλων µας να δούµε τη Θράκη να αναπτύσσε-
ται, να εξελίσσεται, να αναδιαµορφώνεται. 

Η ανάπτυξη, η ανάταση και η κοινωνική ενδυνάµωση της ακρι-
τικής Θράκης αποτελεί έναν εθνικό στόχο που όλοι αναγνωρί-
ζουµε. Το πόρισµα αποκρυσταλλώνει ρεαλιστικές προτάσεις και
προτείνει εφαρµόσιµες πολιτικές για κυβερνητική δράση σε µε-
σοπρόθεσµο και µακροπρόθεσµο ορίζοντα. Αντιµετωπίζει την
ανατολική Μακεδονία και Θράκη ως µία περιφερειακή και γεω-
γραφική ολότητα µε ιδιαιτερότητες, όπως είναι αναµενόµενο,
αλλά ιδιαίτερη έµφαση δίνουµε στον ακριτικό χαρακτήρα της πε-
ριφέρειας.

Αν και ο κεντρικός κορµός είναι η ανάπτυξη, αυτή εξελίσσεται
και µεταµορφώνεται σε κοινωνική ανάπτυξη και ευηµερία σε το-
µείς, όπως είναι η παιδεία, οι υποδοµές, τα δίκτυα υπηρεσιών, η
αγροτική πολιτική, οι επενδύσεις στην ενέργεια και ο σεβασµός
των αστικών και θρησκευτικών ελευθεριών.

Μέσω του πορίσµατος επιδιώκεται, επίσης, η αξιοποίηση όλων
εκείνων των χρηµατοδοτικών εργαλείων, αλλά και η ανάγκη αυτά
να γίνουν γνωστά σε επιχειρήσεις, αλλά και σε πολίτες, έτσι ώστε
να συνεισφέρουν και αυτοί µε τη σειρά τους στην ανάπτυξη και
την προώθηση των επιχειρηµατικών τους ιδεών.

Με βάση τους πέντε κεντρικούς άξονες στους οποίους βασί-
ζεται το πόρισµα αναλύονται διεξοδικά όλοι οι τοµείς δράσης και
πράξης. 

Ειδικότερα, στον πρώτο άξονα δίνεται βάρος στην αναδιαµόρ-
φωση του πρωτογενούς τοµέα της Θράκης και στην ενίσχυση
της αναπτυξιακής δυναµικής του παραγωγικού µοντέλου της πε-
ριοχής. Προτάσεις στρατηγικής, όπως βαµβάκι µε θρακική ταυ-
τότητα, αλλά και αρδευτικά και εγγειοβελτιωτικά έργα διάνοιξης
δασικών οδών και βελτίωση του δασικού οδικού δικτύου, αποτε-
λούν κάποιες από αυτές τις πρωτοβουλίες. 

Ο δεύτερος άξονας προβλέπει: Αναβάθµιση συνοριακών και
τελωνειακών σταθµών της περιφέρειας. Αναβάθµιση της απαρ-
χαιωµένης πια σιδηροδροµικής Εγνατίας. Αναβάθµιση λιµενικών
εγκαταστάσεων και διασύνδεση της περιοχής του Έβρου µε ανα-
τολικό, κεντρικό, νότιο Αιγαίο και Πειραιά. Αναβάθµιση επίσης
και πλήρη λειτουργική αξιοποίηση συνοριακών και τελωνειακών
σταθµών όπως είναι το Ορµένιο, o Κυπρίνος, oι Καστανιές και οι
Κήποι.

Στον τρίτο άξονα περιλαµβάνονται πρωτοβουλίες για αναδιά-
ταξη του εργασιακού, οικονοµικού και επενδυτικού µοντέλου.
Πρόσφατα µέσω του αναπτυξιακού νόµου υιοθετήθηκαν συγκε-
κριµένες πολιτικές που προβλέπονται στο πόρισµα και πριµοδο-
τούν ιδιαίτερα τη Θράκη. 

Στον τέταρτο άξονα γίνεται αναφορά σε προτάσεις που αφο-
ρούν τη δηµογραφική ανασυγκρότηση, την εκπαιδευτική ανα-
βάθµιση, την πολιτιστική και πολιτισµική βελτίωση. 

Τέλος, στον πέµπτο άξονα επιδιώκεται η συνολική αναβάθµιση
της εικόνας της Θράκης ως brand name.

Η Θράκη, λοιπόν, χρήζει ιδιαίτερου χειρισµού. Γι’ αυτό σηµαν-
τικές πρωτοβουλίες ήδη υλοποιούνται. Ενδεικτικά, η ρύθµιση για
τη διευκόλυνση εξόφλησης των οφειλών του κράτους προς τις
επιχειρήσεις της Θράκης, µε συµψηφισµούς ασφαλιστικών, φο-
ρολογικών και άλλων οφειλών για τα χρεωστούµενα από το µι-
σθοδοτικό κόστος εργασίας, το γνωστό και ως «12%». 

Όπως, λοιπόν, γίνεται εύκολα αντιληπτό, το πόρισµα είναι απο-
τέλεσµα µακροχρόνιων διαβουλεύσεων και σκληρής δουλειάς.
Οι πολίτες και οι φορείς είχαν όλο αυτό το διάστηµα διαβούλευ-
σης την ευκαιρία να καταθέσουν τις προτάσεις τους µέσω µιας
ψηφιακής πλατφόρµας, µια πρότασή µου που είχε γίνει δεκτή και

που συνεισέφερε αποτελεσµατικά στο να ακουστούν όλες οι
φωνές και να αποτελέσει η επιτροπή µας µία επιτροπή που δεν
κλείστηκε στον εαυτό της, αλλά άκουσε τους πολίτες και τους
φορείς και έλαβε υπ’ όψιν τις τοποθετήσεις τους. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι το πόρισµα της επιτροπής δεν απο-
τελεί ένα ακόµα ευχολόγιο. Το σηµαντικό είναι ότι αυτό το πόρι-
σµα θα υλοποιηθεί και διαφυλάσσεται αυτό µέσω της επιτροπής
Παρακολούθησης που θα συγκροτηθεί, θα συγκροτείται ανά
τακτά χρονικά διαστήµατα και θα παρακολουθεί την πρόοδο που
θα υπάρχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρος ότι το πόρισµα
της επιτροπής θα αποδειχθεί οδικός χάρτης για την ανάπτυξη
της περιοχής µας, µε ρεαλιστικές προτάσεις και εφαρµόσιµες
πολιτικές για κυβερνητική δράση. Είναι χρέος µας όλοι µαζί και
ο καθένας ξεχωριστά να διαφυλάξουµε την ενότητα, τη συνοχή
και την ανάπτυξη της Θράκης. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι κανένα πόρισµα, καµ-
µία έρευνα, καµµία µελέτη δεν µπορεί να αποδώσει, αν δεν υπάρ-
χει πολιτική βούληση να την εφαρµόσεις, να την ακολουθήσεις
και να την υλοποιήσεις. Η σηµερινή Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη έχει έµπρακτα αποδείξει ότι και αυτό κάνει, αλλά πα-
ράλληλα δίνει και µια παρακαταθήκη στους πάντες, ώστε να µην
έχουν καµµία δικαιολογία απέναντι στη Θράκη απέναντι στην Ελ-
λάδα. 

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
κ. Λιάνα Κανέλλη εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συζήτηση την ανοίξαµε σή-

µερα µε την κουβέντα περί αναθεωρητισµού και οφείλω να οµο-
λογήσω ότι θα έπρεπε να είµαστε πολύ σκεπτικοί µιλώντας για
τη Θράκη να κουβαλάµε τη λέξη «αναθεωρητισµός», που είναι
ένα από τα εργαλεία της επικοινωνιακής δικαιολόγησης ενός
προαναγγελθέντος, προσχεδιασθέντος πολέµου σαν και αυτόν
που ζούµε τώρα και κυρίως στο πετσί τους και στους τάφους
τους και στη ζωή τους οι Ουκρανοί και οι Ρώσοι στρατιώτες που
πήραν την εντολή να µπουν στη χώρα µε την οποία ζούσαν επί
δεκαετίες ειρηνικά.

Αρχίζω από αυτό, γιατί όντως υπάρχει αναθεωρητισµός. Προ-
σπαθούµε να ξαναγράψουµε την ιστορία, ακόµα και της Θράκης.
Θυµόµαστε µέχρι το 1914 την αντίστοιχη ηµεροµηνία. Ξεχνάµε
ότι σαν σήµερα το 1941 µπήκαν στην Ελλάδα οι Γερµανοί, που
σήµερα ηγεµονεύουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εξαιρούν το
φυσικό αέριο για τις δικές τους ανάγκες από τα µέτρα κατά της
Ρωσίας. Ναι, έχουµε αναθεωρητισµό. Μιλάµε για «ψυχρό πό-
λεµο». Μην µου πείτε γιατί δεν µιλάω για τη Θράκη. Με εξαίρεση
τον κ. Ρουσόπουλο και κάνα δυο άλλους συναδέλφους κανένας
δεν µίλησε αυτά καθ’ αυτά για τη Θράκη. 

Ποια ήταν η Θράκη; Ήταν πάντα ξεχασµένη. Ήταν η απειλή
και ειδικά για τους κοµµουνιστές και για τάγµατα ανεπιθύµητων:
«Θα σε στείλω στον Έβρο». Τώρα την ανακαλύψαµε τη Θράκη;
Να σας πω γιατί την ανακαλύψαµε; Γιατί πήγε ο Πάιατ που ανα-
κάλυψε και την καινούργια Ουκρανία και που ήταν εκεί και στο
Μαϊντάν και σε όλα µαζί µε την παρέα του την Νόουλαντ, που
ήρθε εδώ και δεν ξέρουµε τι είπε. Την ανακάλυψε γιατί είναι χρή-
σιµη για τους Αµερικανούς. Ήταν χρήσιµη και επιλεγµένη για
Σούδα του βορρά. Όπου έχει Σούδα µπάζει και όπου µπάζει µπο-
ρεί να πεθάνεις από το ψυχρό κρύο των υπολογισµών, τον στρα-
τοκρατών, των ιµπεριαλιστών και αυτών που δεν διστάζουν να
λιώσουν λαούς και να τους ξεκληρίσουν κυριολεκτικά. 

Δεν έχουµε αναθεώρηση. Έχουµε ανασκολοπισµό της ιστο-
ρίας κυριολεκτικά και καθόµαστε και το µπάζουµε αυτό και στο
κοµµάτι της Θράκης. Ακούγονται τερατώδη πράγµατα. 

Επειδή θα έρθει σε αυτό το Βήµα να µιλήσει ο Ζελένσκι, θα
σας πω κάτι που είναι για να ανατριχιάσεις: Μιλάµε για ένα υπε-
ρόπλο χυδαιότητας που φτιάχτηκε και πρέπει να ξεπαγιδευτούµε
όλοι οι Έλληνες Βουλευτές και όλος ο ελληνικός λαός από αυτό
που λέγεται «επικοινωνία» και «διαφηµισµένη καταστροφή».

11334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας θυµίζω ένα πράγµα: Το 1917 έγινε η Οκτωβριανή Επανά-
σταση που άλλαξε τον κόσµο. Το 1917 πέθανε ο Ντεγκά. Ο
Ντεγκά ήταν µεγάλος ζωγράφος. Είχε φτιάξει έναν πίνακα που
λεγόταν «Ρωσίδες χορεύτριες». Η Εθνική Πινακοθήκη του Λον-
δίνου, του Brexit, του Τζόνσον, που έχει βγει έξω από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, αλλά είναι µέσα στο ΝΑΤΟ, που έχει βάσεις και
έδαφος στην Κύπρο, η οποία είναι µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
αλλά είναι κοµµένη στη µέση από νατοϊκό σύµµαχο, αυτή η κα-
τηγορία ανθρώπων του αναθεωρητικού και της αλλαγής της
ιστορίας πήρε απόφαση ως Εθνική Πινακοθήκη του Ηνωµένου
Βασιλείου να αλλάξει τον τίτλο του έργου του Ντεγκά χτες
επειδή οι κορδέλες των απεικονιζόµενων χορευτριών είναι κίτρι-
νες και µπλε και να τις κάνει «Ουκρανές χορεύτριες» αντί για
«Ρωσίδες χορεύτριες». 

Με αυτή τη Δύση είσαστε; Ποιος σας είπε ότι η Δύση είναι ενι-
αία; Όταν λέτε «Δύση» µιλάτε για έναν στυγνό καπιταλισµό, τί-
ποτε πέραν αυτού. Αυτό αποκαλείτε «Δύση». Μιλάτε για «ψυχρό
πόλεµο». Ποιον «ψυχρό πόλεµο» µωρέ; Όταν υπήρχε «ψυχρός
πόλεµος» υπήρχαν δύο διαφορετικά συστήµατα πολιτικά, δύο
διαφορετικές σκέψεις. Ήταν οι κοµµουνιστές από τη µια µεριά,
όπως θέλετε να τους ονοµάσετε εσείς, και ήταν και οι καπιταλι-
στές από την άλλη. Γι’ αυτό υπήρξε «ψυχρός πόλεµος». Τώρα
ποιοι συγκρούονται; Καπιταλιστές από τη µια µεριά και καπιτα-
λιστές από την άλλη, για την παραλλαγή ή µη του swift. Πώς κο-
ροϊδευόµαστε εδώ µεταξύ µας; 

Μιλάτε για συνύπαρξη στη Θράκη; Δεν ντρεπόµαστε! Έχουµε
συνυπάρξει µε τις χώρες τις αραβικές στις οποίες δίνουµε όπλα;
Δίνουµε ή δεν δίνουµε όπλα εκεί που ισχύει η Σαρία; Και όµως
µοιραζόµαστε κοινές αξίες µε τις χώρες που τους δίνουµε Πά-
τριοτ και µας τα φέρνουν; Για ποια ευαισθησία µιλάµε; Για έναν
πόλεµο ο οποίος ήρθε; Αυτό θα κάνουµε. Αξιοποιούµε τη Θράκη
για να την κάνουµε έναν τεράστιο στόχο, ώστε να ξέρουµε πού
θα πέσει η πρώτη βόµβα όταν θα γενικευθεί αυτού του είδους
το παζάρι. Και φτάνουµε να συζητούµε να φέρουµε Ουκρανούς
εδώ, όπως έλεγε ο Μιχάλης ο Χαραλαµπίδης για τη Θράκη πριν
από πάρα πολλά χρόνια όταν µιλούσε για Ρωσοπόντιους.

Ευκαιρία είναι η Θράκη για ανάπτυξη. Το Κόσσοβο έχει τερά-
στια ανάπτυξη: διακόσια εξήντα τέσσερα χιλιόµετρα δρόµους
έχει στο Κόσσοβο και πεινάνε οι Κοσσοβάροι, αλλά κυκλοφορού-
σαν µε νατοϊκά διαβατήρια! Εµείς είµαστε εδώ. Ζείτε -ζούµε όλοι
µας- µέσα στην Ευρώπη, εδώ, µε νατοϊκή στήριξη και ρωσική ιµ-
περιαλιστική ανταγωνιστική οικονοµία και µιλάµε για τη Θράκη
στοχοποιώντας την στο Τριεθνές. Την κάνουµε µια δίοδο. Δεν
περνάνε από εκεί πρόσφυγες. Δεν πρέπει να περνάνε από τον
Έβρο. Όχι, καθόλου! Μπορεί να περνάει όµως το τανκ, µπορεί
να περνάνε τα όπλα, τα πάντα πρέπει να περνάνε από εκεί! Η
FRONTEX που την φέρατε µε βάση τις ευρωπαϊκές αξίες να φυ-
λάξει τα σύνορα στη θάλασσα, διώκεται για εγκλήµατα και για
µατσαραγκιές οικονοµικές, για σκάνδαλα!

Γι’ αυτήν τη Δύση µιλάµε; Σε αυτή τη Δύση θέλετε να ανήκετε;
Ποιος φοράει τελικά φερετζέ υποκρισίας, εκτός από όλους εµάς,
που παίζουµε το παιχνίδι της χρωµατικής αντίληψης των «πορ-
τοκαλί» επαναστάσεων και της «κιτρινοµπλέ» δηµοκρατίας; Εί-
µαστε σοβαροί; Και ανοίγουµε τέτοια συζήτηση για τη Θράκη,
έχοντάς την εγκαταλείψει δεκαετίες επί δεκαετιών στη χώρα, µε
εκκλήσεις από εκεί, χωρίς να έχει σηκωθεί ένα κεφάλι να µιλήσει,
να έρθουν Ουκρανοί να µαζέψουν το λευκό σπαράγγι και κατη-
γοριοποιώντας τους πρόσφυγες σε λευκούς, χριστιανούς, κα-
λούς, κοντινούς, Ευρωπαίους, σε σχέση µε τους υπόλοιπους,
µαυριδερούς, µουσουλµάνους, από κάπου αλλού; Και µιλάµε και
καµωνόµαστε τους περήφανους, επιδιώκοντας πάντοτε την ανά-
πτυξη; 

Η απάντηση είναι στους δρόµους. Δεν είναι τυχαίο ότι διαλέ-
ξατε γι’ αυτό το ευαίσθητο θέµα που είναι η Θράκη, που είναι και
τα σύνορα της χώρας, που είναι δηµιουργικός χώρος µέσα στη
χώρα η Θράκη, διαλέξατε να τη φέρετε την ηµέρα της γενικής
απεργίας. Κάνατε ένα λάθος, υπολογίσατε ότι ο κόσµος θα κα-
θόταν σπίτι του, θα ξυνόταν κυριολεκτικά ή θα πήγαινε υποχρε-
ωτικά στη δουλειά και θα έβλεπε στην τηλεόραση τη σπουδαία
µας συζήτηση. Κι ο κόσµος σάς γέλασε, γιατί ο κόσµος ήταν

στον δρόµο. Κι ήταν χιλιάδες επί χιλιάδων στο δρόµο σήµερα,
να διαµαρτύρονται για όλα αυτά για τα οποία συζητάµε σήµερα. 

Ουαί υµίν, υποκριτές και Φαρισαίοι, από αυτά που έρχονται,
όταν η ανάπτυξη βασίζεται σε χορηγούς πολέµου! Θυµηθείτε τη
Γιουγκοσλαβία µέσα στην Ευρώπη και θυµηθείτε ότι αυτήν τη
στιγµή στην Ουκρανία υπάρχει κι ένας χορηγός του πολέµου,
που λέγεται Ίλον Μασκ, που τα προϊόντα του λέγονται TESLA,
που µε τη σειρά του είναι µια διάνοια από τη Σερβία που εκµε-
ταλλεύτηκαν οι Αµερικανοί και έζησε και πέθανε στην ψάθα. 

Όταν λοιπόν, τη Δύση την αντιλαµβάνεται κάποιος ως να είναι
µε τους εκµεταλλευτές των λαών, η απάντηση θα έρθει µόνον
από τους λαούς, και τους Ουκρανούς, και τους Ρώσους, και τους
Έλληνες εργαζόµενους, που κάποια στιγµή αυτό το παραµύθι
θα το σταµατήσουν, γιατί δεν µπορούµε να µιλάµε για τον Γ’
Παγκόσµιο Πόλεµο και για τα πυρηνικά κουµπιά ανήκοντας στη
Δύση της Χιροσίµα και του Ναγκασάκι.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης. 
Μετά τον κ. Γρηγοριάδη ακολουθεί ο κ. Καιρίδης, ο κ. Ξανθό-

πουλος, η κ. Ασηµακοπούλου και η κ. Αδαµοπούλου, µε την
οποία ολοκληρώνεται ο δεύτερος κύκλος. Ανά πάσα στιγµή
όµως, επειδή δήλωσε την πρόθεσή του να παρέµβει και ο Υπουρ-
γός, θα του δώσουµε όταν ζητήσει τον λόγο.

Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ που µου δίνετε

τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, η κ. Σακοράφα

εξήγησε, ενδελεχώς και µε πληρέστατο τρόπο κατά τη γνώµη
µου, τις θέσεις µας και το πόρισµά µας και για το θέµα της Θρά-
κης. Είναι ένα κεφαλαιώδες θέµα. Το έκανε ακροθιγώς και ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. Εποµένως, δεν νιώθω
υποχρεωµένος να µιλήσω γι’ αυτό, καθώς είναι εξωφρενικά και
εξαιρετικά πιεστικά τα τεκταινόµενα στην ελληνική κοινωνία
αυτήν ακριβώς τη στιγµή που µιλάµε. 

Και είναι αυτή η στιγµή φορτισµένη, γιατί εµείς, εν αντιθέσει
µε εσάς της Συµπολίτευσης, µπορέσαµε και πήγαµε πριν από
δύο ώρες στη συγκέντρωση και το λέω µε ψόγο.

Εσείς δεν µπορείτε να πάτε, δεν µπορεί να πάει ούτε ο Πρω-
θυπουργός ούτε κανένας Υπουργός σας δεν µπορεί να πάει
χωρίς σωµατοφύλακες κοντά στον κόσµο, όχι µόνο στις συγκεν-
τρώσεις, που ας πούµε ότι είναι πιο «αναµµένα τα αίµατα», αλλά
δεν µπορεί καν να κυκλοφορήσει κάποιος από τους Υπουργούς
της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», σύµφωνα µε τη δική µας ανά-
λυση στο ΜέΡΑ25, οπουδήποτε στην επικράτεια χωρίς να κινδυ-
νέψει σοβαρά από χλεύη και άλλα πολύ χειρότερα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το εγκρίνετε αυτό;
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Όχι, καθόλου. Το προσυπογράφω.
Οι κυβερνήσεις, αγαπητοί και αγαπητές της Συµπολίτευσης,

ξέρετε, δεν εκλέγονται µόνο για να µην κάνουν γκάφες οι ίδιες. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: (…)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ µη δια-

κόπτετε, κύριε Λοβέρδο, δεν καταγράφεται τίποτα στα Πρακτικά. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τι ακριβώς θέλετε;
Το είπα µόνος µου. Κινδυνεύουν από χλεύη, το ακούσατε; Ή

κάνετε πως δεν το ακούτε; Ο κίνδυνος της χλεύης έχει να κάνει
µε την αξιοπρέπεια. Όσοι έχουν αποχωριστεί αυτήν την αίσθηση
από δεκαετίες, κάνοντας τους πολιτικούς σε αυτόν τον τόπο, την
έχουν ξεχάσει την αίσθηση. Η χλεύη είναι αρκετός λόγος για να
κοκκινίζουν µερικοί, δεν χρειάζεται απειλή βίας καµµιάς. Αρκεί η
χλεύη για να µην µπορεί να κυκλοφορήσει ο κ. Μητσοτάκης στην
επικράτειά του. 

Οι κυβερνήσεις δεν εκλέγονται από τον ελληνικό λαό για να
µην κάνουν γκάφες και να µην του δηµιουργούν κεφαλαιώδη
προβλήµατα οι ίδιες, εκλέγονται και γι’ αυτό. Αλλά, ξέρετε -ω του
θαύµατος, τι παράξενο!- εκλέγονται επίσης για να αντιµετωπί-
ζουν απειλές προερχόµενες από το εξωτερικό, απειλές οι οποίες
είναι απρόσµενες. Αυτό ακριβώς είναι το πολιτικό γίγνεσθαι, ένα
αέναο σερί από απρόβλεπτες εξελίξεις. 
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Και ξέρετε, το αφήγηµά σας εδώ και πάρα, πάρα πολύ καιρό
είναι ότι εσείς ως Κυβέρνηση ό,τι λέτε το κάνετε και ότι εσείς
προβλέπετε καλά. Δεν είχατε προβλέψει καλά µια σειρά από
πράγµατα. Δεν είχατε προβλέψει καλά ότι δεν θα κράταγε ο κο-
ρωνοϊός έξι µήνες, αλλά τρία χρόνια. Δεν είχατε προβλέψει καλά,
λοιπόν, ότι δεν µπορείτε να καβατζάρετε ένα τέτοιο πρόβληµα,
που αγγίζει τους είκοσι οκτώ χιλιάδες νεκρούς σήµερα -θα τους
ξεπεράσει µεθαύριο για την ακρίβεια και θα µας κάνει πρωτα-
θλητές στην Ευρώπη σε νεκρούς- ότι δεν µπορείτε να το ξεπε-
ράσετε µην προσλαµβάνοντας ούτε έναν µόνιµο γιατρό για
δείγµα, ότι δεν µπορείτε να το ξεπεράσετε όταν πεθαίνουν εβδο-
µήντα –τόσοι πεθαίναν χτες, σας ενηµερώνω- και δεκαεννιά χι-
λιάδες βρέθηκαν άρρωστοι χθες, ότι δεν µπορείτε να το
ξεπεράσετε µην επιτάσσοντας ούτε µία µεγάλη ιδιωτική υγειονο-
µική µονάδα για δείγµα. Έτσι δεν ξεπερνιέται το πρόβληµα.

Εκλεγήκατε, µε λίγα λόγια, για να προστατεύσετε τον ελληνικό
λαό και για να προστατεύει κάποιος τον ελληνικό λαό πρέπει να
έχει την υπ’ αριθµόν ένα αρετή του πολιτικού. Ποια είναι αυτή; Η
διορατικότητα. Σας ρωτάω λοιπόν, τι διορατικότητα επιδείξατε,
και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, όταν αποφασίσατε να δώσετε τη βάση της
Αλεξανδρούπολης στους Αµερικανούς, να τους χαρίσετε δηλαδή
µία ακόµη βάση στην επικράτεια; Και βεβαίως εσείς το συνεχί-
σατε, το ενστερνίζεστε και θριαµβολογείτε. Διότι ποιο είναι το
αφήγηµά σας τόσον καιρό, το δεύτερο; Το πρώτο αφήγηµα που
έθιξα πριν είναι ότι όλα είναι εισαγόµενα, για όλα φταίνε οι συγ-
κυρίες, και σε αυτό σας απάντησα ότι είστε οι υπεύθυνοι εκλεγ-
µένοι για να αντιµετωπίζετε και τις έκτακτες συγκυρίες. 

Το αφήγηµά σας για την Αλεξανδρούπολη και τα τεκταινόµενα
εκεί ποιο είναι; Ότι το καλό παιδί ανταµείβεται, αυτός που κάθε-
ται ήσυχος, αυτός ο οποίος κάνει τα χατίρια στην υπερδύναµη.
Αµ δε! Δεν ανταµείβεται αυτός, γιατί αυτός που ερωτοτροπούσε
τόσα χρόνια µε την Τουρκία, αυτός που αγόραζε S-300 αντί για
Χ πυραυλικά συστήµατα του ΝΑΤΟ, αυτός που είπε «Αν µε ζορί-
σετε λίγο ακόµα, θα πάρω και MiG µαχητικά, δεν θα πάρω F-32»
ήταν οι Τούρκοι. Οι Τούρκοι ήταν που ήταν έξι χιλιόµετρα από
το Καστελόριζό µας και εσείς περί άλλα τυρβάζατε και κάνατε
ότι δεν βλέπετε, λέγατε ότι έµπλεξαν οι άγκυρες, λέγατε ότι δεν
κάνουν ηχοβολιστικά γιατί έχει πολλή φασαρία, έχει µαζευτεί
στόλος. Οι Τούρκοι ήταν!

Ξέρετε ποιους ανταµείβουν οι Αµερικανοί σύµµαχοί σας; Αν-
ταµείβουν τους Τούρκους! Γι’ αυτό σας προστάζει η Υφυπουρ-
γός Εξωτερικών και τσακίζεται ο κ. Μητσοτάκης, ο ανώνυµος
αυτός άνθρωπος-εταιρεία να τσακιστεί να πάει στην Κωνσταντι-
νούπολη, που δεν πήγαινε για κανένα λόγο, έλεγε «Δεν πάω για
τίποτα, δεν συζητάω για τίποτα». Μόλις τον πρόσταξαν, τσακί-
στηκε, κύριε Πρόεδρε, να πάει. 

Γι’ αυτόν τον λόγο επίσης θα συναντηθεί αύριο ο κ. Μητσοτά-
κης µε την Υφυπουργό Εξωτερικών των Ηνωµένων Πολιτειών.
Ήδη µίλησε µαζί της και εκδόθηκε µια εξαιρετικά ασαφής ανα-
κοίνωση, για θέµατα κοινού ενδιαφέροντος και διάφορα άλλα τέ-
τοια πράσινα άλογα. 

Στην πραγµατικότητα, αυτό που συµβαίνει αυτήν τη στιγµή µε
εσάς Κυβέρνηση -και θα λογοδοτήσετε γι’ αυτό- είναι ότι αποκτά
άλλη αναβάθµιση η στρατιωτική παρουσία των Ηνωµένων Πολι-
τειών της Αµερικής στην πατρίδα µας. Αυτό που συµβαίνει αυτήν
τη στιγµή είναι ότι γινόµαστε για τα καλά, όπως είπε η προλαλή-
σασα κ. Λιάνα Κανέλλη, ένας µεγάλος, ο κεντρικός στόχος του
φασίστα και «ψιλοπαρασχιζοειδούς» Πούτιν σε όλη την ευρω-
παϊκή ήπειρο. Η Αλεξανδρούπολη είναι ο στόχος, το είπε ο ίδιος
ο κ. Λαβρόφ. 

Πόσο διορατική σας φαίνεται σήµερα, λοιπόν, αυτή η από-
φαση; Πόσο διορατική σας φαίνεται σήµερα η απόφαση του κ.
Χατζηδάκη και του κ. «Μητσοτάκη Α.Ε.» για την ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ; Πήγε καλά αυτό; Πήγε καλά το µοίρασµα στους τέσ-
σερις παρασιτικούς;

Ο Υφυπουργός σας, ο κ. Τσακλόγλου, πριν από λίγο σε συνέν-
τευξή του, ξέρετε τι είπε; Είπε ούτε λίγο ούτε πολύ, κύριε Πρό-
εδρε και κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τόλµησε να πει ότι η µόνη
ελπίδα των καταναλωτών της ΔΕΗ είναι ο οίκτος που µπορεί να
επιδείξουν εν δυνάµει, που δύνανται να επιδείξουν, οι τέσσερις

παρασιτικοί στους οποίους µοιράσατε, τεµαχίσατε και χαρίσατε
και χαρίσατε τη ΔΕΗ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Αυτό δεν είναι η µόνη λύση, κύριε Τσακλόγλου. Υπάρχει και η
λύση της τροπολογίας του ΜέΡΑ25, η οποία κατατέθηκε σήµερα
στο Κοινοβούλιό µας και λέει τουλάχιστον µέχρι τον Ιούνιο -για
όνοµα του Θεού!- να µην κοπεί το ρεύµα σε καµµία επιχείρηση
και κανέναν άνθρωπο που είναι κάτω από ένα συγκεκριµένο όριο
πλούτου στην επικράτεια. Μπορούν, κύριε Πρόεδρε να το κά-
νουν. Δεν θέλουν! 

Θα τελειώσω αµέσως, δεν θα καταχραστώ τον χρόνο σας,
προσθέτοντας τα εξής. Ο ελληνικός λαός σε κάθε 100 ευρώ που
πληρώνει σε κάθε λογαριασµό ρεύµατος, τα 55 ευρώ τα δίνει -
εκτός από τα κέρδη τους- σε αυτούς τους τέσσερις, στον κ. Πε-
ριστέρη, τον κ. Λάτση, τον κ. Βαρδινογιάννη και τον κ.
Μυτιληναίο. Τους τα δίνει, γιατί; Γιατί υπερτιµολογούν αυτό που
του πουλάνε. Το πουλάνε µε µέση τιµή κτήσης την ανώτερη τιµή
που παίρνει το τελευταίο τέταρτο της διαπραγµάτευσης στο
Χρηµατιστήριο, που εσείς µας βάλετε και εσείς συνεχίζετε εν
µέσω τέτοιας κρίσης. Πόσο διορατικά είναι όλα αυτά αυτή τη
στιγµή; 

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι εκτός από τους πλούσιους,
τους µεσαίους και τους µικροµεσαίους και οι διακόσιες περίπου
χιλιάδες εργαζόµενοι στις τέχνες παίρνουν λογαριασµούς ΔΕΗ.
Πρέπει να ζεστάνουν το σπίτι τους µε πετρέλαιο ή µε φυσικό
αέριο, έχουν µηχανάκι ή αυτοκίνητο και είναι µαζί µε αυτούς που
δουλεύουν στην εστίαση -κατ’ εξαίρεση από τον υπόλοιπο ελλη-
νικό λαό- δυόµισι χρόνια τώρα άνεργοι, µε µικρές «νησίδες» που
πετάγονται από δω και από κει και δουλεύουν. Θα κάνετε κάτι
για το σινάφι µας; Θα κάνετε κάτι γι’ αυτούς τους διακόσιες χι-
λιάδες ανθρώπους; Κι αυτοί παίρνουν λογαριασµούς και δεν
µπορούν να τους πληρώσουν. Θα κάνετε το παραµικρό; 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο. Ελπίζω
να πρυτανεύσει η κοινή λογική και να σκεφτείτε, έστω ψηφοθη-
ρικά, ότι δεν µπορείτε να αφήνετε άλλο, τόσο εγκαταλελειµµένο
τον ελληνικό λαό. Τώρα η κατάσταση έχει φτάσει στο µη περαι-
τέρω. Κάντε κάτι γι’ αυτό τον έρµο τον λαό, γιατί σε εσάς έδωσε
το µεγαλύτερο ποσοστό, από εσάς λογικά περιµένει να τον υπε-
ρασπιστείτε και να τον προστατεύσετε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Καιρίδης Δηµήτριος.
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθα εδώ σήµερα το πρωί και

παρακολουθώ έκτοτε αυτή τη συζήτηση, πραγµατικά µε πολύ
καλή διάθεση, γιατί πιστεύω ότι η Θράκη ή τουλάχιστον πίστευα
ότι η Θράκη µπορεί να µας ενώσει, ότι είναι ένα εθνικό θέµα στο
οποίο θα πρέπει να υπάρχουν συναινέσεις και συγκλίσεις και γι’
αυτό εργαστήκαµε πολύ σκληρά, θα πω, οι περισσότεροι των συ-
ναδέλφων στην επιτροπή. 

Δυστυχώς, παρακολουθώντας τη συζήτηση, διαπίστωσα ότι
για µια ακόµη φορά οι γνωστές παθογένειες της δηµόσιας ζωής
µας πρυτάνευσαν. Κυριάρχησε η γενικολογία, η αοριστολογία,
συχνά η ασχετοσύνη. Άνθρωποι που δεν διάβασαν καν το πόρι-
σµα, ήρθαν εδώ να βγάλουν εύκολους δεκάρικους σε αυτό το
αέναο πολιτικό θέατρο, το οποίο δεν µας επιτρέπει να συµφω-
νούµε ακόµα και στα αυτονόητα και να διχαζόµαστε έτσι για να
διχαζόµαστε, διότι έτσι δυστυχώς έχει συνηθίσει να λειτουργεί
η πολιτική ζωή σε βάρος των πραγµατικών συµφερόντων των πο-
λιτών. 

Τι κάνει λοιπόν αυτό το πόρισµα; Να πούµε το βασικό, το µεί-
ζον, το οποίο φοβάµαι ότι πάρα πολλοί και στην Αντιπολίτευση
δεν το έχουν κατανοήσει. Παίρνει τις γνωστές ιδιαιτερότητες
αυτής της πανέµορφης πολύτιµης ακριτικής περιοχής µας, της
Θράκης και τις µετατρέπει από µειονεκτήµατα σε πλεονεκτή-
µατα. Αυτό το οποίο µέχρι χθες κάποιοι θεωρούσαν µειονέκτηµα,
το παραµεθόριο, τη διασυνοριακότητα, την πολυπολιτισµικότητα
και πολυθρησκευτικότητα της Θράκης, τα βλέπει και τα εντάσσει
σε ένα συνολικό αναπτυξιακό σχέδιο ως προτερήµατα, ως πλε-
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ονεκτήµατα, πάνω στα οποία µπορεί να βασιστεί µια νέα αναπτυ-
ξιακή δυναµική. 

Η Θράκη δεν είναι µόνο µία περιοχή µε µεγάλα προβλήµατα,
προφανώς. Είναι µία περιοχή µε τεράστιες δυνατότητες, µία πε-
ριοχή πραγµατικά πρότυπο διαπολιτισµικής συνύπαρξης για όλη
την Ευρώπη. Δεν έδωσε ούτε έναν τζιχαντιστή, την ώρα που εί-
χαµε αυτά τα προβλήµατα την τελευταία εικοσαετία, σε αντίθεση
µε όλες τις µουσουλµανικές κοινότητες της Ευρώπης. Είναι η πε-
ριοχή στην οποία έχουµε την παλαιότερη συνύπαρξη στην Ευ-
ρώπη χριστιανών και µουσουλµάνων, εκεί που πρωτοξεκίνησε ο
Χριστιανισµός στην ευρωπαϊκή ήπειρο και πρωτοεµφανίστηκαν
και οι µουσουλµάνοι στην ευρωπαϊκή ήπειρο. 

Λείπει τώρα και η κ. Μπακογιάννη, για να µην µπούµε στη δια-
δικασία να πούµε πού πήγε πρώτος ο Απόστολος Παύλος, αν
ήταν η Κρήτη ή η Καβάλα. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Η Καβάλα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Μπράβο, κύριε Ξανθόπουλε. 
Προφανώς έχουµε τεράστια προβλήµατα, τη διαρροή του µα-

θητικού πληθυσµού, τις ελλιπείς υποδοµές, τη φτώχεια σε σχέση
µε τον εθνικό µέσο όρο και κυρίως τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και
πρέπει να δουλέψουµε όλοι µαζί. Το κάναµε στην επιτροπή δύο
χρόνια και θέλω να συγχαρώ όλους τους συναδέλφους και της
Αντιπολίτευσης, προεξάρχουσας βεβαίως της Προέδρου της
Επιτροπής, της κ. Μπακογιάννη, του καλού συναδέλφου Θόδω-
ρου Ρουσόπουλου και όλων όσων άλλων συµµετείχαν, που µαζί
µε τους Υπουργούς, µαζί µε τα επιµελητήρια, µαζί µε τους δή-
µους, την περιφέρεια, τους φορείς, ακούσαµε και συγκεντρώ-
σαµε δεκάδες προτάσεις και στη διαδικτυακή πλατφόρµα και
στις διάφορες συναντήσεις που κάναµε, παρά τα προβλήµατα
του κορωνοϊού. 

Να συγχαρώ και να ευχαριστήσω από την καρδιά µου τους
τρεις εµπειρογνώµονες, που δούλεψαν εθελοντικά, τον κ. Αµπα-
τζή, τον κ. Λαµπριανίδη και τον κ. Τριανταφυλλίδη για τις προτά-
σεις τους, για τη δουλειά που έκαναν και την πραγµατικά
εξαντλητική προσπάθεια να βρεθεί συναίνεση. Και η συναίνεση
είχε βρεθεί, απλώς εντελώς προσχηµατικά. Επειδή τα κόµµατα
θέλουν τη διαφοροποίηση για τη διαφοροποίηση και στο τέλος
πέφτουν σε µια σειρά από αντιφάσεις, δεν έγινε. 

Είδατε ότι ο εκπρόσωπος του ΚΙΝΑΛ είπε ότι θα προσυπέ-
γραφε τα οικονοµικά. Στη συνέχεια ήρθε ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΚΙΝΑΛ και µας είπε ότι διαφωνεί µε τα οικονοµικά,
όπως και διάφοροι Βουλευτές του, που δεν τα θέλουν. Πρέπει
κάποτε να µάθουµε να συνεννοούµαστε. Δεν γίνεται έτσι να προ-
χωρήσουµε. Είναι ένα από τα πολλά παραδείγµατα των αντιφά-
σεων αυτής της συζήτησης που µπορώ να αναφέρω.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και για τα θεσµικά πείτε που συµ-
φωνούσαν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Και στα θεσµικά µέσα συµφωνούσαν
κάποιοι από το ΚΙΝΑΛ.

Εµείς δεν θέλουµε ένα πόρισµα να µπει στο συρτάρι. Γι’ αυτό
και βάλαµε στοίχηµα ότι θα κλείσουµε εκκρεµότητες, όπως την
επιδότηση του 12%, για να δείξουµε στους καχύποπτους δικαιο-
λογηµένα Θρακιώτες µας και ακρίτες µας ότι η πολιτεία δεν λέει
µόνο λόγια, αλλά κάνει πράξεις, όπως έκανε µε τον νόµο για τις
στρατηγικές επενδύσεις ειδικά για τη Θράκη, όπως έκανε µε τον
αναπτυξιακό νόµο, όπου εκεί ξέρατε ότι είχαµε τον ανταγωνισµό
µε τη δυτική Μακεδονία και την απολιγνιτοποίηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Είπαµε ότι η Θράκη θα είναι πάντα µπροστά, µαζί µε την ανα-
τολική Μακεδονία. Όπως ξέρετε, η καταγωγή µου είναι από την
Καβάλα και ξέρω πάρα πολύ καλά τα προβλήµατα και της Δρά-
µας και της Καβάλας. Τα είχαµε προµετωπίδα και δεν πρέπει να
δηµιουργούµε εντυπώσεις στους πολίτες, αλλά να πούµε και τις
αλήθειες πέρα από τις γενικολογίες. Ακούστηκαν εδώ διάφορα
για τους ιµπεριαλισµούς. Πήξαµε πια!

Ένα ζήτηµα είναι οι υποδοµές. Δεύτερο, οι κρατικές ενισχύ-
σεις και επιδοτήσεις. Έχουµε πρόβληµα -εγώ δεν κρύβοµαι- µε
τη µονάδα κρατικών ενισχύσεων. Πρέπει να είµαστε πιο διεκδι-
κητικοί απέναντι στην Ευρώπη. Σε αυτές τις περιοχές που υστε-
ρούν, όπως το κάνουν άλλες χώρες, για παράδειγµα, οι Εσθονοί,

οι Λετονοί, οι Σουηδοί, να το κάνουµε και εµείς -σε συνάρτηση
µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο προφανώς- ώστε να µπορέσουµε να δη-
µιουργήσουµε την ισότητα ευκαιριών, διότι η Θράκη απέχει πολύ
από το κέντρο. 

Η Θράκη έχει τον φορολογικό ανταγωνισµό από τη Βουλγαρία
που είναι µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έχει τον ανταγωνισµό
από την Τουρκία, η οποία µπορεί να παράγει -και είναι τελωνει-
ακή Ένωση- χωρίς τα στάνταρ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να
κάνει αθέµιτο ανταγωνισµό στις επιχειρήσεις του Έβρου και της
Ροδόπης. Είναι γνωστά αυτά τα προβλήµατα και άρα πρέπει να
σκύψουµε το κεφάλι για να προχωρήσουµε µπροστά. 

Μας δίνει, λοιπόν, έναν µπούσουλα. Εδώ είµαστε για να τον
εφαρµόσουµε και εδώ θα είµαστε. Αυτή είναι η υπόσχεση και της
επιτροπής και της Προέδρου και συνολικά της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, δηλαδή ότι δεν θα ξεχαστεί. Όπως το κάναµε µε
τον αναπτυξιακό νόµο, θα κάνουµε συνεχείς παρεµβάσεις και
δεν θα είναι αυτή η τελευταία συζήτηση στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καιρίδη, ολο-
κληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ υπάρχει το παράλογο του Κανονισµού. Επιτρέψτε µου να

το σηµειώσω ως νέος Βουλευτής. Παίρνει κάποιος τον λόγο και
µιλάει για είκοσι πέντε λεπτά επί παντός επιστητού πλην της
Θράκης και ο υπεύθυνος για τα οικονοµικά της Θράκης στην επι-
τροπή έχει πέντε λεπτά και δεν προλαβαίνει να πει τίποτα. 

Δεν φταίτε εσείς. Έτσι είναι το πλαίσιο. Από το πρωί πάνω από
το µισό χρόνο οµιλίας καταναλώσαµε -έχει φτάσει τώρα 16.10’
και επιτρέψτε µου να εκφράσω αυτό το παράπονο- συζητώντας
τα πάντα πλην της Θράκης. Και έρχεται ο υπεύθυνος συντονι-
στής των οικονοµικών της Θράκης να πει πέντε κουβέντες για τη
Θράκη και του δίνονται πέντε λεπτά και πρέπει να τελειώσει, να
κλείσει και να σας αποχαιρετήσει.

Λοιπόν, σας λέω τούτο και τελειώνω. Αφορά όλη την Εθνική
Αντιπροσωπεία. Εγώ το πιστεύω και ξέρω ότι και εσείς θα το ψη-
φίζατε, αν δεν υπήρχαν αυτές οι δεσµεύσεις. Προσπαθήσατε
προσχηµατικά να βρείτε δικαιολογίες εδώ κι εκεί και αποκαλύ-
πτονται. Δεν θέλω να την κάνω αυτή την άχαρη κουβέντα, γιατί
πραγµατικά θέλω να είµαι εθνικός και συναινετικός σήµερα. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι µπορώ να γίνω και σκληρός, αν χρειαστεί. 

Όλη η Εθνική Αντιπροσωπεία στέργει -και αυτό πρέπει να είναι
το µήνυµα που στέλνουµε στους Θρακιώτες µας και στους Ανα-
τολικοµακεδόνες µας, στην Καβάλα και στη Δράµα µας, στη Ρο-
δόπη, στην Ξάνθη και στον Έβρο µας- και είµαστε πάντα εδώ,
δίπλα τους, για να προχωρήσουµε µπροστά στη νέα εποχή, τώρα
που δίνονται τέτοιες δυνατότητες αναβάθµισης -και γεωστρατη-
γικής- µε τις αλλαγές που γίνονται. Η Θράκη πρέπει να είναι στο
επίκεντρο, κάνοντας τις όποιες αυτές ιδιαιτερότητες το δυνατό
χαρτί για να προχωρήσει µπροστά η ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ξανθόπουλος Θεόφιλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι 6 Απριλίου, ηµέρα
απεργιακών κινητοποιήσεων, ηµέρα αγώνα. Είναι ο λαός στους
δρόµους και προσπαθεί να δείξει ότι «ως εδώ, δεν πάει άλλο».
Αυτό, ως Εθνική Αντιπροσωπεία, πρέπει να το λάβουµε πολύ σο-
βαρά υπ’ όψιν. Δεύτερον, η 6η Απριλίου είναι η ηµέρα της γερ-
µανικής εισβολής στη χώρα. Είναι η «Μάχη των Οχυρών», η µάχη
του Λίσσε -γιατί εγώ είµαι από τη Δράµα- είναι το πνεύµα της αν-
τίστασης του λαού µας που πέρασε αυτούσιο στην κατοχή και
«αιµοδότησε», τροφοδότησε το µεγαλειώδες έπος της Εθνικής
Αντίστασης. Και αυτές οι µέρες αξίζουν ενός ανάλογου σχολια-
σµού. 

Έρχοµαι στο κυρίως θέµα, στο πόρισµα της έκθεσης της δια-
κοµµατικής επιτροπής. Εγώ ήµουν από τους Βουλευτές που συµ-
µετείχαν και παρακολούθησαν. Από το πρωί είµαι εδώ. Βλέπω
την αγωνιώδη προσπάθεια των συναδέλφων της Πλειοψηφίας να
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µας πείσουν ότι το πόρισµα συµπεριλαµβάνει τη Δράµα, την Κα-
βάλα και τους νοµούς της Θράκης. 

Το πόρισµα το ίδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γράφει στην
προµετωπίδα του στο εξώφυλλο: «Έκθεση Διακοµµατικής Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής για την ανάπτυξη της Θράκης». Στο
εσώφυλλο γράφει: «Έκθεση της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτι-
κής Επιτροπής για την ανάπτυξη της Θράκης». Σε ένθετο-τσόντα
από κάτω -ευτυχώς που υπάρχουν οι υπολογιστές γιατί αλλιώς
θα ήταν αυτοκόλλητο- γράφει: «Στρατηγικός Αναπτυξιακός Σχε-
διασµός Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης». Αυτό είναι το
µόνο σηµείο στο οποίο αναφέρεται η ανατολική Μακεδονία και
η Θράκη. 

Και τώρα στο περιεχόµενο, σταχυολογώ: Σελίδα 7: Έχει επι-
κεφαλίδα «Διακοµµατική Επιτροπή για την ανάπτυξη της Θρά-
κης». Σελίδα 17: «Άξονες δράσης: αναδιαµόρφωση του
πρωτογενή τοµέα της Θράκης και αναπτυξιακές προοπτικές». Το
πόρισµα το έκανα φύλλο και φτερό. Σελίδα 23: «Δεύτερος άξο-
νας: Ενεργειακή και Περιβαλλοντική Αναβάθµιση της Θράκης σε
συνδυασµό µε ένα σύγχρονο δίκτυο υποδοµών». Σελίδα 57:
«Πέµπτος άξονας: Διαπεριφερειακή και Διασυνοριακή συνεργα-
σία. Η Θράκη ως brand name». Εµείς είµαστε εκτός, δεν είµαστε
brand name. Σελίδα 75: «Παράρτηµα Α’: ο πρωτογενής τοµέας
στη Θράκη. Η φυτική παραγωγή στη Θράκη. Καλλιεργηθείσα
έκταση ανά παραγόµενο προϊόν στις τρεις περιφέρειες της Θρά-
κης: Ξάνθη, Ροδόπη και Έβρος κ.λπ.». «Η καλλιεργηθείσα έκταση
ανά παραγόµενο προϊόν στις τρεις περιφέρειες της Θράκης».
Υπάρχουν και άλλοι λεπτοµερείς πίνακες που έχουν ως αποκλει-
στικό περιεχόµενο το τι γίνεται στη Θράκη. Σελίδα 98 του πορί-
σµατος: «Ενίσχυση της καπνοκαλλιέργειας και των
καπνοπαραγωγών στην περιοχή της Θράκης». Σελίδα 110 του
πορίσµατος: «Η αλιεία στη Θράκη: Αλιευτικός Συνεταιρισµός Βι-
στωνίδας και Βιστωνικού κόλπου «Άγιος Νικόλαος», Πόρτο
Λάγος Ξάνθης του Δήµου Αβδήρων Ξάνθης. Αλιευτικός Επαγ-
γελµατικός Σύλλογος Δήµου Αβδήρων. Σύλλογος Παράκτιων
Αλιέων «Η Παναγία» του Δήµου Κοµοτηνής. Αγροτικός Αλιευτι-
κός Σύλλογος Αλεξανδρούπολης». Το από εδώ κοµµάτι της Κα-
βάλας, δηλαδή η Θάσος, είναι απόν- εκκωφαντική η απουσία. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το πλαίσιο εντός του οποίου ασχολήθηκε
η επιτροπή ενάµιση χρόνο. Έγιναν συνοµιλίες, υπήρξε συνεργα-
σία µε τους φορείς, βεβαίως. Ο µόνος φορέας που κλήθηκε από
τη Δράµα ήταν το επιµελητήριο Δράµας µαζί µε τα υπόλοιπα επι-
µελητήρια. Στάλθηκε και ένα e-mail από την επιτροπή προς τους
δήµους της Δράµας. Δεν είδατε τον Δήµο Νευροκοπίου, για πα-
ράδειγµα, για να µιλήσετε για το χιονοδροµικό κέντρο του Φα-
λακρού, που είναι το µοναδικό χιονοδροµικό κέντρο της
περιοχής µας. Η σιδηροδροµική Εγνατία εξελίσσεται ερήµην της
Δράµας και της Καβάλας. Έµειναν απ’ έξω δύο µεγάλα αστικά
κέντρα. Ουσιαστικά, µιλάµε για δύο περιοχές οι οποίες µόνο θε-
τικά µπορεί να προσδώσουν στη ζωντάνια και στην εµπορική ση-
µασία που έχει η νέα σιδηροδροµική Εγνατία. 

Και τέλος, επειδή είστε εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να
ακούσω κάτι. Αυτές τις µέρες το ΔΙΠΑΕ, το Διεθνές Πανεπιστήµιο
της Ελλάδος προχωράει στην αναµόρφωση του χάρτη, όπου τα
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της Δράµας και της Καβάλας είναι
εκτός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό είναι, λοιπόν, το ολιστικό σχέδιο για την ανάπτυξη της

Θράκης, στο οποίο η ανατολική Μακεδονία, η Δράµα και η Κα-
βάλα είναι ο φτωχός συγγενής. Ως προς τα λοιπά, προσυπο-
γράφω πλήρως -γιατί τελειώνει ο χρόνος- τα όσα είπε η
Βουλευτής του ΚΙΝΑΛ από τη Δράµα, η κ. Κεφαλίδου. 

Θέλω να πω κάτι και να κλείσω. Η προεργασία όλου του πορί-
σµατος ήταν µε την επιµέλεια, την επίσπευση και την πολιτική
ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας. Η Νέα Δηµοκρατία προσδιόρισε
το πλαίσιο για τη Θράκη και αναγκαστικά οι προτάσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχουν αυτή τη στόχευση. Εµείς δεν µπορούσαµε να βά-
λουµε ένα άλλο πλαίσιο από µόνοι µας. Σταθήκαµε στο πλαίσιο
που έθεσε η πλειοψηφία. 

Οι λόγοι υστέρησης της Θράκης είναι δεδοµένοι και εξαιτίας
αυτής της υστέρησης -και εννοώ της ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης της ευρύτερης περιοχής- πρέπει να υπάρξει φροντίδα
υπερβάλλουσας ανάπτυξης, για να έρθουµε στον µέσο όρο. Τί-
ποτα τέτοιο δεν καταγράφεται σε αυτό το πόρισµα. Το ανθρώ-
πινο δυναµικό είναι καθοριστικός παράγοντας για την ανάπτυξη
και κάθε µείωση της επιστηµονικής και εκπαιδευτικής φροντίδας
για τον πληθυσµό της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης υπο-
νοµεύει εκ των ένδον αυτή την προσπάθεια. 

Τέλος, ως ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε καταθέσει το πόρισµά µας. Μιλάµε
για τη δηµιουργία του τεχνολογικού campus, τη βελτίωση των
κάθετων υποδοµών στην περιοχή, τη δηµιουργία του οργανισµού
ανάπτυξης και ενίσχυσης της συνεργασίας της Νοτιοανατολικής
Ευρώπης µε επίκεντρο τη Θράκη. Ο στόχος είναι σε ορίζοντα έξι
ετών να έχει αυξηθεί η παραγόµενη προστιθέµενη αξία στην πε-
ριοχή µας και να έχει βελτιωθεί η τοµεακή της σύνθεση. Αυτό το
αναφέρω, για να µην υπάρχει καµµία επιφύλαξη για το πώς προ-
σεγγίσαµε τις λειτουργίες της επιτροπής. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την κατανόηση. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ξανθόπουλο. 

Θα δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας τον
κ. Συρίγο και µετά θα συνεχίσουµε τον κατάλογο. Θα ακολουθή-
σει η κ. Ασηµακοπούλου και η κ. Αδαµοπούλου. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, το 1990 ο τότε Πρωθυπουργός Κώστας Μη-

τσοτάκης όρισε την κυβερνητική επιτροπή Θράκης µε πρόεδρο
την αείµνηστη Βιργινία Τσουδερού. Στην επιτροπή αυτή υπήρχε
η σύµφωνη γνώµη και των τριών Αρχηγών των κοµµάτων που
συµµετείχαν στην οικουµενική κυβέρνηση. Ακολούθησε µια δια-
κοµµατική κοινοβουλευτική επιτροπή που προχώρησε τότε σε
ένα οµόφωνο πόρισµα, βάσει του οποίου η ελληνική πολιτεία άλ-
λαξε την πολιτική της έναντι της Θράκης. Δόθηκε ιδιαίτερη έµ-
φαση στην οικονοµική ανάπτυξη της περιοχής και υπήρξε µια
εξαιρετική µελέτη της Ακαδηµίας Αθηνών που για την εποχή της
άλλαζε ριζικά τα δεδοµένα ως προς την αντίληψη καινοτόµων
πρακτικών που θα βελτίωναν την οικονοµία της περιοχής. 

Η πιο ριζοσπαστική και προοδευτική πρόταση αφορούσε στην
αντιµετώπιση της µουσουλµανικής µειονότητας της Θράκης και
είχε όνοµα: ισονοµία και ισοπολιτεία. 

Τον Μάιο του 1990, ο τότε Πρωθυπουργός Κώστας Μητσοτά-
κης ξεκίνησε την εφαρµογή της νέας αυτής πολιτικής τερµατί-
ζοντας οριστικά διοικητικές πρακτικές διακρίσεων που είχαν
ξεκινήσει επί δικτατορίας. Ο Μητσοτάκης όρισε ότι µοναδικό κρι-
τήριο της διοικήσεως έναντι όλων των πολιτών είναι η κατοχή
των νοµίµων προσόντων από τον αιτούντα και ότι όλοι οι Έλλη-
νες απολαµβάνουν τα ίδια δικαιώµατα και έχουν τις ίδιες υπο-
χρεώσεις ασχέτως θρησκεύµατος. Έκτοτε, η πολιτική της
ισονοµίας και της ισοπολιτείας ακολουθήθηκε µε υποδειγµατικό
τρόπο απ’ όλες τις κυβερνήσεις µέχρι σήµερα και είναι προς
τιµήν του ελληνικού κράτους που το λέω αυτό το πράγµα. Είναι
µία διακοµµατική συναίνεση που περιείχε όλες τις κυβερνήσεις. 

Το πόρισµα εκείνης της επιτροπής είχε τη σηµασία του στον
καιρό του. Ήταν, όµως, ένα κείµενο τριάντα ετών, χρειαζόταν να
τα ξαναδούµε όλα από την αρχή. Απευθείας διάδοχος εκείνης
της επιτροπής του 1990 είναι η διακοµµατική επιτροπή για την
ανάπτυξη της Θράκης που συστάθηκε το 2020 υπό την Προεδρία
της Ντόρας Μπακογιάννη. Μεταξύ άλλων, αναφέρεται και στα
θέµατα παιδείας, διότι τα θέµατα παιδείας είναι στην καρδιά των
µεταρρυθµίσεων για τη Θράκη. 

Θα αναφερθώ µε αυτή την ευκαιρία λίγο περισσότερο στο Δη-
µοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης. Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
απετέλεσε στρατηγική επιλογή τη δεκαετία του ‘70, όπως στρα-
τηγική επιλογή ήταν και η δηµιουργία του Πανεπιστηµίου Αιγαίου
τη δεκαετία του ’80. Στρατηγικές επιλογές σηµαίνουν κάτι µα-
κροπρόθεσµο. Είναι αυτές που «τινάχτηκαν» στον αέρα το 2019,
όταν άκριτα µε ένα νόµο µετεξελίχθηκαν τα ΤΕΙ σε πανεπιστήµια.
Έτσι, έχουµε τα ακόλουθα φαινόµενα. Δηµιουργούνται πανεπι-
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στηµιακά τµήµατα σε µεγάλα αστικά κέντρα µε ευθέως ανταγω-
νιστικό επιστηµονικό αντικείµενο µε αυτά που διδάσκονται στο
Δηµοκρίτειο ή στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου. Ποιος φοιτητής θα επι-
λέξει να πάει σε ένα µακρινό, σε ένα ακριτικό πανεπιστήµιο, όταν
µπορεί να σπουδάσει αυτά που θέλει δίπλα του, παρότι η Θράκη
και το Αιγαίο από πλευράς ακαδηµαϊκού δυναµικού είναι εξαιρε-
τικά υψηλά, όπως αποδεικνύεται µε αντικειµενικά κριτήρια;

Δεύτερο πρόβληµα είναι η αφαίµαξη του ακαδηµαϊκού προ-
σωπικού. Τα νέα τµήµατα στα µεγάλα αστικά κέντρα παίρνουν
τους καθηγητές από το Δηµοκρίτειο και το Πανεπιστήµιο Αι-
γαίου. 

Τρίτο πρόβληµα. Επειδή άκουσα προηγουµένως κάποιες οι-
µωγές για το θέµα του Διδυµοτείχου και της Νοσηλευτικής Δι-
δυµοτείχου, πότε άρχισαν τα πολύ σοβαρά προβλήµατα µε τη
Νοσηλευτική Διδυµοτείχου; Όταν έγινε πανεπιστηµιακό τµήµα
το 2019. Μετά το 2019 υποχρεωτικώς όλοι οι διδάσκοντες πρέπει
να έχουν διδακτορικό δίπλωµα. Πού να βρεις ανθρώπους µε δι-
δακτορικό δίπλωµα στο Διδυµότειχο που να έχουν εξειδικευτεί
στη Νοσηλευτική και πόσους µπορείς να βρεις; Αποτέλεσµα:
Πλείστα µαθήµατα της Νοσηλευτικής δεν διδάσκονταν στο συγ-
κεκριµένο τµήµα λόγω ελλείψεως καθηγητών µε διδακτορικό. 

Εµείς τι κάνουµε; Εµείς στηρίζουµε συνειδητά τη στρατηγική
επιλογή της δηµιουργίας του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θρά-
κης. Θεωρούµε ότι το Δηµοκρίτειο πέτυχε στο έργο του. Αποτε-
λεί εδώ και χρόνια ατµοµηχανή αναπτύξεως της ευρύτερης
περιοχής. Η στέρεη επιστηµονική γνώση που προσφέρει, η πα-
ρουσία ενός µεγάλου αριθµού νέων ανθρώπων που φοιτούν στα
τµήµατα, το ακαδηµαϊκό προσωπικό έχουν αλλάξει την περιοχή.
Άνθρωποι οι οποίοι πήγαν στην Κοµοτηνή τη δεκαετία του ‘70
έχουν να λένε για το πώς έχει αλλάξει µέσα σε αυτές τις δεκαε-
τίες πλήρως η εικόνα της περιοχής. 

Αυτή την επιλογή στηρίζουµε µε συγκεκριµένα µέτρα. Αυξή-
σαµε τον αριθµό των θέσεων στο Δηµοκρίτειο. Περιορίσαµε την
ανεξέλεγκτη µετεγγραφή φοιτητών από ακριτικά πανεπιστήµια
προς τα µεγάλα αστικά κέντρα, ορίζοντας συγκεκριµένα αυ-
στηρά ακαδηµαϊκά κριτήρια και κοινωνικά δίκαια κριτήρια. Αυξή-
σαµε ειδικά στη Θράκη το στεγαστικό επίδοµα για τους φοιτητές
της περιοχής. Αυξήσαµε συγκριτικά µε άλλα ΑΕΙ τον αριθµό των
νέων µελών ΔΕΠ. Επίσης, στη Θράκη όλοι οι φοιτητές έχουν σί-
τιση. 

Ευχαριστούµε πάρα πολύ ως Υπουργείο Παιδείας για το πό-
ρισµα και για τη συνεργασία που είχαµε µε το Προεδρείο της επι-
τροπής και ιδίως µε την Πρόεδρο, την κ. Μπακογιάννη, και
προφανώς υιοθετούµε απολύτως τα συµπεράσµατά του. 

Συνεχίζουµε µε τη δηµιουργία φοιτητικών εστιών και νέων υπο-
δοµών για το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, ούτως ώστε ένας γο-
νιός να µην έχει να σκέφτεται πού θα µείνει το παιδί του όταν θα
ανέβει πάνω. Σηµειώνουµε τα όσα αναφέρονται και θα επεκτεί-
νουµε το τεχνολογικό campus που θα έχει ως επίκεντρο την Πο-
λυτεχνική Σχολή του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου και θα
υποστηρίζει τις βιοµηχανίες και τις επιχειρήσεις της περιοχής.
Είναι αυτές οι επιχειρήσεις στις οποίες κάνουν πρακτική άσκηση
οι φοιτητές.

Στο αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα θα στηρίξουµε και µε
άλλα µέτρα το Δηµοκρίτειο. Θα δηµιουργηθεί Τµήµα Ψυχολο-
γίας στο Διδυµότειχο. Ήδη υπάρχει στενή συνεργασία µεταξύ
του δήµου και του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης, έχει εν-
τοπιστεί η περιοχή όπου θα χτιστεί η νέα Πανεπιστηµιούπολη Δι-
δυµοτείχου και µε τη βοήθεια της περιφέρειας εκπονούνται ήδη
οι σχετικές µελέτες. 

Επόµενο βήµα είναι να δηµιουργηθεί –µετά δηλαδή το Τµήµα
Ψυχολογίας Διδυµοτείχου- και Τµήµα Εργοθεραπείας στην Κο-
µοτηνή µε απώτερο στόχο -και εδώ έρχοµαι στο ερώτηµα για το
τι προβλέπουµε για την ανατολική Μακεδονία από πλευράς της
περιφέρειας-, µε σωστό τρόπο και προσεκτική µελέτη να αγκα-
λιάσει το Δηµοκρίτειο ολόκληρη την Περιφέρεια της Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης. 

Επειδή συχνά, όταν αναφερόµαστε στη Θράκη, αναφερόµα-
στε και στη µουσουλµανική µειονότητα, ας αναφερθώ και σε κά-
ποια στοιχεία για τη σχέση του Δηµοκριτείου µε τη µειονότητα.
Τα στοιχεία βασίζονται σε µια πρόσφατη διδακτορική έρευνα που

έκανε µία εκπαιδευτικός, η Εύη Στυλιανίδου. Θυµίζω ότι µε το
ν.2525/1997, όταν ήταν Υπουργός Παιδείας ο Γιώργος Παπαν-
δρέου, θεσπίστηκε ειδική ποσόστωση 0,5% για την επιπλέον ει-
σαγωγή αποφοίτων λυκείου-µελών της µουσουλµανικής
µειονότητας στα ΑΕΙ. Αυτά τα στοιχεία δεν έχουν ξαναβγεί έως
τώρα στη δηµοσιότητα. Σε διάστηµα είκοσι ετών, από το 1997
ως το 2018, έχουν αποφοιτήσει ειδικά από το Δηµοκρίτειο εκα-
τοντάδες µέλη της µειονότητας, κυρίως από τα παιδαγωγικά τµή-
µατα. Στους αποφοίτους του Δηµοκρίτειου περιλαµβάνονται
αυτή την εικοσαετία τριάντα τέσσερις δικηγόροι, δεκαπέντε ια-
τροί, δώδεκα πολιτικοί µηχανικοί και έντεκα ηλεκτρολόγοι µηχα-
νικοί. Αναφέροµαι σε αυτούς ειδικά, διότι έχουν φοιτήσει σε
τµήµατα, που κατά τεκµήριο θεωρούνται δύσκολα και απαιτητικά
ως προς τη φοίτηση. Και όµως, είµαστε υπερήφανοι που αυτά
τα παιδιά, αυτοί οι νέοι άνθρωποι µπόρεσαν και τα κατάφεραν.
Είναι αποτέλεσµα της πολιτικής ισονοµίας και ισοπολιτείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα ζητήσω, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για δύο λεπτά.
Επιπλέον, τα στοιχεία για το φύλο των φοιτητών δείχνουν ότι

στα χρόνια µετά το 2004 οι γυναίκες-µέλη της µουσουλµανικής
µειονότητας είναι περισσότερες από τους άρρενες συναδέλφους
τους. 

Καθώς και ο λόγος για τη µουσουλµανική µειονότητα, επι-
τρέψτε µου κάποια ευρύτερα σχόλια για τους µουσουλµάνους
συµπολίτες µας. Θα αναφερθώ σε ένα πρόσφατο παράδειγµα.
Κατά την περίοδο ακµής της οργανώσεως «Ισλαµικό Κράτος» συ-
νέρρεαν από όλη την Ευρώπη, για να πάνε να καταταχθούν στις
τάξεις του, µουσουλµάνοι από την Ευρώπη. Ήταν οι λεγόµενοι
ξένοι µαχητές. Οι αριθµοί τους ήταν πάρα πολύ µεγάλοι. Υπολο-
γίζεται ότι καθ’ όλη αυτή τη διάρκεια ήταν οκτώ µε δέκα χιλιάδες
άτοµα. Δύο ή τρεις χιλιάδες ήταν από τη Γαλλία και άλλοι τόσοι
από τη Γερµανία. Ακόµα και από την Αλβανία ή το Κοσσυφοπέδιο
υπολογίζεται ότι συµµετείχαν στο «Ισλαµικό Κράτος» από εξακό-
σια άτοµα. Ακόµη και η Ιρλανδία, που δεν έχει γηγενή ισλαµική
µειονότητα, είχε εξήντα άτοµα στο «Ισλαµικό Κράτος». Πόσοι
συµµετείχαν από την υπέρ των εκατό χιλιάδων ατόµων µουσουλ-
µανική µειονότητα στην Ελλάδα; Κανείς, ούτε ένας! Το λέω αυτό,
διότι σηµαίνει ότι κάτι καλό σε τελική ανάλυση πρέπει να κάνουµε
και να διαφέρουµε από όλη την Ευρώπη σε αυτό το θέµα. Και
αυτή η αναφορά δεν απευθύνεται τόσο σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα, όσο σε αυτές τις χώρες που κατά καιρούς µας κουνάνε
το δάχτυλο για το τι γίνεται στη µειονότητα. 

Έχουµε και άλλα θαυµαστά παραδείγµατα. Στο ιεροδιδασκα-
λείο Κοµοτηνής, -ακούς σε ιεροδιδασκαλείο, µεντρεσές, οπισθο-
δρόµηση, σου λέει- το 40% του ιεροδιδασκαλείου Κοµοτηνής
είναι κορίτσια. Πόσα ιεροδιδασκαλεία στον κόσµο έχουν σχεδόν
το µισό τους πληθυσµό κορίτσια; Δεν τα αφήνουν ούτε να περά-
σουν από την πόρτα. 

Να αναφερθώ και σε κάτι πιο πρόσφατο. Έχουµε αποδείξει ότι
στην Ελλάδα σεβόµαστε και τη µειονότητα µέσα στη µειονότητα.
Στη Θράκη υπάρχει µια µικρή οµάδα αλεβιτών µουσουλµάνων,
οι οποίοι βρίσκονται επικεντρωµένοι στον Έβρο. Προσφάτως
είχα την τιµή να επισκεφτώ τον πρώτο ευκτήριο οίκο τους, το
Τζεµ Εβί στο Μέγα Δέρειο, επισήµως αναγνωρισµένο από το ελ-
ληνικό κράτος και χτισµένο µε τις προσφορές των πιστών. Σε
άλλες χώρες, όπως η Τουρκία, οι αλεβίτες διώκονται. Προφανώς
συντάσσοµαι απολύτως µε τα όσα πολύ σωστά ανέφερε ο συνά-
δελφος κ. Ρουσόπουλος για τους µουφτήδες και τις µουφτείες. 

Κλείνοντας, αξίζουν θερµά συγχαρητήρια στα µέλη της δια-
κοµµατικής επιτροπής. Ειδική αναφορά στον κ. Ρουσόπουλο, επι-
κεφαλής της Οµάδας Εργασίας Θεσµικών και Διασυνοριακών
Θεµάτων, στον κ. Δηµήτρη Καιρίδη, συνάδελφό µου και στο πα-
νεπιστήµιο, επικεφαλής της Οµάδας Εργασίας Αναπτυξιακών
Θεµάτων. Οφειλόµενη τιµή στην Πρόεδρο της Επιτροπής, την κ.
Ντόρα Μπακογιάννη, που αγκάλιασε το συγκεκριµένο έργο και
οδήγησε στο συγκεκριµένο πόρισµα. Θα αποτελεί πυξίδα και ση-
µείο αναφοράς τα επόµενα χρόνια για τις κυβερνήσεις που θα
κατευθύνουν τα βήµατα της ελληνικής πολιτείας στη Θράκη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό. 

Επόµενη οµιλήτρια η κ. Ασηµακοπούλου Σοφία - Χάιδω από
την Ελληνική Λύση. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Ασηµακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περίµενε κά-

ποιος, λόγω της καίριας θέσης της, η Θράκη να έχει ιδιαίτερη
ανάπτυξη σε όλους τους τοµείς, κάτι που δυστυχώς διαχρονικά
δεν συνέβαινε. Αντιθέτως, βρισκόταν -θα λέγαµε- στο περιθώριο.
Πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη προσοχή στην ευαίσθητη αυτή πε-
ριοχή, καθότι µέλη οργανώσεων αυτοπροσδιορίζονται ως τουρ-
κικές, καθοδηγούµενες από την Τουρκία, προκειµένου στη
συνέχεια να αναγνωριστούν ως τέτοιες. Δεν πρέπει να επιτραπεί
σε οποιονδήποτε, µε πρόσχηµα την ατοµική ελευθερία προς αυ-
τοπροσδιορισµό και τη θρησκευτική ελευθερία, να ανοίξει θέ-
µατα που συνδέονται µε την εθνική ασφάλεια, την εδαφική
ακεραιότητα, τη δηµοκρατική πολιτική εξουσία και τη δηµόσια
τάξη. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε την έκθεση, σε µία αγροτική περιοχή
όπως η Θράκη ο πρωτογενής τοµέας δοκιµάζεται τοπικά για να
αναδείξει αποτελέσµατα και σε εθνικό επίπεδο. Η ιδιαίτερα υψη-
λής παραγωγικότητας αγροτική της γη και όχι µόνο αποτελεί
έναν εθνικό θησαυρό και γι’ αυτόν τον λόγο θα περιµένουµε να
δοθούν περισσότερα κίνητρα, ιδίως στους νέους αγρότες, τόσα
φορολογικά και ασφαλιστικά, όσο και σε ό,τι έχει να κάνει µε τις
κοινοτικές ενισχύσεις. 

Αξίζει να αναφερθούµε και στην ανάπτυξη του τουρισµού της
περιοχής της Θράκης, καθώς θεωρούµε ότι ένα σηµαντικό κοµ-
µάτι του τουρισµού που θα πρέπει να αναπτυχθεί είναι ο ορθό-
δοξος θρησκευτικός τουρισµός. Ταυτόχρονα, η
ανθρωποκεντρική προσέγγιση του τουριστικού προϊόντος είναι
η λέξη κλειδί για να αναπτυχθεί ένα νέο µοντέλο τουρισµού, του
λεγόµενου βιωµατικού, που βασίζεται στην κληρονοµιά και τον
πολιτισµό της Ελλάδας, αλλά κυρίως για να δοθεί νέα ώθηση
στην ευρύτερη περιοχή. 

Όπως προέκυψε από έρευνα του Αριστοτελείου Πανεπιστη-
µίου Θεσσαλονίκης, το δίπτυχο ήλιος-θάλασσα, που σχεδόν ταυ-
τίζεται µε τον µαζικό τουρισµό, δεν είναι πλέον αρκετό για να
ικανοποιήσει τις νέες ανάγκες του ταξιδιώτη αλλά και τις σύγ-
χρονες τάσεις όπως αυτές διαµορφώνονται στη µετά–COVID
εποχή. Αυτό σηµαίνει, ότι η ανάπτυξη του προϊόντος προσανα-
τολίζεται στον επισκέπτη και την τοπική κοινωνία, δίνοντας έµ-
φαση στις αξίες και ανάγκες του. 

Από την έρευνα φαίνεται -και θα το καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά- ότι ελάχιστες επιχειρήσεις µέχρι τώρα έχουν αναπτύξει
τουριστικές δραστηριότητες βιωµατικού τουρισµού. Σύµφωνα µε
την τελευταία έκθεση Οικονοµικού Περιβάλλοντος Θράκης, που
παρουσιάστηκε το 2019, µόνο τέσσερις στις δέκα επιχειρήσεις
που λειτουργούν στα παραδοσιακά κέντρα των πόλεων της Θρά-
κης πραγµατοποίησαν πωλήσεις σε ξένους τουρίστες το 2018.
Μάλιστα, στο 4,68% µειώθηκε η µέση συµµετοχή των ξένων του-
ριστών στα ετήσια οικονοµικά αποτελέσµατα των επιχειρήσεων
που λειτουργούν στα εµπορικά κέντρα των πόλεων της Θράκης. 

Η οικονοµία της Ξάνθης είναι εκείνη που επλήγη περισσότερο
µε οκτώ στις δέκα επιχειρήσεις να εµφανίζουν απώλειες κατά πε-
ρίπτωση σοβαρές στους ετήσιους τζίρους του 2018, ενώ στην
Αλεξανδρούπολη και στην Κοµοτηνή το ποσοστό των επιχειρή-
σεων που κατέγραψαν αρνητικές επιδόσεις ανέρχεται στο 4,61%
και 51,40% αντίστοιχα. Οι αριθµοί µιλούν.

Βασική στόχευση θα πρέπει να είναι η εφαρµογή ενός αναπτυ-
ξιακού µοντέλου, η εφαρµογή του οποίου θα κατακτήσει την πε-
ριοχή έναν αναγνωρίσιµο, ποιοτικό και ανταγωνιστικό τουριστικό
προορισµό µε την ταυτόχρονη ανάδειξη της ποικιλίας δραστη-
ριοτήτων που προσφέρει η περιοχή, διατηρώντας την ισορροπία
του περιβάλλοντος. 

Θα ήταν σοβαρή παράλειψη να µην αναφερθούµε και σε ό,τι
έχει να κάνει µε την εκπαίδευση στα ποσοστά µαθητικής διαρ-
ροής στην περιοχή της Θράκης. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της
έρευνας του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής που δηµιουρ-

γήθηκε το 2019, τα οποία θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, και πιο
συγκεκριµένα για τη Ροδόπη η διαρροή στο δηµόσιο δηµοτικό
σχολείο στη Ροδόπη διαµορφώθηκε στο 2,90% για τις τάξεις Α’,
Β’ και Γ’ και 3,70% για τις τάξεις Δ’, Ε’, και ΣΤ’, τη στιγµή που ο
πανελλαδικός µέσος όρος είναι στο 1,8% για τις τρεις πρώτες
τάξεις του δηµοτικού και στο 1,5% για τις τρεις τελευταίες. 

Η εικόνα χειροτερεύει όσον αφορά στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση. Καταγράφεται ποσοστό διαρροής 11,7%, όταν ο πανελ-
λαδικός µέσος όρος είναι στο 4,6%. Το πρόβληµα είναι
γενικευµένο στη Θράκη, όπως αποτυπώνεται και στους σχετι-
κούς πίνακες. Αποτέλεσµα είναι σε επίπεδο περιφερειών της
χώρας η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης να κατέχει
την πρωτιά. Συγκεκριµένα, όπως προαναφέραµε, στο 2,83% δια-
µορφώνεται η µαθητική διαρροή στις τρεις πρώτες τάξεις του
δηµοτικού και 2,81% στις τελευταίες, τη στιγµή που ο πανελλα-
δικός ποσοστιαίος µέσος όρος είναι στο 1,79% και 1,54% αντί-
στοιχα. Η ίδια εικόνα ισχύει και για το γυµνάσιο: 8,8% είναι το
ποσοστό διαρροής, όταν σε όλη τη χώρα το ποσοστό είναι στο
4,6%. Έχετε προχωρήσει σε σχετικές έρευνες για τον λόγο που
υφίσταται αυτή η τεράστια διαρροή; Πώς να µιλήσουµε για ανά-
πτυξη της περιοχής, όταν έχουµε τόσο υψηλά ποσοστά µαθητι-
κής διαρροής, αν λάβουµε ως δεδοµένο ότι από την εκπαίδευση
ξεκινούν όλα;

Κλείνοντας, µια µεγάλη πληγή, την οποία µε κάθε ευκαιρία
οφείλουµε να επισηµάνουµε, είναι ότι όσοι νέοι έφυγαν -περίπου
εξακόσιες πενήντα χιλιάδες- στο εξωτερικό στα χρόνια της κρί-
σης και των µνηµονίων για να βρουν δουλειά στο εξωτερικό,
δώστε τους κίνητρα να γυρίσουν πίσω στην πατρίδα µας. Οφεί-
λουµε να τους δώσουµε. Εµείς στην Ελληνική Λύση το λέµε και
θα το λέµε πάντα. Η Ελλάδα δεν τελειώνει στη Θράκη. Η Ελλάδα
αρχίζει από τη Θράκη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε τώρα στο

Βήµα την κ. Αδαµοπούλου, Ανεξάρτητη Βουλευτή, η οποία είναι
και η τελευταία του δεύτερου κύκλου οµιλητών και µετά συνεχί-
ζουµε µε τον τρίτο κύκλο µε πρώτο οµιλητή τον κ. Κουµουτσάκο.
Μετά είναι ο κ. Ζεϊµπέκ, ο κ. Δηµοσχάκης και έπεται συνέχεια. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Αδαµοπούλου.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναµφίβολα η σηµερινή συζήτηση είναι πολύ σηµαντική ως

προς την ανταλλαγή απόψεων και την κατάθεση προτάσεων για
να προωθήσουµε την ανάπτυξη της ακριτικής περιοχής της Θρά-
κης. Για τα προβλήµατα δεν χρειάζεται να πω κάτι παραπάνω
από αυτό το οποίο διαπιστώνει η ίδια η έκθεση της διακοµµατι-
κής επιτροπής. Η περιοχή αυτή παρουσιάζει υψηλά ποσοστά
ανεργίας, δηµογραφική απίσχναση, χαµηλό βιοτικό επίπεδο. Χα-
ρακτηριστικό είναι ότι στον Ευρωπαϊκό Περιφερειακό Δείκτη Αν-
ταγωνιστικότητας η Θράκη βρίσκεται στην 256η θέση µεταξύ 268
περιφερειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βρίσκεται δηλαδή στο
χαµηλότερο επίπεδο ανάπτυξης. Υστερεί του ευρωπαϊκού µέσου
όρου σε κάθε παράµετρο που συνεκτιµά ο δείκτης: Στην αποτε-
λεσµατικότητα του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, στην καινο-
τοµία, στις οικονοµικές συνθήκες.

Πρόκειται, λοιπόν, για µία περιοχή την οποία η πολιτεία έχει
εγκαταλείψει, κυριολεκτικά, χωρίς σοβαρό σχεδιασµό. Έχει απο-
δεκατιστεί τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της περιοχής αυτής.

Να µην κλείνουµε τα µάτια, λοιπόν, µπροστά στην πραγµατι-
κότητα ότι η Θράκη είναι ουραγός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Είναι µία εξοργιστική, θλιβερή και ντροπιαστική πραγµατικότητα,
την οποία πρέπει να βλέπουµε κατάµατα.

Δύο είναι τα κεντρικά σηµεία στα οποία θα πρέπει να εστιάσει
η σηµερινή συζήτηση ως προς τα στοιχειώδη της σηµερινής
πρωτοβουλίας.

Το πρώτο είναι ότι θα πρέπει να αποτυπωθεί ξεκάθαρα ως πο-
λιτική βούληση από όλους εντός του Κοινοβουλίου ότι άµεσα θα
υπάρξει µία γενικότερη προώθηση πολλαπλών και πολυδιάστα-
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των έργων βελτίωσης των συνθηκών στην παραµεληµένη Θράκη
και ότι αυτή η διαδικασία δεν θα σταµατήσει µε τις αλλεπάλληλες
εναλλαγές κυβερνήσεων στο µέλλον. Για να το πω µε τεχνοκρα-
τικούς όρους της σύγχρονης εποχής, η Θράκη είναι µια περιοχή
η οποία υστερεί και σε επίπεδο χρηµατοδότησης και ανάπτυξης
σε σχέση µε άλλες περιοχές. Οποιοσδήποτε, λοιπόν, σχεδιασµός
θα πρέπει να παραµείνει ενεργός και αδιαλείπτως µακροπρόθε-
σµα.

Αυτό τι προϋποθέτει -και είναι το δεύτερο σηµείο; Ότι θα πρέ-
πει να εγκαταλείψουµε τους πολιτικαντισµούς, τις κοµµατικές αγ-
κυλώσεις και να είµαστε πολυσυλλεκτικοί, ώστε να
αλληλεπιδράσουν οι ιδέες που έχουν καταθέσει όλα τα κόµµατα.
Διότι όλοι έχουν καταθέσει ενδιαφέρουσες ιδέες. Άρα θα πρέπει
να γίνει όσµωση αυτών των ιδεών.

Ως εισαγωγική παρατήρηση να πω αυτό που επισηµαίνει ο Κα-
θηγητής του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας κ. Λόης Λαµπρινίδης,
ότι το πόρισµα δεν θα έπρεπε να είναι ένα ακόµα απλό αναπτυ-
ξιακό πρόγραµµα, µε την έννοια ότι στη σχετική απόφαση της
Ολοµέλειας της Βουλής δεν κατατέθηκε συγκεκριµένος προϋπο-
λογισµός για αυτό το αναπτυξιακό σχέδιο ως προς την ανάπτυξη
της περιοχής. Άρα, για να µπορέσει αυτό το πόρισµα να λειτουρ-
γήσει αποτελεσµατικά, οι στόχοι θα πρέπει να αποτελέσουν αι-
ρεσιµότητα για τη χρηµατοδότηση της περιοχής και βέβαια, να
προβλεφθεί ένας µηχανισµός ελέγχου και εποπτείας της υλοποί-
ησης του πορίσµατος σε συνεργασία µε την επιτροπή της Βου-
λής µε την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και
µε θεσµικούς φορείς της περιοχής.

Η Θράκη, λοιπόν, αναµφίβολα χρειάζεται αλλαγή του παρα-
γωγικού της µοντέλου. Βλέπουµε µια επιµονή στη µονοθεµατι-
κότητα της οικονοµίας, η οποία εστιάζει στον τοπικό ιστό γύρω
από τη στρατιωτικοποίηση, ακριβώς για να εξυπηρετηθούν τα
αµερικανο-νατοϊκά συµφέροντα, κάτι το οποίο έχει πνίξει το ανα-
πτυξιακό όραµα σε αυτό το χρήσιµο και σηµαντικό ακριτικό γε-
ωγραφικό µας διαµέρισµα και υπονοµεύει την κοινωνική
δυναµική.

Παρά το γεγονός ότι βρίσκεται και µε τα δύο πόδια στο ενερ-
γειακό σταυροδρόµι των Βαλκανίων µέσω της διέλευσης των
δύο αγωγών φυσικού αερίου, η Θράκη πρακτικά δεν καρπώνεται
τίποτε που προσφέρει σε δυναµική ανάπτυξης, ούτε καν πρό-
σβαση στο δίκτυο του ίδιου του φυσικού αερίου. Είναι ενεργει-
ακά φτωχή. Θα επικαλεστώ κάποια στοιχεία από το πόρισµα και
από τα σχόλια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, που λέει
χαρακτηριστικά ότι το τελευταίο διάστηµα έχουν δοθεί άδειες
εγκατάστασης σταθµών παραγωγής ενέργειας µε καύσιµο το
φυσικό αέριο σε µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, όπως είναι
η «ΝΤΑΜΚΟ» του οµίλου Κοπελούζου και η «ΤΕΡΝΑ». Παρά το
γεγονός ότι υπάρχουν δηµοσιεύµατα για άνοιγµα θέσεων εργα-
σίας, οι θέσεις θα είναι ελάχιστες και θα κρατήσουν για ένα πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα, µε τη γνωστή, βεβαίως, απορυθµισµένη
κατάσταση που χαρακτηρίζει τις εργασιακές σχέσεις και τις ελα-
στικές εργασιακές σχέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Χρειάζεται, λοιπόν, να συγκροτηθεί, πράγµατι, ένας δηµόσιος
κρατικός φορέας, ο οποίος θα αξιοποιεί τον ενεργειακό πλούτο
αυτής της περιοχής, κοινωνικοποιώντας αυτούς τους πόρους,
γιατί είναι µια περιοχή πλούσια και σε ορυκτό πλούτο, σε µεταλ-
λεύµατα, σε χρυσό, σε άργυρο. Μιλάει η Κυβέρνηση για τις σπά-
νιες γαίες της Θράκης, για τα κοιτάσµατα λιθίου, όµως, θα έρθει
µία εταιρεία, η «ELDORADO GOLD», η οποία θα κάνει πλιάτσικο
σε αυτόν τον χρήσιµο και µη ανανεώσιµο πόρο στρατηγικής ση-
µασίας.

Άρα θα πρέπει να αξιοποιηθεί όλος αυτός ο πλούτος προς
όφελος της εθνικής οικονοµίας και όχι για τα υπερκέρδη των
εταιρειών, µε παράλληλη διασφάλιση της υγείας των κατοίκων
της και του φυσικού περιβάλλοντος, µε ολοκληρωµένα σχέδια
διαχείρισης των περιοχών του δικτύου «NATURA 2000». Παράλ-
ληλα, ο φυσικός πλούτος πρέπει να αποτελέσει πόρο ανάπτυξης
και ενίσχυση της εργασίας, του τουρισµού και της παραγωγής
και να δοθούν κίνητρα σε πολύ µεγάλες επιχειρήσεις στη Θράκη,

ώστε να αντιµετωπίσουν την πρόκληση του εκσυγχρονισµού
τους.

Το πλούσιο και πολύπλευρο τουριστικό προϊόν βλέπουµε να
αναπτύσσεται ανισόρροπα µε όρους της δεκαετίας του ’90. Επι-
τακτική ανάγκη, λοιπόν, να ενισχυθεί η διασυνοριακή συνεργασία
που αποτελεί συγκριτικό πλεονέκτηµα της περιοχής, καθώς γειτ-
νιάζει πλησιέστερα σε πέντε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες -Κων-
σταντινούπολη, Βελιγράδι, Σόφια, Βουκουρέστι και Σκόπια- από
ότι στην Αθήνα.

Η Θράκη, λοιπόν, κοντολογίς, έχει να δώσει πολλά σε όλους
τους τοµείς και στην αγροτική και στη µεταποιητική παραγωγή.
Υπάρχει και η συνταγµατική πρόνοια για την αξιοποίηση της πε-
ριοχής, που µπορεί να δικαιολογήσει ειδικά φορολογικά, ασφα-
λιστικά και µισθολογικά κίνητρα, για να κρατήσουµε τον κόσµο
στην περιοχή, ώστε να υπάρχει ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο
και για την άνθηση µε όρους υγιείς για τους ανθρώπους αυτούς
που βρίσκονται σε µία δοκιµασµένη περιοχή, την πιο δοκιµα-
σµένη περιοχή της πιο δοκιµαζόµενης χώρας, σε εποχές σκλη-
ρής πραγµατικότητας.

Τελειώνω, όµως, λέγοντας ότι αυτό προϋποθέτει πως θα πρέ-
πει να ανοίξει ένας πλούσιος δηµόσιος διάλογος µε τους ίδιους
τους κατοίκους αυτής της περιοχής, διότι αυτοί βιώνουν την κα-
θηµερινότητα. Άρα θα πρέπει αυτή η ανάπτυξη να γίνει για τη
Θράκη αλλά µε τη Θράκη, όχι χωρίς τους κατοίκους της Θρά-
κης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κουµουτσάκος Γεώργιος από τη

Νέα Δηµοκρατία.
Επειδή έγινε µία αλλαγή, θα ακολουθήσει η κ. Ελευθεριάδου,

ο κ. Δηµοσχάκης και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσίπρας.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Κουµουτσάκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα υπάρξει κάποια ανοχή στον

χρόνο, φαντάζοµαι, κύριε Πρόεδρε, όπως έγινε µε όλους τους
συναδέλφους.

Καλωσορίζουµε το πόρισµα της επιτροπής, αποτέλεσµα κο-
πιώδους προσπάθειας. Το αποτέλεσµα είναι σηµαντικό. Το πό-
ρισµα ακολουθεί την ενδεδειγµένη µεθοδολογία και εργασία
µιας ολιστικής, όπως λέγεται, προσέγγισης, σφαιρικής προσέγ-
γισης. Διότι η ανάπτυξη, πράγµατι, είναι αποτέλεσµα πολυεπίπε-
δων και διασυνδεδεµένων δράσεων, συντονισµένων δράσεων.

Διάβασα µε προσοχή το σύνολο του πορίσµατος και τις λεπτο-
µέρειές του. Δύο πολιτικά συµπεράσµατα βγαίνουν από το πό-
ρισµα.

Συµπέρασµα πρώτο: Η Θράκη δεν µπορεί να περιµένει. Οι
Θρακιώτες δεν µπορούν να περιµένουν. Η ανάπτυξη της Θράκης
είναι για λόγους εθνικής ασφάλειας, κοινωνικής συνοχής, οικο-
νοµικής συνοχής, πρώτη και µεγάλη εθνική προτεραιότητα. Δεν
µπορεί να περιµένει, διότι, όπως λέγεται στο πόρισµα στη σελίδα
11, είναι µια περιοχή που χαρακτηρίζεται από χαµηλό βιοτικό επί-
πεδο, φτώχεια, υψηλή ανεργία και δηµογραφική συρρίκνωση. Με
λίγα λόγια η Θράκη εκπέµπει SOS.

Συµπέρασµα δεύτερο: Η Θράκη πρέπει να γίνει εργαστήρι του
µέγιστου δυνατού επιπέδου διακοµµατικής συνεργασίας και
εθνικής συναίνεσης. Αυτό δεν είναι ευχή. Είναι υποχρέωσή µας.
Είναι τέτοιο το µέγεθος της πρόκλησης και του έργου που πρέπει
να γίνει, ώστε ξεπερνά τον χρονικό ορίζοντα µίας ή δύο κυβερ-
νητικών εντολών και θητειών και διαπερνά τον ορίζοντα αυτού
του κοµµατικού φάσµατος.

Εάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν καταφέρουµε για την
ακριτική Θράκη να υπάρξει ο µέγιστος βαθµός συνεργασίας και
συναίνεσης, αναρωτιέµαι πού θα τα καταφέρουµε και σε ποιο
επίπεδο θα τα καταφέρουµε. Είναι γι’ αυτόν τον λόγο λυπηρό ότι
και πάλι κατά τη σύνταξη του πορίσµατος δεν µπορέσαµε, παρά
την καλή προδιάθεση και ετοιµότητα της Προέδρου, της κ. Μπα-
κογιάννη, να απαλλαγούµε από τακτικιστικού χαρακτήρα και εν
πολλοίς τεχνητές διαφοροποιήσεις και αχρείαστους ιδεολογι-
κούς εγκλωβισµούς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αναφερθώ στο σύνολο
των καταγραφόµενων δράσεων και των πέντε πεδίων, περιοχών,
όπου επικεντρώνεται η προσοχή του πορίσµατος. Συµφωνώ, άλ-
λωστε, µε τη συντριπτική πλειοψηφία των καταγραφοµένων σ’
αυτό.

Έχω, όµως, να κάνω µια επισήµανση, µια πρόταση και µια πα-
ρατήρηση. Επισήµανση: Κατεγράφησαν οι δράσεις και οι τοµείς
ενδιαφέροντος. Το επόµενο βήµα, όµως, είναι η προτεραιοποί-
ηση. Γιατί καταγράφονται τόσα πολλά ζητήµατα, αναδεικνύονται
τόσες περιοχές δράσης, που αυτό που τώρα χρειάζεται -και θα
πρότεινα η επιτροπή κάποια στιγµή να συνεχίσει το έργο της-
είναι η προτεραιοποίηση όλων αυτών των δράσεων. Σελίδες επί
σελίδων καταγράφονται, προγράµµατα, δράσεις, παρεµβάσεις.
Όµως, αυτό δεν µπορεί να οδηγήσει σε ένα συγκεκριµένο απο-
τέλεσµα, όπως όλοι θέλουµε. Χρειάζεται προτεραιοποίηση, λοι-
πόν.

Επειδή για να γίνει προτεραιοποίηση πρέπει να µπουν κριτή-
ρια, εγώ θα βάλω σήµερα ένα -θα υπάρξουν οπωσδήποτε κι άλλα
και υπάρχουν κι άλλα- κριτήριο για την προτεραιοποίηση: Πα-
ρεµβάσεις ουσίας και αυξηµένης σηµειολογίας, ώστε κάθε πα-
ρέµβαση να δείχνει προς τα έξω ότι σηµατοδοτεί µια νέα αρχή,
ένα νέο πνεύµα, µια νέα εποχή για τη Θράκη. Διότι, µόνο τότε θα
µπορέσουµε να ξανατραβήξουµε το ενδιαφέρον γι’ αυτή την πε-
ριοχή, που στην κοινή συνείδηση είναι µια περιοχή η οποία έχει
προβλήµατα και άρα δεν είναι ελκυστική. Πρέπει, λοιπόν, να
υπάρξουν παρεµβάσεις που να διαµορφώσουν την πεποίθηση
ότι κάτι αλλάζει. Ουσία, λοιπόν, αλλά και σηµειολογία. 

Ποια περιοχή θα µπορούσε να είναι µια περιοχή προτεραιότη-
τας; Ποια άλλη από την τεχνολογία; Υψηλή τεχνολογία, προσέγ-
γιση ενδιαφέροντος των νέων, των νέων επιχειρήσεων, της νέας
επιχειρηµατικότητας. Πού µπορεί να γίνει αυτό; Στο τεχνολογικό
campus του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου. 

Όµως, η σηµερινή κατάσταση στο campus δεν επιτρέπει να
περιµένουµε πολλά. Γι’ αυτό είναι πρώτης προτεραιότητας να
αναβαθµίσουµε τη σηµερινή κατάσταση του τεχνολογικού πάρ-
κου, ας πούµε, του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου, να του δώ-
σουµε ώθηση πραγµατική, να δείξουµε εντός κι εκτός Ελλάδος
ότι εννοούµε την αναβάθµιση της Θράκης ως αφετηρία µιας νέας
εποχής, συµβατής µε τις προκλήσεις της τέταρτης βιοµηχανικής
επανάστασης. Αυτή ήταν η επισήµανση.

Η πρόταση: Προκύπτει -και ειδικά σελίδα 31 αναφέρεται- από
όλο το πόρισµα η εξής ανάγκη: Δεν είναι θελκτική αυτή τη στιγµή
η κατάσταση στη Θράκη για την προσέλκυση ιδιωτικών επενδύ-
σεων και ιδιωτικής δράσης. Τι σηµαίνει αυτό; Γενναία, στοχοθε-
τηµένη και καλά σχεδιασµένη κρατική και κυβερνητική
παρέµβαση. Χωρίς δηµόσια παρέµβαση, ισχυρή και γενναία, δεν
µπορούµε να περιµένουµε να κινητροδοτηθεί η επιχειρηµατικό-
τητα και η επενδυτική δράση στη Θράκη. Το λέει µέσα το πόρι-
σµα. 

Εδώ, όµως, έρχεται ένα πρόβληµα και θα ακολουθήσει η πρό-
ταση. Επειδή µιλάµε ουσιαστικά για κρατική βοήθεια, ερχόµαστε
αντιµέτωποι µε τους περιορισµούς που βάζει το νοµοθετικό ευ-
ρωπαϊκό πλαίσιο που -ξέρετε και το ξέρουµε όλοι- είναι περιορι-
στικό στη λογική της κρατικής ενίσχυσης. Εδώ, λοιπόν, πρέπει
να αντιµετωπίσουµε ένα θέµα: Βάζουµε ως κύρια προτεραιότητα
την ανάδειξη της Θράκης µε µία σοβαρή δηµόσια παρέµβαση,
ναι ή όχι; Διότι, ειδάλλως τα πράγµατα φαίνεται ότι δεν θα κερ-
δηθούν. 

Εάν αυτός είναι ο στόχος και αυτή η προτεραιότητα πρέπει
αύριο διακοµµατικά να αναλάβουµε µια µεγάλη προσπάθεια.
Ποια είναι αυτή η προσπάθεια; Να επιχειρήσουµε µια πενταετή
εξαίρεση της Θράκης από την εφαρµογή του ευρωπαϊκού δι-
καίου όπως προβλέπεται. Derogation λέγεται στα αγγλικά. Δεν
είναι εύκολο, είναι δύσκολο, αλλά αν το κάνουµε µε επιµονή, αν
το κάνουµε συντονισµένα και σχεδιασµένα, µε γνώση του ευρω-
παϊκού πεδίου, των ευρωπαϊκών δεδοµένων, όχι θεωρητική, όχι
των βιβλίων, αλλά αυτών που γίνονται στην πράξη στην Ευρώπη,
µπορούµε να τα καταφέρουµε, ίσως όχι αύριο, αλλά µεθαύριο,
ίσως όχι µεθαύριο, αλλά την επόµενη βδοµάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Να κάνουµε εξαίρεση, λοιπόν, για πέντε χρόνια ώστε για πέντε
χρόνια να υπάρχει στήριξη µε δηµόσιες παρεµβάσεις της ανά-
πτυξης Θράκης και µετά να επανέλθουµε στα δεδοµένα τα οποία
επιτρέπει το Ευρωπαϊκό Δίκαιο. Πιστεύω ότι αυτή είναι µια δράση
την οποία πρέπει να αναλάβουµε παρά τη δυσκολία της όλοι µαζί
εδώ και έξω και να µην χάσουµε την ευκαιρία. 

Τέλος, µια παρατήρηση και µια διασαφήνιση: Η αναπτυξιακή
δυναµική και ανάπτυξη της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
δεν µπορεί να είναι όµηρος της πορείας των ελληνοτουρκικών
σχέσεων. Βεβαίως, όλοι θέλουµε διασυνοριακή συνεργασία καλή
επικοινωνία µε όλους και κυρίως µε την Τουρκία. Όµως, αυτή
είναι µια υποχρέωση του ελληνικού κράτους ανεξάρτητα από την
πορεία της οµαλοποίησης των ελληνοτουρκικών σχέσεων, την
οποία άλλωστε δεν ελέγχει η Ελλάδα, την ελέγχει η Τουρκία.
Εκείνη είναι προκλητική δύναµη, εκείνη δηµιουργεί προβλήµατα
στις σχέσεις και όχι εµείς. 

Αυτό το λέω διότι νοµίζω ότι χρειάζεται µια αποσαφήνιση. Η
αναφορά στη σελίδα 59 εγώ καταλαβαίνω τι θέλει να πει, αλλά
νοµίζω ότι πρέπει να επισηµάνουµε ότι το αναπτυξιακό µέλλον
της Θράκης και της βόρειας Ελλάδας γενικότερα συνδέεται κα-
θοριστικά µε την ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής των Βαλκα-
νίων, αλλά και της οµαλοποίησης των σχέσεων µε την Τουρκία. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να τονίσω ότι αυτή η καθοριστική επιρροή
της οµαλοποίησης των σχέσεων µε την Τουρκία δεν σηµαίνει ότι
είναι προϋπόθεση ότι θα καταστήσουµε την ανάπτυξη της Θρά-
κης όµηρο της πορείας των ελληνοτουρκικών σχέσεων. Αυτό
απαιτεί το εθνικό συµφέρον. Αυτό απαιτεί η ανάπτυξη της Θρά-
κης. Αυτό απαιτούν οι Θρακιώτες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Σουλτάνα Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήρθαµε σήµερα, µια µέρα που

υπάρχει πανελλαδική απεργία, να µιλήσουµε για το πόρισµα της
Νέας Δηµοκρατίας για την ανάπτυξη της Θράκης. Βέβαια το
πόση σηµασία δίνει η Νέα Δηµοκρατία στο ίδιο της το πόρισµα
φαίνεται και από το πόσοι Βουλευτές βρίσκονται αυτή τη στιγµή
στην Αίθουσα. Συζητάµε, όµως, σήµερα για το πόρισµα της Δια-
κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την ανάπτυξη της ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, όπως είπε η κ. Μπακογιάννη; Όχι. Σή-
µερα συζητάµε για το πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας για την
ανάπτυξη της Θράκης και µόνο της Θράκης. Και λέω της Θράκης
και όχι της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης γιατί αυτό ήταν
το αίτηµα του Πρωθυπουργού όταν ζήτησε τη σύσταση της επι-
τροπής, αυτό ήταν το θέµα της πρόσκλησης, αυτό ήταν το αντι-
κείµενο για το οποίο συστάθηκε τελικά η επιτροπή και αυτό ήταν
το αντικείµενο το οποίο αφορούσε όλη η προετοιµασία που έγινε
και όλες οι συνεδριάσεις που έγιναν. 

Ένας εµβόλιµος υπότιτλος: «Στρατηγικός αναπτυξιακός σχε-
διασµός ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης» δεν υπάρχει ούτε
καν στο εξώφυλλο, ούτε καν στην πρώτη σελίδα, ούτε καν στη
δεύτερη. Ο συνάδελφός µου ο κ. Ξανθόπουλος σας έφερε εδώ
το πόρισµα και νοµίζω ότι πρέπει να αποδεχτείτε όλοι ότι έχουµε
δίκιο. Το πόρισµα αφορά µόνο τη Θράκη. Ένας εµβόλιµος υπό-
τιτλος εποµένως και ελάχιστες προσχηµατικές αναφορές για
δήθεν έργα που «θα» γίνουν στη Δράµα και στην Καβάλα, δεν
είναι αρκετά για να παραµυθιάσουν τους πολίτες της Καβάλας
και της Δράµας, γιατί και ξέρουν να διαβάζουν και ξέρουν να κα-
ταλαβαίνουν τι διαβάζουν.

Σας τονίσαµε πολλές φορές κατά τη διάρκεια των διαδικασιών
στην αρµόδια επιτροπή ότι δεν νοείται πόρισµα για τη Θράκη
χωρίς την ανατολική Μακεδονία. Σας ζητήσαµε να φέρουµε στην
Ολοµέλεια αίτηµα να επεκταθεί η εντολή και να περιλαµβάνει η
επιτροπή το πόρισµα που θα έβγαινε και την Καβάλα και τη
Δράµα και το αρνηθήκατε. Ακόµα και στους αρµόδιους φορείς
της Καβάλας και της Δράµας δεν δώσατε ουσιαστική δυνατό-
τητα να συµµετέχουν και φυσικά ουδέποτε επισκέφθηκε η κ.
Μπακογιάννη, όπως της είχε ζητηθεί και όπως είχε υποσχεθεί,
την Καβάλα και τη Δράµα και απαξίωσε φυσικά και τους δηµάρ-
χους και τα οικονοµικά επιµελητήρια και όλους τους φορείς που
θέλουν να συµµετέχουν στις συνεδριάσεις και γιατί όχι να συ-
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ναντηθούν και από κοντά µε την πρόεδρο για να τους αποδείξει
ότι ισάξια βλέπει όλες τις περιφερειακές ενότητες της ανατολι-
κής Μακεδονίας και Θράκης. 

Έτσι ενδεικτικά και όχι περιοριστικά δεν αναφέρεται τίποτα
στο πόρισµα για τη µετατροπή του λιµανιού της Καβάλας σε δια-
µετακοµιστικό κέντρο, για την επιτάχυνση δηµιουργίας υδατο-
δροµίου, για την αναβάθµιση του λιµανιού στον λιµένα Θάσου,
για την αντιπληµµυρική προστασία των Τεναγών Φιλίππων, για
το πρόγραµµα κινήτρων για την ενίσχυση της τοπικής παραγω-
γής ελιάς, λαδιού, µελιού, ακτινιδίων, σπαραγγιών και άλλα, για
την τουριστική ανάπτυξη της περιοχής. 

Το ότι δεν επεκτείνατε τις εργασίες στην ουσιαστική µελέτη
των επιµέρους και ιδιαίτερων ζητηµάτων της Καβάλας και της
Δράµας, αλλά και της Θάσου, η οποία είναι µια ξεχωριστή περι-
φερειακή ενότητα, οδηγεί εκ του αποτελέσµατος σε αδιέξοδο
ολόκληρο το πόρισµα της Νέας Δηµοκρατίας, το πόρισµά σας
δηλαδή. 

Η κ. Μπακογιάννη όταν άνοιξε τη σηµερινή συνεδρίαση, είπε
ότι το πόρισµα αφορά την ανατολική Μακεδονία και Θράκη και,
µάλιστα, το είπε µε στόµφο και τη χειροκροτήσατε όσοι παρευ-
ρισκόµενοι Κυβερνητικοί Βουλευτές ήσασταν εδώ. Ελπίζω να µην
τη χειροκρότησαν και οι παρευρισκόµενοι κυβερνητικοί Βουλευ-
τές της Καβάλας και της Δράµας, γιατί τότε ή δεν διάβασαν το
πόρισµα ή δεν κατάλαβαν τι διάβαζαν ή κρύβονται πίσω από το
δάχτυλό τους, γιατί η κοµµατική προσήλωση δεν πρέπει να φθά-
νει στο σηµείο να χειροκροτούµε το τίποτα εις βάρος των πολι-
τών των περιφερειακών µας ενοτήτων. 

Το πόρισµα γενικά, λοιπόν, είναι προβληµατικό τόσο επί της
αρχής όσο και στο σύνολο των παραδοχών και αποτελεσµάτων
του. Δεν είναι ούτε πρόγραµµα, δεν είναι ούτε στρατηγικός σχε-
διασµός, δεν έχει στοχεύσεις, δεν έχει προτεραιότητες και φυ-
σικά δεν έχει ούτε ποσοτικούς και χρονικούς περιορισµούς και
δεσµεύσεις. Με γενικολογίες, προτάσεις και ευχολόγια δηµιουρ-
γεί εντυπώσεις και προσδοκίες, καθώς όλα εξαρτώνται από µελ-
λοντικές και αβέβαιες χρηµατοδοτήσεις από το Ταµείο
Ανάκαµψης, από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από τις τράπεζες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ). 

Το σηµαντικότερο, όµως, και το πιο δυσάρεστο είναι ότι κατα-
πατήσετε τις βασικές αρχές συνεργασίας και αλληλεγγύης µε-
ταξύ των περιφερειακών ενοτήτων της ίδιας περιφέρειας και
ακολουθήσατε ένα παλαιωµένο και συντηρητικό µοντέλο που αν-
τιµετωπίζει τη Θράκη ως αποσπασµένο από την υπόλοιπη Ελ-
λάδα τµήµα της χώρας, το ίδιο ακριβώς µοντέλο που οδήγησε
στη διαφοροποίηση στον αναπτυξιακό νόµο των κινήτρων στα
επενδυτικά σχέδια για τις µεσαίες επιχειρήσεις ανάµεσα στις πε-
ριφερειακές ενότητες της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
µε τα ποσοστά άµεσων ενισχύσεων -να σας θυµίσω- να είναι στο
30% στην περιφερειακή ενότητα Ροδόπης και Ξάνθης και στο
60% στην περιφερειακή ενότητα Έβρου και µε τις υπόλοιπες ενι-
σχύσεις µέχρι το 100% να είναι έµµεσες, δηλαδή φοροαπαλλα-
γές και µε τα µπόνους που δίνονται για τα επενδυτικά σχέδια της
ΠΕ Ροδόπης και Ξάνθης να είναι 5%, για την περιφερειακή ενό-
τητα Έβρου 10% και 0% για Καβάλα και Δράµα.

Θα κλείσω επισηµαίνοντας ότι η στήριξη της αγοράς και στην
Καβάλα και στη Δράµα είναι απαραίτητη διότι οι επιχειρήσεις
πραγµατικά βρίσκονται στα όρια του «λουκέτου». Η ανεργία του-
λάχιστον στην Καβάλα, που είναι η περιφερειακή µου ενότητα,
καλπάζει. Τα επιµελητήρια σας έστειλαν αίτηµα για να δώσετε
άµεσα λύση στον συµψηφισµό του κόστους εργασίας, το οποίο
τους οφείλετε και το οποίο τους έχετε υποσχεθεί για τις επιχει-
ρήσεις που δεν έχουν οφειλές στο δηµόσιο για να γίνει συµψη-
φισµός. 

Και, τέλος, σταµατήστε να υποβαθµίζετε το Διεθνές Πανεπι-
στήµιο Ελλάδος και να κλείνετε τις σχολές. Μετά το Τµήµα Γεω-
λογίας έρχεται η σειρά του Τµήµατος Φυσικής, για το οποίο έχει
γίνει πρόταση η οποία έχει έρθει στο Υπουργείο για το οριστικό
κλείσιµο του τµήµατος αυτού στην Καβάλα.

Σταµατήστε να φτωχοποιείτε την Καβάλα και τη Δράµα γιατί
θα πετύχετε ακριβώς το αντίθετο από αυτό που επιδιώκετε. 

Τελικά δεν θα αναπτυχθεί καµµία περιφερειακή ενότητα της
ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και οι µόνοι υπεύθυνοι για
αυτό θα είστε εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Καλησπέρα σας και από εµένα! Και θα ξεκινήσουµε µε
έναν Εβρίτη, τον κ. Αναστάσιο (Τάσο) Δηµοσχάκη από τη Νέα
Δηµοκρατία, και στη συνέχεια θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Τσίπρας.

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 6η Απριλίου 1914 αποτελεί για

τον θρακικό Ελληνισµό ιστορική ηµέρα µνήµης και αλησµόνητου
πόνου, όπως µαρτυρά το µαύρο Πάσχα των Θρακών. 

Σήµερα η Βουλή των Ελλήνων υποδέχεται στην Ολοµέλεια τη
Θράκη µε τιµή και σεβασµό. Συζητούµε το πόρισµα της Διακοµ-
µατικής Επιτροπής για την πρόοδο και την ανάπτυξή της. Από τα
τέλη του 2015 ως µόνος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας στη
Θράκη κράτησα ζωντανό το αίτηµα της επανασύστασής της. Ο
αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης µε την πρώτη Διακοµµα-
τική Επιτροπή στις αρχές του 1990 εξασφάλισε µεγάλο οφέλη
διαχρονικά στον τόπο µας. Το υπόδειγµα-πρότυπο ειρηνικής
συµβίωσης των κατοίκων της Θράκης µε διαφορετικό θρή-
σκευµα είναι έργο εκείνης της εποχής. 

Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µετά την ιδιότυπη
πολιορκία τον Μάρτιο του 2020 και µε µια πολιτική πράξη υψη-
λού συµβολισµού και ουσίας τον Ιούλιο του 2020 υιοθέτησε τον
Έβρο και τη Θράκη. Η αξία Πρόεδρος της Επιτροπής, Ντόρα
Μπακογιάννη συντόνισε µε υπερκοµµατική αντίληψη και συναι-
νετικό πνεύµα τις εργασίες, προκειµένου να προκύψει οµοφωνία
όλων των κοµµάτων επί του συνολικού πορίσµατος. Ωστόσο, η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση για άλλη µια φορά δεν στάθηκε αρω-
γός µέχρι το τέλος. 

Το υπό συζήτηση πόρισµα φέρει καινοτόµο και αναπτυξιακό
πρόσηµο περιλαµβάνοντας ρεαλιστικές, οραµατικές και φιλόδο-
ξες πολιτικές. Με συγκίνηση βλέπω πολλές προτάσεις µου να
συµπεριλαµβάνονται στο τελικό πόρισµα. Οι πολιτικές του πορί-
σµατος διαθέτουν µακρόπνοη προοπτική υλοποίησης, δεν απο-
τελούν ευχολόγιο, αλλά πιστό ευαγγέλιο. Συγκροτείται η
Επιτροπή Παρακολούθησης. Θα ελέγχεται κάθε δύο χρόνια η
εκάστοτε κυβέρνηση αν υλοποιεί τις εν λόγω πολιτικές. 

Ο πρόσφατος κορυφαίος αναπτυξιακός νόµος αποτελεί
δείγµα της χρησιµότητας του πορίσµατος, καθώς αγκαλιάζει
στοργικά τη Θράκη και τον Έβρο, προβλέποντας ευνοϊκές ρυθ-
µίσεις, ενώ η επιτροπή ταυτίστηκε και µε τον γόρδιο δεσµό του
συµψηφισµού του µισθολογικού κόστους 12%, το οποίο οριστι-
κώς λύνουν προσεχώς τα αρµόδια Υπουργεία. 

Δίνεται έµφαση στη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα, ο οποίος
συνιστά τη βαριά βιοµηχανία του Έβρου και της Θράκης, µε τη
δηµιουργία χρήσιµων υποδοµών αγροκτηνοτροφικού χαρα-
κτήρα, όπως σχολές, τα φράγµατα, η άρδευση, η αγροτική οδο-
ποιία, οι αναδασµοί και όχι µόνο.

Οι πολιτικές της Κυβέρνησης αναβαθµίζουν και θωρακίζουν
τον Έβρο, αλλά και όλη την ανατολική Μακεδονία και Θράκη οι-
κονοµικά, µεταφορικά, συγκοινωνιακά, εµπορικά, ενεργειακά και
εκπαιδευτικά και όχι µόνο. 

Η Σιδηροδροµική Νέα Εγνατία και κυρίως στο τµήµα Αλεξαν-
δρούπολη - Ορµένιο µε την ηλεκτροκίνηση, ευθυγράµµιση και
την αντιπληµµυρική θωράκιση του νοµού αναλαµβάνει σηµαντι-
κούς ρόλους στην ευρύτερη περιοχή και αλλάζει τη µοίρα της
περιοχής και των κατοίκων, όπως και η αναβάθµιση των διασυ-
νοριακών και τελωνειακών σταθµών και Καστανιών και Κήπων -
ήρθε η ώρα εκσυγχρονισµού- µαζί µε την ολοκλήρωση της Νέας
Γέφυρας στη Διασυνοριακή Δίοδο Κήπων - Υψάλων. Η βελτίωση
υποδοµών και υποστήριξης αεροπορικών και θαλάσσιων µετα-
φορών ξεκίνησε. Η θαλάσσια διασύνδεση Αλεξανδρούπολης µε
τα νησιά του βορειοανατολικού και νοτιοανατολικού Αιγαίου ανα-
βαθµίζεται µε την οδική Νέα Εγνατία και, µάλιστα, µε την κατα-
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σκευή της νέας περιφερειακής οδού Αλεξανδρούπολης και του
τοπικού λιµένα.

Σε θέση προτεραιότητας βρίσκεται και η ανάσχεση του πλη-
θυσµιακού µαρασµού της περιοχής, µε έµφαση στη συγκράτηση
πληθυσµού κυρίως στην περιοχή του βόρειου Έβρου, µέσω της
επιδότησης κατοικίας στον βόρειο Έβρο και γενική στήριξη των
αραιοκατοικηµένων περιοχών όπως ήδη αποφασίστηκε από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και θα βρει την άµεση εφαρµογή στη Θράκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αχίλλειος πτέρνα του Έβρου
και της χώρας είναι το τρίγωνο µε τα δεκαεπτά χωριά και η νήσος
της Σαµοθράκης µε τη γνωστή Ζουράφα. Στο τρίγωνο Ορεστιά-
δας βρίσκεται και ο οχύρωση της Αλεξανδρούπολης, της Θρά-
κης, αλλά και όλης της χώρας. Για τον λόγο αυτό το πόρισµα
προβλέπει άµεσες ενισχυτικές και αναπτυξιακές παρεµβάσεις
στον τριπλό νοµό, µε ένα νησί, που είναι ο Έβρος. Ήδη η Κυβέρ-
νηση διευρύνει τις υφιστάµενες δοµές εκπαίδευσης, αναβαθµί-
ζοντας τις παρεχόµενες εκπαιδευτικές υπηρεσίες. Έτσι θα
προσελκύσει, κύριε Πρόεδρε, πληθυσµό ο οποίος θα ζωοδοτήσει
την περιοχή και θα τη θωρακίσει πολλαπλά σε αντιστοίχιση µε
την πέρα πλευρά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόρισµα αυτό θα µείνει ανε-
ξίτηλο στην ιστορία. Θα αποτελέσει τον οδηγό πολιτικών όλων
των κυβερνήσεων και η Θράκη θα αποτελεί πλέον εθνική προτε-
ραιότητα. Αξίζουν εύσηµα και ευχαριστίες σε όλους τους φορείς,
τα κόµµατα, τους συλλόγους, τα πανεπιστήµια και στους απλούς
πολίτες που ανταποκρίθηκαν στο κάλεσµα της Προέδρου µας κ.
Ντόρας Μπακογιάννη και κατέθεσαν καινοτόµες και ιστορικές
προτάσεις. Είναι ένας σηµαντικός και ουσιαστικός εθνικός, πνευ-
µατικός πλούτος. 

Όλοι µαζί θα πρέπει να καταστήσουµε την ανατολική Μακεδο-
νία και Θράκη πρότυπο περιφέρειας. Θωρακισµένη και αναπτυγ-
µένη Θράκη µε την ανατολική Μακεδονία σηµαίνει ισχυρή
Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Δηµοσχάκη.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιος Τσίπρας και να ετοι-
µάζεται ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, όσο συνεχίζεται η εισβολή της

Ρωσίας στην Ουκρανία η αγριότητα του πολέµου θα γίνεται όλο
και µεγαλύτερη. Δυστυχώς, οι πρωτοβουλίες ειρήνευσης από
πλευράς Δύσης και ειδικότερα από την Ευρώπη είναι περίπου
ανύπαρκτες. Τι έχει αποµείνει; Έχει αποµείνει το εµπάργκο και
στο ενεργειακό πεδίο που µέχρι στιγµής, κατά το µεγαλύτερο
µέρος, έχει µείνει εκτός κυρώσεων και το εµπάργκο σε όλες τις
υπόλοιπες εισαγωγές από Ρωσία πρώτων υλών και προϊόντων
επισιτισµού. Και τι µένει µετά; Μένει η πλήρης διακοπή διπλωµα-
τικών σχέσεων κι αµέσως µετά η άµεση εµπλοκή στον πόλεµο,
που ελπίζουµε να µην φτάσουµε.

Στο µεταξύ, όµως, κι αυτό έχει σηµασία σήµερα, δεν υπάρχει
από πλευράς Ευρώπης η παραµικρή διπλωµατική πρωτοβουλία
και πρωτοβουλία ειρήνευσης. Κι όσο συνεχίζεται η παρούσα πο-
λιτική, αυξάνονται οι πιθανότητες να ερχόµαστε όλο και πιο
κοντά σε κάποιο ατυχές περιστατικό. Πόσο ατυχές, όµως, είναι
ένα περιστατικό όσο πλησιάζεις όλο και πιο κοντά; Η Ευρώπη
µοιάζει να µην αντιλαµβάνεται πού οδεύουν τα πράγµατα και τι
κίνδυνοι εγκυµονούνται αν συνεχίσει να πορεύεται στη σηµερινή
κατεύθυνση. Αν η Ευρώπη ήταν µία φορά ανύπαρκτη πολιτικά
και γεωπολιτικά πριν την εισβολή, είναι δύο φορές ανύπαρκτη
σήµερα. 

Η ελληνική Κυβέρνηση επέλεξε από την πρώτη στιγµή να γίνει
χρήσιµη σε τρίτους. Όχι χρήσιµη στον εαυτό της, όχι χρήσιµη
υπέρ της ειρήνης και της διαµεσολάβησης, όχι χρήσιµη για τους
Έλληνες οµογενείς της Μαριούπολης, για τους οποίους δεν
έπραξε ούτε τα στοιχειώδη, αλλά χρήσιµη σε τρίτους. Εκεί εξαντ-
λείται η εξωτερική της πολιτική. Η Ελλάδα δεν είναι χώρα της
Βαλτικής ούτε από την άλλη πλευρά είναι χώρα όπως η Ουγγα-
ρία. Όµως, ακόµη κι αυτές οι περιπτώσεις ακολουθούν µια πολι-

τική µε βάση αυτό που κρίνουν ως εθνικό συµφέρον, µε βάση την
ιδιαιτερότητά τους. Το µόνο που µοιάζει να απασχολεί την εξω-
τερική πολιτική της ελληνικής Κυβέρνησης είναι όχι τα µακρο-
πρόθεσµα συµφέροντα της χώρας, αλλά να γίνει χρήσιµη σε
τρίτους. Κι όσο περισσότερο χρήσιµη, τόσο το καλύτερο, ακόµη
κι αν βλάπτονται τα συµφέροντα της χώρας.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αποδεικνύεται στα ζητήµατα εξωτε-
ρικής πολιτικής µία Κυβέρνηση µειωµένης αντίληψης και µειωµέ-
νης ευθύνης. Το τι πράττει η Τουρκία και πώς αντιµετωπίζει τον
πόλεµο και τις κυρώσεις είναι δικό της θέµα και δεν έχουµε κα-
νέναν λόγο να ακολουθήσουµε ή να αντιγράψουµε, αλλά και δεν
βλέπουµε ποια είναι τα αποτελέσµατα της σηµερινής δικής µας
πολιτικής. 

Μόλις χθες η Αµερικανίδα Υφυπουργός κ. Νούλαντ κατά την
επίσκεψή της στην Τουρκία, επί λέξει, καλωσόρισε τις προσπά-
θειες της Άγκυρας να διευκολύνει µια δίκαιη διπλωµατική λύση
για τον τερµατισµό του πολέµου. Είναι εξαιρετικά πιθανό πως η
Άγκυρα θα βρεθεί στο τέλος των εξελίξεων µε λιγότερα βαρίδια
στην πλάτη της από την πλευρά της Δύσης, χωρίς να έχει µετα-
βάλει στο ελάχιστο σε έκανε µέχρι τώρα. Ταυτόχρονα, εισπράτ-
τει τα εύσηµα της Μόσχας για ανεξάρτητη πολιτική κ.τ.λ.. 

Εµείς, ως δεδοµένος και προβλέψιµος σύµµαχος σε κάθε πε-
ρίσταση, όπως θα έλεγε ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης, τι
ακριβώς εισπράττουµε; Δεν γνωρίζω ούτε ενδιαφέρει τον ελλη-
νικό λαό αν εισπράττει προσωπικά ο κ. Μητσοτάκης, αλλά ως
χώρα τι ακριβώς εισπράττουµε και σήµερα και στο µέλλον;

Κι έρχοµαι στο θέµα της Θράκης. Θέλω να ξεκινήσω από κάτι
γενικότερο. Υπάρχουν πράγµατα που υποσχέθηκε η Νέα Δηµο-
κρατία προεκλογικά και δεν έκανε γιατί δεν είχε σκοπό να το
κάνει, όπως οι πολλές και καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργα-
σίας. Και υπάρχουν πράγµατα που υποσχέθηκε γιατί πίστευε,
αφελώς, ότι µε την ιδεοληψία παράγει αποτέλεσµα. 

Δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι πιστεύατε στην υπόσχεση για
ανάπτυξη, το 4% το οποίο λέγατε. Πιστεύατε ότι µε τη µείωση
της φορολογίας των επιχειρήσεων, αλλά ακόµη, ακόµη µε τη µεί-
ωση -άκουσον, άκουσον- της φορολογίας των µερισµάτων και
πολλές άλλες χαριστικές φορολογικές ρυθµίσεις στοχευµένες
σε µία πολύ µικρή µειοψηφία, µε την απορρύθµιση των εργασια-
κών σχέσεων, µε την απορρύθµιση της περιβαλλοντικής προστα-
σίας, θα έρχονταν επενδύσεις και ανάπτυξη. 

Δεν φταίει η πανδηµία που δεν ήρθε για ανάπτυξη. Γιατί ήδη
το τελευταίο τρίµηνο του 2019 και το πρώτο τρίµηνο του 2020,
την πρώτη περίοδο που αποτυπώθηκαν δηλαδή τα αποτελέ-
σµατα της δικής σας πολιτικής, επί δύο συνεχόµενα τρίµηνα εί-
χαµε ύφεση στην ελληνική οικονοµία. Είχαµε να έχουµε δύο
συνεχόµενα τρίµηνα ύφεσης από τα πρώτα δύο τρίµηνα του
2016. Και µετά ήρθε η πανδηµία. «Ήταν στραβό το κλήµα, το
έφαγε κι ο γάιδαρος».

Επιλέξατε, λοιπόν, να αντιµετωπίσετε το θέµα της Θράκης µε
κύριο γνώµονα κι εδώ την επικοινωνία και την παντελή έλλειψη
οποιουδήποτε σοβαρού σχεδιασµού. Το πόρισµα της Νέας Δη-
µοκρατίας στο σύνολό του είναι εξαιρετικά προβληµατικό. Δεν
αποτελεί ούτε πρόγραµµα ούτε στρατηγικό σχέδιο, όπως δεν
υπήρχε σχέδιο επί της ουσίας και για την οικονοµία. Είναι ένας
κατάλογος έργων χωρίς ξεκάθαρες στοχεύσεις, χωρίς προτεραι-
ότητες, χωρίς συγκεκριµένες δεσµεύσεις. Δηµιουργεί προσδο-
κίες ότι κάποια έργα θα χρηµατοδοτηθούν από το Ταµείο
Ανάκαµψης, χωρίς όµως να τα προσδιορίσει. Άλλωστε, γενικό-
τερα από το Ταµείο Ανάκαµψης δεν υπάρχει απολύτως καµµία
πρόβλεψη για κατά προτεραιοποίηση ενίσχυση συγκεκριµένων
κλάδων της ελληνικής οικονοµίας και βέβαια για την ενίσχυση
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά
της ελληνικής οικονοµίας. 

Περιέχει πολλές σελίδες στο πόρισµα για τη Θράκη µε γενικο-
λογίες, όπως ο ψηφιακός µετασχηµατισµός, οι χρηµατοδοτήσεις
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και κάποιες προτάσεις - ευχο-
λόγια, όπως να δοθεί η χρηµατοδότηση από τις τράπεζες, όταν
γνωρίζουµε πολύ καλά ποια είναι τα κριτήρια των χρηµατοδοτή-
σεων αυτών µέχρι σήµερα µέσα στην κρίση. 

Το δικό µας πόρισµα, του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
στηρίζεται σε τέσσερις βασικές παραδοχές: Πρώτον ότι η Θράκη
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είναι από τις λιγότερο ανεπτυγµένες περιοχές της χώρας, µε
χρόνια προβλήµατα. Δεν πρόκειται για κάποιο φυσικό φαινόµενο,
αλλά είναι αποτέλεσµα πολιτικών που ακολουθήθηκαν σε όλες
τις προηγούµενες δεκαετίες στο παρελθόν. Η κατάσταση αυτή
δεν µπορεί να αλλάξει σήµερα µε κάποιον µαγικό τρόπο, ούτε
αυτόµατα από τους µηχανισµούς της αγοράς, αλλά ούτε και µε
ηµίµετρα και επιµέρους παρεµβάσεις ή µε µία ισχυρότερη κάπως
επιδοµατική πολιτική. 

Επειδή το κατά κεφαλήν ΑΕΠ της Θράκης είναι πολύ κάτω από
το εθνικό µέσο όρο, όπως και άλλες καθυστερηµένες περιφέ-
ρειες της Ελλάδας, ο µόνος τρόπος αυτής για να συγκλίνουν µε
την υπόλοιπη χώρα είναι να αναπτυχθούν µε πολύ µεγαλύτερους
ρυθµούς ανάπτυξης από τον µέσο όρο. Αυτό λέει η απλή αριθ-
µητική. Χρειάζεται, λοιπόν, πολιτικές που θα οδηγήσουν την πε-
ριοχή σε ένα αναπτυξιακό άλµα, µε κάποια έργα στοχευµένα,
που δεν θα γίνονται εδώ κι εκεί για να πούµε ότι κάτι γίνεται, γιατί
αλλιώς δεν πρόκειται να βελτιωθεί η κατάσταση της περιοχής. 

Δεύτερο στοιχείο. Το ανθρώπινο δυναµικό πρέπει να είναι ο
βασικός παράγοντας της αναπτυξιακής διαδικασίας. Η ύπαρξη
ανθρώπινου δυναµικού υψηλής ποιότητας είναι ένας από τους
βασικούς παράγοντες που επηρεάζουν τις αποφάσεις εγκατά-
στασης επιχειρήσεων σε µια περιοχή. 

Τρίτον, σύµφωνα και µε την ίδια την εντολή της Βουλής το πό-
ρισµα δεν µπορεί να είναι άλλο ένα αντιαναπτυξιακό πρόγραµµα,
όπως αυτά που έτσι κι αλλιώς υπάρχουν είτε σε επίπεδο της κεν-
τρικής κυβέρνησης είτε σε επίπεδο της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Δεν προβλέπεται συγκεκριµένος προϋπολογισµός ούτε τέθηκε
συγκεκριµένος χρονικός ορίζοντας που είναι και το ζητούµενο. 

Τέταρτον, για να µπορέσει το πόρισµα να λειτουργήσει απο-
τελεσµατικά θα έπρεπε οι στόχοι του να αποτελέσουν αιρεσιµό-
τητα, κριτήριο δηλαδή για όλες τις χρηµατοδοτήσεις στην
περιοχή και βέβαια να υλοποιηθούν όλα τα εµβληµατικά έργα,
µέτρα και δράσεις που προτείνονται. Όµως, αν κάτι τέτοιο δεν
συµβαίνει ούτε καν για αλλά γενικότερα προγράµµατα του Τα-
µείου Ανάκαµψης για όλη την ελληνική οικονοµία, θα ήταν βέβαια
πολύ να το περιµένει κανείς µε βάση τις απόψεις σας και τις προ-
τάσεις σας για τη Θράκη. Για να διασφαλιστεί κάτι τέτοιο, δη-
λαδή η αιρεσιµότητα, θα πρέπει να προβλεφθεί ένας
συγκεκριµένος µηχανισµός εποπτείας και ελέγχου της υλοποί-
ησης του πορίσµατος της Βουλής.

Εν κατακλείδι, ο µόνος τρόπος για να αναπτυχθεί δραστικά η
Θράκη είναι να υπάρξει µία στρατηγική µακράς πνοής, αλλά
στρατηγική µε συγκεκριµένα κριτήρια και η ανάπτυξη της περιο-
χής να στηρίζεται σε µία λογική ενισχυόµενης, αλλά και κύριο
λόγο αυτοτροφοδοτούµενης ανάπτυξης. Τα κίνητρα από µόνα
τους δεν µπορούν να είναι αποτελεσµατικά αν δεν συνοδεύονται
από βελτίωση των υποδοµών και των γενικότερων συνθηκών δια-
βίωσης και επιχειρηµατικότητας. 

Χρειάζεται εν ολίγοις ένα νέο όραµα για τη Θράκη που να δια-
τυπωθεί σε στρατηγικό σχέδιο µε συγκεκριµένους στόχους και
κατά κύριο λόγο τη βελτίωση της ελκυστικότητας της Θράκης
ως ικανοποιητικού προορισµού για κατοίκηση και τη βελτίωση
της ελκυστικότητας της Θράκης ως τόπου άσκησης επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας. Για να επιτευχθούν αυτά τα δύο πρέπει
πρώτα να δροµολογηθεί η µετάβαση σε ένα παράδειγµα οικονο-
µικής ανάπτυξης της Θράκης που να στηρίζεται στην οικονοµία
της γνώσης και δεύτερον, να αξιοποιηθεί η διασυνοριακότητα
και η διαπολιτισµικότητα της περιοχής. Θα πρέπει να µετατρέ-
ψουµε το µειονέκτηµα σε πλεονέκτηµα, κάτι που έχει ειπωθεί και
από άλλους συναδέλφους. 

Με αυτή την έννοια, η ενσωµάτωση της µειονότητας θα είναι
καθοριστική για την ανάπτυξη της περιοχής. Προτείναµε, πρώ-
τον, ενδεικτικά τη βελτίωση των υποδοµών µε συγκεκριµένες
προτάσεις για δηµιουργία κάθετων αξόνων και την ενθάρρυνση
της διασυνοριακότητας, αλλά και την καλύτερη σιδηροδροµική
σύνδεση µε τη Θεσσαλονίκη. 

Δεύτερον, προτείναµε τη δηµιουργία τεχνολογικού κάµπους
στο Δηµοκρίτειο που θα συνδράµει την τεχνολογική εξέλιξη των
επιχειρήσεων της περιοχής και τη µετάβασή τους στην τέταρτη
βιοµηχανική επανάσταση. 

Τρίτον, προτείναµε -και ίσως αυτό να είναι το πιο σηµαντικό-
την πιλοτική εφαρµογή στη Θράκη της δοµής στήριξης µικρών
και µεσαίων επιχειρήσεων, η οποία είχε συσταθεί το 2019 επί
ηµερών µας σε πανελλήνιο επίπεδο µε τη σύµπραξη του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας, της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων, της
ΓΣΕΒΕΕ και της ΕΣΕΕ, αλλά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η σηµερινή Κυβέρνηση που κόπτεται για τη Θράκη το «πά-
γωσε». 

Τέλος, προτείναµε τη δηµιουργία οργανισµού ανάπτυξης και
ενίσχυσης της συνεργασίας της Νοτιοανατολικής Ευρώπης µε
έδρα τη Θράκη και µε στόχο την ανάπτυξη µεγαλύτερου βαθµού
συνεργασίας σε µια λογική συνανάπτυξης.

Ο στόχος πρέπει να είναι σε ορίζοντα έξι ετών, να έχει αυξηθεί
η προστιθέµενη παραγόµενη αξία στη Θράκη και να έχει βελτιω-
θεί η τοµεακή σύνθεση του παραγόµενου προϊόντος µε ενίσχυση
της βιοµηχανίας.

Ο βασικός στόχος πρέπει να είναι να βελτιωθούν τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά, όπως το επίπεδο εκπαίδευσης των κατοίκων της
και βέβαια να έχει αρχίσει να γίνεται ελκυστικός προορισµός
τόσο για να κατοικήσει κανείς όσο και για να αναπτυχθεί η επι-
χειρηµατική δραστηριότητα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Τσίπρα. 

Και τώρα καλείται στο Βήµα ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα
Αλλαγής και να ετοιµάζεται ο κ. Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό το θέµα είναι δύσκολο να φτάσουν τα έξι λεπτά που

έχουµε στη διάθεσή µας. Οπότε, κύριε Πρόεδρε, οµολογώ ότι
θα ήθελα για λίγο την ανοχή σας, γιατί νοµίζω ότι πρόκειται για
µια ιστορική συνεδρίαση.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσω από την αρχή από αυτό
το Βήµα, αν και έχουµε διαφορετικές απόψεις ως Κίνηµα Αλλα-
γής, την Πρόεδρο της Διακοµµατικής, την κ. Ντόρα Μπακο-
γιάννη, καθώς και τους συναδέλφους µου τον κ. Ανδρέα
Λοβέρδο και τον Γιώργο Παπανδρέου, οι οποίοι αν και ήταν τα-
κτικά µέλη της επιτροπής, µου έδωσαν τη δυνατότητα να συµ-
µετάσχω για είκοσι µήνες σε όλες αυτές τις επιτροπές και να έχω
την ευκαιρία να παρουσιάσω για ώρες και να καταθέσω τις προ-
τάσεις της µειονότητας όσο και της ευρύτερης περιοχής. Επί-
σης, θέλω να ευχαριστήσω και όλους τους συναδέλφους, όπως
τον κ. Κατρούγκαλο από τον ΣΥΡΙΖΑ, που νοµίζω ότι πραγµατικά
βοήθησαν, ούτως ώστε να γίνει πιο γόνιµη αυτή η συνεδρίαση. 

Όντως σήµερα συζητούµε ένα πόρισµα µιας ακόµα Διακοµµα-
τικής Επιτροπής µετά από τριάντα χρόνια για τη Θράκη στη βάση
της λογικής ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα θέλουµε τη Θράκη ανα-
πτυγµένη και ευηµερούσα προς όφελος των κατοίκων και της
ίδιας της χώρας. 

Για ποια Θράκη µιλάµε, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι; Εγώ σή-
µερα από αυτό το Βήµα θα σας µιλήσω για τη δικιά µου τη
Θράκη, για τη Θράκη στην οποία έζησα και στην οποία δίνω κα-
θηµερινά τους αγώνες µου και επέλεξα συνειδητά να µη φύγω
ποτέ από κοντά της, ούτε εγώ ούτε και η οικογένειά µου.

Σε αυτή την περιοχή χρόνια τώρα δίνουµε τη µάχη της ισονο-
µίας και της ισοπολιτείας. Άνθρωποι µε διαφορετικές καταγωγές,
θρησκευτικές αναφορές και ξεχωριστές πολιτισµικές ταυτότητες
καλούµαστε να υπερβούµε τις διαφορές µας και να ζήσουµε ει-
ρηνικά αποτελώντας ένα πρότυπο συµβίωσης σε παγκόσµιο επί-
πεδο. Η αλήθεια είναι ότι εµείς οι απλοί πολίτες, οι Θρακιώτες,
τα καταφέρνουµε συνήθως πολύ καλύτερα σε αυτόν τον τοµέα
από τις κυβερνήσεις και τα πολιτικά συστήµατα. Μιλάµε για τη
Θράκη που αδίκησαν και την άφησαν στη γεωγραφική αποµό-
νωση µε µπόλικη εθνική καχυποψία για πολλές δεκαετίες. 

Χρειάστηκε να δοθούν µεγάλοι αγώνες, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για να φτάσουµε στη διακήρυξη της ισονοµίας και της
ισοπολιτείας από τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη στην πλατεία της
Κοµοτηνής τον Μάιο του 1991. Χρειάστηκε να σπαταληθούν τε-
ράστιες δυνάµεις και να χάσουµε ένα µεγάλο απόθεµα αξιοπι-
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στίας απέναντι στον πολίτη της µειονότητας, µέχρι να φτάσει η
κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου διά του Υπουργού Εθνικής
Αµύνης Γεράσιµου Αρσένη να ρίξει τη µπάρα του ορεινού όγκου
που αποτελούσε το φυλάκιο του ψυχρού πολέµου µέσα σε ελ-
ληνικό έδαφος. Χρειάστηκε η λαµπρή πολιτική πρωτοβουλία του
Γιώργου Παπανδρέου ως Υπουργού Παιδείας το 1995 για να
φτάσουµε στη νοµοθέτηση της θετικής διάκρισης της ποσόστω-
σης για την είσοδο των παιδιών της µειονότητας στα ελληνικά
πανεπιστήµια. Χρειάστηκε να φτάσουµε ως το 1991 ώστε ένας
άλλος Υπουργός των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, ο Αλέκος Παπα-
δόπουλος, να καταργήσει το άρθρο 19 του Κώδικα Ελληνικής
Ιθαγένειας, ένα κατάλοιπο του Εµφυλίου Πολέµου που χρησιµο-
ποιήθηκε για να αφαιρεί µαζικά ιθαγένειες από µη αρεστούς πο-
λίτες της µειονότητας, να τους ξεριζώνει στην ουσία από την ίδια
τους τη γη, από τις πατρογονικές τους εστίες. Τέλος, χρειάστηκε
βέβαια να εισηγηθεί η Ντόρα Μπακογιάννη στην κυβέρνηση του
Κώστα Καραµανλή την ποσόστωση του 5 τοις χιλίοις για την
πρόσληψη πολιτών της µειονότητας της Θράκης στο ελληνικό
δηµόσιο. 

Μην ξεχνάτε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι εµείς οι πολίτες της
µειονότητας στη Θράκη είµαστε οι πρώτοι που υφιστάµεθα τις
συνέπειες από την περίοδο των παγετώνων στις ελληνοτουρκι-
κές σχέσεις και οι τελευταίοι που αισθανόµαστε τη θέρµη από
τη βελτίωσή τους. Η πίστη, όµως, στις αρχές της ισότητας, της
δηµοκρατίας, του κράτους δικαίου, του πολιτικού φιλελευθερι-
σµού δεν υπαγορεύονται µε αποφάσεις επιτροπών, όσο κι αν
αυτές οι προθέσεις είναι καλοπροαίρετες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τον πρώην Υπουργό
Παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φίλη και συµφωνώ µαζί του. Μίλησε για
το θέµα του µουφτή, µίλησε για τις επιτροπές και για όλα, ενώ
ζήτησε να υπάρξει διάλογος µε τη µειονότητα. Συµφωνούµε και
δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Όµως, θα ήθελα να θυµίσω και
στην προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ότι η ίδια µε αποφά-
σεις της και προεδρικά διατάγµατα επενέβη άσχηµα στη λειτουρ-
γία των µουφτειών σε υπέρογκο βαθµό, κάτι που πρέπει να
ανακληθεί.

Θέλω να θυµίσω από αυτό το Βήµα και στην Κυβέρνηση ότι αν
και ο ΣΥΡΙΖΑ µετά από ερώτησή µου είχε δώσει το δικαίωµα
στους µειονοτικούς µαθητές να εισάγονται στις πυροσβεστικές
σχολές, κάτι που ήταν εξαιρετικό, ήρθε αυτή η Κυβέρνηση και
αφαίρεσε αυτό το δικαίωµα της ποσόστωσης από τους µουσουλ-
µάνους µαθητές, θέµα για το οποίο έχουµε καταθέσει και ερώ-
τηση.

Θέλω, επίσης, να αναφέρω ότι µέσα στο πόρισµα υπάρχουν
και σηµεία µε τα οποία συµφωνώ απόλυτα, ιδίως αυτά που αφο-
ρούν τον αναπτυξιακό τοµέα, όπου έγινε σοβαρή δουλειά. Μάλι-
στα, µέσα στο πόρισµα έχει συµπεριληφθεί η πρότασή µου για
την ειδική ενίσχυση των αγροτών σε ορεινές και µειονεκτικές πε-
ριοχές. Είναι µια πρόταση την οποία επεξεργάστηκα στις Βρυ-
ξέλλες και την οποία «κυνηγάω» πολιτικά. Με χαρά υποδέχοµαι
το γεγονός ότι η Διακοµµατική Επιτροπή ενσωµάτωσε αυτό το
πόρισµα. Βέβαια, περιµένουµε να υλοποιηθεί αυτό που έχει ως
βάση του πιλοτικού προγράµµατος τους µικρούς αγρότες, ώστε
να µπορούν να έχουν µια στρεµµατική ενίσχυση, ούτως ώστε να
µείνουν στην πατρίδα τους και στο νοµό µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Θράκη είναι µέρος της Ευρώ-
πης, µε τις µεγάλες αναδυόµενες αγορές και οικονοµίες,
ακουµπά τα διευρωπαϊκά δίκτυα, που µας ενώνουν µε την Κεν-
τρική Ευρώπη, αλλά βρίσκεται και πολύ κοντά και στην Ασία.
Όµως το ότι η Θράκη βρίσκεται σε αυτό το σηµείο, δεν δικαιο-
λογεί την κατάσταση στην οποία βρίσκεται. Άκουσα πάλι από
έναν συνάδελφο από τη Νέα Δηµοκρατία ότι πάµε για σιδηρό-
δροµο στην Εγνατία. Μα αφού δεν έχουµε κανονικό τρένο σή-
µερα στη Θράκη, κύριε συνάδελφε, δεν δουλεύει το τρένο εδώ
και τρία χρόνια, για ποια σιδηροδροµική Εγνατία µιλάµε;

Για την παιδεία δύο λέξεις µόνο. Είναι το πιο σηµαντικό θέµα
H εκπαίδευση ιδίως της µειονότητας. Πρέπει να είναι ισότιµη η
παιδεία για τους µουσουλµάνους µε τη δηµόσια στα µειονοτικά
σχολεία ως δικαίωµα επιλογής του µειονοτικού πολίτη. Γι’ αυτόν,
δηλαδή, που επιλέγει να ακολουθήσει τη µειονοτική παιδεία, να
είναι η µειονοτική παιδεία σε επίπεδο ανάλογο µε τα δηµόσια

σχολεία, ούτως ώστε να µπορέσουν και αυτά τα παιδιά να έχουν
την ελευθερία να µάθουν καλύτερα ελληνικά, καθώς και να προ-
οδεύσουν στην περιοχή τους. 

Εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής είχαµε διατυπώσει και την πρόταση
ότι καλό θα ήταν για όλα αυτά να υπήρχε µια Διυπουργική Επι-
τροπή η οποία θα παρακολουθούσε όλο αυτό το θέµα. Η επι-
τροπή αποδέχτηκε µια άλλη πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής.
Είπαµε να υπάρχει µια άλλη ειδική επιτροπή η οποία θα επο-
πτεύει όλα αυτά που συµπεριλαµβάνονται σήµερα στο πόρισµα
το οποίο έχει γνωµοδοτικό χαρακτήρα. Εγώ είµαι εδώ, εµείς εί-
µαστε εδώ, όλοι οι Βουλευτές, προκειµένου µε καλή πίστη να πα-
ρακολουθήσουµε την υλοποίηση όλων αυτών από εδώ και
µπρος, προκειµένου να έρθει αυτή η πολυπόθητη ανάπτυξη στη
Θράκη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Να ανέβει και η Ξάνθη που είναι η αγαπηµένη µου, να
πηγαίνουν οι µεγάλες οµάδες να παίζουν εκεί!

Τον λόγο έχει ο Δραµινός κ. Μπλούχος Κωνσταντίνος από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δέον για τη σηµερινή συζή-
τηση είναι ότι θα έπρεπε να αποτελεί µνηµείο πολιτικής συναίνε-
σης στο πλαίσιο εθνικού αναστοχασµού και φυσικά όχι διαρκούς
αντιρρητικού παροξυσµού ή ψευδοπολιτικών αντιµαχιών, γιατί
έτσι προσβάλλεται και το υψηλό διακύβευµα της προσπάθειας,
αλλά και αυτοί οι συµπολίτες µας. Η κουλτούρα της διχοστασίας,
ενδεχοµένως ιδιοσυγκρασιακής µας αρχής, και οι πολυποίκιλες
πολιτικές της εκφάνσεις αναπόδραστα µας καθηλώνουν σε
πολλά. 

Η περίπτωση της συγκεκριµένης προσπάθειας µπορούσε να
συµβάλει στην έξοδό µας από την αυτοπεριθωριοποίηση και τον
αναπόφευκτο πολιτικό επαρχιωτισµό µας, που εκτρέφουν η εσω-
στρέφεια, η αυτοµεµψία και οι κατάδηλοι τοπικισµοί µας και να
ανοίξει τον δρόµο πραγµατικής προοπτικής που θα συµπαρα-
σέρνει την εκάστοτε πολιτεία όχι στην εφαρµογή την απαρέγ-
κλιτη ενδεχοµένως, αλλά στη µόνιµα διακριτή προσέγγιση και
στην ενσωµάτωση εκδηλώσεων ουσιαστικού προβληµατισµού µε
ευρύτερες θεωρήσεις. Αυτό επιβάλλεται σε κάθε περίπτωση ως
θεµέλιος λίθος εθνικού στοχασµού και χάραξης εθνικής στρατη-
γικής. 

Με τη συγκεκριµένη επιτροπή και το πόρισµά της το ελληνικό
κράτος κατέδειξε ξεκάθαρα ότι αντιµετωπίζει τη Θράκη όχι ως
µια απλή µεθοριακή ζώνη, αλλά ότι διαθέτει γι’ αυτή υψηλό
όραµα, µακριά και πέρα από αυτοσχεδιασµούς και πρόσκαιρα
µέτρα, που ενδεχοµένως θα εξυπηρετούσαν µικροπολιτικές επι-
διώξεις και θα αλλοίωναν τον βασικό µας στόχο, όπως συνέβαινε
ενδεχοµένως στο παρελθόν. Η πολιτική στην περιοχή δεν πρέπει
να είναι ούτε αποσπασµατική ούτε ανακόλουθη.

Το συγκεκριµένο πόρισµα σαφέστατα δεν πρέπει να αφεθεί
ως ένα κείµενο ευγενών προθέσεων, όπως είπε ο κ. Λοβέρδος.
Ας µην υποβιβάζουµε µια ιδιαιτέρως απαιτητική και δοµηµένη
προσπάθεια ως µια απλή φιλότιµη τέτοια, γιατί µπορεί να απο-
τελέσει το όχηµα ή την πλατφόρµα πάνω στην οποία η εκάστοτε
πολιτεία, µε τις όποιες διαφοροποιήσεις επιλέξει, µπορεί και πρέ-
πει να επιδιώκει στοχευµένες δράσεις. Οφείλουµε όλοι να βοη-
θήσουµε στον µετασχηµατισµό του συγκεκριµένου πονήµατος
σε συγκροτηµένο σχέδιο διακοµµατικής αποδοχής για να τυγχά-
νει πάντα της δέουσας προσοχής και να επιβεβαιώνει το υψηλό
διακύβευµά του. Θα απαιτηθεί µεθοδικότητα και διάρκεια τόσο
από πλευράς κυβερνητικής πολιτικής, όσο και περιφερειακής δι-
οίκησης. Γι’ αυτό και στο επίπεδο της τελευταίας πρέπει να
υπάρχει συνεχές ενδιαφέρον για να µην εκφυλιστεί. Νοµίζω ότι
αυτό είναι σηµαντικό γιατί η αποτελεσµατικότητα των σχεδια-
σµών εξαρτάται από την αποτελεσµατικότητα των µηχανισµών
που καλούνται να τους υποστηρίξουν ή να τους υλοποιήσουν,
ενώ η Κυβέρνηση και η κάθε µελλοντική κυβέρνηση οφείλει πιο
επιθετικά να συντονίζει τις δράσεις και να µεγιστοποιεί τις όποιες
συνέργειες απαιτούνται. 
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Ήδη η Κυβέρνησή µας σε σηµαντικά νοµοθετήµατά της ενσω-
µατώνει προτάσεις αυτού του πορίσµατος. Η συγκεκριµένη επι-
τροπή στόχευσε, παρά τα περί αντιθέτου που συνεχίζουν ακόµα
και σήµερα να ακούγονται, στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης, αλλά δικαίως επικεντρώθηκε στη Θράκη κάτι
που και φυσικώ τω τρόπω δικαιολογείται από την πολυπλευρό-
τητα των ιδιαιτεροτήτων της, όχι για να τη διακρίνει από τη διοι-
κητική της περιφέρεια, όχι για να τη διαφοροποιήσει ως
διοικητικό υποσύνολο. Κάτι τέτοιο δεν είναι ούτε διοικητικά ούτε
λειτουργικά εφικτό και θα επεξέτεινε τις ενδοπεριφερειακές ανι-
σότητες. Σαφέστατα ξεκαθαρίζεται στο προοίµιο του σχεδίου ότι
δεν είναι αυτός ο στόχος. Τουναντίον οφείλει η περιφερειακή
δοµή αυτή καθαυτή να αποτελεί την ασφαλιστική δικλίδα επί του
πεδίου της ισόρροπης προοπτικής µας. 

Ένα σχόλιο όσον αφορά στη διακριτή και διακριτική ενασχό-
ληση της επιτροπής στα θεσµικά θέµατα της περιοχής. Νοµίζω
πως δεν χρειάζεται να ετεροκαθοδηγούµαστε στο πώς ή το πότε
ή το γιατί µιλάµε εµείς για τη Θράκη. Πρέπει να αποκτήσουµε
πλέον µια πιο ξεκάθαρη βάση, εκείνα τα συµφωνηµένα υπονο-
ούµενα, τα αφορώντα και προσιδιάζοντα στη δική µας ευνοµού-
µενη και δηµοκρατική πολιτεία και πρέπει κάποια στιγµή να
πηγαίνουµε όλοι µαζί σε αυτό όπως προειπώθηκε, χωρίς να συµ-
παρασυρόµαστε από αφελείς και εσωστρεφείς παραδηλώσεις
µας. 

Όσον αφορά στην Περιφερειακή Ενότητα της Δράµας ήµα-
σταν από τους πρώτους συνεπείς -το γνωρίζει πολύ καλά ο κ.
Καιρίδης αυτό- που καταθέσαµε κείµενο προτάσεών µας και σα-
φέστατα και για πρώτη ίσως φορά µεγάλο µέρος αυτών έχουν
πάρει θέση µε ρητή αναφορά πλέον στο τελικό πόρισµα, όταν
για το πρόσφατο ή το απώτερο παρελθόν εξ όσων γνωρίζω η
αναζήτηση ληµµάτων ή αναφορών για την περιοχή µου εξέλιπε
από επίσηµα έγγραφα, όπως επί παραδείγµατι ακόµη και αυτών
των χωροταξικών σχεδιασµών. 

Όταν, λοιπόν, αυτά που υπήρξαν στο παρελθόν στη σφαίρα
των απλών αφηγηµάτων για εσωτερική και µόνιµα τοπική κατα-
νάλωση, σήµερα καταγράφονται και χαρτογραφούνται και πολλά
δροµολογούνται σε επίπεδο κυβέρνησης, είναι επιεικώς άστοχο
στον αντίποδα να εγκαλούµαστε. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σε πείσµα των καιρών
και των ιδιαίτερων συνθηκών όπως αυτές διαµορφώνονται στο
ευρύτερο περιβάλλον έχει πλέον στραµµένο το βλέµµα της σε
όλη την επικράτεια. Έτσι έχει υιοθετήσει και δροµολογεί, για πα-
ράδειγµα, έργα υποδοµών και στήριξης δοµών στην περιοχή µου
τη Δράµα που είχαν εγκαταλειφθεί τις προηγούµενες δεκαετίες
στο περιθώριο. 

Και φυσικά δεν αποδέχοµαι αυτά που ακούστηκαν ότι η επι-
τροπή εν παραλλήλω λειτούργησε µε αυθαίρετους ακρωτηρια-
σµούς και όρους διχαστικούς, όταν αυτή η Κυβέρνηση
-ξεκάθαρα µιλώ για την περιοχή µου- είναι αυτή που θα λειτουρ-
γήσει το Σωφρονιστικό Κατάστηµα Νικηφόρου που θεµελιώθηκε
το 2003 -ήδη ολοκληρώνονται οι διαδικασίες του ΑΣΕΠ όσον
αφορά το προσωπικό του-, όταν ο πολυπόθητος κάθετος άξονας
Δράµας - Αµφίπολης έχει δροµολογηθεί µε ρητή πρωθυπουργική
δέσµευση, αλλά και όταν αναζητούνται λύσεις για θέµατα όπως
αυτό που προειπώθηκε εδώ από συνάδελφό µου για το σχολείο
Νευροκοπίου, καθώς ο ανάδοχος του υπήρξε ασυνεπής. Τέτοιες,
όµως, ασυνέπειες δεν συµβαίνουν σε όλη την ελληνική επικρά-
τεια; Όλες αυτές τις στρεβλώσεις δεν προσπαθούµε σήµερα
εµείς στην Κυβέρνηση του Μητσοτάκη µε τις µεταρρυθµίσεις
µας να ξεπεράσουµε;

Και φυσικά να µην αναφερθώ στη µόνιµη και διαρκή στήριξη
της νοσοκοµειακής µας δοµής, στην προσπάθειά µας να ανατά-
ξουµε την παρακµή των τελευταίων πολλών ετών.

Το να ενσωµατωθούν πλέον βασικές µας, καλά προτεραιοποι-
ηµένες προτάσεις, στο πόρισµα της εν λόγω επιτροπής, όπως
αυτές και για την οικονοµία του χρόνου, στην προοπτική της ανα-
βαθµισµένης, κάθετης διασυνοριακής διασύνδεσης Δράµας –
Νευροκοπίου - Εξοχής, τα µεγάλα αντιπληµµυρικά και αρδευτικά
έργα, όπως αυτό του λεκανοπεδίου του Νευροκοπίου, στην αξιο-
ποίηση του µεγαλύτερου, οµορφότερου και µοναδικού όγκου
της Οροσειράς της Ροδόπης και τόσα άλλα, σαφέστατα προσ-

δίδουν ενισχυτική προοπτική τόσο στη διεκδίκησή τους όσο και
στο χρέος της εκάστοτε πολιτείας να τις απορροφήσει και να τις
δροµολογήσει. 

Αγαπητοί µου, θα ήταν σκόπιµο, όχι βάσει κάποιας λογικής πο-
λιτικής ορθότητας, που ούτως ή άλλως είναι δύσκολο να την ορί-
σουµε, να αποφεύγαµε σήµερα όλοι µας τις γενικεύουσες
αφαιρέσεις, που µας οδηγούν τους περισσότερους στο µόνιµο
σφάλµα µας να περιχαρακώνουµε το γενικό στο πλαίσιο των εν-
νοιολογικών και πολιτικών µας στερεοτύπων στο ειδικότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, ένα σχόλιο µόνο, κύριε Πρόεδρε, στο πλαίσιο αυτής

της παρέµβασης, δυο λόγια για την τιµή προς όλους µας να προ-
εδρεύσει της Επιτροπής η κ. Ντόρα Μπακογιάννη, ένα από τα
σηµαντικότερα σηµεία ελληνικής πολιτικής ζωής. Το πολιτικό θη-
σαύρισµα που αφήνει η κ. Μπακογιάννη, κύριε Πρόεδρε, είναι να
σκεφτόµαστε παραγωγικά, ρεαλιστικά και πραγµατιστικά για το
συµφέρον του λαού και της πατρίδας, µε αξιοπρέπεια και πάντα
στο πλαίσιο του εφικτού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ. Ξέ-
ρετε ότι σας συµπαθώ όλους φυσικά και το εκµεταλλεύεστε,
αλλά να µην το παρατραβάτε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία και στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στον
Υφυπουργό κ. Γιατροµανωλάκη για δέκα λεπτά και µετά ακολου-
θεί η κ. Πιπιλή.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχεδόν δύο χρόνια µετά φτά-

νουµε σήµερα στην τελική συζήτηση του πορίσµατος της Δια-
κοµµατικής Επιτροπής για την Ανάπτυξη της Θράκης. Η Θράκη,
µια περιοχή που µετά βίας προσεγγίζει το 60% του ΑΕΠ της
χώρας, σήµερα πιέζεται ακόµα περισσότερο από τις συνέπειες
του πολέµου και το κύµα ακρίβειας. Η σύσταση της Διακοµµατι-
κής Επιτροπής για τη Θράκη εξαρχής µε έβρισκε επιφυλακτικό,
διότι αφ’ ενός δεν πιστεύω ότι µια διακοµµατική επιτροπή, χωρίς
δεσµεύσεις, µπορεί να λύσει τα προβλήµατά της και αφ’ ετέρου
δεν είναι λογικό να διαχωρίζεται η Θράκη από την ανατολική Μα-
κεδονία και την υπόλοιπη χώρα. Ο πολυπολιτισµικός χαρακτήρας
της Θράκης δεν θα έπρεπε να αντιµετωπίζεται ως κριτήριο δια-
χωρισµού. Για µας αυτός είναι πλούτος και όχι πρόβληµα.

Όσον αφορά το αναπτυξιακό σκέλος του πορίσµατος της
Νέας Δηµοκρατίας, πρόκειται για έναν κατάλογο έργων, ο
οποίος δεν συνοδεύεται ούτε από συγκεκριµένο προϋπολογισµό
ούτε από συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.

Εµείς θεωρούµε ότι στόχος είναι η Θράκη να γίνει ελκυστική
για κατοίκηση, εργασία και επιχειρηµατική δραστηριότητα.

Πρωτίστως θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι οι νέοι θα µπορούν
να ζουν και να δηµιουργούν στη Θράκη και να σταµατήσει πια η
εποχική µετανάστευση για λόγους εργασίας.

Επίσης, ραχοκοκαλιά της οικονοµίας της Θράκης είναι οι µι-
κρές και µεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες χωρίς την κρατική στή-
ριξη απειλούνται µε αφανισµό. Μέσα σε ένα κύµα ακρίβειας και
ανατιµήσεων εκκρεµεί ακόµα ο συµψηφισµός των οφειλών των
επιχειρήσεων µε τις χρηµατοδοτήσεις του εργοδοτικού κόστους
12% για τα έτη 2010-2015.

Μεγάλο θέµα είναι και η καθυστέρηση απόδοσης της «κορω-
νοενίσχυσης» για τους καπνοπαραγωγούς. Οι καπνοπαραγωγοί
που έχουν αποκλειστεί από κάθε άλλη ενίσχυση για την αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού αποκλείονται και από τις
συνδεδεµένες ενισχύσεις. Η συγκεκριµένη ενίσχυση αποφασί-
στηκε το περασµένο καλοκαίρι και θα δοθεί έναν χρόνο µετά, τον
Ιούνιο του 2022. Άρα όχι µόνο θα δοθεί καθυστερηµένα, αλλά θα
είναι και ελάχιστη, αφού φτάνει µόλις τα 90 ευρώ το στρέµµα.

Όµως χρειαζόµαστε µεγαλύτερη στήριξη των καπνοπαραγω-
γών, ιδίως µετά την εκτόξευση της τιµής των φυτοφαρµάκων, για
να µπορέσει να επιβιώσει αυτή η παγκοσµίως αναγνωρισµένη
ποικιλία καπνού.
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Τελευταίο αναπτυξιακό ζήτηµα που θέλω να θίξω είναι η ενί-
σχυση της τουριστικής κίνησης στην περιοχή µας. Πάνω από δύο
χρόνια παραµένει κλειστός ο µεθοριακός σταθµός του Αγίου
Κωνσταντίνου, που ενώνει την Ξάνθη µε τη Βουλγαρία και έχει
ως αποτέλεσµα τη µείωση της τουριστικής κίνησης στον νοµό
µας. Ο σταθµός του Αγίου Κωνσταντίνου πρέπει να ανοίξει
άµεσα, για να προλάβουµε την τουριστική περίοδο και να µπο-
ρούν οι επισκέπτες από τη Βουλγαρία να έρθουν στην Ξάνθη.

Επίσης εδώ και τρία χρόνια δεν υπάρχει σιδηροδροµική σύν-
δεση στη Θράκη. Το θέµα έχει και τουριστική αξία για την Ξάνθη,
καθώς το τρένο περνούσε από τα στενά του Νέστου, µια περιοχή
τεράστιου φυσικού κάλλους, που αποτελούσε πόλο έλξης επι-
σκεπτών για την περιοχή της Σταυρούπολης. Κύριος στόχος
είναι να αποκατασταθεί η σιδηροδροµική σύνδεση και να αναδει-
χτούν τα στενά του Νέστου και η περιοχή της Σταυρούπολης,
ίσως και µε µια µικρότερη ειδική σιδηροδροµική γραµµή Ξάνθης
- Δράµας µε τουριστικό χαρακτήρα.

Δύο λόγια και για τα θεσµικά ζητήµατα. Κατ’ αρχάς θα ανα-
φερθώ στο ζήτηµα της µειονοτικής εκπαίδευσης. Όπως διαπι-
στώνει και το πόρισµα οι υποδοµές βρίσκονται σε άθλια
κατάσταση. Ειδικά στο µειονοτικό Γυµνάσιο - Λύκειο Ξάνθης θα
πρέπει να επιλυθεί το κτηριακό πρόβληµα µε νέο κτήριο.

Σπουδαιότερη ακόµα είναι η ανάγκη βελτίωσης της ποιότητας
της παρεχόµενης µειονοτικής εκπαίδευσης. Το πρόβληµα ξεκι-
νάει από την ανεπάρκεια των εκπαιδευτικών που αποφοίτησαν
από την ΕΠΑΘ. Επείγει εποµένως η επιµόρφωση των εκπαιδευ-
τικών του τουρκόγλωσσου προγράµµατος ή η θέσπιση ενός
άλλου τρόπου διορισµού των εκπαιδευτικών µετά από αξιολό-
γηση της γνωστικής και γλωσσικής τους επάρκειας. Η ίδρυση
του Τοµέα Μειονοτικής Εκπαίδευσης του Παιδαγωγικού Τµήµα-
τος του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου από τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν ένα
πρώτο βήµα προς αυτή την κατεύθυνση.

Αντίθετα, η απαξίωση της Νέας Δηµοκρατίας προς τη µειονο-
τική εκπαίδευση είναι πασιφανής. Στις είκοσι χιλιάδες προσλή-
ψεις εκπαιδευτικών δεν προέβλεψαν ούτε µία πρόσληψη
εκπαιδευτικών µειονοτικού προγράµµατος.

Όσον αφορά τις θρησκευτικές ελευθερίες κρίνω θετικό ότι στο
πόρισµα του ΣΥΡΙΖΑ στρατηγικό στόχο αποτελεί η τελική πλήρης
ευθυγράµµιση του νοµοθετικού πλαισίου µε τον ευρωπαϊκό νο-
µικό πολιτισµό, µε την κατάργηση της Σαρία, µετά από διαβού-
λευση µε τη µειονότητα και δική µου πάγια θέση είναι ότι η Σαρία
θα πρέπει να καταργηθεί. Θα πρέπει, επίσης, να επιλυθεί το ζή-
τηµα ανάδειξης του µουφτή µέσω εκλογής.

Τέλος, θα πρέπει να εφαρµοστούν οι αποφάσεις του Ευρωπαϊ-
κού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ως προς το θέµα του
αυτοπροσδιορισµού.

Επιπλέον, η ρύθµιση για τις διαχειριστικές επιτροπές είναι σή-
µερα πιο επίκαιρη από ποτέ. Πολύ πρόσφατα το παλαιό µου-
σουλµανικό νεκροταφείο στον Πετεινό του Δήµου Αβδήρων
Ξάνθης ισοπεδώθηκε µετά από απόφαση της δηµοτικής αρχής,
αλλά χωρίς απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου. Παρ’ ότι η συγ-
κεκριµένη έκταση άνηκε στη βακουφική περιουσία, καταπατή-
θηκε από τον δήµο, ο οποίος βεβήλωσε όλα τα ταφικά µνηµεία
που χρονολογούνται τουλάχιστον από το 1867, για να µετατρέ-
ψει τον χώρο σε γήπεδο και χώρο αναψυχής. Το ζήτηµα πήρε τε-
ράστιες διαστάσεις στην τοπική κοινωνία και προκάλεσε την
αντίδραση χριστιανών και µουσουλµάνων, λόγω της ιερότητας
του χώρου.

Ωστόσο το συµβάν δεν καταδίκασαν ούτε η Νέα Δηµοκρατία
τοπικά, η οποία στηρίζει τον δήµαρχο, ούτε και το Κίνηµα Αλλα-
γής.

Το θέµα βεβαίως των µουσουλµανικών νεκροταφείων είναι πε-
ρίπλοκο, επειδή είναι ιδιόκτητα. Δηλαδή ακόµα και στην περί-
πτωση που ένα νεκροταφείο έχει εγκαταλειφθεί λόγω,
παραδείγµατος χάριν, της ερήµωσης του οικισµού αυτό δεν απο-
δίδεται στη δηµοτική αρχή διότι δεν είναι δηµόσιος χώρος αλλά
συνεχίζει να ανήκει στη βακουφική περιουσία. 

Όµως όλα αυτά δεν φαίνεται να συγκινούν τον δήµαρχο,
καθώς ενέταξε και άλλα µουσουλµανικά νεκροταφεία στη δηµο-
τική περιουσία και στο Κτηµατολόγιο, όπως το νεκροταφείο των
Διοµηδείων, της Αλκυόνης, που κατοικείται από πληθυσµό µει-

ονοτικό, το πρώην µειονοτικό δηµοτικό σχολείο και το νεκροτα-
φείο της Χαίτης.

Η λύση είναι να αποκατασταθεί άµεσα ο χώρος του παλαιού
µουσουλµανικού νεκροταφείου Πετεινού και να διατηρηθεί η
χρήση του. Επίσης είναι απαραίτητη µια νοµοθετική επίλυση του
προβλήµατος της βακουφικής περιουσίας και πρέπει σύντοµα να
γίνουν οι εκλογές στις διαχειριστικές επιτροπές, για να µην επα-
ναληφθούν τέτοια φαινόµενα.

Κλείνοντας, δυστυχώς τόσο στα θεσµικά όσο και στα αναπτυ-
ξιακά ζητήµατα, πολύ φοβάµαι ότι το πόρισµα της Νέας Δηµο-
κρατίας θα παραµείνει ένα ευχολόγιο στα συρτάρια των
Υπουργείων. Η Θράκη και η χώρα χρειάζεται αλλαγή πλεύσης,
µε µια προοδευτική και θαρραλέα κυβέρνηση, που θα δώσει λύ-
σεις στα προβλήµατα των πολιτών, µακριά από διακρίσεις και
ανισότητες, αυτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτικής Συµµαχίας.

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός Πολιτισµού κ. Νικόλαος Για-
τροµανωλάκης, ο οποίος πάντα τα πάει καλά µε τον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα πρώτα απ’ όλα να ευ-
χαριστήσω την Πρόεδρο της Διακοµµατικής Επιτροπής για την
Ανάπτυξη της Θράκης, τη Βουλευτή Χανίων κ. Ντόρα Μπακο-
γιάννη, γι’ αυτή την τιµητική πρόσκληση να µιλήσω σήµερα στην
Ολοµέλεια για τους τρόπους µε τους οποίους ο πολιτισµός µπο-
ρεί να αποτελέσει έναν µοχλό περιφερειακής ανάπτυξης και πώς
αυτό αποτυπώνεται σε δράσεις και έργα στην ανατολική Μακε-
δονία και στη Θράκη. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε µια λίγο πιο γενική τοποθέτηση
σε σχέση µε τον ρόλο που µπορεί να διαδραµατίσει ο πολιτιστι-
κός και δηµιουργικός τοµέας στην περιφερειακή ανάπτυξη, τη
δηµιουργία θέσεων εργασίας και τη συγκράτηση του πληθυ-
σµού, την ενίσχυση της τοπικής οικονοµίας, την κοινωνική συ-
νοχή και την οικοδόµηση ενός ισχυρού brand, κάτι που αποτελεί
βασικό κοµµάτι της στρατηγικής µας στο Υπουργείο Πολιτισµού
και Αθλητισµού. 

Αυτός ο πρόλογος δυστυχώς απαιτείται. Είναι ένας πρόλογος
που ενδεχοµένως για άλλους κλάδους της οικονοµίας θα ήταν
περιττός, καθώς η αναπτυξιακή του συνεισφορά θα ήταν προ-
φανής και αυτονόητη. Στον πολιτισµό όµως αυτό δεν ισχύει,
καθώς διαχρονικά έχουµε συνηθίσει να εστιάζουµε αποκλειστικά
στην εγγενή αξία του πολιτισµού, αγνοώντας την προστιθέµενη
αξία του.

Προκειµένου να µην υπάρξουν παρανοήσεις, τοποθετούµαι
ευθύς αµέσως και λέω ότι δεν µιλάµε ούτε για εµπορευµατοποί-
ηση της τέχνης και του πολιτισµού ούτε µιλάµε για χρέωση αγα-
θών τα οποία οφείλουν να παραµείνουν και να είναι δηµόσια και
ελεύθερα προσβάσιµα. Μιλάµε για το αυτονόητο και προφανές,
δηλαδή ότι ο πολιτισµός, ο πολιτιστικός δηµιουργικός κλάδος
έχει και µια αναπτυξιακή διάσταση, ότι οι άνθρωποι που εργά-
ζονται στον κλάδο του πολιτισµού δεν είναι χοµπίστες αλλά
επαγγελµατίες, που θα πρέπει να µπορούν να βιοπορίζονται από
αυτή τη δουλειά και ότι ο θετικός αντίκτυπος του κλάδου δεν
εξαντλείται στη συναισθηµατική σύνδεσή του µε την ιστορία και
την κληρονοµιά, κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, αλλά που δεν απο-
τυπώνει την ολότητα της προστιθέµενης αξίας του.

Ίσως προκαλεί εντύπωση, αλλά ακόµα και το 2021, πέρυσι, εν
µέσω πανδηµίας, η πραγµατική ακαθάριστη προστιθέµενη αξία
του πολιτιστικού κλάδου στο ΑΕΠ της χώρας µας ανήλθε στο
3,1%. Συγκριτικά αναφέρω ότι ο κατασκευαστικός κλάδος συνει-
σέφερε το 2,1%, ενώ η γεωργία και η αλιεία το 4,1%. Και επανα-
λαµβάνω ότι αυτοί είναι αριθµοί εν µέσω πανδηµίας και χωρίς να
έχουµε "ξύσει" ούτε καν την επιφάνεια των δυνατοτήτων που µας
παρέχει ο κλάδος. 

Στόχος µας, λοιπόν, είναι ο διπλασιασµός της συνεισφοράς
του κλάδου στο ΑΕΠ της χώρας σε απόλυτους αριθµούς µέχρι
το 2030, καθώς επίσης και ο διπλασιασµός του τζίρου των πολι-
τιστικών εξαγωγών της Ελλάδας στην ίδια περίοδο. Αυτό είναι
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κάτι που θα επιτευχθεί µέσα από εθνικές πολιτιστικές πολιτικές
και ανά τοµέα αλλά και ανά γεωγραφική περιοχή.

Σε περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, ο πολιτιστικός κοινωνικός
τοµέας, αν τον αντιµετωπίσουµε σοβαρά και αν αλλάξουµε αυτή
τη νοοτροπία που µας διακατέχει µέχρι σήµερα, µπορεί να δηµι-
ουργήσει αυτό που ονοµάζουµε «πολιτιστικοκεντρικά αναπτυ-
ξιακά οικοσυστήµατα» µε εξωτερικότητες που αγγίζουν και
άλλους τοµείς, όπως η εκπαίδευση, ο πρωτογενής τοµέας, η
υγεία, η απασχόληση, το περιβάλλον, ο τουρισµός, ενώ παράλ-
ληλα µπορεί να συνεισφέρει ουσιαστικά τόσο στην κοινωνική συ-
νοχή όσο και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών. Και
όλα αυτά όντας ένας κλάδος ο οποίος όχι µόνο δεν επιβαρύνει
το περιβάλλον, αλλά τουναντίον συµβάλλει στην ήπια και βιώσιµη
ανάπτυξη.

Επιπλέον, ο πολιτισµός µπορεί να συνεισφέρει ουσιαστικά
στην ενθάρρυνση και ενίσχυση της καινοτοµίας οριζόντια, σε
όλους τους τοµείς της οικονοµικής δραστηριότητας. Με άλλα
λόγια δηµιουργεί µια ευρύτερη υπεραξία, κάτι που όσο πιο σύν-
τοµα το αντιληφθούµε, τόσο µεγαλύτερο θα είναι και το όφελος.
Δίκτυα και πρωτοβουλίες, όπως η «Ατζέντα 21 για τον πολιτισµό»
παρέχουν απτές αποδείξεις για το ότι ο πολιτισµός µπορεί να
αποτελέσει έναν καταλύτη για τη βιώσιµη αστική και περιφερει-
ακή ανάπτυξη. Η παρουσία και η ποιότητα πολιτιστικών δραστη-
ριοτήτων είναι ένα σηµαντικό συστατικό ως προς την ελκυστικό-
τητα µιας περιοχής και ένας καλός δείκτης της τοπικής ποιότη-
τας ζωής.

Η πολιτιστική κληρονοµιά, άυλη και υλική, αλλά και η τρέχουσα
πολιτιστική δραστηριότητα ενός τόπου, όπως για παράδειγµα
ένα φεστιβάλ, συµβάλλουν σηµαντικά στη διαµόρφωση µιας µο-
ναδικής εικόνας ταυτότητας και ενός brand µιας πόλης και µιας
περιφέρειας. Ως εκ τούτου, µπορεί να κεφαλαιοποιηθεί προκει-
µένου να καταστήσει µια τουριστική εµπειρία πιο αυθεντική και
περισσότερο εναρµονισµένη µε την τοπική πολιτιστική έκφραση.

Επιπλέον, ο πολιτιστικός και δηµιουργικός τουρισµός έχουν
έναν σηµαντικό αντίκτυπο στη τοπική οικονοµία. Αποτελούν κι-
νητήρια δύναµη για την οικοδόµηση µιας θετικής οικονοµικής,
κοινωνικής και χωρικής δυναµικής, ιδίως σε µικρότερα µέρη.
Μέσω της αναζωογόνησης των δηµόσιων χώρων και υποδοµών
και µέσω της ανάπτυξης τοπικών εγκαταστάσεων, δράσεων και
εµπειριών πολιτισµού, αυτού του είδους ο τουρισµός µπορεί να
αποτελέσει το µέσο για τη µεταµόρφωση ενός τόπου και κατ’
επέκταση να βελτιώσει την εικόνα ενός προορισµού, ενώ µπορεί
να ενεργοποιήσει και την τοπική επιχειρηµατικότητα και να οδη-
γήσει σε πληθώρα καινοτόµων προϊόντων και υπηρεσιών.

Επίσης, το Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλοι διε-
θνείς οργανισµοί έχουν αναγνωρίσει εδώ και πολύ καιρό τη δύ-
ναµη της πολιτιστικής συµµετοχής για την προώθηση της
ένταξης και της ενσωµάτωσης επιµέρους πληθυσµιακών οµά-
δων, καθώς και για την υποστήριξη της πολιτιστικής πολυµορ-
φίας, της πολυπολιτισµικότητας και του διαπολιτισµικού
διαλόγου, κάτι που είναι ιδιαίτερα σηµαντικό στην περιοχή της
ανατολικής Μακεδονίας και της Θράκης. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού, έχοντας αντιληφθεί αυτή τη δυνα-
µική αλλά και τις προκλήσεις που προανέφερα, έχει ήδη προχω-
ρήσει σε µια σειρά από κινήσεις. Πρώτα απ’ όλα διαδραµατίζει
πλέον, τα τελευταία δυόµισι χρόνια, ένα πολύ πιο δυναµικό ρόλο
στο πεδίο της δηµιουργικής οικονοµίας, µε πιο χαρακτηριστικό
παράδειγµα αυτό της χειροτεχνίας, όπου έχουµε µεταφερθεί
από ένα µοντέλο µουσειακής προσέγγισης της χειροτεχνίας σε
µια αντιµετώπισή της ως µια ζώσα οικονοµική δραστηριότητα.

Επιπλέον, προχωράµε σε δοµικές µεταρρυθµίσεις ως προς τα
εργασιακά και ασφαλιστικά του πολιτιστικού τοµέα, σε συνεργα-
σία µε τα Υπουργεία Οικονοµικών και Εργασίας, ακριβώς µε
βάση την αντίληψη ότι µιλάµε για έναν κλάδο επαγγελµατιών και
ότι ως πολιτεία έτσι οφείλουµε να τους αντιµετωπίσουµε. Οι µε-
ταρρυθµίσεις αυτές αποσκοπούν στη θωράκιση και ενδυνάµωση
του κλάδου και των εργαζοµένων και αποτελούν προϋπόθεση για
οποιαδήποτε αναπτυξιακή προοπτική του.

Επίσης, όπως είναι γνωστό, η Ελλάδα είναι από τις λίγες
χώρες που ενέταξαν τον πολιτισµό στο εθνικό τους πρόγραµµα
στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Συγκε-

κριµένα εξασφαλίσαµε µισό δισεκατοµµύριο ευρώ για το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, για επενδύσεις και δράσεις σε πεδία όπως ο
ψηφιακός µετασχηµατισµός του κλάδου, η ανάπτυξη δεξιοτήτων
των επαγγελµατιών του κλάδου, η χειροτεχνική επιχειρηµατικό-
τητα, που ανέφερα νωρίτερα, οι πολιτιστικές διαδροµές, η αξιο-
ποίηση µνηµείων αρχαιολογικών χώρων για τη φιλοξενία
πολιτιστικών δραστηριοτήτων, η πολιτιστική συνταγογράφηση κι
άλλα πολλά.

Σε επίπεδο µάλιστα ειδικά της Περιφέρειας Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης, αλλά και του Ανατολικού Αιγαίου, δηλαδή τις
δύο ακριτικές περιφέρειες που αντιµετωπίζουν και κάποιες ιδιαι-
τερότητες, το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, έχοντας
αντιληφθεί πλήρως αυτή την αναγκαιότητα και τις προοπτικές
που προσφέρει ο πολιτισµός σε αυτές τις περιφέρειες, έχει εν-
τάξει στο Ταµείο Ανάκαµψης και ένα ειδικό γεωγραφικά προσ-
διορισµένο έργο αποκλειστικά για αυτές τις περιοχές, ύψους 85
εκατοµµυρίων ευρώ. 

Η προσέγγισή µας, λοιπόν, και η στρατηγική µας για την Περι-
φέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, στο πεδίο του πολι-
τισµού και της δηµιουργικής οικονοµίας µπορεί να συνοψιστεί
στα εξής: 

Πρώτον, σχεδιασµός αναπτυξιακών πολιτιστικών master plan
για πόλεις της περιφέρειας αυτής και δηµιουργία ενός µοναδι-
κού brand για κάθε µία από αυτές.

Δεύτερον, τη σύνδεση στοιχείων πολιτιστικής κληρονοµιάς,
υλικής και άυλης, καθώς και δράσεων σύγχρονης δηµιουργίας
µέσα από ενιαία αφηγήµατα και µέσα από τον σχεδιασµό τοπι-
κών και υπερτοπικών πολιτιστικών διαδροµών.

Τρίτον, αποκατάσταση και ανάδειξη αρχαιολογικών χώρων,
µνηµείων, ναών, κάστρων κ.ο.κ..

Τέταρτον, επένδυση στην πλούσια χειροτεχνική παράδοση της
Θράκης και ανάδειξή της σε βασική µορφή απασχόλησης, ενώ
παράλληλα θα εκσυγχρονίσουµε το οικονοµικό µοντέλο της.

Πέµπτον, επένδυση σε πολιτιστικούς θεσµούς που µπορούν
να αποτελέσουν πόλο έλξης, αλλά και µακρόχρονης ανάπτυξης.

Έκτον, αξιοποίηση και ενεργοποίηση πολιτιστικών υποδοµών
που ήδη υπάρχουν, όπως µουσεία, θέατρα, συµπεριλαµβανοµέ-
νου προφανώς και του µεγάρου µουσικής στην Κοµοτηνή.

Πριν από ενάµιση µήνα περίπου είχα τη χαρά και την τιµή να
επισκεφθώ την Ξάνθη, τη Ροδόπη και τον Έβρο, σε µια πολυή-
µερη επίσκεψη και περιοδεία, ενώ έχω ήδη αναπτύξει και µια
πολύ στενή συνεργασία µε τις τοπικές αυτοδιοικήσεις στη Δράµα
και στην Καβάλα τα τελευταία δυόµισι χρόνια. Αυτή η επίσκεψη
και αυτή η σχέση έχει επιβεβαιώσει το προφανές, τις απεριόρι-
στες δυνατότητες που διαθέτει η Περιφέρεια Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης στον πολιτιστικό και δηµιουργικό τοµέα.

Ας δούµε, λοιπόν, αυτά λίγο πιο αναλυτικά. Ως προς τα πολι-
τιστικά master plan είναι πάρα πολύ σηµαντικό κάθε επιµέρους
περιοχή και πόλη να καλλιεργήσει τον δικό της διακριτό χαρα-
κτήρα, το δικό της προφίλ, το οποίο να προκύπτει οργανικά µέσα
από την ιστορία της, την παράδοσή της, τη διαδροµή της. Συ-
νεργαζόµαστε ήδη µε ακαδηµαϊκούς φορείς και το Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο, αλλά και άλλα πανεπιστήµια στη χώρα µας και τις
τοπικές αυτοδιοικήσεις για την ανάπτυξη αυτών των master plan
που θα χρηµατοδοτηθούν µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Έτσι, για παράδειγµα, η πόλη της Δράµας χτίζει ένα προφίλ
που βασίζεται στον κινηµατογράφο και τη φωτογραφία. Η Ξάνθη
επενδύει στην πολυπολιτισµική και αστική της κληρονοµιά και η
Κοµοτηνή αποτελεί ένα ζωντανό παράδειγµα διαπολιτισµικής συ-
νύπαρξης, ενώ παράλληλα, καθώς αποτελεί µία από τις πιο προ-
σβάσιµες και φιλικά διακείµενες πόλεις ως προς τα άτοµα µε
αναπηρία, µπορεί να επενδύσει ιδιαίτερα στον προσβάσιµο πο-
λιτισµό.

Ως προς τις πολιτιστικές διαδροµές σχεδιάζονται και υλοποι-
ούνται αυτή τη στιγµή τουλάχιστον δύο µεγάλες, οι οποίες έχουν
ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και οι οποίες έχουν κόµβους
στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. Η πρώτη,
µε τίτλο «Στα βήµατα του Αποστόλου Παύλου», είναι κατά µήκος
της χερσαίας διαδροµής που ακολούθησε ο Απόστολος Παύλος
στη Θράκη και στη Μακεδονία, αλλά και σε άλλους σταθµούς
της περιοδείας του στην Ελλάδα. Εκεί δηµιουργούνται, λοιπόν,
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ήπιες και ψηφιακές υποδοµές πληροφόρησης, µε προϋπολογι-
σµό µισό εκατοµµύριο ευρώ. 

Η συγκεκριµένη διαδροµή, µε πολιτιστικό, περιπατητικό και
προσκυνηµατικό χαρακτήρα, εκτείνεται σε µήκος τριακοσίων πε-
ρίπου χιλιοµέτρων εντός των διοικητικών ορίων των Περιφερειών
Ανατολικής Μακεδονίας, Θράκης και Κεντρικής Μακεδονίας, ενώ
προστίθενται και σταθµοί τους οποίους ο Απόστολος Παύλος
επισκέφθηκε ταξιδεύοντας διά θαλάσσης, όπως για παράδειγµα
η Σαµοθράκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Δύο λεπτά, παρακαλώ, την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, και
ολοκληρώνω.

Δεύτερον, η πολιτιστική Εγνατία Οδός, πάνω στο ίχνος της αρ-
χαίας Εγνατίας Οδού, µιας οδού µε ζωή από την αρχαιότητα έως
τα νεότερα χρόνια, η οποία συνδέοντας την Αδριατική µε τον Εύ-
ξεινο Πόντο αποτέλεσε µια γέφυρα της Ανατολής και της Δύσης.
Και σε αυτή δηµιουργούνται αντίστοιχες υποδοµές πληροφόρη-
σης προϋπολογισµού µισού εκατοµµυρίου ευρώ, ενώ, επίσης,
κατά µήκος αυτών των διαδροµών έχουµε και πολλά σηµαντικά
έργα αποκατάστασης και ανάδειξης σηµαντικών µνηµείων.

Κάποια από αυτά, τα οποία εντάσσονται στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, είναι: Πρώτον, η ανάδειξη και η συντήρηση του αρχαιολο-
γικού χώρου ζώνης και αρχαίας Εγνατίας Οδού στον Έβρο
ύψους 1,6 εκατοµµυρίου ευρώ, η στερέωση και αποκατάσταση
του Πύργου του Φονιά στη Σαµοθράκη µε 1,5 εκατοµµύριο ευρώ,
ο θολωτός τάφος στα Σύµβολα Κοµοτηνής µε 800.000 ευρώ και
η συντήρηση και αποκατάσταση του περίκεντρου ναού στην Μα-
ξιµιανούπολη στη Ροδόπη ύψους 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ. Τα
έργα αυτά προστίθενται σε επενδύσεις και σε έργα που έχει ξε-
κινήσει ήδη το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού σε αυτή
την περιοχή.

Ως προς τη χειροτεχνία, γνωρίζουµε ότι είναι πλούσια αλλά
παραµεληµένη παράδοση στη Θράκη. Όταν µιλάµε για χειροτε-
χνία, να διευκρινίσω ότι µιλάµε για υφαντουργία, για ξυλογλυ-
πτική, για κεραµική και άλλες τέτοιες τεχνικές. Μπορεί, όµως, να
αναβιώσει, να εκσυγχρονιστεί και να αποτελέσει εκ νέου έναν
πάρα πολύ σηµαντικό πόλο ανάπτυξης της περιοχής και να δη-
µιουργήσει θέσεις εργασίας στις τοπικές οικονοµίες, µε πιο χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα το Σουφλί. 

Ήµουν στο Σουφλί πρόσφατα. Σχεδιάζουµε µαζί µε την τοπική
αυτοδιοίκηση και µε την περιφέρεια ένα πάρα πολύ µεγάλο έργο
όπως και σε άλλες περιοχές της Θράκης, στο Σοφικό, στο Φυ-
λακτό, στο Αρδάνι, αλλά και στην Ξάνθη µε έµφαση κυρίως στην
υφαντουργία. Τη γραβάτα που φοράω σήµερα µού την έχει δω-
ρίσει ο Δήµαρχος Σουφλίου. Δεσµεύτηκα ότι θα την φορέσω
στην Ολοµέλεια, όταν θα µιλήσουµε για την αναπτυξιακή δυνα-
µική της χειροτεχνίας στη Θράκη. 

Η χειροτεχνία είναι ένα έργο επένδυσης σε όλη την Ελλάδα
ύψους 18 εκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και πα-
ράλληλα µε τη χειροτεχνική επιχειρηµατικότητα επενδύουµε στη
χειροτεχνική κατάρτιση που για πρώτη φορά στην Ελλάδα είναι
πιστοποιηµένη. Επενδύουµε, επίσης, στη σύνδεσή της µε πρώτες
ύλες -κάτι πολύ σηµαντικό για τη Θράκη. Μιλάµε για το µαλλί, το
µετάξι, το ριζάρι µε το οποίο βάφονται τα υφάσµατα, αλλά και
τη σύνδεσή της µε την κοινωνική συνοχή. Οφείλουµε να πούµε
ότι οι γυναίκες είναι συνήθως αυτές που ασχολούνται µέχρι στιγ-
µής στον χειροτεχνικό κλάδο και για πάρα πολλές από αυτές η
χειροτεχνία αποτελεί µια πολύ σηµαντική πηγή εισοδήµατος, η
οποία µπορεί να τις καταστήσει πολύ πιο δυνατές µέσα στις το-
πικές κοινωνίες και πολύ πιο αυτόνοµες. Αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό και για την περιοχή της Θράκης.

Να πω, επίσης, ότι ήδη µετά την επίσκεψή µας στην Θράκη
πριν από ενάµιση µήνα και σε συνεργασία µε την Επιτροπή 2021,
θα αποστείλουµε σε µικρές τοπικές κοινωνίες τα εργαλεία που
χρειάζονται, για να αναπτύξουν µικρές επιχειρηµατικές δράσεις.
Αυτά θα πάνε στο «Pleteno», στο Σοφικό, στο Φυλακτό και στην
Ελαία.

Ως προς την επένδυση σε πολιτικούς θεσµούς, θα σας δώσω
δύο παραδείγµατα πολύ χαρακτηριστικά. Το ένα είναι το διεθνές
φεστιβάλ ταινιών µικρού µήκους της Δράµας. Είναι ένα φεστιβάλ

πάρα πολύ σηµαντικό, το οποίο είναι ένα από τα τρία πιο σηµαν-
τικά φεστιβάλ στην Ευρώπη στον τοµέα του. Σε αυτό έχουν γίνει
άλµατα τα τελευταία τρία χρόνια και σκοπεύουµε να επενδύ-
σουµε ως Υπουργείο Πολιτισµού άλλες περίπου 800.000 ευρώ
µέσα στην επόµενη τετραετία.

Παράλληλα, µε αφορµή το φεστιβάλ, µαζί µε τον Δήµο Δρά-
µας και την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης σχε-
διάζουµε ένα οπτικοακουστικό cluster. Ουσιαστικά πρόκειται για
έναν κόµβο οπτικοακουστικών επιχειρήσεων, αλλά και εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων και µιας γενικότερης αναβάθµισης του φε-
στιβάλ, δηµιουργώντας έτσι µια συστάδα και µια πολύ δυναµική
επιχειρηµατική δραστηριότητα στην πόλη της Δράµας. Παράλ-
ληλα, θα επενδύσουµε πάνω από 200.000 ευρώ τα επόµενα χρό-
νια στο φεστιβάλ Φιλίππων, το οποίο είναι πολύ γνωστό και
αναδεικνύει τις παραστατικές τέχνες.

Τέλος, ως προς την αξιοποίηση και την ενεργοποίηση πολιτι-
στικών υποδοµών, να σας πω ότι σε αυτό έχουµε εντάξει ένα
πρόγραµµα για τις πινακοθήκες της περιοχής στην ανατολική
Μακεδονία και Θράκη και το ανατολικό Αιγαίο ύψους 2,5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Ήδη µετά την επίσκεψή µου έχει ακολουθήσει επί-
σκεψη κλιµακίου του Υπουργείου Πολιτισµού στη Θράκη και
συγκεκριµένα στην πινακοθήκη στο Διδυµότειχο, στην πινακο-
θήκη στην Αλεξανδρούπολη, στην πινακοθήκη στην Ξάνθη και
ούτω καθεξής, για να δούµε τι επενδύσεις χρειάζεται να κάνουµε
και να στηρίξουµε τις τοπικές αυτοδιοικήσεις, προκειµένου να
αναβαθµιστούν αυτές οι πινακοθήκες.

Θυµίζω ότι η περιοχή έχει δύο ΔΗΠΕΘΕ, ένα στην Καβάλα και
ένα στην Κοµοτηνή, στα οποία επενδύουµε συστηµατικά. Στη
Δράµα επενδύουµε 1 εκατοµµύριο ευρώ στην αναβάθµιση του
ωδείου και του κινηµατογράφου της πόλης. Στην Καβάλα επεν-
δύουµε 1 εκατοµµύριο ευρώ για το θέατρο στο Κάστρο, δηµι-
ουργούµε κέντρο διαχείρισης επισκεπτών, ενώ παράλληλα µε
δράσεις που κάνουµε και µέσα από τους εποπτευόµενους φο-
ρείς µας θα συνδράµουµε την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδο-
νίας και Θράκης ώστε να ξαναξεκινήσει να λειτουργεί πολύ
δυναµικά το µέγαρο µουσικής στην Κοµοτηνή.

Νοµίζω πως µε όλα αυτά αποτυπώνεται ότι το Υπουργείο Πο-
λιτισµού έχει ξεκάθαρο πλάνο, όραµα, στρατηγική και τεχνογνω-
σία, προκειµένου να υλοποιήσει αυτό το πρόγραµµα, που θα
καταστήσει τη Θράκη έναν πολιτιστικό προορισµό πολύ σηµαν-
τικό για τη χώρα µας.

Σε αυτό το πλαίσιο είναι σηµαντικό, λοιπόν, η κεντρική κυβέρ-
νηση, η περιφέρεια και η τοπική αυτοδιοίκηση να συνεργαστούν
µαζί µε τις δηµιουργικές δυνάµεις της περιοχής στον ιδιωτικό και
στον µη κυβερνητικό τοµέα, αλλά και µε τα ερευνητικά και ακα-
δηµαϊκά κέντρα της περιοχής, προκειµένου ο καθένας από την
πλευρά του να συµβάλει, ούτως ώστε να ενεργοποιηθεί και το
ανθρώπινο δυναµικό της περιοχής, αλλά και αυτό το πάρα πολύ
πλούσιο πολιτιστικό και δηµιουργικό απόθεµα που διαθέτει και,
όντως, ο πολιτισµός να αποτελέσει έναν µοχλό βιώσιµης ανάπτυ-
ξης στην περιοχή.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Τα καλύτερα τα είχατε για το τέλος.

Καλείται στο Βήµα η κ. Φωτεινή Πιπιλή από τη Νέα Δηµοκρατία
και να ετοιµάζεται ο κ. Παπαναστάσης από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’
όλα να δηλώσω ότι αισθάνοµαι ιδιαίτερα υπερήφανη που µετείχα
στην τόσο ενεργή και αποτελεσµατική Διακοµµατική Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή για την Ανάπτυξη της Θράκης, η οποία προ-
έκυψε, φυσικά, από τη βούληση του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη, για να ολοκληρωθεί επιτέλους ένα ολιστικό, αναπτυ-
ξιακό, κοινωνικό και συνεκτικό µεσοπρόθεσµο και µακροπρόθε-
σµο πρόγραµµα για την αναζωογόνηση και αναβάθµιση της
ξεχωριστής αυτής περιοχής της χώρας µας µε την πρόσθετη,
φυσικά, σηµασία της ως ακριτική. Είµαι, όµως, πολύ υπερήφανη
και µε το αποτέλεσµα που παρουσιάζεται σήµερα από τη Βουλή
των Ελλήνων, γιατί δουλεύτηκε πάρα πολύ, συγκεντρώνοντας τα
πάντα και από τους πάντες, σχετικούς µε το θέµα.
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Το ξεχωριστό στο πόρισµά µας είναι ότι δεν αρκέστηκε στην
τυπική κουλτούρα περί του τι σηµαίνει ανάπτυξη, αλλά εµβάθυνε
στη σηµασία του ανθρώπινου και δη, του ντόπιου παράγοντα,
αξιοποιώντας, όχι µόνο το ιδεατό της συνεργασίας, παραδείγ-
µατος χάριν, µε τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, των µεγάλων
έργων ή της εγκαθίδρυσης βιοµηχανιών, αλλά περιέλαβε στον
πυρήνα της ακόµη και τον µελισσουργό, την υφάντρα και τη µο-
ναδική τέχνη, την καθαρά θρακιώτικη της επεξεργασίας του µε-
ταξιού.

Κύριε Γιατροµανωλάκη, νοµίζω ότι συµφωνούµε σε αυτό. 
Επειδή γνωρίζω πολύ καλά τη Θράκη, από τις πρώτες κιόλας

συνεδριάσεις της επιτροπής έδειξα το έντονο προσωπικό ενδια-
φέρον µου να συµπεριληφθούν οι δράσεις για τους τοµείς του
περιβάλλοντος και του πολιτισµού, και ιδιαίτερα του υδάτινου
πλούτου της περιοχής προς όφελος των καλλιεργητών, αλλά και
του ξεχωριστού δεδοµένου της πολυπολιτισµικότητας, γιατί
οπωσδήποτε η Θράκη δεν είναι απλώς µια περιοχή µε έξοχο το-
πικό πολιτισµό αλλά έχει και αυτό το ξεχωριστό, που της προσ-
δίδει ακόµη µεγαλύτερη αξία.

Το περιβάλλον και ο πολιτισµός είναι δύο τοµείς που, εκτός
από τον οικονοµικό τους χαρακτήρα, διευρύνουν ακόµη το πεδίο
της εξειδικευµένης τουριστικής ανάπτυξης. Η δηµιουργία και η
θωράκιση υπαρχουσών υποδοµών στον αγροτικό τοµέα, η αντι-
πληµµυρική θωράκιση, η άρδευση, η αγροτική οδοποιία, ο ανα-
δασµός για την παραγωγή ανταγωνιστικών προϊόντων για τη
µείωση του κόστους παραγωγής, η θωράκιση της αγροτικής πα-
ραγωγής από την υφαλµύρωση και την κλιµατική αλλαγή, αλλά
και µόνο ο εκσυγχρονισµός του φράγµατος του Νευροκοπίου και
υλοποίηση του φράγµατος Ιάσµου θα επιλύσουν σηµαντικότατα
προβλήµατα των αγροτών και των κτηνοτρόφων.

Μαζί µε την αναµόρφωση του πρωτογενούς τοµέα της Θράκης
που θα επιφέρει ανάπτυξη δενδρωδών καλλιεργειών, ακτινίδια,
κεράσια, σταφύλια, καρύδια, φουντούκια, η µετατροπή των νέων
κτηνοτρόφων -δίνω µεγάλη σηµασία σε αυτό- σε βιολογικούς πα-
ραγωγούς, που είναι και το παγκόσµιο αίτηµα, καθώς και τα κί-
νητρα για την παραγωγή και επεξεργασία πρώτων υλών για τη
χειροτεχνία, όπως µαλλί και µετάξι, όλα αυτά, Υπουργέ κύριε Για-
τροµανωλάκη, ανοίγουν πραγµατικά λαµπρό ορίζοντα και πολύ
χάρηκα που κάνατε µια µακρά µεν, αλλά µε πολλά στοιχεία οµι-
λία, όπου επιβεβαιώνετε αυτή την αισιοδοξία.

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι όσο σηµαντική είναι η έµφαση
που δίνει η έκθεση στην αυστηροποίηση των δράσεων για την
προστασία του περιβάλλοντος, εξίσου σηµαντική για εµένα είναι
η αναφορά για την επαναφορά των αργαλειών στην ορεινή πε-
ριοχή, εκεί όπου δρα και το µουσουλµανικό στοιχείο και δίνει
προοπτική για τον ντόπιο πληθυσµό που γνωρίζει, όπως γενικό-
τερα οι κάτοικοι της Θράκης, τη σηµασία της χειροτεχνίας ως
µοναδικό µοχλό οικονοµικής ανάπτυξης αλλά -προσθέτω εγώ-
και ενίσχυση της οικιακής επιχειρηµατικότητας και όχι µόνο ει-
δικά των γυναικών. 

Ευχαριστώ πολύ και πάλι την πρόεδρο, την κ. Μπακογιάννη,
για την τιµή που µου έκανε και µε συµπεριέλαβε σε αυτή την επι-
τροπή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Πιπιλή, για την τήρηση του χρόνου, όπως πάντα.
Ως δηµοσιογράφος ξέρει ότι πρέπει να γράψει εκατό λέξεις, δεν
πρέπει να ξεφύγει. Χαµογελά ο κ. Ρουσόπουλος κάτω από τη
µάσκα και ας µην τον βλέπω. Έτσι δεν είναι;

Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Παπαναστάσης από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και να ετοιµάζεται η κ. Κεφαλογιάννη
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Σήµερα συζητάµε για µια πε-

ριοχή της χώρας όντως ιδιαίτερη, τη Θράκη, λες όµως και αυτή
είναι ξεκοµµένη από όλα και όλους και δεν ταλανίζεται από τις
ίδιες κυρίαρχες πολιτικές επιλογές που υλοποιούνται σε όλη τη
χώρα, σαν να µην εντάσσεται στις επιδιώξεις και τους σχεδια-
σµούς της αστικής τάξης, στο φόντο πάντα και των γενικότερων
ανταγωνισµών που ξεδιπλώνονται στην περιοχή.

Η Κυβέρνηση προωθεί ένα αφήγηµα, ότι τάχα η κακοδαιµονία
που τσακίζει τους κατοίκους και αυτής της περιοχής αποτελεί
µια ιδιαίτερη στρέβλωση στο υφιστάµενο µοντέλο ανάπτυξης.
Ποιο, άραγε, µοντέλο; Αυτό που τσακίζει τα λαϊκά νοικοκυριά
από τα βόρεια σύνορα µέχρι την Κρήτη και από το Ιόνιο µέχρι τα
αιγαιοπελαγίτικα ανατολικά νησιά, λέγοντας ότι δήθεν δεν δό-
θηκε η απαιτούµενη προσοχή από το πολιτικό σύστηµα της
χώρας στην ακριτική αυτή περιοχή, δεν πάρθηκαν υπ’ όψιν οι
ανάγκες αλλά και οι δυνατότητες που αυτή έχει, ότι δήθεν η κα-
τάσταση αυτή µπορεί να αλλάξει µε στοχευµένες και έξυπνες πα-
ρεµβάσεις από την πλευρά του κράτους, από τη συστράτευση
όλων σε έναν κοινό στόχο.

Και σε αυτή την περίπτωση προσπαθείτε ύπουλα να κάνετε
διάχυση των τεράστιων ευθυνών όλων των µέχρι σήµερα κυβερ-
νήσεων για την κατάσταση της Θράκης. Βαφτίζετε εθνικό στόχο
τι; Την δήθεν πρόθεσή σας για αναίρεση της κατάντιας, στην
οποία οδηγήσατε αυτή την περιοχή και τους κατοίκους της.

Αλήθεια, θέλει εθνική οµοψυχία, όπως λέτε, για να ανοίξουν οι
κλειστές κλινικές του Νοσοκοµείου Αλεξανδρούπολης; Θέλει
εθνική οµοψυχία, για να καλυφθούν τα κενά σε γιατρούς και νο-
σηλευτές όταν οι λίστες αναµονής φτάνουν στον ουρανό, όταν
υπάρχει αδυναµία αντιµετώπισης ακόµη και ογκολογικών και
άλλων περιστατικών; 

Η ίδια τραγική κατάσταση επικρατεί στο Νοσοκοµείο Διδυµο-
τείχου, στα Κέντρα Υγείας Σουφλίου, Ορεστιάδας, Δικαίων, στα
αγροτικά ιατρεία. Είναι τεράστιες οι ελλείψεις. Στην Κοµοτηνή,
στην Ξάνθη, έχουµε την ίδια εικόνα και εσείς θέλετε δήθεν εθνική
οµοψυχία για να τα λύσετε, παραδίδοντάς τα όµως στους ιδιώ-
τες µε τα ΣΔΙΤ. Είναι απαράλλακτη η εικόνα που επικρατεί σε όλη
την Ελλάδα. Τίποτα το ιδιαίτερο για την Θράκη.

Τι να πεις τώρα για την πολιτική σας στα πανεπιστήµια της
Θράκης; Ρωτήστε τους φοιτητές και τις οικογένειές τους. Η Κο-
µοτηνή έχει γύρω στους επτά χιλιάδες ενεργούς φοιτητές. Εκατό
ήταν αυτοί που κατάφεραν να πάρουν ένα δωµάτιο στις εστίες.
Στην Ξάνθη το Δηµοκρίτειο διαθέτει περίπου πεντακόσια εξήντα
δωµάτια για τέσσερις χιλιάδες ενεργούς φοιτητές. Στην Ορε-
στιάδα υπάρχουν µόνο ογδόντα πέντε δωµάτια. Ποιες είναι οι λύ-
σεις που σχεδιάζετε για όλα αυτά; Να τα δώσετε στους ιδιώτες
και συµφωνείτε όλοι µε αυτή τη θέση. Οι στάσεις στον δρόµο
του δικού σας µαύρου µέλλοντος είναι γνωστές: υποχρηµατοδό-
τηση, στη συνέχεια εξαχρείωση, πρόσκληση στους δήθεν σωτή-
ρες-επιχειρηµατίες, µετατροπή των υποχρεώσεων του κράτους
σε πανάκριβο προϊόν προς πώληση, ασύλληπτες κερδοφορίες
για τους ιδιώτες, φτωχοποίηση για τον λαό. Αυτό είναι το οδοι-
πορικό το οποίο τάζετε.

Αυτό είναι και το δύσοσµο όραµά σας για τη Θράκη. Και σαν
να µην έφταναν όλα αυτά, στραγγαλίζετε µεθοδευµένα αυτή την
περιοχή στις µυλόπετρες της γεωπολιτικής αναβάθµισης της
αστικής τάξης της Ελλάδας. Αλήθεια, θεωρείτε παράγοντα ανά-
πτυξης και προόδου τη µετατροπή της Αλεξανδρούπολης σε µια
τεράστια επιθετική αµερικανονατοϊκή βάση, µια πλατφόρµα που
ξερνά απειλή και θάνατο για τους λαούς της περιοχής και όχι
µόνο;

Εντάξατε σε αυτή την πλατφόρµα το λιµάνι, το αεροδρόµιο και
στρατόπεδα της πόλης. Διαθέσατε το οδικό και σιδηροδροµικό
δίκτυο της Θράκης για την προώθηση των νατοϊκών στρατευµά-
των στα ουκρανοπολωνικά σύνορα µε Έλληνες στρατιωτικούς
οδηγούς µπροστά µέχρι τα σύνορα, µην και καταλήξουν σε καµ-
µία λαϊκή ανάµεσα σε µπρόκολα και ραπανάκια!

Χιλιάδες στρατιώτες βγαίνουν από τους καταπέλτες των
πλοίων, εκατοντάδες άρµατα και ελικόπτερα. Όλα αυτά γίνονται
ταυτόχρονα µε τη γιγάντια άσκηση «Ηνίοχος 2022». Το µήνυµα
δείχνει, ακόµα, και µια γενικευµένη πολιτική σύγκρουση. Το επί-
κεντρο της άσκησης µπορεί να είναι στην Ανδραβίδα, όµως οι
κάννες των πυροβόλων δείχνουν Ουκρανία. Συµµετέχουν τα δύο
από τα πέντε αεροπλανοφόρα που έχει αναπτύξει συνολικά το
ΝΑΤΟ από τον Ατλαντικό έως τη Μεσόγειο απέναντι στη Ρωσία,
το αµερικανικό «Harry Truman» και το γαλλικό «Charles de
Gaulle». Έχει συγκεντρωθεί µια τεράστια δύναµη πυρός, ένα µίνι
ΝΑΤΟ, για να εξυπηρετήσει τα βρώµικα σχέδια του ΝΑΤΟ.
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Σύµφωνα µε το ΓΕΕΘΑ -και είναι σηµαντικά αυτά τα νούµερα-
, επί ελληνικού εδάφους εµπλέκονται συνολικά χίλια εννιακόσια
στελέχη από δέκα χώρες, τα δύο αεροπλανοφόρα και τα πλοία
συνοδείας τους, εκατόν τριάντα πολεµικά αεροσκάφη σύγχρονα
και ελικόπτερα όλων των τύπων από είκοσι συνολικά χώρες και
δέκα µονάδες επιφανείας του Πολεµικού Ναυτικού.

Θέλει θράσος, κύριοι της Κυβέρνησης, να µιλάτε για πρόοδο,
ανάπτυξη, ευηµερία, όταν µετατρέπετε όλη την ώρα τη χώρα σε
στόχο κάθε είδους προσβολής, ακόµη και πυρηνικής, µέσα
στους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς και ειδικά τη Θράκη και
τους κατοίκους της. Θα σας ευχαριστήσει αύριο ο Ζελένσκι, θα
σας φέρει και τους χαιρετισµούς του από τα ναζιστικά τάγµατα
του Αζόφ. Θα τον χειροκροτήσετε εσείς.

Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, απευθυνόµαστε
στην εργατική τάξη και τον λαό της περιοχής και καταθέτουµε
τη δική µας πρόταση, µια πρόταση που δείχνει έναν διαφορετικό
δρόµο ανάπτυξης, έναν δρόµο όπου η εργατική εξουσία θα εξα-
λείψει την πηγή της βαρβαρότητας και της φτώχειας του λαού,
θα καταργήσει την καπιταλιστική ιδιοκτησία στα µέσα παραγω-
γής, θα δώσει έναν νέο τύπο εξουσίας και οργάνωσης, όπου το
δίκαιο θα εκφράζει τα εργατικά λαϊκά συµφέροντα και τότε θα
µπορέσουµε να µιλήσουµε για τη δηµιουργία προϋποθέσεων
πραγµατικής ειρήνης και όχι ειρήνης µε το πιστόλι στον κρό-
ταφο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Παπαναστάση. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δη-

µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απόφαση σύστασης της Δια-

κοµµατικής Επιτροπής για την Ανάπτυξη της Θράκης τον Ιούλιο
του 2020 υπήρξε µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία της σηµερι-
νής Κυβέρνησης και σηµατοδοτεί την έµπρακτη µέριµνά της για
την επικαιροποίηση και ενίσχυση των πολιτικών ανάπτυξης της
περιοχής, µιας περιοχής µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, πολυµορ-
φία και µε τεράστια γεωπολιτική σηµασία. Μέσα σε εξαιρετικά
δύσκολες συνθήκες εξαιτίας της πανδηµίας, η επιτροπή µας
υπηρέτησε την κεντρική της επιδίωξη να µετατραπεί η σηµερινή
αναπτυξιακή δυστοκία της περιοχής σε δυναµική πορεία βιώσι-
µης ανάπτυξης, µε γνώµονα τις σύγχρονες προκλήσεις και ανάγ-
κες και µε κινητήριο µοχλό την ίδια την ποικιλοµορφία της.

Το πόρισµα έρχεται µάλιστα να θωρακίσει θεσµικά και αναπτυ-
ξιακά την περιοχή σε µια κρίσιµη ιστορική συγκυρία, όπου η Ευ-
ρώπη έρχεται αντιµέτωπη µε πολλαπλές προκλήσεις στον τοµέα
της ειρήνης και της ασφάλειας, του περιβάλλοντος, της ενέρ-
γειας και των ανθρωπιστικών αξιών. Ο παράνοµος και παράλο-
γος πόλεµος στην ευρύτερη γειτονιά µας µάς φέρνει άλλωστε
αντιµέτωπους µε µια νέα σοβαρή ανθρωπιστική κρίση, αλλά και
µε σοβαρές συνέπειες στην οικονοµία και την ανάπτυξη των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόρισµα που κατατέθηκε
από πλευράς Πλειοψηφίας και ψηφίστηκε στη διακοµµατική επι-
τροπή ενσωµατώνει ολοκληρωµένες και υλοποιήσιµες προτάσεις
και είναι ρεαλιστικό, καθώς προβλέπει την αξιοποίηση ευρωπαϊ-
κών πόρων στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και άλλων εθνι-
κών και ευρωπαϊκών χρηµατοδοτικών εργαλείων. Και οι δύο
Οµάδες Εργασίας Θεσµικών και Αναπτυξιακών Θεµάτων της Επι-
τροπής κατάφεραν να συνθέσουν ένα πλέγµα δράσεων ως αλ-
ληλεξαρτώµενα µέρη. Προσέγγισαν σωστά την Ανατολική
Μακεδονία και Θράκη ως µια ακριτική γεωγραφική και περιφε-
ρειακή ολότητα µε κατά τόπους διακριτές ιδιαιτερότητες και ετε-
ρόκλητα προβλήµατα, διότι ο στρατηγικός σχεδιασµός για την
αναβάθµιση της περιοχής πράγµατι αποτελεί ένα πολυεπίπεδο
ζήτηµα, που χρειάζεται όµως ολιστική προσέγγιση. Βλέπουµε,
για παράδειγµα, τις προτάσεις για τους βασικούς τοµείς της ανά-
πτυξης και της οικονοµίας, όπως είναι η αναδιάταξη των επενδύ-
σεων και του εργασιακού τοµέα, να συνδέονται εύστοχα µε τον
ρόλο των ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων, την αξιοποίηση της έρευνας,

της καινοτοµίας και του πολιτισµού αλλά και την ποιότητα της
δηµόσιας διοίκησης.

Πολύ σηµαντική είναι επίσης η ενίσχυση της εκπαιδευτικής
απασχόλησης, της κοινωνικής πρόνοιας και της πρόνοιας υγείας,
καθώς θέτουν στο επίκεντρο της ανάπτυξης της περιοχής τη δη-
µογραφική ανασυγκρότηση και τη συγκράτηση του πληθυσµού.
Στην κατεύθυνση αυτή ιδιαίτερη σηµασία έχει και η µέριµνα για
την κατάρτιση του πληθυσµού µε έµφαση στις γυναίκες µέσα
από τα προγράµµατα ανάπτυξης δεξιοτήτων που παρέχουν πι-
στοποίηση και την αξιοποίηση των Κέντρων Δηµιουργικής Απα-
σχόλησης. Θα πρέπει εδώ να σηµειωθεί η ανάγκη να δοθεί
ιδιαίτερη έµφαση στις περιοχές του βορείου τµήµατος του
Έβρου και των ορεινών όγκων όπου το δηµογραφικό πρόβληµα
παρουσιάζει µεγαλύτερη ένταση.

Επόµενο σηµείο αναφοράς, µιλώντας για βιώσιµη ανάπτυξη
σήµερα, είναι η µέριµνα στον σχεδιασµό αναβάθµισης της πε-
ριοχής για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της κλιµατικής αλ-
λαγής, όπως είναι τα ακραία καιρικά φαινόµενα και, επίσης, η
προοπτική αξιοποίησης της διασυνοριακότητας της Θράκης, που
είναι κλειδί για τη δηµιουργία συνεργασιών και συνεργατικών
σχηµάτων στην περιοχή. Εκτός από το οικονοµικό και αναπτυ-
ξιακό αποτέλεσµα θα συµβάλουν και στον τοµέα της διπλωµα-
τίας και της καλής γειτονίας στην ευρύτερη περιοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κλείνοντας να υπο-
γραµµίσω τη σηµασία της πρόβλεψης στο πόρισµα ενός κοινο-
βουλευτικού µηχανισµού εποπτείας και ελέγχου της υλοποίησής
του, ώστε να µην επαναληφθούν τα λάθη του παρελθόντος. Το
λεγόµενο πόρισµα Τσουδερού που είχε κατατεθεί στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής το 1992 και είχε αναπτύξει εκτενώς πολιτικές
θεµατικές προτάσεις για πληθώρα τοµέων δεν αξιοποιήθηκε δυ-
στυχώς όπως θα έπρεπε στο πέρας των δεκαετιών.

Ήδη φυσικά η σηµερινή Κυβέρνηση προχωρά στην υλοποίηση
του πορίσµατος, διασυνδέοντάς το µε νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες της. Αναφέροµαι στον νέο αναπτυξιακό νόµο που ψηφίστηκε
τον περασµένο Φεβρουάριο, αλλά και στην πρόσφατη επίλυση
του θέµατος επιδότησης του εργατικού κόστους στις επιχειρή-
σεις της Θράκης, γνωστό ως «12%». Αυτή είναι και µια έµπρακτη
απάντηση στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που για άλλη µια
φορά δεν κατάφερε να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και κα-
τέθεσε, όπως και άλλες κοινοβουλευτικές δυνάµεις δυστυχώς,
µια έκθεση συρραφή ιδεών, ελλιπή, που δεν θίγει σοβαρά ζητή-
µατα για την περιοχή.

Η ανάπτυξη της Θράκης, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
πρέπει να αποτελεί πεδίο µικροπολιτικής αναµέτρησης, αλλά
πεδίο συνεργασίας όλων των πολιτικών δυνάµεων γι’ αυτό στο
οποίο όλοι συµφωνούµε ότι αποτελεί πάνω απ’ όλα ένα κρίσιµο
εθνικό θέµα, για το οποίο χρειάζεται διαρκής επαγρύπνηση, δια-
κοµµατική συναντίληψη και ενότητα, για να προωθήσουµε το
κοινό, το εθνικό µας συµφέρον, να κρατήσουµε τους νέους στην
περιοχή και να φέρουµε επενδύσεις, να τη θωρακίσουµε από τις
µεγάλες και σοβαρές προκλήσεις των καιρών. Για τον σκοπό
αυτό στο µέλλον έχει τεράστια ουσιαστική και συµβολική αξία η
συναίνεση όλων των κοινοβουλευτικών δυνάµεων για την ισόρ-
ροπη ανάπτυξη µιας περιοχής µε κρίσιµη εθνική και γεωπολιτική
σηµασία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Κεφαλογιάννη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, ο Κοµοτηναίος, και στη συνέχεια θα
δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης κ. Νικό-
λαο Παπαθανάση.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, εγώ
είµαι πριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ζήτησε τον λόγο ο
Υπουργός. Έτσι είναι ο κατάλογος, τι να σας κάνω. Εν πάση πε-
ριπτώσει, να µην το κάνουµε ολόκληρο θέµα, ο κύριος Υπουργός
λέει ότι µπορείτε να µιλήσετε µετά. Εγώ αυτόν τον κατάλογο
έχω, τι να σας κάνω, κύριε Αναστασιάδη. Θα µιλήσετε και µετά ο
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Υπουργός. Αφού σας παραχωρεί τη θέση του, δεν υπάρχει πρό-
βληµα. Δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο εγώ.

Ορίστε, κύριε Χαρίτου. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ολοκλήρωση µιας συζήτησης

που ξεκίνησε πριν ενάµιση χρόνο συµπίπτει µε τις γεωπολιτικές
αναταράξεις από την εισβολή της Ρωσίας που, εκτός των άλλων,
γεννά ανησυχία, γιατί ενισχύει αναθεωρητικές τάσεις που προ-
ϋπήρχαν στην ευρύτερη περιοχή.

Εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
που είχε την πρωτοβουλία συγκρότησης της επιτροπής, δεν στα-
θήκατε στο ύψος των σηµερινών αναγκών της Θράκης, όπως
έκαναν πριν δεκαετίες µε διορατικότητα από κοινού οι πολιτικοί
Αρχηγοί στο κοινό πόρισµα Τσουδερού, κατανοώντας τις ανακα-
τατάξεις της εποχής, καθώς και τις κοινωνικές αναταράξεις εκεί-
νης της περιόδου στη Θράκη, που τροφοδότησαν τα δηµοκρα-
τικά ελλείµµατα που υπήρχαν.

Εσείς, κύριοι, αδυνατείτε να αντιληφθείτε ότι έχετε την πρω-
ταρχική ευθύνη για τα οικονοµικά, κοινωνικά και δηµοκρατικά ελ-
λείµµατα που κρατούν υποβαθµισµένη τη Θράκη. Αντί, λοιπόν,
να αναλάβετε τις ευθύνες που σας αναλογούν, εσείς επιµένετε
και σήµερα στις ίδιες λανθασµένες πολιτικές που θα αναπαρά-
γουν τα υπάρχοντα προβλήµατα της αποβιοµηχάνισης µε τα κου-
φάρια στη ΒΙΠΕ Κοµοτηνής, της εκτίναξης της ανεργίας, της
µαζικής µετανάστευσης των νέων, ιδιαίτερα των νέων επιστηµό-
νων, επιτείνοντας το δηµογραφικό πρόβληµα.

Συναίνεση, λοιπόν, από την πλευρά µας στη συνέχιση των
ίδιων αποτυχηµένων πολιτικών δεν θα έχετε. Και είναι να αναρω-
τιέται κανείς αν πράγµατι το ενδιαφέρον σας ήταν να υπάρξει
κοινό πόρισµα ή θέλατε να εντάξετε ένα τέτοιο κρίσιµο θέµα
στους επικοινωνιακούς σχεδιασµούς σας.

Διότι αν ενδιαφερόσασταν πραγµατικά, τότε γιατί δεν περιο-
ριστήκατε στην αποτύπωση της πραγµατικότητας στη Θράκη,
στην ανάδειξη των δυνατοτήτων της και να αναζητήσετε έτσι
κοινό τόπο; Με έναν τέτοιον τρόπο, κύριοι, θα αφήνατε ανοιχτή
την επιλογή στον ελληνικό λαό, όποια κυβέρνηση ο ίδιος επιλέ-
ξει. Και είµαι βέβαιος πως θα επιλέξει µια προοδευτική κυβέρ-
νηση να σχεδιάσει τις πολιτικές της, προτάσσοντας το δικό της
αναπτυξιακό, κοινωνικό και προοδευτικό πρόσηµο.

Εσείς µέχρι τέλος εµείνατε σε ένα κλειστό σχέδιο, που αντα-
ποκρίνεται στους δικούς σας αποτυχηµένους πολιτικούς σχεδια-
σµούς.

Είχαµε, λοιπόν, υποχρέωση να καταθέσουµε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο, που, κατά τη γνώµη µας, θα απαντά στις πραγµατι-
κές ανάγκες της κοινωνίας, για να ξαναζωντανέψει η ελπίδα, για
να ανοίξει µια νέα προοπτική στον κόσµο της εργασίας, στη νέα
γενιά, σε αυτούς που µοχθούν και παράγουν στη Θράκη. Ένα
σχέδιο που θα δώσει ώθηση στις µεγάλες παραγωγικές δυνατό-
τητες της Θράκης. Ένα σχέδιο που θα βασιστεί στην οικονοµία
της γνώσης, στην έρευνα, στην καινοτοµία, στην ενδυνάµωση
του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης. Ένα σχέδιο που θα
αξιοποιεί τα ισχυρά συγκριτικά πλεονεκτήµατα της περιοχής, τη
διασυνοριακότητα µε την ανάγκη αναβάθµισης των πυλών εισό-
δου εξόδου, ιδιαίτερα της Νυµφαίας, αλλά βέβαια και του ισχυ-
ρού πλεονεκτήµατος της διαπολιτισµικότητας που αποτελεί
πλούτο για την περιοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόρισµα που καταθέσατε δεν
αποτελεί στρατηγικό σχέδιο αλλά απλή καταγραφή σε έναν κα-
τάλογο όλων των έργων που έχουν αναδειχθεί στην περιοχή. Την
ίδια στιγµή, όµως, που υπόσχεται έργα, δεν υπάρχει καµµία δέ-
σµευση για τους οικονοµικούς πόρους που δικαιούται η Θράκη
και της αναλογούν από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που διαθέτει
η χώρα. Τι νόηµα έχουν, λοιπόν, όλα όσα υπόσχεστε;

Ένα έργο κοµβικής σηµασίας για τη Ροδόπη, έργο υποδοµής,
το φράγµα του Κοµψάτου, που το ζήτησαν καθολικά όλοι ανε-
ξαιρέτως οι φορείς, δυστυχώς δεν εντάσσεται στους σχεδια-
σµούς σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή την ειση-
γητική οµιλία της προέδρου. Τα πρώτα δείγµατα γραφής, βάσει
του πορίσµατος, δεν είναι ενθαρρυντικά. Παρά τους περί αντι-
θέτου ισχυρισµούς της, οι ρυθµίσεις για τα επενδυτικά σχέδια

στη Θράκη για τις µεσαίες επιχειρήσεις, που ψηφίστηκαν πρό-
σφατα στον ν.4887/2022, δικαιολογηµένα έχουν προκαλέσει την
αντίδραση των παραγωγικών φορέων. Γιατί για πρώτη φορά δια-
φοροποιούν τα ενιαία µέχρι σήµερα κίνητρα στη Θράκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια πολυπολιτισµική κοινω-
νία, όπως αυτή της Θράκης, είχε τη σηµασία της να προχωρήσει
η δυνατότητα που αναδείχθηκε να υπάρξει κοινή προωθητική
πρόταση δηµοκρατικών τοµών για τη µειονότητα, πρόταση που
δεν επιτεύχθηκε µε δική σας αποκλειστικά ευθύνη. Γι’ αυτό απευ-
θύνοµαι στην πρόεδρο της επιτροπής: αφήστε τις εύκολες δι-
καιολογίες και τη µετάθεση των ευθυνών αλλού. Αναζητήστε τις
στο εσωτερικό του κόµµατός σας και όχι σε εµάς.

Επιβεβαιώνεται ότι οι πιο µεγάλες αλλαγές που έγιναν όλα τα
προηγούµενα χρόνια, από τον χώρο της εκπαίδευσης έως την
προαιρετική Σαρία και την οργάνωση των µουφτειών για να
εδραιώνεται η ισονοµία και η ισοπολιτεία, είχαν τη σφραγίδα των
προοδευτικών δυνάµεων.

Κυρίες και κύριοι, µέσω της διακοµµατικής καλλιεργήσατε αρ-
χικά υψηλές προσδοκίες σε µια περιοχή που ακούει πολλά και
βλέπει λίγα. Μάλλον διαψεύσατε και τους πιο αισιόδοξους. Στη
Θράκη, να γνωρίζετε, έχει κατακτηθεί ένα επίπεδο αρµονικής
συµβίωσης, αλληλοσεβασµού και προόδου για όλους, σε πείσµα
όλων όσοι σκοπίµως και κατ’ επάγγελµα θρακολογούν, αλλά και
σε πείσµα τρίτων που παρεµβαίνουν στην περιοχή για τα δικά
τους συµφέροντα.

Η Θράκη, κύριοι, έχει ανάγκη από περισσότερα έργα και λιγό-
τερα λόγια, αρκεί να συνειδητοποιείτε πως ό,τι προστίθεται στη
Θράκη, αποκτά µεγαλύτερη προστιθέµενη αξία για όλη τη χώρα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Χαρίτου.

Μπαίνουµε στον τέταρτο κύκλο οµιλητών, που έχει και πολλή
Θεσσαλονίκη, και την αυλαία θα ανοίξει ο κ. Σάββας Αναστασιά-
δης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά θα πάµε στον Υπουργό,
τον κ. Παπαθανάση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μπορώ να µιλήσω και
εγώ πριν από τον Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, γιατί έδωσε ο κύ-
ριος Υπουργός από µόνος του τη σειρά του στον κ. Αναστα-
σιάδη. Σας παρακαλώ πολύ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Παπαθανάσης

παραχώρησε τη σειρά του. Τι να κάνω τώρα; 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ποιο είναι το πρόβληµα τώρα; Δεν

κατάλαβα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν υπάρχει κανένα

πρόβληµα. Με εµένα έχει το πρόβληµα ο κ. Τριανταφυλλίδης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι κατανοητό από

όλους πως όροι ασφαλείας και εθνικής επιβίωσης επιβάλλουν
την ειδική µέριµνα για την ανάπτυξη των παραµεθόριων περιο-
χών και ειδικότερα των περιοχών που βρίσκονται στα ανατολικά
µας σύνορα. Αυτό, βέβαια, το επιβεβαιώνει η εµπειρία του 2020
και η υβριδική επίθεση που δέχθηκε η χώρα µας εκείνη τη χρονιά
και την απέκρουσε.

Η ακριτική Περιφέρεια της Ανατολικής Μακεδονίας και της
Θράκης, παρά την κρίσιµη εθνική και γεωστρατηγική σηµασία
για τη χώρα µας και παρά το ότι σχεδόν όλες οι κυβερνήσεις,
τουλάχιστον θεωρητικά, εκφράζουν το ενδιαφέρον τους για
αυτή, µέχρι σήµερα, δυστυχώς, δεν έτυχε της ανάλογης προσο-
χής και δεν είχαµε τα επιθυµητά ή τα προσδοκώµενα αποτελέ-
σµατα ή τα αποτελέσµατα που αξίζουν για µια περιοχή να είναι
ανεπτυγµένη, όπως αυτή της ανατολικής Μακεδονίας και της
Θράκης.

Γι’ αυτό πιστεύω -και νοµίζω σε αυτό θα συµφωνήσουµε όλοι-
πως η απόφαση του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη,
τον Ιούνιο του 2020 να συστήσει ειδική διακοµµατική κοινοβου-
λευτική επιτροπή η οποία θα µελετούσε τις συνθήκες, τις δυνα-
τότητες και τη φέρουσα ικανότητα, αν θέλετε, της περιοχής, για
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να καταθέσει προτάσεις ανάπτυξης για την περιοχή, είναι και
σωστή και εθνικά επωφελής. Πιστεύω ότι σε αυτό δεν διαφωνεί
κανείς µέσα σε αυτή την Αίθουσα.

Το ίδιο είχε κάνει και πριν από τριάντα περίπου χρόνια και ο
πατέρας του σηµερινού Πρωθυπουργού Κωνσταντίνος Μητσο-
τάκης, µε µία πρόταση που εκείνη την περίοδο έδωσε ώθηση και
έλυσε αρκετά προβλήµατα στην περιοχή.

Οι προτάσεις που κατατέθηκαν και συζητούµε σήµερα, µετά
την ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής, είναι αποτέλεσµα
ερευνών, µελετών, προτάσεων των φορέων, συζητήσεων µε εµ-
πειρογνώµονες της περιοχής, µε ανθρώπους που γνωρίζουν την
περιοχή, αλλά και εµπειριών από κυβερνητικούς ανθρώπους,
όπως είναι η Πρόεδρος της Επιτροπής, η κ. Μπακογιάννη, που
έχει σταθερό, διαχρονικό ενδιαφέρον για την περιοχή, αλλά και
ο κ. Ρουσόπουλος, που ήταν Πρόεδρος σε µία θεµατική επι-
τροπή, που ασχολήθηκαν τα προηγούµενα χρόνια πολύ µε την
περιοχή της Θράκης.

Το πόρισµα περιλαµβάνει προτάσεις για όλες τις δραστηριό-
τητες που αναπτύσσονται ή µπορεί να αναπτυχθούν στην πε-
ριοχή, όπως προτάσεις για την ενίσχυση του πρωτογενή τοµέα,
για την ενίσχυση των υποδοµών, για τον τουρισµό, για τις νέες
τεχνολογίες και την καινοτοµία, για την ενέργεια, τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό και, βεβαίως, για την παιδεία και για την ενί-
σχυση του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου της Θράκης.

Οι προτάσεις είναι και ρεαλιστικές και εφαρµόσιµες, µε µεσο-
πρόθεσµο και µακροπρόθεσµο πεδίο και δυνατότητα εφαρµο-
γής. Λαµβάνουν υπ’ όψιν τους τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της
περιοχής, ανθρώπινα και φυσικά, τη σύνθεση του πληθυσµού και
την πολυπολιτισµικότητα της περιοχής.

Με λίγα λόγια, έγινε µια σοβαρή δουλειά και έλαβε υπ’ όψιν
της όλους τους παράγοντες και τους συντελεστές της περιοχής.
Παρ’ όλα αυτά, θέλω να σταθώ σε δύο, τρία και να προσθέσω
κάτι που θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό για την περιοχή
της Θράκης. 

Το πρώτο έχει να κάνει µε την προσπάθεια της πληθυσµιακής
ανάκαµψης της περιοχής, δηλαδή την ενίσχυση του δηµογραφι-
κού, που µπορεί φυσικά να προέλθει και µέσα από την αξιοποί-
ηση των προτάσεων της επιτροπής. 

Θα αναφερθώ σε ένα ειδικό κοµµάτι του πληθυσµού. Θυµάστε
και γνωρίζουµε πολύ καλά ότι από το 1992 -νοµίζω- έχουν εγκα-
τασταθεί στην περιοχή πάρα πολλοί Πόντιοι από χώρες της
πρώην Σοβιετικής Ένωσης, µε το «Χρυσόµαλλο Δέρας» και την
κ. Τσουδερού. Είναι γνωστά αυτά. Αυτοί ήρθαν και µπόλιασαν
την περιοχή και τον πληθυσµό µε έναν νέο, δυναµικό και δηµι-
ουργικό πληθυσµό και ενίσχυσαν την περιοχή σε ανθρώπινο δυ-
ναµικό. Όµως, στα επόµενα χρόνια πολλοί από αυτούς
εγκατέλειψαν την περιοχή για διάφορους λόγους και κυρίως για
βιοποριστικούς λόγους. 

Αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να το δούµε µε πολλή προ-
σοχή, γιατί υπάρχουν ακόµη αρκετοί από αυτούς τους ανθρώ-
πους εκεί, οι οποίοι έχουν διάφορα προβλήµατα τώρα. Πολλά
από αυτά λυθήκανε, όπως ήταν το πρόβληµα των συντάξεων,
κύριε Αµανατίδη, που ασχοληθήκαµε και δόθηκε λύση. Έκανε
παρέµβαση και η Πρόεδρος της Επιτροπής, η κ. Μπακογιάννη,
και ο Πρωθυπουργός ο ίδιος. Και για το θέµα των στεγαστικών
δανείων ασχοληθήκαµε επίσης οι Βουλευτές και ο κ. Στυλιανίδης
και ο κ. Σταϊκούρας έδωσε µια λύση, µία χρονική ανάσα σε αυτό
το θέµα. Αυτούς τους ανθρώπους, αλλά και όλους τους κατοί-
κους της περιοχής, θα πρέπει να τους στηρίξουµε, να τους ενι-
σχύσουµε, έτσι ώστε να παραµείνουν στην περιοχή, για να
υπάρχει ζωντανό κοµµάτι.

Ένα δεύτερο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι η ανα-
βάθµιση των µεθοριακών σταθµών και η σύνδεση µε την Εγνατία
Οδό, που τη θεωρώ πάρα πολύ σηµαντική. Δεν θέλω να µιλήσω
πάλι για τους µεθοριακούς σταθµούς. Γνωρίζουµε όλοι όσοι τούς
έχουµε επισκεφθεί σε τι κατάσταση βρίσκονται, αλλά και η ολο-
κλήρωση, κύριε Υπουργέ, των κάθετων αξόνων προς την Εγνατία
Οδό θα δώσει µια ανάσα στην περιοχή. 

Η επιδότηση του 12% του ηµεροµισθίου για τις επιχειρήσεις
της περιοχής, που σταµάτησε το 2010, τελικά µε παρεµβάσεις,
επίσης, της επιτροπής βρίσκει λύση και είναι πάρα πολύ σηµαν-

τική για την απασχόληση των κατοίκων στις επιχειρήσεις της πε-
ριοχής. 

Επίσης, δεν πρέπει να µας διαφεύγει -το τόνισαν και άλλοι συ-
νάδελφοι και αναφέρεται και στο πόρισµα- ότι η ολοκλήρωση της
αναβάθµισης του σιδηρόδροµου είναι ζωτικής σηµασίας όχι
µόνο για την περιοχή, αλλά και για όλη τη χώρα και για όλη τη
βόρεια Ελλάδα. Είναι ένα θέµα το οποίο συζητούµε πολύ, µε τον
τίτλο «Σιδηροδροµική Εγνατία», και πρέπει κάποτε να βρει τη
λύση του. Βεβαίως, ακούσατε ότι η Κυβέρνηση ήδη έχει δεσµεύ-
σει 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ για την αναβάθµιση της Σιδηρο-
δροµικής Εγνατίας, άρα και αυτό το θέµα µπαίνει σε λύση.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να τονίσω πως το έργο της επιτροπής αποτελεί έναν χρή-
σιµο οδηγό και εργαλείο στα χέρια της εκτελεστικής εξουσίας.
Είναι µια σοβαρή δουλειά και ελπίζω πως θα συµβάλει τα µέγιστα
στην αναβάθµιση της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, ο κ. Νικόλαος Παπαθανάσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινών-
τας θα ήθελα να συγχαρώ την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Επιτροπής κ. Ντόρα Μπακογιάννη, καθώς επίσης και τους επικε-
φαλής των οµάδων εργασίας, τον κ. Ρουσόπουλο και τον κ. Και-
ρίδη, για την εξαιρετική, συνεκτική και εµπεριστατωµένη έκθεση
που εκπόνησαν για ένα τόσο σοβαρό θέµα. 

Μελετώντας την έκθεση κάποιος µπορεί να βρει ότι περιλαµ-
βάνει πραγµατικά σύγχρονες, ρεαλιστικές και υλοποιήσιµες προ-
τάσεις για την αναπτυξιακή και βιώσιµη προοπτική της Θράκης,
µιας ακριτικής περιοχής µε σπουδαίο εθνικό ρόλο, που η πολι-
τεία οφείλει να θωρακίσει και να ενισχύσει, ιδιαίτερα οικονοµικά,
µε κάθε δυνατό τρόπο. 

Η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης είναι µια
παραµεθόρια περιφέρεια µε ευρύτερο οικονοµικό ανταγωνισµό
από περιοχές όµορων χωρών, που έχει ιδιαίτερα χαµηλό κατά
κεφαλήν εισόδηµα και υψηλή ανεργία. Χαρακτηριστικό είναι το
γεγονός και µεγάλη αξία να δούµε ότι το 46% των µεταποιητικών
ανωνύµων εταιρειών και ΕΠΕ µε έδρα την περιοχή της Θράκης
δεν υφίσταται. Επίσης, από τις διακόσιες επτά µεταποιητικές επι-
χειρήσεις σε οργανωµένους υποδοχείς, σε βιοµηχανικά πάρκα
δηλαδή, οι ενενήντα τέσσερις είναι ενεργές, δηλαδή µόλις το
45% από το σύνολο των εταιρειών, και εκατόν δεκατρείς είναι
ανενεργές. Αυτό το ποσοστό, δηλαδή το 55% των ανενεργών
εταιρειών, είναι κατά 40% υψηλότερο από όλες τις υπόλοιπες πε-
ριοχές της πατρίδας µας. 

Όµως η γεωγραφική θέση της Θράκης θα µπορούσε να απο-
τελέσει έναν εµπορικό κόµβο των Βαλκανίων και της Ανατολικής
Μεσογείου, αν ακολουθούσαµε µια σωστή αναπτυξιακή πολιτική.
Ο βόρειος Έβρος -και έχει µεγάλη σηµασία- σηκώνει το µεγαλύ-
τερο βάρος της φύλαξης των εθνικών µας συνόρων. Παράλληλα,
έχει να αντιµετωπίσει τον υψηλό ανταγωνισµό τιµών από χώρες
χαµηλού κόστους, όπως η Τουρκία, οπότε είναι ιδιαίτερα ανα-
γκαία η ενίσχυση του συγκριτικού πλεονεκτήµατος της περιοχής
σε σχέση µε τη γείτονα χώρα. Ο ακριτικός, λοιπόν, Έβρος αντι-
µετωπίζει πολύ σηµαντικές προκλήσεις και πρέπει να τις αντιµε-
τωπίσουµε το ταχύτερο δυνατό. 

Σύµφωνα µε τη µελέτη του Συνδέσµου Βιοµηχανιών Βορείου
Ελλάδας και της ΕΤΒΑ ΒΙΠΕ συνολικά στην Περιφέρεια Ανατολι-
κής Μακεδονίας και Θράκης η βιοµηχανοποίηση είναι στα υψη-
λότερα ποσοστά από κάθε άλλη περιοχή της πατρίδας µας, µε
ιδιαίτερη περιοχή την περιοχή της Θράκης. Ο Νοµός Έβρου είναι
ο πρωταθλητής των ανενεργών επιχειρήσεων εντός βιοµηχανι-
κών πάρκων, που περίπου το 90% αυτών είναι κλειστές µεταποι-
ητικές επιχειρήσεις. 

Παράλληλα παρατηρείται έντονο δηµογραφικό πρόβληµα
στον Έβρο, µε µείωση του πληθυσµού κατά δυόµισι χιλιάδες τον
χρόνο, ενώ οκτώ θάνατοι αντιστοιχούν σε µία γέννα. 
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Στο πλαίσιο του τρίτου άξονα των βασικών προτάσεων της δια-
κοµµατικής επιτροπής για την αναδιάταξη του εργασιακού, οι-
κονοµικού και επενδυτικού µοντέλου της Θράκης προχωρήσαµε
σε καινοτοµίες που θα δώσουν πνοή στην επιχειρηµατικότητα,
προσελκύοντας νέες επενδύσεις στην περιοχή, ξεκινώντας από
το πρώτο νοµοθέτηµα του έτους, τον νέο αναπτυξιακό νόµο «Ελ-
λάδα Ισχυρή Ανάπτυξη», έναν νόµο που πήρε σάρκα και οστά
µετά από εξαντλητική διαβούλευση µε όλους τους εµπλεκόµε-
νους φορείς. Περιλαµβάνει και έχει µεγάλη σηµασία για την πε-
ριοχή της Θράκης δεκατρία διακριτά καθεστώτα ενίσχυσης,
βασισµένα σε θεµατικές που σχετίζονται µε τους άξονες της κυ-
βερνητικής µας πολιτικής για την περιοχή. 

Μας ενδιαφέρει, λοιπόν, να στηρίξουµε την πράσινη µετά-
βαση, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, την αύξηση της απασχόλη-
σης, το νέο επιχειρείν, την αγροδιατροφή, την καινοτοµία, αλλά
και την εξωστρέφεια των επιχειρήσεων που βρίσκονται και είναι
εγκατεστηµένες στη Θράκη. Αυτό το οποίο θέλουµε να πετύ-
χουµε είναι η ουσιαστική ανάπτυξη στην περιοχή. 

Έχει µεγάλη σηµασία γιατί στη συζήτηση που κάνουµε για το
αν η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έπραξε ό,τι
έπρεπε να πράξει για την Θράκη στο διάστηµα αυτό, θέλω να
σας πω ότι εµείς στο Υπουργείο Ανάπτυξης, συγκρίνοντας το
προηγούµενο διάστηµα της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, τα πο-
σοστά των επενδύσεων που εγκρίθηκαν για τη Θράκη είναι συγ-
κλονιστικά ψηλά, συσχετίζοντας έτος προς έτος τις δύο
περιόδους διακυβέρνησης.

Δηλαδή, όσον αφορά την αγροδιατροφή, κατά την περίοδο
της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ υπήχθησαν ογδόντα επιχειρή-
σεις ανά έτος έναντι τριακοσίων ογδόντα έξι επιχειρήσεων κατά
τη διακυβέρνηση τη δική µας και είχαµε αύξηση 381%, στον του-
ρισµό από µεσοσταθµικά 1,4 επιχειρήσεις τη διάρκεια 2015 -
2019 σε 12,4, δηλαδή αύξηση 768%, και στη µεταποίηση από
6,57 σε 11,2, δηλαδή αύξηση 70%. 

Το πιο σηµαντικό για να µπορέσουµε να ενισχύσουµε τη
Θράκη -και εδώ θα πρέπει να δούµε τι κάναµε για τη Θράκη σε
αυτό το διάστηµα- θα πρέπει να µετρήσουµε τις δράσεις που
αναπτύξαµε, δίνοντας ένα ιδιαίτερο χαρακτηριστικό ανάπτυξης
στην περιοχή που προσελκύει επιχειρήσεις. 

Επεκτείναµε, λοιπόν, την έννοια της παραµεθορίου περιοχής
στα τριάντα χιλιόµετρα, καταλαµβάνοντας µε αυτόν τον τρόπο
όλες τις περιοχές της Θράκης στον αναπτυξιακό νόµο. 

Οι στόχοι µας εκεί είναι και αφορούν την ανάκαµψη και ανά-
πτυξη της µεταποιητικής δραστηριότητας, την αλλαγή του πα-
ραγωγικού µοντέλου, την προσέλκυση παραγωγικών επενδύ-
σεων, τον επαναπατρισµό του ανθρώπινου κεφαλαίου και τη δη-
µιουργία νέων και ποιοτικών θέσεων εργασίας. 

Με ειδικές προβλέψεις, που δεν υπήρχαν πριν, δίνουµε ζωή σε
περιοχές που οι οικονοµίες τους µαράζωναν τα προηγούµενα
χρόνια, µε ιδιαίτερη έµφαση στην παραµεθόριο περιοχή της
Θράκης. 

Προωθούµε την αξιοποίηση και την αναβάθµιση των υποδο-
µών της ευρύτερης περιοχής αλλά και την ισχυρή ανάπτυξη της
επιχειρηµατικότητας µε κίνητρα µέσω του αναπτυξιακού.

Με τον νέο Χάρτη Περιφερειακών Ενισχύσεων καταφέραµε
αύξηση της ενίσχυσης από το 35% στο 50%, δηλαδή 42% για την
περιοχή, ενώ για τις µικρές επιχειρήσεις από το 55% στο 70%. 

Επίσης, για την περιοχή της Θράκης, όπως χαρακτηρίζεται ως
παραµεθόριος περιοχή πλέον, οι µικρές και πολύ µικρές επιχει-
ρήσεις λαµβάνουν το κίνητρο της επιχορήγησης στο 100% του
ανώτατου ορίου. Επιπροσθέτως, δίνουµε επιχορήγηση και στις
µεσαίες επιχειρήσεις σε όλη την περιοχή της Θράκης, µε µικρή
διαφοροποίηση στον Έβρο. 

Δίνουµε, επίσης, ευνοϊκά κίνητρα για την επαναλειτουργία των
εγκαταλελειµµένων επιχειρήσεων, τα λεγόµενα «κουφάρια»,
εντός και εκτός ΒΙΠΕ στο 100% του Χάρτη Περιφερειακών Ενι-
σχύσεων. Με αυτόν τον τρόπο συνεχίζουµε να στηρίζουµε την
προσέλκυση επενδύσεων στη Θράκη, αλλά και µε ένα επιπρό-
σθετο στοιχείο που δεν υπάρχει πουθενά στην Ελλάδα, δίνοντας
µπόνους στη βαθµολόγηση των επενδυτικών σχεδίων σε όλη τη
Θράκη και µόνο στη Θράκη. 

Κυρίες και κύριοι, ο σχεδιασµός µας για την ανάπτυξη της
Θράκης δεν σταµατά εκεί. Ήδη προχωρά η διαγωνιστική διαδι-
κασία µεταξύ πέντε υποψηφίων αναδόχων για το έργο ΣΔΙΤ «Φοι-
τητικές εστίες Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης», µια
επένδυση 105 εκατοµµυρίων ευρώ για τον εκσυγχρονισµό των
εγκαταστάσεων του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου στην Αλεξαν-
δρούπολη, την Κοµοτηνή και την Ξάνθη. Η σύµπραξη προβλέπει
την ανέγερση των φοιτητικών εστιών και εστιατορίων, ενός νέου
κτηρίου της κεντρικής Βιβλιοθήκης και ένα ερευνητικό κέντρο,
ένα Κέντρο Ερευνητικής Αριστείας, που θα ενισχύσει την εξω-
στρέφεια του Δηµοκρίτειου και θα προσελκύσει νέους µελλοντι-
κούς επιστήµονες σε µια ακριτική και δύσκολα προσβάσιµη
περιοχή.

Στο πεδίο των ΣΔΙΤ συνεχίζουµε µε τη δηµιουργία Περιφερει-
ακού Κέντρου Πολιτικής Προστασίας, ένα από τα δεκατρία κέν-
τρα πολιτικής προστασίας που αναπτύσσονται σε όλη την
πατρίδα µας. 

Επίσης, συνεχίζουµε µε το Ultra-fast Broadband, που θα δώσει
πρόσβαση σε υψηλές ταχύτητες σύνδεσης σε ολόκληρη την πε-
ριοχή. 

Αναµφίβολα, όµως, ο αγροτικός τοµέας της Θράκης είναι ιδι-
αίτερα σηµαντικός, µε άνω του 20% του εργατικού δυναµικού να
απασχολείται στον πρωτογενή τοµέα. 

Παράλληλα, µεγάλος αριθµός επιχειρήσεων είναι µεταποιητι-
κός, στηρίζονται στα παραγόµενα προϊόντα του πρωτογενούς
τοµέα, όπως ο καπνός και το βαµβάκι. 

Για να δώσουµε, λοιπόν, περαιτέρω ώθηση σε αυτές τις οικο-
νοµικές δραστηριότητες, σε λίγες µέρες προκηρύσσουµε το
πρώτο καθεστώς ενίσχυσης του αναπτυξιακού νόµου, που είναι
η µεταποίηση, ενώ µέχρι το καλοκαίρι θα έχει προκηρυχθεί και
το καθεστώς της αγροδιατροφής. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρόκληση της κλιµατικής αλ-
λαγής απαιτεί ενέργειες που θα περιορίσουν τις αρνητικές επι-
πτώσεις και θα στηρίξουν τους πληττόµενους αγρότες µε
υποδοµές. Σε αυτό το πλαίσιο επεξεργαζόµαστε µε το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων την πρόταση για ένα
µεγάλο αρδευτικό έργο ΣΔΙΤ στην περιοχή της Θράκης. Το προ-
τεινόµενο έργο ΣΔΙΤ προβλέπει την κατασκευή, συντήρηση και
λειτουργία των βασικών υποδοµών για τη µεταφορά και διανοµή
νερού από τον ποταµό Νέστο στην ανατολική πεδιάδα Ξάνθης,
σε πέντε περιοχές συνολικής έκτασης διακοσίων πενήντα χιλιά-
δων στρεµµάτων. Έτσι αναµένεται να εξασφαλιστούν επαρκείς
υδάτινοι πόροι για την κάλυψη των αναγκών άρδευσης και τη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των προϊόντων στην περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η γεωστρατηγική θέση της Ελ-

λάδας και οι παγκόσµιες εξελίξεις µετά την εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία καθιστούν επιτακτική την ανάγκη στήριξης των
περιοχών που φυλούν τα σύνορά µας. Η στήριξη της Θράκης
αποτελεί εθνικό µας καθήκον. Έχοντας ως γνώµονα αυτό το κα-
θήκον η Κυβέρνηση, µε µεταρρυθµίσεις και αίσθηµα ευθύνης,
θέτει ως προτεραιότητα την ανάπτυξη της Θράκης. Συγχαίρω,
λοιπόν, και πάλι τη διακοµµατική επιτροπή για την εξαιρετική
αυτή έκθεση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης από τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο Σερραίος
κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου. 

Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι χρείαν έχοµεν άλλου συνη-

γόρου για το ότι, καθώς κλείνει ο κύκλος των τοποθετήσεων, εί-
χαµε απούσα την πολιτική βούληση και παρούσα τη
χρηστοµάθεια των Υπουργών και ορισµένων Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας περί εθνικής συνεννοήσεως, την οποία, βέ-
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βαια, τη θυµούνται όταν είναι στην Κυβέρνηση, γιατί όταν είναι
στην αντιπολίτευση εκεί γαία πυρί µειχθήτω, ο λίβας που καίει τα
σπαρτά, ό,τι χρειάζεται θεµιτό και αθέµιτο να επιστρατευθεί,
ακόµη και κανιβαλισµός. Θυµάστε το Μακεδονικό, τις απειλές,
τις προδοτικές συµφωνίες κ.λπ.. Τότε δεν χρειαζόταν εθνική συ-
νεννόηση. Τώρα χρειάζεται, γιατί είστε στην Κυβέρνηση, είστε
στις καρέκλες. 

Και µιλώ για απουσία πολιτικής βούλησης -µόλις τα είπε- και
δεν θα σας χαρακτηρίσουν τα δηµοσιογραφικά γραφεία, µαρτυ-
ριάρη, κύριε Υπουργέ, κύριε Παπαθανάση. Και τι δεν είπατε. Το
55% των εταιρειών είναι κλειστό. Αποβιοµηχάνιση. Το 90% των
µεταποιητικών επιχειρήσεων είναι κλειστές, είναι κουφάρια. Πε-
ριγράψατε το αναπτυξιακό µνηµόσυνο της Θράκης µε τρία χρό-
νια Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Προφανώς και η δική µας πολιτική κουλτούρα επιβάλλει και
θέλει αυτό που λέγαµε και το έλεγα και εγώ ως Πρόεδρος της
Επιτροπής του Απόδηµου Ελληνισµού 2015 - 2019, ότι απαιτείται
συναγωνισµός προσφοράς για την πατρίδα και όχι ανταγωνισµός
φθοράς, δηλαδή να βγάλει ο ένας το µάτι του άλλου. 

Σκεφτείτε, όµως, τι σπείρατε προεκλογικά και τι περιµένετε να
θερίσετε µετεκλογικά. Προφανώς και είναι θετικός ο λόγος µου
σε σχέση µε τη συγκρότηση της Διακοινοβουλευτικής Επιτροπής
για τη Θράκη και βεβαίως τον στόχο και την πρόθεση να συµβά-
λει στην ανάπτυξή της. 

Ωστόσο, η διακοµµατική και διακοινοβουλευτική θετική πρό-
θεση έρχεται να συγκρουστεί µε την κυβερνητική πολιτική του κ.
Μητσοτάκη, η οποία αντιστρατεύεται, ακυρώνει, καθιστά γράµµα
κενό όλα αυτά που, εν είδει καταλόγου έργων, καταγράφονται
στο συγκεκριµένο πόρισµα. Θυµίζω απλά ότι όλες αυτές οι καλές
προθέσεις προσκρούουν στον τοίχο του κ. Σκυλακάκη. Επιµύθιο,
κοινός παρονοµαστής, «αν και εφόσον το επιτρέπει η δηµοσιο-
νοµική πειθαρχία και τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα». Θα σας εξη-
γήσω αµέσως µετά, γιατί το λέω ειδικά για τη Θράκη.

Σε ό,τι αφορά το τελικό προϊόν της επιτροπής και των πολιτι-
κών διαφορών που εντοπίζονται µεταξύ των κοµµάτων στη χά-
ραξη της αναπτυξιακής πολιτικής για τη Θράκη, δυστυχώς δεν
κατέστη εφικτή η ουσιαστική σύγκλιση των απόψεων και η κατά-
θεση κοινού πορίσµατος. Γι’ αυτό έχουµε και τέσσερα πορίσµατα
αντί για ένα. Γιατί; Γιατί είναι λάθος η βάση πάνω στην οποία δο-
µήθηκε η συγκεκριµένη καταγραφή. Δεν πρόκειται ούτε για πρό-
γραµµα ούτε για στρατηγικό σχέδιο. Είναι µια καταγραφή έργων,
που δεν περιλαµβάνει σαφείς στοχεύσεις, σαφείς προτεραιότη-
τες, συγκεκριµένες δεσµεύσεις. Είναι χωρίς προϋπολογισµό,
χωρίς χρονοδιάγραµµα, χωρίς κάτι συγκεκριµένο, συγκροτη-
µένο, σαφές και ξεκάθαρο, προγραµµατισµός ανά έτος, µε επι-
τροπή παρακολούθησης της υλοποίησης και κοινωνικό έλεγχο
από τους παραγωγικούς φορείς, τα επιµελητήρια και την αυτο-
διοίκηση. 

Περιορίζεστε σε γενικόλογες αναφορές. Για παράδειγµα σε
ό,τι αφορά την ένταξη των έργων στο Ταµείο Ανάκαµψης κι εκεί
πάλι υπάρχει ο όρος «εφόσον είναι εφικτό». Τη στιγµή που η ελ-
ληνική οικονοµία θα λάβει 32 δισεκατοµµύρια ευρώ από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, το σχέδιο της Κυβέρνησης δεν επιµερίζει τον
συνολικό προϋπολογισµό των επιχορηγήσεων ανά περιφέρεια η
οποία θα µπορούσε να απορροφήσει από το συγκεκριµένο Τα-
µείο, αλλά ακόµη και στην περιφέρειά µου, τη Θεσσαλονίκη, που
είναι και αυτή απούσα από τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης για
το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Κι έρχοµαι στο συγκεκριµένο παράδειγµα, που καθιστά ανα-
ξιόπιστες τις όποιες, λόγω και καθόλου έργω, υποτιθέµενες δε-
σµεύσεις. Την ίδια ώρα, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί
συνάδελφοι, που συζητούµε για την αναπτυξιακή πολιτική για τη
Θράκη, την ίδια στιγµή που συζητάµε για προγράµµατα επιδό-
τησης κατοικίας στον βόρειο Έβρο, Δήµοι Διδυµοτείχου και Ορε-
στιάδας, αλλά και για την ενθάρρυνση χαµηλότοκων δανείων,
χιλιάδες συµπολίτες µας που εγκαταστάθηκαν στην περιοχή πριν
από είκοσι και τριάντα χρόνια, για να εξυπηρετήσουν εθνικούς
και κοινωνικούς σκοπούς, βρίσκονται αντιµέτωποι σήµερα µε τον
κίνδυνο απώλειας της κατοικίας τους. Αναφέροµαι στο ζήτηµα
των στεγαστικών δανείων των Ποντίων οµογενών από τις χώρες

της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, που εγκαταστάθηκαν στη µητέρα
πατρίδα, την Ελλάδα, είτε ως µετανάστες είτε ως πρόσφυγες. 

Ήταν δάνεια που έλαβαν, κύριε Παπαθανάση, στο πλαίσιο
κρατικού προγράµµατος στεγαστικής αποκατάστασης 1990 -
2004, την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου 100%. Σύµφωνα µά-
λιστα µε τον ν.2790/2000, δόθηκαν κίνητρα σε αυτούς τους Πον-
τίους συµπατριώτες µας για αγορά και κατασκευή πρώτης
κατοικίας και για βελτίωση υπάρχουσας πρώτης κατοικίας. Η πε-
ριοχή της Θράκης και της ανατολικής Μακεδονίας µπήκε στην
πρώτη ζώνη. Υπήρχαν άλλες τρεις ζώνες για τις υπόλοιπες πε-
ριοχές. Η πρώτη ζώνη είχε 100% εγγύηση του δανείου, που -µη
φανταστείτε- ήταν µέχρι 60.000 ευρώ. 

Σχεδόν είκοσι χρόνια µετά η ελληνική πολιτεία, αγνοώντας
πλήρως τις δεσµεύσεις της που είχε αναλάβει έναντι συµπατριω-
τών µας και εν µέσω πανδηµίας και µετά από οκτώ χρόνια µνη-
µονίων, µε τη 15-5-2020 κοινή υπουργική απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Επικρατείας για τη διαδικασία ηλε-
κτρονικής βεβαίωσης και διαγραφής οφειλών εγγυηµένων από
το ελληνικό δηµόσιο, κατέστησε ληξιπρόθεσµα και απαιτητά χι-
λιάδες δάνεια, οδηγώντας στην απόγνωση τους συµπατριώτες
µας. 

Μετά από αυτό ποιος να πάει στη Θράκη; Ποιος; Με αυτά τα
παραδείγµατα προς αποφυγή που έχετε, που βγάζετε την ελλη-
νική πολιτεία διαχρονικά µε κυβερνήσεις είκοσι και είκοσι πέντε
ετών. Εσείς, η διακυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη! Αναξιό-
πιστο το ελληνικό κράτος. Εσείς, που είχατε εγγυηθεί 100% τα
συγκεκριµένα δάνεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σιγά-
σιγά, σας παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Είχαµε, λοιπόν, καταστή-
σει σαφές και στο δικό µας πόρισµα µία σειρά από προτεραιότη-
τες. Όροι-κλειδιά ήταν η διασυνοριακότητα και η διαπολιτισµικό-
τητα. Αυτό που φαίνεται να είναι µειονέκτηµα πρέπει να υπάρξει
αγώνας και αγωνία για να καταστεί συγκριτικό πλεονέκτηµα της
ενισχυόµενης και αυτοτροφοδοτούµενης ανάπτυξης της Θρά-
κης. 

Όµως, όπως σαφώς είπατε, κύριε Παπαθανάση -περιγράφον-
τας αυτό το αναπτυξιακό µνηµόσυνο µε τις κλειστές 90% µετα-
ποιητικές επιχειρήσεις, 55% εταιρείες, 90%-95% είναι ανοικτές
και οι εκατόν δεκαεπτά είπατε είναι κλειστές στα βιοµηχανικά
πάρκα, στα βιοτεχνικά πάρκα-, είναι σαφές ότι εδώ δεν µπορείς
να µιλάς για αλλαγή πολιτικής, µιλάς µόνο για αλλαγή κυβέρνη-
σης. Γι’ αυτό για τη Θράκη µας και την ανατολική Μακεδονία
απαιτείται η χάραξη µιας προοδευτικής και βιώσιµης αναπτυξια-
κής πολιτικής, µε µακρόπνοη προοπτική και όχι µια πολιτική πρό-
σκαιρων παροχών, χωρίς αντίκρισµα, µε µοναδικούς κερδισµέ-
νους τους «ηµετέρους». 

Είπατε για τις φοιτητικές εστίες στην Κοµοτηνή. Ήταν έργο
που το υπέγραψε ο ΣΥΡΙΖΑ και το µετατρέψατε από 100% χρη-
µατοδοτούµενο από την πολιτεία σε ΣΔΙΤ. Οι φοιτητικές εστίες
που µόλις αναφέρατε ήταν έργο του ΣΥΡΙΖΑ. Ξεχάσατε να το
πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Απαιτείται, λοιπόν, ένα
συνεκτικό, ολιστικό, ολοκληρωµένο σχέδιο, που θα έχει στον πυ-
ρήνα του τον άνθρωπο, µε την παράλληλη αξιοποίηση των πλε-
ονεκτηµάτων της περιοχής, της διασυνοριακότητας και της
διαπολιτισµικότητας, για να είναι η Θράκη τόπος να χαίρεσαι να
ζεις.

Κι ένα υστερόγραφο, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, για
µισό λεπτό. Έγινε µεγάλη αναφορά στην ευπατρίδη Βιργινία
Τσουδερού. Να θυµίσω απλά ότι η Βιργινία Τσουδερού ήταν
αυτή που τον Δεκαπενταύγουστο του 1993 µε την επιχείρηση
«Χρυσόµαλλο Δέρας» έβγαλε χίλιες δεκατρείς ψυχές Ποντίων
από τον πόλεµο Γεωργίας και Αµπχαζίας. Η Βιργινία Τσουδερού
σε σχέση και σε σύγκριση µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, που εγκατέλειψε τον Ελληνισµό της Μαριούπολης και
τον άφησε πραγµατικά να βολοδέρνει και να φροντίζει ο καθένας
να δει τι κάνει για να επιβιώσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε. 
Πήγατε αλλού τώρα, κύριε Τριανταφυλλίδη. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου από τη

Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Μπουρχάν Μπαράν από
το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι θλιβερό να ακούµε από
την Αντιπολίτευση τέτοιους µύδρους για τη Μαριούπολη. Δεν
έµεινε κανένας Έλληνας οµογενής αβοήθητος στη Μαριούπολη.
Το προξενείο µας µάλιστα λειτουργούσε και γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά ότι ο πρόξενός µας είναι ένας άνθρωπος ο οποίος
ηρωικώς έµεινε εκεί, για να βοηθήσει τους συµπατριώτες µας. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τώρα το πόρισµα. Παρά τις δυσκολίες
της πανδηµίας, η επιτροπή µας ολοκλήρωσε τις διαβουλεύσεις
µε τους φορείς και συνέταξε ένα ολοκληρωµένο και πλήρες σχέ-
διο από την ανατολική Μακεδονία και Θράκη. Όταν πριν από δύο
χρόνια ο Πρωθυπουργός πρότεινε να συσταθεί η επιτροπή µας,
ορισµένοι βιάστηκαν να υποβαθµίσουν την πρωτοβουλία ή να µι-
λήσουν δήθεν για επικοινωνιακά τρικ. Τελικά, σήµερα συζητάµε
ένα σχέδιο ολοκληρωµένο, αναλυτικό, µε προτάσεις ρεαλιστικές
και εφαρµόσιµες. 

Οι σχετικές σας συµφωνίες έχουν ήδη αναφερθεί από το πρωί.
Η Αντιπολίτευση έχει παρουσιάσει δικές της θέσεις. Η κ. Μπακο-
γιάννη έχει εξηγήσει το σκεπτικό µας από νωρίς σήµερα. Δυστυ-
χώς, όµως, βλέποντας σήµερα τη συζήτηση από το πρωί,
διαπιστώνουµε συχνά αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση και
διαστάσεις απόψεων οι οποίες δεν έχουν ουδεµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. 

Ενώ, λοιπόν, συµφωνούσατε επί µήνες σε όλα όσα λέγαµε στη
διακοµµατική επιτροπή, ξαφνικά τον τελευταίο µήνα αλλάξατε
στάση. Εάν, λοιπόν, βάλετε το πόρισµα το οποίο κάνατε εσείς
από τον ΣΥΡΙΖΑ στο αντίστοιχο πρόγραµµα ενός ηλεκτρονικού
υπολογιστή και το συγκρίνετε µε αυτό το οποίο συζητάµε απόψε
εδώ σε αυτή την Αίθουσα, θα καταλάβετε ότι το 80% είναι όµοιο.
Άρα πραγµατικά δεν καταλαβαίνω για ποια ακριβώς διαφωνία µι-
λάτε. Μάλλον µιλάτε για διαφωνία για λόγους τακτικισµού, για
να κάνετε αντιπολίτευση, γιατί πολύ απλά έτσι θέλετε.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε σήµερα ένα πόρισµα το οποίο έχει µία
ενιαία και αδιαίρετη δοµή. Διότι σήµερα η ανάπτυξη δεν αποτι-
µάται µόνο µε όρους οικονοµικούς, αλλά και µε όρους κοινωνι-
κούς. Και αυτός ακριβώς είναι ο στόχος που είχαµε στην
επιτροπή. Εκτός από την οικονοµική πρόοδο, θέλουµε κοινωνική
ανάπτυξη, θέλουµε κοινωνική συνοχή, ενσωµάτωση ψηφιακής
τεχνολογίας και αναβάθµιση των υπηρεσιών παιδείας. Εµπεριέ-
χονται, λοιπόν, προτάσεις για αειφόρο ανάπτυξη, για σεβασµό
στο περιβάλλον και στο πλούσιο πολιτιστικό απόθεµα που έχει η
περιοχή.

Για να πετύχουµε, λοιπόν, τους στόχους µας, χρειαζόµαστε
την αξιοποίηση των ευρωπαϊκών εργαλείων και τη µόχλευση
σαφώς επιπλέον πόρων. Εκεί ακριβώς εστιάζει αυτό το πόρισµα.
Και δεν είναι σαν αυτό του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή απλή καταγραφή
έργων ή προθέσεων. Έχουµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, που
λαµβάνει υπ’ όψιν τις πραγµατικότητες της περιοχής.

Και επειδή ακούγονται διάφορα, να σας θυµίσω ότι οι πρωτο-
βουλίες περί ισονοµίας και ισοπολιτείας έγιναν από τον Κωνσταν-
τίνο Μητσοτάκη πριν από τριάντα χρόνια. Εµείς, λοιπόν, στη Νέα
Δηµοκρατία δεν «θρακολογούµε», όπως ειπώθηκε νωρίτερα.
Πράττουµε διαχρονικά το ορθό και το υπεύθυνο για το καλό των
µουσουλµάνων συµπολιτών µας.

Δεν θα σταθώ στους πέντε επιµέρους άξονες. Άλλωστε, αυτά
έχουν αναλυθεί νωρίτερα. Ωστόσο, θέλω να επικεντρωθώ σε κά-
ποια σηµεία. Αξιοποιείται, λοιπόν, η τεχνολογία, καθώς οι προ-
τάσεις µας εµπεριέχουν την αναγκαία ψηφιακή διάσταση. 

Στη σύγχρονη εποχή η ακριτική Ελλάδα στηρίζεται για να κάνει
το αναγκαίο ψηφιακό άλµα και η επιτροπή µας υιοθέτησε την ψη-
φιακή προσέγγιση, δηµιουργώντας µια πλατφόρµα επικοινωνίας
µε πολίτες και φορείς. Έτσι, λοιπόν, η Θράκη, η ανατολική Μα-
κεδονία µπορούν και πρέπει να βρεθούν στο επίκεντρο του ψη-
φιακού µετασχηµατισµού της χώρας µας. 

Ακόµα, υλοποιούνται γοργά και χωρίς καθυστέρηση ορισµένες
από τις σηµαντικότερες προτάσεις που έχουν κατατεθεί. Για πα-
ράδειγµα, η πρωτοβουλία για συµψηφισµό των οφειλών του δη-
µοσίου προς τις επιχειρήσεις της περιοχής για την επιδότηση
12% του χρηµατοδοτικού κόστους. Αυτό το πρόβληµα εκκρε-
µούσε εδώ και πάρα πολύ καιρό, δηµιουργώντας προβλήµατα
ρευστότητας στις επιχειρήσεις της περιοχής. Ανοίγει, λοιπόν,
πλέον ο δρόµος για έναν ειδικό µηχανισµό, που θα συµψηφίσει
κρατικές οφειλές µε τις φορολογικές, ασφαλιστικές και άλλες
υποχρεώσεις των επιχειρήσεων. Μάλιστα, πριν από τη λήξη θη-
τείας της επιτροπής µας, έκλεισαν φάκελοι επιχειρήσεων και δό-
θηκαν εντάλµατα πληρωµών 5 εκατοµµυρίων ευρώ, δίνοντας µία
ανάσα ρευστότητας στις επιχειρήσεις της περιοχής.

Επιπλέον, στο ίδιο αυτό διάστηµα, σε αυτούς τους πέντε
µήνες, ήρθε και ο αναπτυξιακός νόµος. Είναι εδώ και ο κ. Παπα-
θανάσης, ο οποίος βρίσκει πάντοτε λύσεις στα προβλήµατα και
στα ζητήµατα ευθύνης του. Έτσι, λοιπόν, οι επιχειρήσεις οι
οποίες θα προχωρούν σε επενδύσεις στην περιοχή, πέρα από τις
φορολογικές απαλλαγές, όπως ισχύει σε όλη την Ελλάδα, θα
έχουν και επιχορήγηση και τα επενδυτικά σχέδιά τους θα λαµ-
βάνουν ένα ειδικό µπόνους στη βαθµολόγηση, ούτως ώστε να
µπαίνουν πολύ πιο εύκολα στον αναπτυξιακό νόµο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο στόχος, λοιπόν, όλων µας
είναι ένας: Να διαφυλαχθεί το κύριο γνώρισµα της Θράκης ως
τόπου υποδειγµατικής συµβίωσης ανθρώπων µε διαφορετική
κουλτούρα. Θέλουµε να στηρίξουµε την ανάπτυξη στην ανατο-
λική Μακεδονία και Θράκη, ώστε τα νέα παιδιά να µένουν εκεί,
να δηµιουργούν και να χτίζουν ένα λαµπρό µέλλον προόδου και
ευηµερίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι ακριτικές περιοχές µας δεν αποτελούν το τέλος των ορίων

της πατρίδας. Αποτελούν την απαρχή της πατρίδας µας. Ειδικά
τώρα στη δύσκολη συγκυρία, µε την απροκάλυπτη ρωσική ει-
σβολή στην Ουκρανία, είναι επιτακτική η ανάγκη ενδυνάµωσης
της ακριτικής Ελλάδας. Η ανάπτυξη της Θράκης σε συνδυασµό
µε την ανάδειξή της σε γεωπολιτικό κόµβο στην περιοχή δηµι-
ουργούν προϋποθέσεις για ένα µέλλον ευηµερίας και ασφά-
λειας, κάτι για το οποίο είµαστε υπερήφανοι.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπουρχάν Μπαράν από το Κίνηµα Αλ-
λαγής. 

ΜΠΟΥΡΧΑΝ ΜΠΑΡΑΝ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, βρίσκοµαι σήµερα εδώ ως πολιτικός, ως ψυχίατρος,
αλλά και ως επιχειρηµατίας, για να µοιραστώ µαζί σας τους προ-
βληµατισµούς µου αλλά και τις θέσεις µου αναφορικά µε την πο-
λύκροτη ανάπτυξη της ακριτικής µας Θράκης, µε απώτερο στόχο
την κοινή µας πλεύση και συµπόρευση προς το συµφέρον της
πολύπαθης αυτής περιοχής. 

Η πανδηµία, η ενεργειακή κρίση, η κλιµατική κρίση, οι γεωπο-
λιτικές προκλήσεις, οι µεταναστευτικές πιέσεις και οι συνέπειες
όλων αυτών, όπως είναι οι µακροοικονοµικές αποκλίσεις, ο πλη-
θωρισµός, η ακρίβεια, η αναστολή εργασίας και σταθερής απα-
σχόλησης, η ενεργειακή φτώχεια και η υγειονοµική συµπίεση,
είναι κάποια από τα ζητήµατα που χρήζουν ιδιαίτερης προσοχής
και σοβαρής αντιµετώπισης από όλους µας. Και όλα αυτά συµ-
βαίνουν σε ένα οµολογουµένως απαιτητικό δηµοσιονοµικό πλαί-
σιο και θεσµικής παρακολούθησης για τη χώρα µας.

Από τα αρχαία χρόνια η Θράκη αποτελούσε και εξακολουθεί
να αποτελεί σταυροδρόµι χερσαίων και θαλάσσιων δρόµων και
πολιτισµών, διασύνδεση µε τρεις ηπείρους, δηλαδή µε την Ευ-
ρώπη, την Ασία και τη Βόρεια Αφρική, ενώ αποτελεί και πύλη ει-
σόδου και εξόδου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε έντονο
εµπορικό και ενεργειακό δυναµικό. 
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Η πολυπολιτισµικότητά της την καθιστά ιδιαίτερα ξεχωριστή
και αποτελεί αναµφισβήτητα οικονοµικό και εµπορικό κόµβο µε-
ταξύ Βουλγαρίας και Τουρκίας, µε µελλοντικές δυνατότητες εξέ-
λιξης. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο το πόρισµα που την αφορά
δεν θα πρέπει να είναι ένας απλός κατάλογος έργων, χωρίς τη
µετουσίωσή τους στην ενεργό πράξη.

Είναι γνωστό τοις πάσι πως η Περιφέρεια Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης χαρακτηρίζεται από σχετικά χαµηλό βιοτικό
επίπεδο, υψηλή ανεργία και ιδιαίτερη δηµογραφική ελάττωση,
ενώ παράλληλα βρίσκεται στο χαµηλότερο επίπεδο ανάπτυξης.
Γι’ αυτό δεν µπορώ να µη σταθώ και στον µειωµένο προϋπολο-
γισµό που προβλέφθηκε για την αποκεντρωµένη διοίκηση της
ευρύτερης περιοχής, όταν µάλιστα, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, η
δεύτερη φτωχότερη περιφέρεια της ηπειρωτικής Ελλάδας ήταν
η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης για το 2019,
µε την Ξάνθη δε να έχει την αρνητική πρωτιά της φτωχότερης
περιφερειακής ενότητας, τόσο στην περιφέρεια όσο και στη
χώρα.

Ως ενεργός επιχειρηµατίας γνωρίζω από πρώτο χέρι πως στον
Νοµό Ξάνθης, για παράδειγµα, οι επιχειρήσεις, στην προσπάθειά
τους να αποφύγουν τη δυσβάσταχτη φορολογία ή για λόγους
που σχετίζονται µε τη δυσλειτουργία της ελληνικής κρατικής µη-
χανής σε σχέση µε την υπερφορολόγηση και τη σύσταση µιας
επιχείρησης, µειώνουν τις θέσεις εργασίας και µεταφέρουν την
έδρα τους σε άλλες βαλκάνιες χώρες. 

Από την άλλη, η τεράστια αιµορραγία φυγής εργατικού δυνα-
µικού εντός της Ευρωζώνης αποδυναµώνει την παραγωγικότητα
της ελληνικής οικονοµίας και συνιστά µια µεγάλη απώλεια ανα-
πτυξιακής αλλά και ευρύτερα κοινωνικής, πολιτιστικής και εθνι-
κής δυναµικής. Το αποτέλεσµα όλων αυτών είναι η ανεργία να
θερίζει την περιοχή, γεγονός που οδηγεί τη Θράκη σε πλήρη οι-
κονοµικό µαρασµό. 

Για να έρθει η ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρει-
αζόµαστε πρωτίστως έµπειρα εργατικά χέρια. Γι’ αυτόν τον λόγο
έχω επισηµάνει και τονίσει κατά το παρελθόν πως θα προσέφερε
πολύ υψηλές αναπτυξιακές υπηρεσίες η δηµιουργία τµηµάτων
περιφερειακής αναπτυξιακής εξειδίκευσης στην περιοχή της
Θράκης, όπου είναι ακόµη υψηλή η σχολική εκπαιδευτική διαρ-
ροή και πολλά νέα παιδιά δεν µπορούν να συνεχίσουν τις σπου-
δές τους µετά το γυµνάσιο και το λύκειο. Κάτι τέτοιο θα ήταν µια
σανίδα σωτηρίας αναφορικά µε την προετοιµασία εξειδικευµέ-
νου προσωπικού στον στίβο της επαγγελµατικής αποκατάστα-
σης. 

Στα τµήµατα αυτά θα παρέχεται γνώση και πρακτική κατάρ-
τιση πάνω στα ιδιαίτερα αναπτυξιακά χαρακτηριστικά της περιο-
χής και µάλιστα σε αυτά που τα παιδιά πρακτικά γνωρίζουν
οικογενειακά. Άλλωστε, θα βοηθούσε πολύ εάν αυτά τα τµήµατα
ήταν υπό την αιγίδα της περιφερειακής αυτοδιοίκησης. Κατ’
αυτόν τον τρόπο αντιµετωπίζεται και η ανεργία και η φυγή στο
εξωτερικό, αλλά πρωτίστως ενδυναµώνεται η αναπτυξιακή προ-
οπτική. Ταυτόχρονα µε τη θεσµική και υλικοτεχνική βελτίωση των
µειονοτικών σχολικών µονάδων στη Θράκη, είµαι πεπεισµένος
ότι αυτή η προσπάθεια θα είχε άµεσα θετικά αποτελέσµατα.

Επιπροσθέτως, θα ήθελα να επισηµάνω πως σε πρόσφατη
ερώτησή µου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων
ανέφερα πως η παροχή επενδυτικών κινήτρων στο πρόσφατο
ψηφισθέν αναπτυξιακό νοµοσχέδιο στις τόσο δοκιµασµένες και
ξεχασµένες περιφερειακές ενότητες της Θράκης µπορεί σε
πρώτη ανάγνωση να αποτελεί ένα βήµα προόδου, αλλά δυστυ-
χώς διαπιστώνεται πως διαπράττεται µία κατάφωρη αδικία.

Στο άρθρο 30 προστέθηκε η παράγραφος 6, µε την οποία δια-
φοροποιούνται τα κίνητρα επιχορήγησης στην Περιφέρεια Θρά-
κης. Η επιχορήγηση στην Περιφερειακή Ενότητα Έβρου ορίζεται
σε ποσοστό 60%, ενώ για την Ξάνθη και τη Ροδόπη το ποσοστό
µειώνεται στο 30%. Επίσης, η προσαύξηση της συνολικής βαθ-
µολογίας του επενδυτικού σχεδίου, την οποία λαµβάνουν οι επι-
χειρήσεις που θα επενδύσουν στη Θράκη, διαφοροποιείται και
αυτή, µε την Περιφερειακή Ενότητα Έβρου να λαµβάνει και εκεί
µεγαλύτερο ποσοστό, 10%, ενώ η Ξάνθη και η Ροδόπη 5%. 

Οι φερόµενες ως ευνοϊκές ρυθµίσεις του αναπτυξιακού νόµου
για τη Θράκη έρχονται για πρώτη φορά µε διαφοροποιήσεις ανά

περιφερειακή ενότητα στα κίνητρα επιχορήγησης και στην προ-
σαύξηση της συνολικής βαθµολογίας του επενδυτικού σχεδίου.
Αξίζει δε να σηµειωθεί ότι έως σήµερα ποτέ ξανά δεν διαφορο-
ποιήθηκαν για την περιφέρεια της περιοχής τα αναπτυξιακά κί-
νητρα που δόθηκαν από τους παλιότερους αναπτυξιακούς
νόµους. Για ποιους λόγους έγινε άραγε αυτός ο διαχωρισµός
ανάµεσα στις τρεις περιφερειακές ενότητες στα κίνητρα επιχο-
ρήγησης και στην προσαύξηση της συνολικής βαθµολογίας του
επενδυτικού σχεδίου; Απλώς διερωτώµαι.

Επίσης διερωτώµαι και για τον αποκλεισµό των Ελλήνων πολι-
τών της µουσουλµανικής µειονότητας της Θράκης από την προ-
κήρυξη διαγωνισµού για την εισαγωγή φοιτητών στη Σχολή
Αξιωµατικών και Σπουδαστών στη Σχολή Πυροσβεστών της Πυ-
ροσβεστικής Ακαδηµίας µε το σύστηµα των εξετάσεων σε πα-
νελλαδικό επίπεδο το ακαδηµαϊκό έτος 2022-2023. Τα
ερωτήµατα πολλά και αναπάντητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται όσο τίποτα άλλο η
εισαγωγή νέων τεχνολογιών στην παραγωγή και στην καλλιέρ-
γεια, αξιοποίηση παραγωγικών µονάδων που είναι αξιόπιστες,
δηµιουργία µεγάλων έργων υποδοµής, επανεκκίνηση στον αγρο-
τικό και παραγωγικό τοµέα της περιοχής. Πρέπει να εξειδικεύ-
σουµε την καινοτοµία ενισχύοντας τη γνώση. 

Επίσης, φωνάζω συνεχώς από αυτό το Βήµα πως απαιτείται η
στήριξή σας στον τουρισµό, ο οποίος αποτελεί τον διαρκή στυ-
λοβάτη της ελληνικής οικονοµίας και έχει πληγεί κατάφωρα. Σε
λίγο καιρό θα ανοίξουν οι πύλες της χώρας µας για την υποδοχή
πλήθους -ευελπιστώ- τουριστών από την Ευρώπη και όχι µόνο.
Απαιτείται πρόσβαση όχι µόνο από οδικές αρτηρίες, αλλά και µε
θαλάσσια και αεροπορικά µέσα. Γι’ αυτό είναι πολύ σηµαντική η
σύνδεση του κάθετου άξονα µε κάποιο λιµάνι της περιοχής, είτε
της Αλεξανδρούπολης είτε της Καβάλας, για την εξυπηρέτηση
του θαλάσσιου εµπορίου αλλά και του τουριστικού τοµέα. 

Ακόµα να πω ότι εγώ ο ίδιος έχω γίνει µάρτυρας της απίστευ-
της ταλαιπωρίας στο τελωνείο των Κήπων, όπου υπάρχουν ανα-
χρονιστικές εγκαταστάσεις και έλλειψη προσωπικού. Η περιοχή
χρειάζεται ένα σύγχρονο τελωνείο, που να πληροί όλες αυτές τις
προϋποθέσεις για την απρόσκοπτη εισροή τουριστών που ανα-
µένουµε και φέτος. Είναι χαρακτηριστικό δε πως η έλλειψη ερ-
γατικών χεριών που παρατηρήθηκε πέρυσι στον τουρισµό, η
ακρίβεια και το άνοιγµα νέων ανταγωνιστικών χωρών θα τον επη-
ρεάσουν άµεσα, καθώς δεν ακολουθήθηκε ένα οργανωµένο σχέ-
διο, µε αποτέλεσµα από αιχµή του δόρατος να µετατραπεί σε
αχίλλειο πτέρνα.

Εάν έρθει η ευηµερία και η ανάπτυξη στη Θράκη, αυτό θα δι-
ευκολύνει και την επίλυση των θεσµικών θεµάτων σχετικά µε τη
µειονότητα. Η διαπολιτισµικότητα και διαθρησκευτικότητα της
περιοχής µας στους χαλεπούς αυτούς καιρούς οφείλει να γίνει
πρότυπο ειρηνικής συνύπαρξης για την ενοποιηµένη Ευρώπη.
Οφείλετε να ξέρετε και να θυµάστε πολύ καλά πως η οικονοµική
ευρωστία και η ανεξαρτησία είναι αρωγός στο να ξεπεραστούν
τα όποια θεσµικά ζητήµατα. Ο µη έχων χρήµατα είναι και πιο ευά-
λωτος και σαφώς πιο χειραγωγήσιµος.

Έχω θέσει τόσο εγώ όσο και το κόµµα το οποίο εκπροσωπώ
ως πρώτη προτεραιότητα την ενότητα για το καλό του τόπου
µας, σκεπτόµενος ότι αυτές τις δύσκολες στιγµές που βιώνουµε
όλοι µας δεν χωρά και δεν ενδιαφέρει το οποιοδήποτε πολιτικό
συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Διονύσιος Χατζηδάκης από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να δηλώσω ευ-

τυχής, που σήµερα από αυτό εδώ το Βήµα παρουσιάζεται ένα
πόρισµα, ένας αναπτυξιακός σχεδιασµός για τη Θράκη, που
πραγµατικά θα κάνει -την κάνει ήδη- τη διαφορά. Είναι ένα πόρι-
σµα µε συνοχή, µε όραµα, µελετηµένο, που ανταποκρίνεται στις
ανάγκες του σήµερα και του αύριο. Πιστώνω αυτή την επιτυχία
πρωτίστως, αν όχι αποκλειστικώς, στη δουλειά, την αφοσίωση
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και το δηµιουργικό ταλέντο της Προέδρου της Επιτροπής, της
κ. Ντόρας Μπακογιάννη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ -από
το ΚΙΝΑΛ δεν βλέπω κανέναν, µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ, απ’ ό,τι
βλέπω, από τους κοµµουνιστές και από το ΜέΡΑ25, οι άλλοι είναι
µε το πνεύµα τους, φαίνεται-, µετά λύπης µου διαπίστωσα στους
τελευταίους µήνες της επιτροπής ότι πλέον υπήρχε ένα κοινό
κείµενο, το προσχέδιο που έφερε η Πρόεδρος, η κ. Ντόρα Μπα-
κογιάννη, και εσείς εκείνη τη στιγµή κάνατε πίσω. 

Ήταν ένα προσχέδιο που δεν βγήκε αυθαίρετα, αλλά βασί-
στηκε και περιέλαβε όλες τις εισηγήσεις και των δικών σας εµ-
πειρογνωµόνων. Κάνατε πίσω, όµως, συνάδελφοι, κατά την
άποψή µου από πολιτική σκοπιµότητα, την οποία εγώ χαρακτη-
ρίζω πολιτική δειλία. Εκφράσατε αντίρρηση γιατί το πόρισµα δεν
είναι διακηρυκτικού χαρακτήρα. Τι θέλετε δηλαδή; Να έχει φιλο-
σοφικό αφήγηµα; Επίσης είπατε ότι θα προτιµούσατε µία απα-
ρίθµηση αρχών και αξιών. Είναι πολιτικές λέξεις αυτές, αγαπητοί
συνάδελφοι, που χάνουν την αξία τους όταν τις επικαλείστε.

Το συγκεκριµένο πόρισµα δεν είναι ευχολόγιο. Έχει «διά
ταύτα» και µάλιστα ηχηρό «διά ταύτα». Δεν είναι κείµενο που εν-
τοπίζει απλά ότι υπάρχουν προβλήµατα, αλλά προτείνει λύσεις
γι’ αυτά τα προβλήµατα. Περιέχει τοµείς δράσης, συγκεκριµένες
προτάσεις και λύνει όλα τα υφιστάµενα προβλήµατα. 

Μας ψέξατε γιατί το πόρισµα είναι ενιαίο, γιατί προσεγγίζουµε
την ανάπτυξη στο σύνολό της. Τι θα προτιµούσατε εσείς; Δύο,
τρία ξεχωριστά κείµενα, για να στηρίζει ο καθένας το δικό του
και να πούµε στο τέλος ότι όλοι ψηφίσαµε κάτι από αυτό το πό-
ρισµα; Τι θα έλεγε επ’ αυτού η κοινωνία της Θράκης;

Ανάπτυξη είναι οι υποδοµές, αλλά όχι η παιδεία; Μα, εσείς
αγαπητοί από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, λέτε ότι το όπλο του
λαού είναι η παιδεία και η γνώση. Το πόρισµα το επεξεργάζεται
αυτό το θέµα και το λύνει µε τον καλύτερο τρόπο.

Ανάπτυξη, λένε άλλοι, είναι τα θεσµικά θέµατα και όχι η στή-
ριξη των επιχειρήσεων. Άλλη µεγάλη φαντασίωση! 

Λυπάµαι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί πραγµατικά φάνηκε ότι σε
µία προσπάθεια που ξεκίνησε µε τις καλύτερες προϋποθέσεις
και µε τη θέληση και την προσπάθεια της κ. Ντόρας Μπακο-
γιάννη να βγει ένα κοινό διακοµµατικό κείµενο, όχι για µας, αλλά
για την κοινωνία της Θράκης και για το εθνικό συµφέρον, κάνατε
πίσω. Βάλατε, δηλαδή, πάνω από τους πολίτες της Θράκης την
κοµµατική και την ιδεολογική σας προσέγγιση, για να µην εκτε-
θείτε. Πώς δηλαδή θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε επιτέλους
σε θέµατα εθνικού συµφέροντος; Δεν θα εκτεθείτε. Εάν συµφω-
νήσουµε όλοι ότι το εθνικό συµφέρον είναι πάνω από όλα τα
άλλα θέµατα, µάλλον κερδισµένη θα βγει η χώρα και εσείς οι
ίδιοι. 

Επί ενάµιση χρόνο περίπου δεν παρουσιάσατε καµµία ουσια-
στική διαφωνία και την τελευταία ηµέρα, στην τελευταία συνε-
δρίαση της επιτροπής, παρουσιάστηκε ο κ. Κατρούγκαλος και
παρουσίασε µια συρραφή νοµοθετικών ρυθµίσεων από το πα-
ρελθόν, µε τον ισχυρισµό ότι αυτά λύνουν τα προβλήµατα και
τους έδωσε το όνοµα «στρατηγικός σχεδιασµός». Εάν ανατρέ-
ξετε και διαβάσετε, όπως έκανα εγώ, τα πρακτικά, θα δείτε ότι
επί τρεις µήνες µάς έλεγε ότι το ζητούµενο δεν είναι να παρου-
σιάζουµε στρατηγικό σχεδιασµό, αλλά πολιτικές κατευθύνσεις!

Μας ασκήσατε κριτική ότι δεν κάναµε αρκετά για τη Δράµα και
την Καβάλα, εν αντιθέσει µε άλλες πόλεις. Θυµάµαι συναδέλ-
φους στην επιτροπή να ωρύονται επί του θέµατος, χωρίς να κα-
ταλαβαίνουµε τι ακριβώς ζητούσαν επιπλέον!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω την τοποθέτησή µου λέ-
γοντας αυτό που πάντοτε πίστευα: Η σοβαρότητα των πολιτικών
κοµµάτων δεν είναι προνόµιο, αλλά είναι βασική υποχρέωση. Ο
στρατηγικός, αναπτυξιακός σχεδιασµός ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης, που υιοθέτησε η πλειοψηφία της επιτροπής, φανε-
ρώνει αυτό ακριβώς που λέω, ευθύνη, επιτέλους σοβαρότητα και
χάραξη εθνικών πολιτικών, χωρίς πολιτικές σκοπιµότητες, αλλά
µόνο µε ουσία. 

Πιστεύω ακράδαντα και το πιστεύω πραγµατικά ότι το πόρισµα
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση επί της αρχής και στην ουσία
όλοι συµφωνείτε µε τη γνωστή φράση «συµφωνούµε διαφωνούν-
τες». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα θα πάρει ο κ. Γιάννης Αµανατίδης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αµέσως µετά, κατ’ εξαίρεση, θα πάρει τον λόγο ο κ.
Μπούµπας από την Ελληνική Λύση ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος που δεν είχε οριστεί.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Συγγνώµη, δεν µίλησε δεκαπέντε
λεπτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, αφή-
στε µε να το πω. 

Κύριε Μπούµπα, δεν θα µιλήσετε µε τον χρόνο που προβλέπε-
ται, γιατί ήδη έχετε µιλήσει δεκαεννιά λεπτά, αλλά για το τυπικό,
για να κλείσετε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και να είµα-
στε και στο γράµµα αλλά και στο πνεύµα του Κανονισµού, θα µι-
λήσετε το πολύ για πέντε λεπτά µετά τον κ. Αµανατίδη.

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγεται την ηµέρα που οι εργαζό-
µενοι, οι άνεργοι, οι συνταξιούχοι, οι µικροµεσαίοι, οι νέοι και οι
νέες έδωσαν τη δική τους απάντηση στην Κυβέρνηση, συµµετέ-
χοντας στην πανελλαδική πανεργατική απεργία και στις δεκάδες
συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας στη χώρα, απέναντι στις πολιτικές
διάλυσης εργασιακών δικαιωµάτων και κοινωνικού κράτους, απέ-
ναντι στις πολιτικές που οδηγούν σε περαιτέρω φτωχοποίηση
την ελληνική κοινωνία. 

Η χώρα και βεβαίως η ανατολική Μακεδονία και Θράκη χρει-
άζονται παραγωγική ανασυγκρότηση, που όµως δεν θα στηριχ-
θεί στην καταστροφή του κόσµου της εργασίας, αλλά στην
αυξηµένη απασχόληση, τις ποιοτικές και βιώσιµες θέσεις εργα-
σίας, σε ένα περιβάλλον σεβασµού των εργασιακών δικαιωµά-
των. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε προσπάθεια στη σηµερινή
συνεδρίαση της Βουλής να ειπωθεί και να περάσει ένα κλίµα ότι
για πρώτη φορά ασχολούµαστε µε τη Θράκη και πιστώνεται στην
Κυβέρνηση και στον κ. Μητσοτάκη. Νοµίζω ότι µοιάζει σαν να
ανακαλύψατε τώρα τον τροχό. 

Και αυτό γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη της
Θράκης ήταν στο επίκεντρο, θέλω να θυµίσω, της πολιτικής µας
κατά την περίοδο της διακυβέρνησης της χώρας από την κυβέρ-
νησή µας. Προείδαµε εγκαίρως ότι η χώρα χρειάζεται µια νέα
αναπτυξιακή στρατηγική και εθνικό σχέδιο για την παραγωγική
ανασυγκρότηση. Γι’ αυτό και κάναµε περιφερειακά συνέδρια, ένα
από τα οποία ήταν και το 6ο Περιφερειακό Αναπτυξιακό Συνέδριο
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης τον Νοέµβριο του 2017 και
τα συµπεράσµατα του συνεδρίου αυτού συµπεριλήφθηκαν ακρι-
βώς στο σχέδιο αυτό, το οποίο για πρώτη φορά η χώρα οργα-
νωµένα είχε για να βαδίσει στα επόµενα χρόνια. 

Και αυτό γιατί το συνέδριο αυτό συνέβαλε στη συµµετοχή της
κοινωνίας µέσω συλλογικών φορέων στον σχεδιασµό της περι-
φερειακής ανάπτυξης, στην προτεραιοποίηση των στόχων της
ανάπτυξης από κοινού µεταξύ κυβέρνησης και περιφέρειας, στην
κυβερνητική δέσµευση µε χρονοδιάγραµµα για εµβληµατικά
έργα στην κάθε περιφέρεια, στον έλεγχο της Κυβέρνησης και
των Υπουργείων σε ό,τι αφορά την υλοποίηση των δεσµεύσεών
τους. Και είναι στοιχεία, τα τρία τελευταία ειδικά, που λείπουν
από το σηµερινό πόρισµα. 

Κυρίες και κύριοι, η Θράκη είναι µία από τις λιγότερο ανεπτυγ-
µένες περιοχές της χώρας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε χρό-
νια προβλήµατα και µε περιορισµένη ελκυστικότητα για ιδιωτικές
επενδύσεις, άρα και για την παραµονή του ανθρώπινου δυναµι-
κού. Η κατάσταση αυτή δεν µπορεί να αλλάξει ούτε αυτόµατα
από τους µηχανισµούς της αγοράς ούτε µπορεί να στηρίζεται
µόνο σε µια λογική επιδοτούµενης ανάπτυξης ούτε µπορεί να
στηριχθεί σε ηµίµετρα και σε επιµέρους παρεµβάσεις.

Καίριο ζήτηµα λοιπόν, µιλώντας για την ανάπτυξη της Θράκης,
είναι το ποια είναι η θέση της στο παραγωγικό υπόδειγµα. Το
κύριο χαρακτηριστικό της είναι ότι αποτελεί µια περιφέρεια που
βρίσκεται σε φάση έντονου µετασχηµατισµού. Μετασχηµατίζεται
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σε πύλη της χώρας και της Ευρώπης, σε σηµαντικό ενεργειακό
και διαµετακοµιστικό κόµβο διεθνούς σηµασίας. Η ολοκλήρωση
της Εγνατίας Οδού και των καθέτων αξόνων, οι επενδύσεις στα
λιµάνια και τις σιδηροδροµικές γραµµές, πολιτικές του ΣΥΡΙΖΑ
και της διακυβέρνησής του, η υλοποίηση του αγωγού φυσικού
αερίου και η διασύνδεσή του µε γειτονικές χώρες, οι προοπτικές
για τη µεταφορά υγροποιηµένου αερίου και πολλά έργα υποδο-
µών δείχνουν την αναβάθµιση του στρατηγικού της ρόλου. 

Οι προωθητικές δυνάµεις, που βρίσκονται πίσω από αυτόν τον
ανασχηµατισµό, είναι το άνοιγµα των βόρειων συνόρων, η ένταξη
γειτονικών χωρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και νέα γεω-
πολιτικά δεδοµένα που καθιστούν την περιφέρεια σταυροδρόµι
νέων εµπορικών και ενεργειακών δρόµων και δικτύων. Αυτοί οι
εξωγενείς παράγοντες συναντώνται µε σηµαντικές αναπτυξιακές
δυνατότητες της περιοχής. Είναι λόγια του αντιπροέδρου τότε
της κυβέρνησης Γιάννη Δραγασάκη τον Νοέµβρη του 2017. 

Το πόρισµά µας βασίζεται στην παραδοχή ότι ο µόνος τρόπος
για να αλλάξει η περιοχή είναι να υπάρξει µια στρατηγική µακράς
πνοής. Η ανάπτυξη της περιοχής πρέπει να στηρίζεται σε λογική
ενισχυόµενης και αυτοτροφοδοτούµενης ανάπτυξης. Τα κίνητρα
από µόνα τους, χωρίς βελτίωση των υποδοµών και των γενικότε-
ρων συνθηκών διαβίωσης και επιχειρείν, δεν µπορούν να είναι
αποτελεσµατικά. Χρειάζεται να πραγµατοποιηθεί ένα άλµα προς
τα εµπρός, που θα επιτρέψει να βελτιωθεί δραστικά η ποιότητα
ζωής στην περιοχή και να αλλάξει η εικόνα της Θράκης. Χρειάζε-
ται ένα νέο όραµα για την περιοχή, που θα διατυπωθεί σε σχέδιο
µε συγκεκριµένους στόχους, όπως στο πόρισµά µας αναφερό-
µαστε σε τέσσερις συγκεκριµένους στόχους.

Ο στόχος, λοιπόν, µετά από µια εξαετία είναι να αυξηθεί η πα-
ραγόµενη προστιθέµενη αξία στη Θράκη και να έχει βελτιωθεί η
τοµεακή σύνδεση της παραγόµενης προστιθέµενης αξίας. Κυ-
ρίως, όµως, πρέπει να βελτιωθούν τα ποιοτικά χαρακτηριστικά
της περιοχής, το επίπεδο εκπαίδευσης των κατοίκων της και βέ-
βαια έχει αρχίσει να γίνεται πιο ελκυστική τόσο ως χώρος κατοι-
κίας και ως χώρος απασχόλησης και άσκησης επιχειρηµατικής
δραστηριότητας.

Οι αλλαγές λοιπόν που συντελέστηκαν στις χώρες της Ανατο-
λικής Ευρώπης, η πορεία ένταξης γειτονικών χωρών στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, το άνοιγµα συνόρων αντικειµενικά διαµόρφωσαν
µεγάλες δυνατότητες για να αποτελέσει η διασυνοριακότητα το
συγκριτικό πλεονέκτηµα της περιοχής. Έτσι στο πόρισµά µας
προτείνουµε συγκεκριµένες δράσεις ενίσχυσης της διασυνορια-
κής συνεργασίας, ανάπτυξη διακρατικών εµπορικών συµφωνιών,
ενθάρρυνση πρωτοβουλιών, ενθάρρυνση διασυνοριακού τουρι-
σµού και βέβαια την αναβάθµιση του µεθοριακού σταθµού και
µια σειρά από τα µέτρα, όπως επίσης και τη δηµιουργία του Ορ-
γανισµού Ανάπτυξης και Ενίσχυσης της Συνεργασίας της Νοτι-
οανατολικής Ευρώπης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου δύο, τρεις πα-
ρατηρήσεις. Η θέση µας αυτή για ξεχωριστό πόρισµα δεν είναι
λόγω τακτικισµών. Αναδείχθηκε πρώτα απ’ όλα ότι έπρεπε να µη
γίνει σήµερα η συνεδρίαση, µιας και ήταν τέτοια ηµέρα και τέτοιο
σηµαντικό το γεγονός της πανελλαδικής πανεργατικής απεργίας,
αλλά και το γεγονός της συζήτησης για τη Θράκη.

Το δεύτερο, η «ανατολική Μακεδονία», γιατί είναι µια ενιαία πε-
ριφέρεια, είναι µόνο στο δεύτερο εξώφυλλο του βιβλίου σας ου-
σιαστικά. Δεν υπάρχει πουθενά αλλού. Και βέβαια διαχωρίσαµε
στο πόρισµά µας -και το ορθόν φάνηκε- τα θεσµικά από τα ανα-
πτυξιακά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µείνουν κενό γράµµα όσα
γράφονται στο πόρισµα -γιατί πολλά από αυτά που έχει το πόρι-
σµα της Πλειοψηφίας είναι και στο πόρισµα το οποίο έχουµε κα-
ταθέσει ως ΣΥΡΙΖΑ- και δεν το θεωρώ αρνητικό θα µείνουν κενά
περιεχοµένου, εάν δεν γίνουν δεκτές κάποιες προτάσεις που
ακούστηκαν και από άλλους Βουλευτές και της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Αναφέρω συγκεκριµένα τον κ. Κουµουτσάκο. Πρέπει να
γίνει προτεραιοποίηση των δραστηριοτήτων. 

Επίσης, η επιτροπή αυτή τελειώνει εδώ; Δεν θα υπάρξει κάτι
άλλο; Δείτε τι προτείνουµε. Προτείνουµε να υπάρξει ένας µηχα-
νισµός εποπτείας και παρακολούθησης για το τι ακριβώς γίνεται
µε το πρόγραµµα, από τη Βουλή, από την περιφέρεια και από

φορείς και να υπάρχει ανά έτος κατάθεση έκθεσης εφαρµογής
και ελέγχου των πορισµάτων του συγκεκριµένου. Αλλιώς, αν δεν
ακολουθηθεί αυτό, τότε «χαίρετε». Δεν θα υπάρξει τίποτα, θα µεί-
νει µόνο στα χαρτιά.

Το δεύτερο που πρέπει να υπάρξει είναι η χρηµατοδότηση.
«Δει δη χρηµάτων, ω άνδρες Αθηναίοι»! Εδώ θα πρέπει να ειπω-
θεί από πού θα δοθούν τα χρήµατα και πώς θα µειωθούν αυτές
οι περιφερειακές ανισότητες. Το σχέδιο της Κυβέρνησης για το
Ταµείο Ανάκαµψης δεν επιµερίζει τον συνολικό προϋπολογισµό
των επιχορηγήσεων ανά περιφέρεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τι προτείναµε; Προτείναµε µια εναλλακτική πρόταση για τη

χρήση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης «Ελλάδα ισχυρή οι-
κονοµία και κοινωνία», όπου µεταξύ των άλλων θα προβλέπεται
ένα σηµαντικό µέρος των πόρων να κατευθυνθεί για την ανά-
πτυξη -έτσι όπως το λέω είναι µέσα ως θεµατική ενότητα- «των
περιφερειών, των πόλεων και της υπαίθρου» και στο πλαίσιο
αυτό ένα µέρος θα µπορούσε να δοθεί για το σχέδιο ανάπτυξης
της Θράκης.

Και ποια είναι η φροντίδα σας; Επειδή άκουσα και τον κ. Πα-
παθανάση, θα ήθελα να του κάνω ένα ερώτηµα. Αφού λοιπόν
τόσα πολλά αναπτυξιακά έγιναν -δεν έχω πρόχειρα τα στοιχεία
για να απαντήσω για το τι έγινε ακριβώς επί ΣΥΡΙΖΑ- πώς γίνεται
η ανεργία το 2018 να είναι 15,9%, το 2019 16,2%, το 2020 17,2%
και το 2021 18,5%; Η ανεργία στη Θράκη έχει αυξηθεί επί Κυβερ-
νήσεώς σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ
πολύ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ για την ανοχή σας.

Εν κατακλείδι, για εµάς στόχος είναι η θεµελίωση µιας νέας
βιώσιµης, διατηρήσιµης και δίκαιης ανάπτυξης για όλους και στη
χώρα και στην περιφέρεια. Αυτή είναι η δέσµευσή µας στην εν-
τολή που θα πάρουµε από τον λαό για προοδευτική διακυβέρ-
νηση της χώρας στις εκλογές, γιατί αυτό απαιτούν και οι καιροί
και οι ανάγκες.

Σας ευχαριστώ, ιδιαίτερα για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Ελληνικής Λύσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας αυτή τη συζήτηση

για τη Θράκη, τοποθετηθήκαµε αναλυτικά ως Ελληνική Λύση µε
τις δικές µας προτάσεις και τα δικά µας επιχειρήµατα.

Δεν είναι τώρα εδώ ο Υφυπουργός Παιδείας, ο κ. Συρίγος.
Όµως, δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε κάποια προβλήµατα που
αυτή τη στιγµή έχουν τελµατώσει στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο.
Τα λέει η Αντιπρύτανης κ. Ζωή Γαβριηλίδου, ο κ. Βασίλης Καλ-
καβούρας, αναπληρωτής Καθηγητής Ιστορίας- Εθνολογίας, ο κ.
Γιώργος Μαυροµµάτης, αναπληρωτής Καθηγητής Επιστηµών.
Κινδύνευε να κλείσει το Τµήµα Πολιτικών Επιστηµών πριν από λί-
γους µήνες. Η Νοµική Σχολή της Θράκης ιδρύθηκε το 1948. Μι-
λάµε για µία παραδοσιακή σχολή νοµικής φύσεως. Είχε
πρόβληµα µε το βρόχινο νερό και τη σκεπή. 

Βέβαια, για να µην αδικούµε κανέναν, γενικότερα το Δηµοκρί-
τειο έκανε βήµατα ανόδου ως πανεπιστήµιο στο οργανόγραµµά
του και µε το θέµα της σίτισης και µε το θέµα της στέγασης,
αλλά παραµένουν πολλά προβλήµατα. Για παράδειγµα το Πανε-
πιστήµιο της Αλεξανδρούπολης δεν έχει ιδιόκτητες εγκαταστά-
σεις και πληρώνει τίµηµα σε ό,τι αφορά τη στέγαση στις εστίες.
Βέβαια ανήκει µέσα στα πανεπιστήµια τα οποία πρέπει να ανα-
φερθούν. 

Έχω διαβάσει τον κ. Λάζαρο Ηλιάδη, διότι έχει συµπεριληφθεί
στο νευρωνικό δίκτυο της ΝΑΣΑ, δηλαδή το Δηµοκρίτειο Πανε-
πιστήµιο της Θράκης έδωσε τεχνογνωσία στη ΝΑΣΑ, προκειµέ-
νου να µην παρεκκλίνει από τον στόχο της σε ό,τι αφορά τις
έρευνες του διαστήµατος. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
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Τώρα όµως, κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για την ανάπτυξη της
Θράκης και άµα δει κανείς τη γέφυρα Κοµψάτου η οποία είναι
µια δεκαετία, διότι ο ένας ρίχνει το µπαλάκι ευθύνης στον άλλον
ή τον ποταµό Λίσσο, που έχει προβλήµατα, για ποια ανάπτυξη
µιλάµε; Υπάρχουν κάποιες εταιρείες, όπως οι «ΜΥΛΟΙ ΘΡΑΚΗΣ»,
οι οποίες συνεργάζονται µε τους αγρότες και το Δηµοκρίτειο Πα-
νεπιστήµιο. Βεβαίως, η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν
να επιδοτεί το σκληρό σιτάρι για να ενισχύσει την ιταλική µακα-
ρονοβιοµηχανία, να το πω έτσι, αλλά πολλοί έχουν στραφεί στο
σκληρό σιτάρι και στη Θράκη. Και κάτι πρέπει να γίνει και µε τις
παραδοσιακές καλλιέργειες.

Εκείνο το οποίο, όµως, δεν συζητήθηκε καθόλου είναι το θέµα
µε τις σπάνιες γαίες, όπως θα έπρεπε για τη Θράκη. Διότι εκεί
τα αποτελέσµατα δείχνουν ότι υπάρχουν πολύ σηµαντικά µεταλ-
λεύµατα. Για παράδειγµα η Ελλάδα είναι πρώτη στον περλίτη.
Στους ποταµούς -που ανήκουν και στον δικό µου νοµό, στον
Νοµό Σερρών- Στρυµόνα, Νέστο και Έβρο, στις εκβολές τους
υπάρχουν τέτοια σπάνια πετρώµατα, οπότε αντιλαµβάνεστε τι
πρωτεύον ρόλο θα παίξει µελλοντικά η Θράκη ως γεωγραφικό
διαµέρισµα, διότι οι σπάνιες γαίες βοηθούν στην κατασκευή κι-
νητών τηλεφώνων κ.λπ.. Είναι αυτά τα πολύτιµα µέταλλα που τα
χρειάζεται η τεχνολογία.

Επίσης, δεν ακούστηκε τι θα γίνει µε το Πέραµα της Θράκης,
όπου εκεί έχει βάλει πραγµατικά, όχι απλά το δάχτυλό της, αλλά
ολόκληρο το χέρι και το πόδι η εταιρεία «ELDORADO». Τι θα γίνει
εκεί; Διότι οι τοπικές κοινωνίες διαφωνούν µε το Πέραµα και την
«ELDORADO». Διαβάζω τον κ. Μπερνς που πριν από λίγους
µήνες είπε ότι θα διοχετευθούν στην αγορά 125 εκατοµµύρια
ευρώ. Είναι ο Διευθύνων Σύµβουλος της «ELDORADO» και θέλει
να αξιοποιήσει το Πέραµα στη Θράκη και τα χρυσωρυχεία Θρά-
κης, αλλά γνωρίζουµε τον πρότερο βίο της «ELDORADO». 

Εσείς, στην Κυβέρνηση και στη Νέα Δηµοκρατία, τους δώσατε
τα περιθώρια να διαχειριστούν µε τον µηχανισµό ακαριαίας
τήξης τις Σκουριές. Το είχαµε συζητήσει, γιατί δεν αφήνει και
πολλά ή και καθόλου στο ελληνικό κράτος. Μην επαναλαµβά-
νουµε λοιπόν αυτά τα λάθη και στο Πέραµα της Χαλκιδικής.

Ετοιµάζονται οι αυτοκινητιστές να κατέβουν σε απεργία διαρ-
κείας στις 13 Απριλίου. Ως Ελληνική Λύση έχουµε καταθέσει επί-
καιρη ερώτηση τη Δευτέρα και περιµένουµε την απάντηση του
Υπουργού. Ζητούν οι άνθρωποι επιδότηση πετρελαίου, όχι στην
αντλία, αλλά µε κουπόνι, γιατί στην αντλία θα βάζει και ο αλλο-
δαπός. Ζητούν να υπάρχει κόµιστρο στις µεταφορές για να µπο-
ρούν να αντεπεξέλθουν µε όλα αυτά τα έξοδα, τα οποία τους
έχουν επιβαρύνει και τον επίναυλο στις ακτοπλοϊκές συγκοινω-
νίες, διότι ο εφοπλιστής ναι µεν έχει αφορολόγητο κόκκινο πε-
τρέλαιο, αυξάνει όµως τα κόµιστρα στο καράβι.

Οι άνθρωποι λοιπόν είναι σε απόγνωση και αν δεν τους δώ-
σουµε ένα κίνητρο στο πετρέλαιο µε κουπόνι, ανάλογα µε τα χι-
λιόµετρα που διανύουν, θα ακινητοποιήσουν τα φορτηγά τους
και µέσα σε διάστηµα ούτε πέντε ηµερών θα παραλύσει η αγορά
εν όψει Πάσχα. Κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου στην Κυβέρ-
νηση να πάρει θέση για τους αυτοκινητιστές τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω. 
Στους Κήπους δεν υπάρχει λωρίδα Σένγκεν, µε αποτέλεσµα

τα δικά µας φορτηγά να καθυστερούν, ενώ βάσει της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αν θέλουµε να λεγόµαστε Ευρώπη, πρέπει να θε-
σπίσουµε λωρίδα Σένγκεν για να εξυπηρετούνται πρωτίστως οι
Ευρωπαίοι και οι Έλληνες αυτοκινητιστές. Επιτέλους να στελε-
χώσουµε τους Κήπους για να γίνονται και επιστηµονικές µελέτες,
διότι η τελευταία κατάσχεση φρούτων έγινε πριν από τέσσερα
χρόνια για τους ψεκασµούς που είχαν τα τουρκικά φρούτα που
έρχονταν εξήντα τρεις τόνους. 

Πώς θα γίνει έλεγχος λοιπόν στο τελωνείο στους Κήπους, όταν
αυτό είναι αποδιοργανωµένο, όπως και η ΡΑΕ που θα συζητή-
σουµε άλλη στιγµή, που έχει µόνο δεκαοκτώ επιστήµονες και
κάθε µέρα δέχεται διακόσιες ογδόντα καταγγελίες καταναλωτών
για το θέµα αύξησης της ηλεκτρικής ενέργειας; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Τώρα τον λόγο θα πάρει ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δη-

µοκρατία. Στη συνέχεια θα µιλήσει η κ. Ειρήνη Κασιµάτη από τον
ΣΥΡΙΖΑ, αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος και θα
τελειώσουµε τον κατάλογο µε τον κ. Σάββα Χιονίδη από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάντα, όταν συ-

ζητάµε για τη Θράκη, µου έρχεται στο νου η Συνθήκη Ειρήνης
της Λωζάνης. Κοντεύει ένας αιώνας από την υπογραφή της Συν-
θήκης της Ειρήνης της Λωζάνης, η οποία υπήρξε καθοριστικός
παράγοντας για τη ζωή των δύο µειονοτήτων, της ελληνικής στην
Κωνσταντινούπολη, την Ίµβρο και την Τένεδο και της µουσουλ-
µανικής στη Θράκη. 

Και η ιστορική αλήθεια είναι ότι πέρασε σχεδόν ένας αιώνας
απόλυτης συρρίκνωσης του Ελληνισµού στην Τουρκία -µέχρις
αφανισµού θα έλεγα- σε αντιδιαστολή µε την ανάπτυξη και την
πληθυσµιακή άνθηση του µουσουλµανικού στοιχείου στη Θράκη.
Και τούτο, διότι οι µεν Τούρκοι παραβίασαν όλα τα σχετικά
άρθρα της Συνθήκης Ειρήνης της Λωζάνης, ενώ η Ελλάδα, όχι
µόνον τα εφάρµοσε πιστά, αλλά δεν φρόντισε να περιφρουρήσει
την τήρηση της συνθήκης για τους οµογενείς µας στην Τουρκία. 

Βεβαίως, είµαστε ρεαλιστές. Η κατάσταση που έχει διαµορ-
φωθεί είναι αυτή που όλοι γνωρίζουµε, αλλά, ειδικά στη Θράκη
µε τα ιδιαίτερα οικονοµικά, κοινωνικά, γεωγραφικά και θρησκευ-
τικά χαρακτηριστικά απαιτείται µια στρατηγικά εξατοµικευµένη
πολιτική. Η πρόταση, λοιπόν, του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη για τη σύσταση διακοµµατικής επιτροπής για την
ανάπτυξη της Θράκης αποδεικνύει την αποφασιστικότητα της
Κυβέρνησης να στηρίξει τη Θράκη, αντιλαµβανόµενη απολύτως
την εθνική της σηµασία. 

Να θυµίσω ότι τον Ιούνιο του 2015 πενήντα περίπου Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας µε πρωτοβουλία του τότε Βουλευτή Ρο-
δόπης, του κ. Ευριπίδη Στυλιανίδη καταθέσαµε στην τότε Πρό-
εδρο της Βουλής επιστολή για την επανασύσταση της
Διακοµµατικής Επιτροπής για τη Θράκη. Δυστυχώς δεν εισακού-
στηκε το αίτηµά µας αυτό.

Αν και στο παρελθόν εφαρµόστηκαν ειδικές πολιτικές για τη
Θράκη που είχαν θετικά στοιχεία και άφησαν θετικό αποτύπωµα,
αποδείχθηκε ότι δεν ήταν ικανές να φέρουν δραστικές αλλαγές
και να αναστρέψουν τη διαχρονική υστέρηση που εµφάνιζε η
Θράκη σε αρκετούς τοµείς. Επιπλέον, κατά τη διάρκεια της δε-
καετούς οικονοµικής κρίσεως η Θράκη δεν βρέθηκε στο επίκεν-
τρο της προσοχής των κυβερνήσεων -και είναι αλήθεια αυτό- µε
αποτέλεσµα οι πολιτικές που υλοποιούνταν να παγώσουν ή και
να εγκαταλειφθούν.

Σύµφωνα, µάλιστα -το είπαν και άλλοι συνάδελφοι- µε τον ευ-
ρωπαϊκό δείκτη ανταγωνιστικότητας, το 2019 η Περιφέρεια Ανα-
τολικής Μακεδονίας-Θράκης βρίσκεται στην διακοσιοστή
πεντηκοστή έκτη θέση επί συνόλου διακοσίων εξήντα οκτώ πε-
ριφερειών σε επίπεδο Ευρώπης και αυτό τα λέει όλα. Άρα η
ανάγκη της οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης της Θράκης
είναι αναµφίβολα επιτακτική. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε τη σηµαντική γεωστρατηγική σηµασία
της Θράκης, η οποία αποτελεί χερσαίο σύνορο της Ευρώπης µε
την Τουρκία και σηµείο συνάντησης δύο θρησκειών, αλλά και
δύο πολιτισµών, του δυτικού και του ανατολικού.

Σε αυτό το πλαίσιο οι επιπτώσεις της οικονοµικής κρίσης στην
ανάπτυξη της περιοχής και η δηµογραφική και πολιτική ανισορ-
ροπία µεταξύ χριστιανών και µουσουλµάνων, επανέφερε τις πα-
ρεµβατικές πολιτικές από την Τουρκία, η οποία επιδιώκει την
αύξηση της πολιτικής της επιρροής, αλλά και τη χειραγώγηση
µειονοτικών κοινοτήτων. Όσο, λοιπόν, η πολιτεία αφήνει κενά,
τόσο θα δίνεται χώρος για τέτοιου είδους επιδιώξεις και προσπά-
θειες που, σαφώς, αντιβαίνουν στο Διεθνές Δίκαιο. Συνεπώς η
βιώσιµη ανάπτυξη της περιφέρειας αυτής έχει, εκτός από τοπική,
και εθνική υπόσταση και σηµασία. 
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Τώρα, οι εργασίες της επιτροπής χαρακτηρίστηκαν, πράγµατι,
από µεθοδικότητα και από το γεγονός ότι η επιτροπή ήρθε σε
άµεση επαφή µε τους πολίτες και φορείς της Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης. Στην έκθεση δε, της διακοµµατικής επιτρο-
πής παρουσιάζονται αυτοί οι πέντε άξονες που αναλύθηκαν εδώ
και οι οποίοι συνοδεύονται από πολύ ουσιαστικές προτάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επιγραµµατικά, οι προτάσεις έχουν στο επίκεντρό τους την

ανάπτυξη ενός σύγχρονου συστήµατος υποδοµών, αναβαθµι-
σµένα δίκτυα υπηρεσιών και τεχνολογίας και συγκεκριµένες οι-
κονοµικές πολιτικές. Παράλληλα, δίνεται έµφαση στην
εργασιακή ασφάλεια, στην κοινωνική ευηµερία, στην κοινωνική
συνοχή, όπως και στον σεβασµό στο περιβάλλον και στις πράσι-
νες πολιτικές για την ενέργεια και, φυσικά, στην προσέλκυση
επενδύσεων. Τονίζεται, επιπλέον, η ανάγκη ενεργειών για τη δια-
σφάλιση ποιοτικής εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες σε µειονο-
τικά και µη σχολεία, ενώ προτείνονται και δράσεις -και είναι πολύ
σηµαντικό- για την πολιτιστική και πολιτισµική άνθηση της Θρά-
κης και τη διασφάλιση του σεβασµού των θρησκευτικών ελευθε-
ριών.

Επιτρέψτε µου, κλείνοντας, να συγχαρώ την πρόεδρο της επι-
τροπής, την κ. Ντόρα Μπακογιάννη και όλα τα µέλη της διακοµ-
µατικής επιτροπής για την εργασία τους, καθ’ ότι επεξεργά-
στηκαν ένα ρεαλιστικό, στρατηγικό, σύγχρονο σχέδιο στοχευµέ-
νων δράσεων για τη Θράκη, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ακριβώς αυτά
τα ιδιαίτερα κοινωνικά, πολιτικά, θρησκευτικά, γεωγραφικά χα-
ρακτηριστικά, όπως και την ιδιαιτερότητα που έχει η περιοχή
αυτή ως παραµεθόριος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ
πολύ, κύριε Γκίκα. 

Τον λόγο έχει η κ. Ειρήνη Κασιµάτη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση περί της έκθεσης

της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Ανά-
πτυξη της Θράκης, όπως ονοµάστηκε, ολοκληρώνεται. Δεν
υπάρχει λόγος στον ελάχιστο χρόνο των πέντε λεπτών που προ-
βλέπει ο Κανονισµός να επαναλάβω τις αιτιάσεις -µε τις οποίες
συµφωνώ- σχετικά µε τις επιλογές της πλειοψηφίας που, δυστυ-
χώς, εµπόδισαν τελικά να καταλήξουµε σε ένα κοινό διακοµµα-
τικό, εθνικό, κοινωνικό και αναπτυξιακό πόρισµα. Αυτό θα έπρεπε
να κάνει η Βουλή των Ελλήνων για ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα
που είναι η Θράκη µε ό,τι συνυποδηλώνει ως ιστορικός, πολιτι-
σµικός χώρος για την Ελλάδα και τα Βαλκάνια διαχρονικά, αλλά
και στον παρόντα κρίσιµο χρόνο που αναδιατάσσεται το γεω-
στρατηγικό σύστηµα στην περιοχή, εξαιτίας του πολέµου στην
Ουκρανία. 

Έχω την εδραία πεποίθηση ότι οφείλουµε να µην αρκούµαστε
στις συνυποδηλώσεις. Πρέπει να λέγονται τα πράγµατα µε το
όνοµά τους για τους κινδύνους που επαπειλούνται από τον ανα-
θεωρητικό σχεδιασµό της γείτονος Τουρκίας, όχι ως ετεροκαθο-
ρισµός για τη δική µας εθνική και κοινωνική στρατηγική, αλλά ως
µείζων παράµετρος που πρέπει επιτακτικά να συνοδεύει την
πρωτογενή στρατηγική και το χρονοδιάγραµµα ενεργειών του
ελληνικού κράτους γι’ αυτό το µέρος της επικράτειας και της
ιστορίας µας που ανάγεται σε προϊστορικούς χρόνους ως γεω-
γραφική πραγµατικότητα ενώνοντας τον Καύκασο και Εύξεινο
Πόντο µε το Αιγαίο και ως γενεσιουργός της πραγµατικότητας,
µύθος από τον Ορφέα στην οροσειρά της Ροδόπης.

Δεν ξέρω αν πρόκειται για απλή σύµπτωση. Οπωσδήποτε,
όµως, συνιστά νίκη της ιστορικής µνήµης -αφού τα γεγονότα
είναι επίµονα και αυτάρκη- ότι η συζήτηση για τη Θράκη διαλαµ-
βάνεται ότι στο ελληνικό Κοινοβούλιο: Πρώτον, εν έτει 2022 στην
εκατονταετηρίδα, δηλαδή, από τη Μικρασιατική Καταστροφή
που δυστυχώς, ως έτος µνήµης είναι ακήρυχτο από την παρηκ-
µασµένη, αµνήµονα πολιτεία. Και δεύτερον, σε αυτή την ηµερο-
µηνία σήµερα, 6 Απριλίου, που έχει καθιερωθεί από την
Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων ως ηµέρα µνήµης της Γενο-

κτονίας του Θρακικού Ελληνισµού, αφού την 6η Απριλίου του
1914 κορυφώθηκαν οι διωγµοί του Ελληνισµού της Θράκης που
είχαν ξεκινήσει το 1906 οι Βούλγαροι και το 1908 οι Νεότουρκοι.
Το λεγόµενο «µαύρο Πάσχα» που σηµατοδότησε από την ανα-
τολική Θράκη ως πεδίο πειραµατισµού την αφετηρία των γεγο-
νότων της Γενοκτονίας του Ελληνισµού του Πόντου και όλης της
Μικράς Ασίας στη συνέχεια.

Το ιστορικό αυτό συµφραζόµενο, που λείπει εντελώς από το
πόρισµα, καταδεικνύει δυστυχώς µια νοοτροπία υποτίµησης της
ιστορίας αφ’ ενός και της συνέχειας αφ’ ετέρου, που άλλωστε
είναι βασική αρχή της διοίκησης, εάν θα πείτε, κύριοι της Πλει-
οψηφίας, ότι πρόκειται απλώς για ένα τεχνοκρατικό κείµενο.
Έτσι, ενώ γίνεται αναφορά στην Κυβερνητική Επιτροπή Θράκης
που συστάθηκε το 1990, εν τούτοις κανένας απολογισµός δεν
πραγµατοποιήθηκε ούτε περιλαµβάνεται, προκειµένου να κατα-
γραφεί εάν έγινε και τι έγινε από τότε για τη Θράκη βάσει εκείνου
του πορίσµατος.

Το βέβαιο είναι ότι αφού το παρόν πόρισµα από την επιτελική
του σύνοψη ξεκινά µε τη νούµερο 1 διαπίστωση ότι «η Θράκη
είναι µία από τις λιγότερο αναπτυγµένες περιοχές της χώρας µε
χρόνια προβλήµατα και ότι η περιορισµένη ανάπτυξή της δεν
αποτελεί φυσικό φαινόµενο αλλά είναι αποτέλεσµα πολιτικών
που ασκήθηκαν στο παρελθόν», οπωσδήποτε κάτι έγινε πολύ
λάθος όχι µόνο µέχρι το 1990 αλλά και µετά από αυτό, έως σή-
µερα. 

Επίσης, κάτι άλλο που λείπει είναι η θεώρηση ενός σχεδίου
νόµου που κατατέθηκε από διακόσιους τέσσερις Βουλευτές τον
Οκτώβριο του 2017 για τη δηµιουργία της νέας πόλης της Ρω-
µανίας, βασισµένο σε µια ιδέα του Μιχάλη Χαραλαµπίδη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Επιτρέψτε µου για λίγο ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να διαβάσω από το βιβλίο του «Νέα Αναπτυξιακή Παι-

δεία: Η ανάπτυξη του ελληνικού τρόπου» το απόσπασµα των
Πρακτικών, γιατί έχει πραγµατικά µεγάλη σηµασία εδώ που εί-
µαστε σε αυτή την Αίθουσα και για το ζήτηµα που συζητάµε.
Πρόεδρος τότε ήταν ο Απόστολος Κακλαµάνης, ο οποίος είπε:
«Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι διακόσιοι τέσσερις
Βουλευτές από το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, τη Νέα Δη-
µοκρατία, τον Συνασπισµό της Αριστεράς και της Προόδου και
το Δηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα κατέθεσαν πρόταση νόµου µε
τίτλο: «Ίδρυση της Ρωµανίας ως νέας πόλης στη Θράκη». Απ’
ό,τι θυµάµαι, από το 1974 είναι η πρώτη φορά που σηµειώνεται
τόσο ευρεία –η ευρυτέρα, όχι η ευρυτάτη- συναίνεση και που
τόσο µεγάλος αριθµός συναδέλφων καταθέτουν µια πρόταση
νόµου». Απαντά ο Δηµήτριος Σιούφας: «Να την κάνουµε χωρίς
συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, για να πρωτοτυπήσουµε!». Ανταπαντά
ο Απόστολος Κακλαµάνης: «Υποθέτω ότι δεν θα έχει αντίρρηση
κανείς απ’ αυτούς που δεν υπέγραψαν, αφού διακόσιοι τέσσερις
συνάδελφοι εισηγούνται ένα τόσο σηµαντικό µέτρο». Ο Πανα-
γιώτης Κρητικός, Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, είπε: «Ουσια-
στικά, η πρόταση νόµου έχει ψηφιστεί. Αποµένει η τυπική της
επικύρωση».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίνα Κασιµάτη καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τί έχει γίνει από τότε; Τίποτα σχετικό και βλέπουµε ότι και κα-
νείς δεν ανατρέχει.

Θέλω να πω εδώ ότι κατά τη συνάντησή του µε τον Δήµαρχο,
τον Μητροπολίτη και τον Πρύτανη του Δηµοκρίτειου Πανεπιστη-
µίου στην Αλεξανδρούπολη την ηµέρα των Θεοφανείων του 2017
ο Πρωθυπουργός τότε Αλέξης Τσίπρας επανέφερε την πρόταση
περί της ίδρυσης της νέας πόλης στη Θράκη, άρα είναι κάτι που
έχει επικαιροποιηθεί και µπορούµε να το ξανασυζητήσουµε σε
αυτήν εδώ τη Βουλή. 

Επίσης, ενώ διαβάζουµε θετικά στοιχεία –θεωρητικά πάντα-
στο πόρισµα για την αναβάθµιση του Δηµοκρίτειου Πανεπιστη-
µίου Θράκης, που είναι ένα πολυεδρικό πανεπιστήµιο, µε έδρες
στην Ξάνθη, στην Κοµοτηνή, στην Αλεξανδρούπολη, στην Ορε-
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στιάδα και που, πέραν της εκπαιδευτικής και της ερευνητικής του
δραστηριότητας, η ίδρυση και η δραστηριότητά του αποτελεί ου-
σιαστική παρέµβαση στην οικονοµική ανάπτυξη της Περιφέρειας
της Θράκης και έχει συµβάλει σηµαντικά στην ενίσχυση της εθνι-
κής και πολιτιστικής φυσιογνωµίας της περιοχής, η παρούσα Κυ-
βέρνηση δυστυχώς µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής το
συρρικνώνει, το κλείνει, το απαξιώνει, αντί να δίνει ειδικά κίνητρα
για να πηγαίνουν φοιτητές στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στη µειονότητα. Δεν έχω πολύ
χρόνο, αλλά πρέπει να ειπωθεί και απ’ αυτό εδώ το Βήµα ότι όλα
τα δικαιώµατα των µουσουλµάνων συµπολιτών µας, συµπατριω-
τών µας στη Θράκη, τα ατοµικά δικαιώµατα αυτοπροσδιορισµού,
είναι σεβαστά από το ελληνικό κράτος µε γνώµονα και την Ευ-
ρωπαϊκή Συνθήκη των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και τη Συν-
θήκη της Λωζάννης.

Όσον αφορά στη µειονοτική εκπαίδευση, πέραν της ελληνικής
γλώσσας, πρέπει και οι τρεις γλώσσες που αντιστοιχούν στα τρία
συνιστώντα µέρη της µειονότητας, δηλαδή η τουρκογενής, η πο-
µακική και η ρωµανή γλώσσα να διδάσκονται.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι στην περίοδο της παγ-
κοσµιοποίησης πρέπει να επανασυνδεθούµε µε ιστορικούς, φι-
λικούς τόπους, έθνη και λαούς. Θα γινόταν από τη βόρεια
Ελλάδα, από τη Θράκη, µε αντίστοιχες οδούς, µε σιδηροδροµι-
κούς άξονες. Αυτός ήταν ο δρόµος και θα µπορούσε και τώρα
να γίνει, εάν στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
υπήρχαν σαφείς και ορισµένοι στόχοι, πέρα από τις γενικολογίες
που περιγράφονται στο πόρισµα, χωρίς να δεσµεύουν το Σχέδιο
Ανάκαµψης, το οποίο άλλωστε δεν έχουµε διαβουλευτεί.

Αυτός, λοιπόν, ήταν ο δρόµος, η αναπτυξιακή διάσταση της
βαλκανικής και της ευξείνιας πολιτικής. Το ότι δεν έγινε οφείλεται
ακριβώς στον αρνητικό απολογισµό του συστήµατος της χώρας
στη Θράκη, που δεν έχετε την παρρησία όσοι έχετε κυβερνήσει
πάρα πολλά χρόνια να οµολογήσετε. Αυτός, όµως, ο αρνητικός
απολογισµός συνάγεται από το ίδιο το πόρισµα, από τα ποσοτικά
και ποιοτικά στοιχεία που παρατίθενται. Ο δρόµος που ακολου-
θήθηκε είναι όχι η επανασύνδεση, αλλά αυτό που ονοµάστηκε
από την Αθήνα διείσδυση του ψευδοεκσυγχρονισµού απ’ όπου
και αν προέρχεται, απ’ όποιον πολιτικό χώρο και αν προέρχεται,
δηλαδή παρουσία στοιχείων του ελληνικού κυρίως τραπεζικού
κεφαλαίου που κατέρρευσε µε την κρίση και που έχει θέσει δυ-
στυχώς γερά θεµέλια για την υφιστάµενη ενσωµάτωση και δο-
ρυφοροποίηση της πατρίδας µας. Απαιτείται αλλαγή πορείας και
µπορεί να γίνει. Μπορούµε να το κάνουµε!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε την
κ. Κασιµάτη.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ως ΚΚΕ, θέλουµε να καταγγείλουµε την εξαιρετικά βίαιη και
απρόκλητη επίθεση των δυνάµεων της κρατικής καταστολής
απέναντι στους απεργούς εργαζόµενους της Θεσσαλονίκης στην
πορεία που έκαναν στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης ενάντια στο να-
τοϊκό πλοίο, το οποίο ήταν γεµάτο µε υλικό πολέµου για να µε-
ταφερθεί στην Ανατολική Ευρώπη.

Με κάθε τρόπο η Κυβέρνηση δίνει τα διαπιστευτήριά της
στους αµερικανονατοϊκούς ιµπεριαλιστές. Με κάθε τρόπο θέλει
να επιβεβαιώσει την αταλάντευτη στάση της για εµπλοκή όλο και
πιο βαθιά σε αυτόν τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο. 

Συνέλαβαν οκτώ διαδηλωτές, εκ των οποίων είναι δύο µέλη
της Κεντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ, ο ένας τραυµατίας και ένα
µέλος του Κεντρικού Συµβουλίου της ΚΝΕ. Το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και µε παρέµβασή του στον Υπουργό Δηµόσιας
Τάξης ζήτησε την άµεση απελευθέρωσή τους και πρέπει η Κυ-
βέρνηση να προχωρήσει τώρα στην άµεση απελευθέρωση όλων
των συλληφθέντων, και των οκτώ.

Με τη στάση αυτή η Κυβέρνηση το µόνο που κάνει είναι να
σπέρνει ανέµους και να θερίζει θύελλες, γιατί θα δοθεί η απάν-
τηση στην κρατική καταστολή και τροµοκρατία. Και αυτή η απάν-
τηση θα είναι η λαϊκή καταδίκη και η κλιµάκωση της λαϊκής
πάλης.

Ερχόµαστε στη σηµερινή συζήτηση του πορίσµατος για τη
Θράκη. Αλήθεια, έχετε αναρωτηθεί γιατί υπάρχει αυτή η εικόνα
στη Θράκη; Ποιος φταίει γι’ αυτή την εικόνα που παρουσιάσατε,
την εικόνα της εγκατάλειψης, της φτώχειας, της υποβάθµισης;
Φταίει κανείς; Δεν φταίνε οι κυβερνήσεις που όλα αυτά τα χρόνια
µέχρι και σήµερα κυβέρνησαν; Γιατί, µη µου πείτε ότι φταίει το
κακό το ριζικό τους! Άρα, λοιπόν, φταίνε οι κυβερνήσεις που
µέχρι τώρα κυβέρνησαν ως πρώτοι υπεύθυνοι. Και τώρα, το ίδιο
το πολιτικό προσωπικό έρχεται να πει, θα σας σώσουµε; Ποιοι;
Εµείς που ευθυνόµαστε για την κατάσταση που έχουµε δηµιουρ-
γήσει στη Θράκη;

Αλήθεια, η Θράκη είναι και µια ιδιοµορφία; Αντίστοιχη εικόνα
εγκατάλειψης, εξαθλίωσης, περιθωριοποίησης ευρύτερων λαϊ-
κών στρωµάτων και νεολαίας δεν υπάρχει και στην υπόλοιπη Ελ-
λάδα, ακόµη και σε περιοχές µε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης;
Δείτε τις περιοχές του Αιγαίου, όπου εκεί ο τουρισµός κάθε
χρόνο σπάει και νέα ρεκόρ. 

Ποια είναι η κατάσταση που βιώνουν οι εργαζόµενοι στον
τοµέα του τουρισµού; Αλλά είναι η σκοτεινή πλευρά του φεγγα-
ριού, µε την εντατικοποίηση της εργασίας, χωρίς ωράρια εργα-
σίας, χωρίς ρεπό, στοιβαγµένοι στις αποθήκες. Εκεί, λοιπόν, τι
είναι; Καλώς καµωµένα τα πράγµατα εκεί. Καλώς καµωµένα βε-
βαίως για τους κεφαλαιοκράτες.

Και µάλιστα παρουσιάζετε το πόρισµά σας δίνοντάς του µαγι-
κές ιδιότητες, θριαµβολογίες, ότι θα λυθούν όλα ξαφνικά ως διά
µαγείας. Βρήκατε ξαφνικά, λοιπόν, τον µαγικό τρόπο που θα
λύσει τα προβλήµατα της Θράκης; Να σας θυµίσω ότι αντίστοι-
χες θριαµβολογίες είχαν γίνει τριάντα ακριβώς χρόνια πριν µε το
πόρισµα Τσουδερού; Ίδιες ακριβώς θριαµβολογίες. Το αποτέλε-
σµα ποιο ήταν; Είναι αυτή η εικόνα που βλέπουµε σήµερα. Τι
έγινε; Αυτό που έγινε ήταν οι τεράστιες σκανδαλώδεις επιδοτή-
σεις στους επιχειρηµατικούς οµίλους για να αφήσουν κουφάρια
επιχειρήσεων στη Θράκη. Αυτό έγινε. Κάτι αντίστοιχο θα γίνει και
τώρα;

Εµείς λέµε ότι η όποια ανάπτυξη υπάρχει και ο όποιος σχεδια-
σµός είναι ενταγµένος στο πόρισµά σας δεν είναι τίποτε άλλο
παρά η συγκεκριµενοποίηση των σηµερινών απαιτήσεων των επι-
χειρηµατικών οµίλων στο πλαίσιο θωράκισης της κερδοφορίας
τους και µάλιστα σε µια περιοχή που αποτελεί προγεφύρωµα των
σχεδιασµών της γεωστρατηγικής αναβάθµισης της χώρας. Αυτό
είναι το δίπολο πάνω στο οποίο κινείται το πλαίσιό σας, πώς δη-
λαδή θα διασφαλίσετε την κερδοφορία και πώς από την άλλη
µεριά θα αξιοποιήσετε τη θέση αυτή για γεωστρατηγική αναβάθ-
µιση της άρχουσας τάξης της χώρας.

Και µάλιστα κλείνεται σε όλες τις πτώσεις. Κυβέρνηση, ΣΥ-
ΡΙΖΑ, Κίνηµα Αλλαγής, ΜέΡΑ25, βιώσιµη –λέει- ανάπτυξη, ανά-
πτυξη µε ευηµερία. Μα είσαστε στα καλά σας; Μπορεί στον
καπιταλισµό να υπάρξει ανάπτυξη µε λαϊκή ευηµερία; Πότε έγινε
για να γίνει τώρα; Σε συνθήκες µάλιστα που οι κεφαλαιοκράτες
απαιτούν πολύ φτηνούς εργαζόµενους, εργαζόµενους χωρίς δι-
καιώµατα, χωρίς συγκροτηµένα συνδικαλιστικά δικαιώµατα, για
να µπορέσουν να αυξήσουν τον βαθµό εκµετάλλευσης. Τη
στιγµή που συσσωρεύεται και συγκεντρώνεται οικονοµική δρα-
στηριότητα σε όλο και λιγότερα χέρια, µε αποτέλεσµα οι επαγ-
γελµατίες, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι έµποροι το µόνο που
κάνουν είναι να συσσωρεύουν χρέη στις πλάτες τους. Τη στιγµή
που συγκεντρώνετε τη γη και της αλλάζετε χρήση, για να ικανο-
ποιηθούν οι ανάγκες των επενδυτικών σχεδιασµών των επιχειρη-
µατικών οµίλων. Οι βιοπαλαιστές αγρότες πώς µπορούν να τα
φέρνουν βόλτα στην περιοχή της Θράκης, οι κτηνοτρόφοι, οι κα-
πνοπαραγωγοί, Έλληνες µουσουλµάνοι στο θρήσκευµα; Πώς
αυτοί θα µπορέσουν να επιβιώσουν, όταν έχουν να αντιµετωπί-
σουν ένα τεράστιο, δυσβάστακτο κόστος παραγωγής, το οποίο
καθηµερινά αυξάνεται και, από την άλλη µεριά, όταν θέλουν να
τους πάρουν την παραγωγή για ένα κοµµάτι ψωµί;
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Και αλήθεια, µπορούµε να καλλιεργούµε αυταπάτες ότι µια
αγροκτηνοτροφική σχολή θα αντιµετωπίσει αυτό το πρόβληµα;
Θα αποτρέψει αυτή την εξέλιξη των πραγµάτων; Κάθε άλλο.
Αυτό θα µπορούσε να γίνει µόνο σε συνθήκες κοινωνικοποίησης
της γης και των µέσων παραγωγής. Τότε θα µπορούσε να παίξει
καθοριστικό ρόλο και η εκπαίδευση των αγροτών, των κτηνοτρό-
φων, αλλά και συνολικά του λαού.

Και από αυτή την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά: Αυτό το οποίο
θα έρθει ως αποτέλεσµα του πορίσµατος αυτού, και στην πε-
ριοχή της Θράκης πολύ περισσότερο, δεν είναι τίποτε άλλο παρά
µία βελτίωση της θέσης των συµφερόντων των επιχειρηµατικών
οµίλων, µε ακόµη µεγαλύτερη αύξηση της ανισοµετρίας και σε
περιοχές και σε κλάδους της οικονοµίας, µια ανάπτυξη η οποία
θα είναι άδικη για τον λαό, βίαιη και βέβαια και αβέβαιη, γιατί θα
προετοιµάζει τη νέα καπιταλιστική κρίση.

Πολύ δε περισσότερο που ερχόµαστε στο δεύτερο κοµµάτι
της σηµασίας που δίδεται στη Θράκη, αυτό που λέτε κάποιοι οµι-
λητές ότι οι όροι ασφαλείας νέοι επιβάλλουν ένα ειδικό ενδιαφέ-
ρον για τη Θράκη. Δηλαδή; Για να απαντήσουµε στον
αναθεωρητισµό. Ποιανού αναθεωρητισµό; Μόνο η Τουρκία κάνει
αναθεωρητισµό; Οι Αµερικάνοι και το ΝΑΤΟ τι κάνουν; Δεν αλ-
λάζουν σύνορα; Δεν είναι αυτός αναθεωρητισµός; Ποιος άλλαξε
τα σύνορα στη Γιουγκοσλαβία; Από µόνα τους άλλαξαν; Και σε
άλλες περιοχές. Και ποιος αυτόν τον αναθεωρητισµό της Τουρ-
κίας τον τρέφει; Η στάση των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ, που
δίνει τροφή στον τουρκικό αναθεωρητισµό.

Βάλατε τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα. Και τι λέτε; Θα υπάρ-
ξει ασφάλεια στην περιοχή, επειδή η Αλεξανδρούπολη τουλάχι-
στον θα γίνει µια απέραντη βάση, ένα ορµητήριο των
αµερικανονατοϊκών ιµπεριαλιστών που ξεφορτώνουν δεκάδες
καράβια αµερικάνικα και νατοϊκά για να στείλουν δυνάµεις νατοϊ-
κές στην Ανατολική Ευρώπη. Και θα µας διασφαλίσει αυτό; Θα
φροντίσει την ασφάλεια της χώρας η νέα αµερικάνικη βάση τε-
ραστίων διαστάσεων, η Σούδα στη βόρειο Ελλάδα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 

Ποιος το πιστεύει αυτό το πράγµα; Και ποιος καλλιεργεί τέ-
τοιες αυταπάτες, όταν την ίδια στιγµή ξέρετε πολύ καλά ότι
αυτές οι περιοχές αποτελούν ορµητήριο των ιµπεριαλιστικών
σχεδιασµών και ταυτόχρονα µετατρέπονται και σε µαγνήτη αν-
τιποίνων; Ένας τεράστιος στόχος είναι πάνω από την Αλεξαν-
δρούπολη για τα αντίποινα της άλλης πλευράς, Και µάλιστα σε
συνθήκες όξυνσης των ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών θα µπορεί
να υπάρξει ανάπτυξη που θα εξυπηρετεί τον λαό και προστασία; 

Αντίθετα, µαζεύονται τα µαύρα σύννεφα και συσσωρεύονται
όλο και περισσότερο πάνω από τους λαούς και τον λαό της πε-
ριοχής. Και όχι µόνο δεν θα τον διασφαλίσει η παρουσία των Αµε-
ρικάνων, αποτελεί παράγοντα αποσταθεροποίησης της
περιοχής. Ούτε η µετατροπή της σε ενεργειακό κόµβο µπορεί να
απαντήσει στην ενεργειακή φτώχεια ούτε η δηµιουργία ενός κέν-
τρου –λέει- παραγωγής υδρογόνου. Αν είναι δυνατόν µε τέτοιους
τρόπους να µπορούµε να απαντήσουµε στα σηµερινά σύνθετα
προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουν οι λαοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Καραθανασόπουλε, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς το λέµε, λοιπόν,
καθαρά. Μετατρέπετε την Αλεξανδρούπολη και τη Θράκη σε
σταυροδρόµι ανταγωνισµών, ορµητήριο των ιµπεριαλιστικών
σχεδιασµών αλλά και µαγνήτη αντιποίνων. Παίζετε µε τη φωτιά.

Μία µόνο πρέπει να είναι η απάντηση των λαών της Θράκης
και συνολικά του ελληνικού λαού, η αποτροπή µε κάθε τρόπο των
δυσµενών αυτών εξελίξεων, η άµεση απεµπλοκή της χώρας µας
από τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς και το κλείσιµο όλων
των βάσεων, συνδυασµένη µε την πάλη για την ανακούφιση από
τα τεράστια προβλήµατα που αντιµετωπίζει στο πλαίσιο ευρύτε-
ρης ανατροπής η οποία είναι σήµερα απαραίτητη. Και σε αυτόν
τον δρόµο βάδισαν -και αυτό είναι το ελπιδοφόρο- δεκάδες χι-
λιάδες απεργοί σήµερα σε όλη την Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σάββας Χιονίδης από τη Νέα Δηµοκρατία

και κλείνει ο κύκλος των οµιλητών.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θεωρώ ξεχωριστή τιµή σήµερα να µιλώ, να τοποθετούµαι
για µία προσπάθεια που έγινε µε την προτροπή και την παραί-
νεση του Πρωθυπουργού µας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, προς
το Κοινοβούλιο να γίνει αυτή η επιτροπή η οποία συνέταξε σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα αυτήν την σπουδαία έκθεση για
την ανάπτυξη της ανατολικής Μακεδονίας και της Θράκης. 

Είναι σηµαντικό γιατί φάνηκε εδώ ότι εν τοις πράγµασι υπάρχει
µια ευρύτατη συναίνεση µε µικροδιαφορές. Άλλοι λόγοι ίσως
είναι αυτοί οι οποίοι µας έκαναν να µην έχουµε ένα κοινό πόρι-
σµα, διότι υπάρχουν πολλά ζητήµατα που µπορούµε να διαφω-
νούµε. Στα θέµατα που άπτονται εθνικών συµφερόντων µεγάλης
σηµασίας περιοχών για την πατρίδα µας, µε την πολυπολιτισµι-
κότητα και όλα τα υπόλοιπα στοιχεία τα οποία τα γνωρίζουµε
όλοι και δεν θέλω να συνεχίσω να αναφέροµαι, θεωρώ ότι όλοι
µαζί στεκόµαστε εκεί. 

Έγινε, λοιπόν, µια πολύ σπουδαία δουλειά. Και γιατί λέω σπου-
δαία δουλειά; Διότι η ανάπτυξη δεν έχει οικονοµίστικο χαρα-
κτήρα µόνο. Η ανάπτυξη δίνει κοινωνική συνοχή και ευηµερία.
Λαµβάνει πολλά πράγµατα υπ’ όψιν της, ώστε να µπορέσουµε να
έχουµε πραγµατική ανάπτυξη σε µια περιοχή και να πλουτίζει,
στην παιδεία, στον πολιτισµό, που µας τα ανέλυσε πολύ καλά ο
κύριος Υπουργός εδώ, τα οποία είναι κρίσιµα χαρακτηριστικά για
µια κοινωνία και την ανάπτυξή της.

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι για τη Θράκη έγιναν πάρα πολλά πράγ-
µατα στο παρελθόν. Ακούστηκαν για κουφάρια, ακούστηκαν για
πολλά άλλα ζητήµατα, τα οποία δεν πέτυχαν τόσο πολύ. Το θέµα
της παιδείας στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της Θράκης είναι
µία σπουδαία επιτυχία; Άλλαξε τελείως το σύνολο της περιοχής
στην ανατολική Μακεδονία και τη Θράκη; Συνεχίζει να έχει κατα-
λυτικό ρόλο στην ανάπτυξη αυτής της περιοχής; Επειδή τυχαίνει
να είµαι απόφοιτος του Πολυτεχνείου και ακολούθησε και η κόρη
µου στο Πολυτεχνείο Θράκης, θεωρούµε ότι γίνεται µια εξαιρε-
τική δουλειά, µόνο που θα πρέπει να γίνουν πολύ περισσότερα,
ιδιαίτερα σε αυτό τον κρίσιµο ζωτικό χώρο για την Ελλάδα.

Ακούσαµε, επίσης, ότι και άλλες φορές έγιναν προσπάθειες,
θα θυµίσω το ’91, ’92 -αναφέρθηκε- και δεν έγινε τίποτε. Εκεί
είναι η ειδοποιός διαφορά. Επειδή αυτή η Κυβέρνηση -και πι-
στεύω και αυτό το Κοινοβούλιο- ό,τι υποσχόταν προεκλογικά, το
έπραξε, αυτό θα γίνει και σε αυτή την περίπτωση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι µάθαµε να τηρούµε τις υποσχέσεις. Μάθαµε να λειτουρ-

γούµε θεσµικά, πρώτα ο Πρωθυπουργός και έπειτα όλοι εµείς.
Γι’ αυτόν τον λόγο έχω τη βαθιά πεποίθηση, όχι απλώς την ελ-
πίδα, ότι και αυτό θα πάει πάρα πολύ καλά. Θα βάλω, βέβαια, κά-
ποιες προϋποθέσεις εδώ παρακάτω.

Για τη βιώσιµη ανάπτυξη, λοιπόν, πρέπει να δούµε ποια είναι
αυτά που απέτυχαν, να τα αποσύρουµε. Αναφέρονται πάρα
πολλά θέµατα, τα οποία οφείλουµε να φτιάξουµε, όχι µόνο υλικά
αλλά και άυλα. Γιατί πίσω στην πλάτη, αν ανοίξουµε την πλάτη
της Θράκης, υπάρχει ένας πληθυσµός άνω των διακοσίων εκα-
τοµµυρίων κατοίκων που θέλουν να έρθουν προς τα εµπρός, είτε
στα λιµάνια της Θράκης είτε στις θάλασσες της Θράκης και της
ανατολικής Μακεδονίας. Υπάρχει πολύς πληθυσµός. Άρα η εξέ-
λιξη και η σχέση µας µε οργανισµούς που θα συσταθούν, καθώς
και µε τις δράσεις που θα λάβουν οι τοπικές κοινωνίες αλλά και
κεντρικά, θα µπορέσουµε να έχουµε αυτές τις σχέσεις, αυτή την
εξωστρέφεια, η οποία είναι πολύ χρήσιµη, για να µπορέσουµε να
πετύχουµε τον στόχο µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, λόγω του πέρατος της διαδικασίας, θα έχω
την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε. Δεν
σας διακόπτω.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Τι είναι αυτό το οποίο πρέπει να γίνει,
όσον αφορά Στα τεχνικά έργα; Ναι, να δούµε αν το 60% της αρ-
δεύσιµης έκτασης µπορεί να γίνει πραγµατικά 85%.
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Κυρίαρχο, όµως, θέµα είναι κάτι αυτονόητο. Είναι το τρένο. Το
τρένο είναι πραγµατικά λύση ανάπτυξης. Γιατί; Διότι όταν παρά-
γει κάποιος στη Θράκη, θέλει έναν πολύ οικονοµικό τρόπο να
µπορέσει να προσεγγίσει το σύνολο των αγορών και δεν εννοώ
µόνο της Ελλάδας.

Επίσης, θα πρέπει να υπάρξουν όλες αυτές οι διαδικασίες, όχι
µόνο οι επιδοτήσεις. Καµµιά φορά δεν χρειάζονται οι επιδοτή-
σεις τόσο πολύ. Αυτό που χρειάζεται είναι να κάνουµε τα προ-
ϊόντα µας οικονοµικά, συµφέροντα. Να µπορεί κάποιος να έχει
την πρόσβαση και την προσέγγιση στις ευρύτερες αγορές.

Θέλω να µιλήσω, επίσης, για αυτό που περιγράφει µέσα πολύ
καλά το πόρισµα, αυτό το πλήρες, µε ολιστική αντίληψη πόρισµα
της Επιτροπής της Βουλής, την οποία συγχαίρω για το πόσο συ-
στηµατικά έκανε τη δουλειά της. Είναι η συνδεσιµότητα µε υπε-
ρυψηλές ταχύτητες, όσον αφορά στα 5G. Αυτά θα δώσουν τη
δυνατότητα να είµαστε ακόµα πιο µπροστά, ακόµα πιο δυνατά.

Ελπίζω, πιστεύω ότι αυτό το πρόγραµµα, όταν θα σχηµατοποι-
ηθεί απολύτως από την εκτελεστική εξουσία, θα αποτελέσει έναν
επιταχυντή της εφαρµογής των θεµάτων της έκθεσης και για όλη
την υπόλοιπη Ελλάδα. Είναι µια καλή πρακτική, την οποία θα
εφαρµόσουµε, γιατί οι βασικές αρχές που διέπουν όλο το κεί-
µενο, το πόνηµα, είναι αυτές που θέλουµε για το σύνολο της Ελ-
λάδος, για την πρόοδο της Ελλάδος: Μια ανάπτυξη φιλική στο
περιβάλλον. Μια ανάπτυξη που βάζει µπροστά το κοινωνικό πρό-
σηµο. Μια ανάπτυξη που έχει κοινωνική συνοχή και ευηµερία.

Χαίροµαι, επίσης, και για τη συστηµατική δουλειά που έκαναν
οι συνάδελφοι όλων των περιοχών και ιδιαίτερα της ανατολικής
Μακεδονίας -δεν είναι µόνο η Θράκη, είναι και ανατολική Μακε-
δονία- που συµπεριελήφθησαν πάρα πολλές από τις προτάσεις
στο συγκεκριµένο κοµµάτι.

Θέλω, κλείνοντας, να θυµίσω ότι υπάρχουν και ενδοπεριφερει-
ακές διαφορές. Να καταλάβετε ότι εγώ που µένω στην πόλη της
Κατερίνης είναι πιο κοντά να φτάσω στη Λαµία ως προς τα χιλιό-
µετρα -δεν συζητώ ως ώρα- από το να φτάσω από την Αλεξαν-
δρούπολη στην εσχατιά του Έβρου, που είναι διακόσια περίπου
χιλιόµετρα. Εποµένως για να ανέβουµε όλη αυτή την πορεία,
πρέπει να δούµε τις ενδοπεριφερειακές διαφορές.

Περιµένουµε, λοιπόν, από την εκτελεστική εξουσία να σχηµα-
τοποιήσει συγκεκριµένα πώς θα γίνουν αυτά τα έργα και να βάλει
προτεραιότητα χρονική. Πρώτον, τι είναι αυτό που θα χτιστεί,
πότε και µε τι λεφτά;

Δεύτερον, θα πρέπει να υπάρχει µια παρακολούθηση -που
υπάρχει επιτροπή παρακολούθησης- µε δείκτες εφαρµογής και
αποτελεσµατικότητας των ληφθέντων µέτρων. Να δούµε, δη-
λαδή τον δείκτη το 60% αρδεύσιµα, σε πέντε χρόνια θα είναι
70%; Και πόσο αυξάνεται η παραγωγή σιτηρών στη συγκεκρι-
µένη περιοχή;

Εποµένως είµαστε εδώ. Έχουµε το βασικό κείµενο. Έχουµε
τη συναίνεση, εν τοις πράγµασι, από ό,τι φάνηκε. Όλοι πι-
στεύουµε στην ανάπτυξη της ανατολικής Μακεδονίας και της
Θράκης, γιατί αυτό το οφείλουµε στην Ελλάδα. Αυτό θα αποτε-
λέσει ένα εξαιρετικό παράδειγµα για το πώς πρέπει να συνεχί-
σουµε παντού.

Η Ελλάδα παντού πάει µπροστά. Η Θράκη κάνει ένα ακόµα
βήµα µε την προτροπή του Κυριάκου Μητσοτάκη, την εξαιρετική
δουλειά όλου του Κοινοβουλίου και ιδιαίτερα της επιτροπής και
της Προέδρου, της κ. Μπακογιάννη, ώστε να είµαστε υπερήφα-
νοι τα επόµενα χρόνια, για να µην ξαναπούµε -γιατί είµαι βέβαιος
δεν θα το πούµε- «Και τι έγινε; Το κείµενο έµεινε ένα κείµενο».
Εδώ θα γίνει πράξη. Γιατί η Νέα Δηµοκρατία, ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης αλλά και όλο το Κοινοβούλιο είµαστε εδώ να κάνουµε
πράξη αυτά για τα οποία δουλέψαµε ως Κοινοβούλιο.

Πιστεύω, λοιπόν, σε ένα θετικό αύριο για όλη την περιοχή. Πι-
στεύω σε ένα θετικό αύριο για την Ελλάδα µας. Πιστεύω ότι όλοι
αγαπούµε την Ελλάδα το ίδιο και όλοι πιστεύουµε ότι χρειάζεται
αυτός ο τύπος της ανάπτυξης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, θα θέλατε να κλείσετε τη συζήτηση;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΙΑΤΡΟΜΑΝΩΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού

και Αθλητισµού): Εκ µέρους της Κυβέρνησης, θα ήθελα να ευ-
χαριστήσω τη Διακοµµατική Επιτροπή για την Ανάπτυξη της
Θράκης και ειδικά, την Πρόεδρο της Επιτροπής, την κ. Ντόρα
Μπακογιάννη, αλλά φυσικά και όλα τα µέλη, τα οποία συνέβαλαν
στη σύνταξη αυτής της έκθεσης.

Είναι µια έκθεση η οποία νοµίζω ότι αφ’ ενός, αποτυπώνει χα-
ρακτηριστικά της περιοχής, που µέχρι τώρα, ενδεχοµένως, τα
θεωρούσαµε µειονεκτήµατα, αλλά, τελικά, µπορούν να αναδειχ-
θούν στα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της περιοχής αυτής. Απο-
τυπώνει µε τεκµηριωµένο τρόπο µια σειρά από εργαλεία και
προτάσεις πολιτικής.

Είναι στο χέρι µας, είναι το χέρι της Κυβέρνησης, είναι στο χέρι
της τοπικής αυτοδιοίκησης, είναι στο χέρι του Κοινοβουλίου όλοι
µαζί, ο καθένας από τον ρόλο του, να αξιοποιήσουµε τα πορί-
σµατα αυτά, τα αποτελέσµατα και τις προτάσεις όπως αποτυπώ-
νονται σε όλη την έκθεση και να θέσουµε τις βάσεις για µία
µακροπρόθεσµη βιώσιµη ανάπτυξη της ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης. 

Από εδώ και πέρα ο δρόµος, όπως είπαν και οι κύριοι Βουλευ-
τές, είναι στην εκτελεστική εξουσία σε συνεργασία προφανώς
µε τους υπόλοιπους να υλοποιηθεί αυτή η στρατηγική, µε ξεκά-
θαρους στόχους και µε µετρήσιµα αποτελέσµατα. Είµαι βέβαιος
ότι όλοι και όλες θα σταθούµε αρωγοί σε αυτή την προσπάθεια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί

της εκθέσεως της Διακοµµατικής Επιτροπής για την Ανάπτυξη
της Θράκης, σύµφωνα µε το άρθρο 45 παράγραφος 2 του Κα-
νονισµού της Βουλής, χωρίς τη διεξαγωγή ψηφοφορίας.

(Λόγω του µεγάλου όγκου του κειµένου, το πόρισµα δεν κα-
ταχωρίζεται στα Πρακτικά και βρίσκεται σε αρχείο µορφής PDF
στην παρακάτω ηλεκτρονική διεύθυνση:

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/510129c4-d278-
40e7-8009-e77fc230adef/ΕΚΘΕΣΗ%20ΔΙΑΚΟΜΜΑΤΙΚΗΣ%20ΕΠΙ-
ΤΡΟΠΗΣ%20ΓΙΑ%20ΤΗΝ%20ΑΝΑΠΤΥΞΗ%20ΤΗΣ%20ΘΡΑΚΗΣ.p
df)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 20.29’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 7 Απριλίου 2022 και ώρα 12.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: Ειδική συνε-
δρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής κατά την οποία θα απευθυν-
θεί στο Σώµα ο Πρόεδρος της Ουκρανίας κ. Βολοντίµιρ Ζελένσκι
µέσω υπηρεσιών τηλεδιάσκεψης, σύµφωνα µε την ειδική ηµερή-
σια διάταξη της Ολοµέλειας της Βουλής.

Συµφωνεί το Σώµα;
Το Σώµα συνεφώνησε.
Λύεται η συνεδρίαση.
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